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ТАРАС ШЕВЧЕНКО 

ПО РОЗПОВІДЯМ

МОЇХ ПРЕДКІВ

ВСТУП
.

Мені пощастило  і не пощастило з Дитинством. Народився я в квітні проклятого 1941. Ще задовго до мого народження, батька, викладача історії Чернігівського педінституту забрали до армії. Служив він поряд з Черніговом, але з пологового будинку мене забирав не він, а бабуся  з дідусем. Власне кажучи, цей дідусьhttp://i020.radikal.ru/0711/67/4e78c5cced6d.jpg був мені не рідним. Рідного – Миколу Вербицького http://i006.radikal.ru/0711/6a/dcf30add3073.jpg учасника Льодового походу Лавра Корнілова, комісованого з Білої Гвардії по хворобі, розстріляли разом із  заручниками у 1922, коли студент-єврей з eсерів застрелив якогось великого жида з ВЧК, що приїхав до Чернігова з інспекцією...
 Почалася війна. Батько з військом пішов спочатку на Захід http://i017.radikal.ru/0711/b1/e1cac4990d3c.jpg, а потім відступав на Схід. До міста увійшли фашисти. Сказати по правді, до нас вони віднеслися більш ніж добре. Начальником управи вони поставили колишнього дідового товариша по службі і нам повернули прабатьківський будинок в центрі міста, та ще і компенсували цінності, реквізовані в 1922. На жаль, нашу сім'ю переслідувала зла доля.  Не виповнилося мені і року, як разом із заручниками, фашистські прислужники з Волинського січового| куреня розстріляли мою http://i035.radikal.ru/0711/fc/6024baf64946.jpg. матір-студентку. Їй тоді сказали, що бачили батька в Яцевському концтаборі. Не був він в полоні. Навіть схожих в тому таборі не було. Але якраз, коли там мама намагалася знайти батька, щоб забрати додому (німці тоді відпускали полонених| на поруки родичам) на табір налетіли партизани. Поліцаї поховалися і всі, хто хотів, пішли з партизанами. Про це показувалося в знаменитому колись серіалі «Обратной дороги нет». Але ледь партизани пішли, як  повилізали зі схоронів поліцаї-січовики| | і постріляли всіх свідків, у тому числі і мою маму. Правда, гестапівці знайшли таки трьох, що вижили. Дізналися від них всю правду. Кожен п'ятий з  січовиків був розстріляний перед строєм за несанкціонований розстріл мирного населення. Мама ж так і залишилася вічно юною. http://i009.radikal.ru/0712/53/1d411c960705.jpg
Задовго перед наступом наші почали бомбардування Чернігів „по площам”. При одному такому бомбардуванні скалка бомби потрапила мені в голову. Я втратив багато крові. На щастя у нас знімав дві кімнати (вітальню і спальню) хірург, штурмбанфюрер| CC Іоганн Міллер. Він не тільки мене прооперував, але і перелив свою кров. Ось із-за цього випадку нам і довелося  після визволення тікати подалі від НКВД в глухе лісництво на  Вінничині. . Дідусь влаштувався там лісоінженером|. У тому лісництві  було  всього чотири-п'ять будиночків. Окрім нас там ховалося сімейство Левицьких, ( колишніх діячів ЗУНР). Я дружив  з їх малюками, погодком| Вітею, ровесником Юрком http://i037.radikal.ru/0711/e4/a3b4a5590df0.jpg і старшим на 3 роки Борею. Бабуся всіх нас вчила читати і писати. І не по . чому-небудь вчила, а по букварю самого Шевченка http://i015.radikal.ru/0711/26/eb96bf6c592d.jpg, який захопила разом із збірками віршів Кольцова і Ахматової. Так, з Шевченком, починалося моє навчання.
В кінці травня 1948 дідуся замучили лісовики. Прив'язали колючим дротом до могутнього дуба, а на спині вирізали двоглавого орла (він, як і перший чоловік бабусі, служив в Білій Гвардії). Після його похоронів на Гущинському кладовищі http://i037.radikal.ru/0711/aa/19b070d68a79.jpg, ми повернулися до батьківського Чернігова. Бабуся зняла кут у зовиці на Ліськовиці, а мене забрав батько в свою викладацьку квартиру на П'яти кутах. Батько з тієї війни привіз http://i035.radikal.ru/0711/dd/5daee1b8da82.jpg мачуху. В його Сім'ї я відчував себе зайвим. До того ж  мачуха і бабуся-мама «не зійшлися характером». Тож бабуся до батька і на поріг не ступала. Зі мною вона бачилася тільки, коли приходила в гості до сусідів батька - Цитовичів. Цей будинок, власне, до революції належав їм. Але потім їх ущільнили, а в  1938 обидва брати Цитовичі отримали десятку невідомо за що. У Чернігові залишилася дочка старшого – Єлизавета Вікторівна. Їй виділили балкон-веранду в цій рідній домівці. Зробили  з цієї вузехінької|, але довгої  веранди, кімнату. З 1948 вони жили там учотирьох. Дідусь Ілля, вуйко Вітя,  Єлизавета Вікторівна і їх дочка Віта http://i017.radikal.ru/0711/3d/1b74337959d8.jpg. , старша мене на декілька років. Вони доводилися бабусі якимись родичами, так що вона регулярно ходила до них і я  завжди стирчав у сусідів. Після Колими брати були на подив тихими, і лише Віта щебетала за всіх. На іменини або  православні свята вони щільно завішували ковдрою двері. Включали на повну потужність тарілку-репродуктор, що висів над дверима. Щоб не було чутно, що робиться в кімнаті. Ні, вони не згадували Колиму, не згадували життя до Рад. Власне кажучи, їм того життя, коли їх батько був директором   банку, дісталось всього  2-3 року. Потім гуркнув жовтневий
 переворот і батька, і банк  «пустили у росход». Вони обидва примудрились вивчитися при Радах. Вуйко Вітя був навіть редактором радіокомітету. Але прийшов 38 і відправив їх на Колиму. Ось і згадували вони дитинство 20-х  і юність 30-х. В розпал тих вечірок вуйко Ілля брав в руки гітару, а вуйко Вітя хрипким басом співав українські народні пісні, які я у них тільки і чув. Була серед тих народних пісень і «Ще не вмерли України|». Вуйко Вітя говорив, що ця народна пісня на слова самого   Шевченка. Бабуся ж завжди при цьому  якось загадково посміхалася.
Але в 1952 мій дядько, Євген http://i029.radikal.ru/0711/b8/0fd7022dbf4b.jpg Вербицький, заніс в Львівське видавництво свій перший роман. Написав він  про три Харківські оточення, які йому довелося пережити. Це був його перший і останній роман. Прямо з видавництва його забрали, і більше ніхто його не бачив. Куди б не зверталася бабуся, звідусіль отримувала відповідь: «Даних немає». Відразу після арешту дядька, Чернігівське МГБУ провело обшуки у всіх Вербицьких і їхніх родичів. Пам'ятаю, як шмонали| батькову квартиру. Він тоді був в інституті. Мачуха з посірілим обличчям заклякла біля стіни і лише дивилася, як переривають ліжко і шафи, перегортають по сторінці сотні  книжок, привезених батьком з війни. Ось за ті старовинні фоліанти, які він привіз з Німеччини; за артефакт - книгу Святого Августина, яку йому колись подарував семінарист Карел Войтилла, і загрожувало звинувачення в мародерстві. На щастя для батька, він перед війною читав лекції офіцерам Яцевського концтабору. Тепер деякі з них стали високими чинами в МГБУ. Ось і порадили йому терміново втекти з України. Він перейшов викладачем в Калузький педінститут і забрав з собою сім’ю. Я не схотів їхати до чужої північної Калуги і утік до бабусі. Поки він не виїхав, ховалися у її знайомих. Коли все заспокоїлося, бабуся вирішила, що знімати кут в рідній домівці безглуздо. Відсудила собі дві кімнати. Звичайно, після цього відношення з Кулішами, які і до цього були прохолодними, стали на межі холодної війни. Всі вечори ми проводили у Вербицьких
До цих пір пам'ятаю ті  вечори за величезним столом з пузатим мідним самоваром в центрі і тарілкою, на якою горою громадилися блакитні  шматки колотого рафінаду. Бабуся Віра поважно наливала із заварювального чайника коричневий  запашний напій, а бабуся Ната весело додавала в чашки окріп. Потім всі по черзі брали по шматочку рафінаду і у прикуску статечно пили той божественний чай, запашений травневим медом і різнотрав'ям. Пили і згадували свою юність, своїх розстріляних чоловіків та близьких. Але більше всього говорили про предків. Адже метою цих вечірок було донести до нас, дітей, пам'ять про колись могутній рід Вербицьких-Антіохів- Білозерських- Голіциних- Дорошенко- Забіл- Марковичів- Рашевських. http://i038.radikal.ru/0712/f4/eb59f382071e.jpg Взагалі-то бабуся теж повинна була б розповідати про свого знаменитого діда  – Пантелеймона Куліша. http://i007.radikal.ru/0712/db/b004863eb912.jpg Але її до нього возили єдиний раз в житті. Їй тоді було всього 6 рочків. Здався він їй страшенно високим і страшенно злим. Отже не любила  вона про нього говорити, як втім, і її брати і сестри. http://i048.radikal.ru/0712/db/e0c29096d9a9.jpg Ним він теж запам'ятався старим маразматиком, що уявив себе вище за всіх і навіть, Шевченка. Шевченко ж для чернігівців завжди був Богом. Отже ні про Куліша, ні про зрадливого чоловіка бабусі Віри,  поета Миколу  Вороного, http://i008.radikal.ru/0712/7a/6d4fcdfec811.jpg не прийнято було згадувати. Говорили тільки про Шевченка і наших предків, його друзів.
Правда, з їх розмов вимальовувався зовсім інший Шевченко, ніж нам вдовблювали в голови. Не злий, кровожерний революціонер, а  козак-гуляка. Мало того, хоч про Миколу Вороного і не прийнято було згадувати після його розлучення з Вірою Вербицькою, але про те, що у нього був записник Нестора Кукольника і те, що в тій книжці мовилося, що Тарас бастард|  Великого Князя Костянтина Павловича, майже завжди обговорювалося. Може, просто нащадкам столбових дворян не хотілося мати Богом простого селянина, а може вони дійсно вірили в блакитну кров Тараса. В усякому разі, ті не офіційні знання про Шевченка вийшли мені боком. На випускному екзамені з українського, я писав твір на  вільну тему. На вибір були три теми. «Будівельники комунізму», «Краснодонці» і «Мій Тарас Шевченко». Звичайно, я вибрав останню тему і написав про любов Тараса і Ганни Закревської та їх донечку Софію-Сонечко. Твір визнали наклепом на великого пролетарського поета. Вліпили одиницю, що перекрила дорогу в Київський університет, в якому вчилися і мій батько, і мій дід, і мій прадід. Слава богу, у бабусі був сувій рецептів горілок Віктора Забіли, завдяки чому я, набравши конкурсний бал, пройшов в Київський інститут харчової промисловості. На третьому курсі, коли я з-за впертості (намагався довести викладачеві, що підручник бреше) завалив іспит, бабуся приїхала виправляти стан. Зупинилася у далеких родичок, сестер Голіциних, що жили  по сусідству на Назарьевському  провулку http://i032.radikal.ru/0711/70/0718a6670c53.jpg. Ось у них я і побачив сап'яновий альбомчик з текстом «Ще не вмерли| України». І дізнався, що автором слів був не Тарас Шевченко, а юні студенти – перший перекладач «Єщє Польська не згінела|» - 18-річний Коля Вербицький-Антіох| (мій прадід), його побратими-студенти   брати Рильські - Йосип і Тадей, болгарин Олександр Стоянов. Редагував  текст і додав приспів їх старший друг, викладач  жіночого пансіонату сестер Лєнц – Павло Чубинський. Саме  тоді я і зрозумів, що  розмови бабусь про предків не порожні плітки. Ось з того часу, спочатку в університетській науковій бібліотеці, потім, коли почав мотатися, впроваджуючи   свої  винаходи та  розробки  по всьому http://i018.radikal.ru/0711/d7/36990cccfae1.jpg Союзі  - в найбільших наукових бібліотеках Союзу я шукав в стародруках згадки про Шевченка і його друзів.

Той, хто має можливість бувати в Ленінці, пардон, Рум'янцевці в Москві, може переконатися, що картки книг, присвячених Шевченку, займають більше чотирьох ящиків каталогу. Декілька тисяч найменувань! Книги письменників, літературознавців, філологів. Те ж саме Ви побачите і в С-Петербургській бібліотеці ім. Салтикова-Щедріна|, і в Бакинській бібліотеці ім. Ахундова, і в Ташкентській ім. Алішера Навої. Навіть у Йошкар-Олінській бібліотеці ім. Крупської карткам книг про Шевченка відведено цілі два ящики.

Звичайно, мотаючись по Союзу, упроваджуючи свої розробки, я не тільки з літературою про Шевченка і своїх предків знайомився, але і літературу за фахом вивчав. Підготував докторську дисертацію «Роль комплексних безвідходних технологій сільгосппереробки| в оптимізації землекористування». Але пролунало п'яне ГКЧП 1991 року, а потім  за пляшкою «Біловезькою» на трьох, поховали могутню Державу, в якій я народився і виріс. Докторську спочатку ніде було захищати. Потім, коли знов відкрили Вчені  Ради, але захист зробили платним, стало нема за що захищати. Мої п'ятдесят тисяч рублів гонорарів за винаходи, покладені  на накопичувальний фонд „Будинку Сєлєнга”, зникли невідомо куди. До того ж зарплата доктора наук в інституті зрівнялася із зарплатою прибиральниці в банці, а за захист треба було заплатити $2000! То ж на захисті поставив хрест.
Намагався ще щось будувати і упроваджувати свої розробки, винаходи і ноу-хау в колгоспах України, але пролунала примусова прихватизація і ті колгоспи  знищили. При цьому розграбували все колективне майно, у тому числі і створені мною безвідходні | комплекси. Мій міжвузівський агроконсорціум| збанкрутував, не розплатившись із заводами-виробниками за встановлене  в тих  колгоспах устаткування.

Спробував створювати мінімолокозаводики, мініковбасні, мінімлини| для фермерів. На жаль, урожай у них забирали за безцінь кредитори, так що навіть мінімлин, який окупається за лічені місяці, їм побудувати було ні за що. Якщо щось і упроваджував, то тільки в Росії –  колгоспи там не знищені. Коли підійшло 60-річчя, щоб не втратити право на наукову пенсію, повернувся в сільгоспінститут|, що став вже Держагроуніверситетом|, з виплатою зарплати Замовником. Замовником цим став концерн «Сімекс», очолюваний  знайомим ректора паном Марківським. 
Концерн за часів Союзу займався прокладенням ліній спецзв'язку. Марківський після розпаду Держави примудрився приватизовувати концерн зі всім його добром. Завдяки зв'язкам з тодішнім львівським губернатором він дістав доступ до дешевих кредитів. Ось і вирішив зайнятися агробізнесом.  Умовив селян з 5 сіл передати йому землю  колишніх колгоспів, а колектив цукрового заводу - передати йому свої акції. Я думав, що у нього зможу реалізувати свої ідеї – об'єднати агровиробництво|, безвідходну переробку сільгоспсировини| і реалізацію готової продукції. Купив йому краще в Європі устаткування «космічного» Саратовського «Восходу» для хлібопекарні. Розшукав оптимальне устаткування для крупоцеху| і млинів. На жаль, губернатора, який протегував  концерну, перевели. Концерн залишився без дешевих кредитів. Не змогли навіть докупувати ту дрібницю, яка залишилася по хлібопекарні, але без якої хліба не зробиш – тістомісилку. Потім босс просто ліквідовував  агропідрозділ| концерну. Працівники цукрового заводу і селяни залишилися з носом. Мені також «забули» виплатити зарплату за останній квартал.

У таких умовах працювати в агросекторі| почало безглуздо. До того ж підійшов термін  виходу на пенсію. Хоч тій Державі мої розробки і принесли мільйони перевідних рублів, але шахраї з пенсійного фонду два роки стверджували, що  я не маю права на наукову пенсію. Під тиском Антикорупційного комітету, що довів фальсифікацію довідки про  статус мого інститутського підприємства, визнали це право. Зате ця зондеркоманда  розрахували пенсію так, що вона склала в 2005  всього 92 гривни 26 коп.($17,5)! Після звернення до Європейського Суду вона збільшилася на порядок.  Я вважаю все це помстою Долі за те, що так і не виконав до кінця  клятви, даної в молодості, – донести до людей правду про предків.

Клятва ця була частиною Присяги Роду, яку я давав в день свого повноліття  біля могили побратима мого прадіда Миколи Вербицького-Антіоха  |, Опанаса Марковича. http://i025.radikal.ru/0711/83/d88ddd6e57c9.jpg  (Ми з сестрою у могили Марковича). Розташовувалася могила колись біля поховань моїх предків – Вербицких-Антиохів-Білозерских-Голіциных-Дорошенок-Забіл-Рашевских, знищених в 1922 році і перетворених на яр – стежину з Болдіної гори в урочище «Святе». Правда, та присяга, що йде  від  присяги членів Кирило-Мефодієвського братерства і  особисто Василя Білозерського, мало чим відрізнялася від присяги «будівельника комунізму», яку тоді ж приносили мої ровесники. Хіба тим, що я присягався не вступати в КПРС, не служити в Червоній армії, служити людям, а не владі, бути вірним Батьківщині, а не Державі, донести до людей правду про людей мого Роду. Присягу я виконав майже повністю. Не вліз ні в яке КПРС, не служив в армії, був в помірній опозиції до влади тієї Держави і в жорсткій опозиції до цієї. Мої розробки дозволяли  в сільмагах мати продтовари якісніші і дешевші, ніж місті. Але про Людей Роду так і не встиг розповісти, хоча під час   тих впровадницьких| відряджень по  Союзу завжди бував в наукових бібліотеках і, перегортаючи стародруки, шукав в них знайомі прізвища. Річ у тому, що по «Сусловським» спискам  з бібліотек вилучалася не бажана владі література. Але виконували ті накази по-різному. У Ташкентській науковій бібліотеці Алішера Навої, що знаходилась під особистим патронатом Рашидова, жодна старовинна книга не була знищена. Знаходилися «заборонені» видання і в Йошкар-Олі, і в Архангельську, і в Петропавловськ-Камчатському. Знаходив я в них згадки про предків. Але завжди вони згадувалися  поряд з ім'ям Шевченка. 

Я так і не написав «Книгу Роду», хоч з розповідей про предків моєї бабусі-мами Євгенії Львівни Кулішевої-Вербицької і бабусь Віри Вербицької-Вороної| і Марії Вербицької-Ракової| можна було  б скласти декілька товстенних томів. Але, на жаль, всі ті перекази, без   підтвердження першоджерел, просто казки, що не мають права на друк. На жаль, в старовинних виданнях, писалося тільки про Великих. Про Шевченка, Куліша, Марко Вовчок, Глібова. Навіть про улюбленого художника  Гітлера – Івана Рашевського, майже не залишилося згадок. Як його картини з наших колекцій вивезли по особистому розпорядженню Гітлера, так і всі згадки про нього знищили по розпорядженню головного ідеолога  хампартії.

Не написав я поки «Книги Предків». Зате про Шевченка я зібрав такий матеріал, що з нього він встає не  безтілесним ангелом або шизофреніком-революціонером, а романтичним легінєм! Я, чесно признаюся, не люблю Пушкіна. Вважаю, що автором сучасної російської   мови був не Пушкін, а Барков. Я обожнюю Лєрмонтова і Кольцова. Їх обожнював і Шевченком. У мене такі ж погляди і смаки як у нього. У мене було схоже дитинство, правда, матір| я зовсім не знав. Її розстріляли в рік мого народження. У Тараса вона померла, коли йому вже було 9 років. У мене не було такої, як у Тараса,  берегині-сестри|. Замість неї була  бабуся-мама Євгенія Кулішева-Вербицька.  http://i014.radikal.ru/0711/70/e7a53658c41c.jpg Від мачухи я втік, скориставшись тим, що батьку довелося тікати від МГБУ до Росії. Те, що виніс Тарас з мачухою, знаю по собі. Мало того, в молодості я і пив, як Тарас. Може навіть більше. Все ж таки мав можливість. Адже вчився на спиртовика|, лікеро-горілочника|. Але на завершальній дегустації зав. кафедрою бродильних виробництв, професор Мальцев  підлив нам в горілку якоїсь погані. З тих пір я став абсолютно непитущим, але втратив хист писати вірші. Отже на власному досвіді знаю – для віршів потрібне розкріпачення. А його тверезим не досягнеш. Як бачите, у мене Життя виробило таке ж  світосприйняття , як і у Тараса Шевченка. Правда, я вже жив зовсім в інший час. Вчився не у напівграмотного дячка, а в  прекрасній школі. Не били мене вчителі, а учили Добру і Правді. Я до цих пір пам'ятаю нашу класну керівницю – «дюймовочку|» Клару Ільківну Калиту. Пам'ятаю майже всіх однокласників. Тому, що жили однією сім'єю. Жили за принципом: „Один за всіх і всі - за одного”! Тарас же жив в епоху, коли, як і нині, був зовсім інший принцип. Як в пісні:  «Яка моя справа до вас до всіх, а Ваша до мене!». Саме цей  принцип і прагнув зламати Тарас. Перший витязь-романтик  новонародженої України! Завдяки йому народженої!
У нас вийшло багато книг, що переказують легенди про Тараса простих людей – ремісників, художників, селян. Але народ це ж не тільки прості люди. Ось про те, яким бачили Шевченка  його друззі столбові дворяни я і розповім Вам.

Вони прожили різне життя. Вони були аристократами з старовинних Родів. Жили, хто в достатку, хто в бідності. Але для всіх їх Батьківщина була понад усе. От тільки поняття Батьківщини для них було різне. Для одних це була Велика Російська Імперія з преавелюванням малороссійської народності. Для других – Малоросія, як ворог цієї Імперії. Тільки Тарас  Шевченко їх зміг об’єднати, створивши з тієї Малоросії УКРАЇНУ!

 Підприємства, створені мною, розграбовані прихватизаторами|. Розробки мої в приватизованій Україні стали нікому не потрібними. Може хоч ця книга  залишиться після мене. То ж знайомтесь з Тарасом Шевченко очима аристократів і з  його друзями-аристкратами.
ЧАСТИНА 1

РОЗДІЛ 1.Дитинство Тараса

http://i034.radikal.ru/0711/de/bf81e8b6943b.jpg
Всі ми родом з дитинства. З країни  прозорокрилих бабок і райдужних метеликів. Каїни срібних і золотих медово-пахучих  весняних котиків, гудіння бджіл і хрущів над заметіллю| вишневого цвіту. Країни бомбардувальників-джмелів над конюшиною. Країни чарівних таємниць запущеного саду...

Ось в такій таємничо-чарівній країні пролітало і  Дитинство Тараса. На жаль, з раннього дитинства над його сім'єю висіло прокляття. І зовсім не кріпацтво було тим прокляттям. Сьогодні нам не варто розмазувати соплі над страшним життям| тодішнього кріпака. Життя його відрізнялося від життя сьогоднішнього пограбованого і приниженого українського селянина тільки тим, що нові пани не мають права продавати селян. Ті ж мали. Правда, ще в 1833 р., цар заборонив продавати селян без землі і у роздріб. Ще через десять років дав їм право звільнятись, але без землі. Згідно із законом панщина складала не більше 2 днів в тиждень, причому заставляти працювати у вихідні дні або свята заборонялося. А ось мою дружину викликають на роботу і у вихідні і на свята. Без відгулів або доплати. Кріпосних продавали. А хіба  зараз українок не продають рабинями в борделі Зарубіжжя? Отже не при наший владі ганити самодержавство!

Кріпосні повинні були окрім панщини віддавати панові 10% врожаю з тієї землі, яку їм дав пан, або вони успадкували від батьків, але вона належала панові. Пан відповідав за те, щоб селяни не голодували. Я в бібліотеці виписав рапорт Київського генерал-губернатора http://i028.radikal.ru/0712/a1/bf5b579f86f0.jpg  Бібікова  про те, що поміщиця Браницькаhttp://i007.radikal.ru/0801/86/b092255453ba.jpg (сестра Василя Енгельгардта) дозволяє собі під час жнив примушувати своїх кріпаків відпрацьовувати не 2, а 3 дні в тиждень. Тут же він приводить список і інших поміщиків, що примушують людей працювати більше 2 днів на тиждень. Губернатор просить царя строго покарати всіх винних! І вони таки були покарані!

П'ять днів в тиждень кріпосний мав право займатися своїми справами. Все, що кріпак заробляв в цей час, належало йому. На ці заробітки він навіть мав право викупитися. Треба не забувати, що кріпосний (окрім челяді) куплявся і продавався із землею. Викуплявся ж – без. Так викупився двоюрідний брат Тараса  Варфоломій Шевченко. Тарасів звідний брат – Степан Терещенко, викупився і став одним із засновників династії багатющих цукрозаводчиків. Та з тих цукрозаводчиків більшість була вихідцями з кріпаків -| ті ж Симиренки, Ханенки, Хрякіни...

Навряд чи, по сьогоднішніх мірках, можна вважати бідними сім'ю Шевченко. Батько його, Григорій Іванович Шевченко-Грушевський був достатньо заможним, щоб вибрати дружину не по вказівці батьків, а тим більше пана. Він одружився на першій  красуні села - Катерині, донці заможного козака  Бойко, що втік за часів Хмельниччини з  Галичини. За часів Катерини  всі  землі Звенігородщини були віддані родичам  Потьомкіна. До речі, мені довелося читати послання княгині Браницької  до населення Богуслава, де вона пише, що землі  тепер належать їй, і вона пропонує людям або йти до неї в кріпосні, або йти, світ за очі.  Старий Бойко не захотів кидати насиджене місце і залишився кріпосним. Григорію довелося піти в „приймаки|”, оскільки у батька  жило ще четверо дітей. Важко бути приймаком|, миритися з чужою ріднею. Мабуть тому, після народження у 1804 році  дочки Катерини, не було у них дітей. У 1810 Яким Бойко, пішов до управителя  ротмістра Дмитренко,  і попросив його віддати молодим порожню хатину і землю їх  сусіда Колесника. Ротмістр викликав до себе його і молодих, довго про щось домовлявся з ними, нарешті, віддав їм сусідську землю і хатину.http://i032.radikal.ru/0801/e7/43130c6ad7fc.jpg Ось та земля і та хатина, й стали прокляттям  сім'ї Тараса.

Колесник був чумаком. З весни до глибокої осені чумаки не бувають дома. Літом 1809, під час поїздки Колесника за сіллю до Азова,  його дружину,  на останньому місяці вагітності, Моринецький| помічник управителя змусив вийти на жнива, хоч це було і проти закону. Там, в полі, у неї почалися пологи. Повивальної бабці не було, ось вона і померла разом з дитиною. Повернувся чумак Колесник в порожню хату. Сусіди розповіли йому про причину смерті дружини. Не став Колесник скаржитися ні управителю, ні поміщикові. Прийшов до помічника управителя, збив на землю того нелюда| і  забив (копав) його ногами до смерті. Ось за це і прозвали його односельці  - «Копій». Хіба ж міг допустити пан, щоб замість його, суд вершив  кріпак. Віддав він Колесника в москалі (солдати). Спустіли земля і хатина. А незабаром трапилася війна з Наполеоном. Бився з французами Копій на російських просторах, а потім разом з армією пішов до далекої Франції встановлювати «демократію»... Хатина була добротна. Земля родюча. Завели молоді корову, один дід віддав їм з дюжину овець, інший  - віз з волами. Григорій почав  чумакувати. Зимою  заробляв гроші столярством та |  стельмахуванням.| Жили вони добротно, набагато краще, чим більшість нинішніх одноосібників. Восени 1811  народився у них син Микита.

У 1813, після перемоги при  Бауцені, 23 травня 1813 року було укладено Плесвіцьке перемир'я. Скориставшись з короткого передиху у війні, Олександр 1 разом з двором поїхав до графині Браницької, а Цесаревич, командувач   http://i010.radikal.ru/0712/53/508f3b99f37f.jpg

 HYPERLINK "http://i010.radikal.ru/0712/53/508f3b99f37f.jpg" 
http://i010.radikal.ru/0712/53/508f3b99f37f.jpg резервною армією, Великий Князь Костянтин Павлович,  відпустку проводив у Енгельгардта. Приїхав, щоб віддати честь старому Енгельгардту за подвиг його сина. Поранений, той власною рукою відсік собі напіввідірвану гарматним ядром  ногу, і після перев'язки продовжував командувати частиною. Весь червень пробув Великий князь у Василя Енгельгардта. Був він нелюбом у царській сім'ї, але улюбленцем у армії і простолюддя. Був  побратимом  недавно померлого Кутузова. Отже заливав у Енгельгардта горе вином,  якого був великий шанувальник. Складав вірші навколишнім пані. І  віршів і  жінок він також був великий шанувальник (Згодом   навіть від престолу Російської Імперії відмовився ради прекрасної польки http://i010.radikal.ru/0712/53/508f3b99f37f.jpg). Обслуговувати його Дмитренко вибрав найкрасивіших кріпачок зі всіх маєтків пана. Була серед них і Катерина Шевченко. Відпрацьовувала за хатину, віддану їм три роки тому Дмитренко. Григорій, як і належить, з травня покотив з обозом за сіллю до Азову.

Через 9 місяців після тих подій, 25 лютого 1814, народився Тарас. Не виповнилося Тарасу і року, як закінчилася війна з Наполеоном. Російська армія з перемогою повернулася додому. Колесникові дали безстрокову відпустку. Повернувся він додому. А дому  і нема. Захопили сусіди! Сколотив Копій-Колесник гурт таких же, як він добрих молодців, спорудив схорон| в глибині лісу і почав звідти нападати на проїжджих і грабувати їх. Не раз  приходив він і до Григорія Шевченка. Прийде серед ночі і тарабанить у вікно. Шевченко відкриє кватирку і питає: «Хто, і що треба?”  А той відповідає -„Копій, ось хто! Прийшов з товаришами до тебе в гості. Забрав ти мою землю і хатину, так тепер годуй нас. Не даси по чеськи|, так віддаш по песьки!” За короткий час забрав він у Шевченка дюжину овець і корову, а потім заявив:  «Корову зжеремо, хатину спалимо, а тебе заб'ємо. Не хочеш цього - забирайся з моєї хатини і моєї землі вон!”(Конисський.Шевченко-Грушівський.)
Кинулися Григорій з дружиною до батьків. Розповіли про свою біду. Порадилися батьки, покректали. Яким Бойко знов пішов до Дмитренко. Невідомо про що вони говорили, але після цього старий Бойко дав дітям 200 рублів, щоб купили вони  хатину http://i033.radikal.ru/0712/48/6ce7c936afb1.jpg з садибою в сусідній Кирилівці.http://i020.radikal.ru/0801/7f/044203edc3b5.jpg Гайдамаки Копія після переїзду залишилися кошмарними снами, з яких в майбутньому Тарас Шевченко черпатиме своїх героїв-гайдамаків|...

Скажіть, будь ласка, ви можете для своїх дітей, так відразу знайти гроші на нову квартиру? Я все життя пропрацював, мої винаходи принесли тій Державі мільйони, але коли синові знадобилася квартира, я не зміг нічого йому дати. Довелося йому брати іпотечний кредит в $60 000 на двокімнатну квартиру| в багатоповерхівці. А тут будинок з садибою...
Садиба  коштувала тих грошей, які за неї заплатили. От як її описує сам Шевченко:« Коло хати на причілку яблуня з краснобокими яблуками, а круг яблуні квітник старшої сестри, моєї терплячої, моєї ніжної няньки! А біля воріт стоїть стара розлога верба з усохлою верхівкою, а за вербою стоїть клуня, оточена копицями жита, пшениці і різного всякого хлібу; а за клунею, по косогору, піде вже сад. Та який сад ! Густий, темний, тихий...А за садом левада, а за левадою долинала в тій долині тихий ледь дзюрчить ручай, обставлений вербами та калиною й оповитий широколистими, темними, зеленими лопухами ...”(  повість “Княгиня”)

Звичайно, в дитинстві нам все здається великим і високим. Але батьківську садибу Тарас Шевченко не прикрашає. Наш далекий родич Опанас Маркович в 60-і роки Х1Х сторіччя був Державним представником в Земському суді. Збереглися його записи про те, що, звільняючи свого селянина, поміщик повинен був віддати йому   ділянку землі, якою той користувався, але не менше ніж  7 десятини на сім'ю (десятина = 1,029 га|). Нині, при приватизації землі, у нас на сім'ю припадає від 1.5 до 3 га|, тобто менше 3 десятин!“
У цьому раї, в цій  бабково-метеликовій долині із струмочками, що ховаються в лопухах, і проходило  раннє дитинство Тараса. Коли не носився по вулиці з такими ж голопузими| малюками-сусідами, то блукав своїм садом, спускався в долину, укладався під величним лопухом і дивився на   свій ручай -| струмочок, який біг кудись в нескінченність...

Наше Дитинство починається з пізнавання всесвіту всіма органами чуття: зором, нюхом, смаком. Іноді дивні речі зустрічаються при спробах дитини пізнати свій  всесвіт, що розширюється, тими органами. Коли я ще жив в аспірантському гуртожитку|, сусідське дитинча любило жерти з підлоги власні екскременти. Нині він доктор наук, зав. кафедрою. Снідає тільки в дорогих ресторанах з елітарною публікою.  Подібне збочення було і у Тараса. Тільки не екскрементами він ласував, а глиною. Їв землю в дитинстві найбільший поет української землі. Хіба ж не символічно!

Повертався додому до вечері замурзаний|, з різачкою в животі від з'їденої глини, і, не дивлячись на ту різачку, сяючий від щастя. Всесвіт його дитинства все більше і більше розширювався. Спочатку це була садиба їх сусідів Коваленків, потім село, а потім і поля за селом. Коли йому виповнилося 6 рочків, влітку, коли батько з старшим братом Микитою поїхав чумакувати, Тарас захотів подивитися, де ж ті залізні стовпи, на яких тримається небо. Вийшов за село, дійшов до величного Педінієвського кургану , забрався на вершину і вдалині, за зеленим полем і синім лісом, побачив  верхівки білої триголової церкви. Пішов він в те, чомусь знайоме, далеке село (це були Моринці, де він народився). Майже біля самого села, переходячи дорогу, натрапив на чумаків. Ті запитали, хто він і куди йде. Відповів – «  Тарас і йду  до свого будинку в Кирилівці! » Посміялися  чумаки над голопузим мандрівником і відвезли його в Кирилівку. Хоча Тарас і говорив завжди, що мати дуже про нього піклувалася, але не   видно це з його описів. От як він сам описує своє поверненні після того, як був невідомо де з раннього ранку до сутінків: “На дворе уже смеркало, когда я подошел к нашему перелазу ; смотрю через перелаз во двор, а там, около хаты, на темном, зеленом, бархатном шпорыше, все наши сидят себе в кружке и вечеряют ; только моя старшая сестра и нянька Катерина не вечеряет, а стоит себе около дверей, подперши голову рукою, и как буд-то посматривает себе на перелаз. Когда я высунул голову из-за перелаза, то она вскрикнула: “Прийшов! Прийшов!” Подбежала ко мне, схватила меня на руки, понесла через двор и посадила в кружок вечерять, сказавши : ”Сідай вечерять,приблудо!”...
Дивна якась материнська любов. Дитина зникла на цілий день невідомо куди, а всі, окрім сестри-берегині|, цього не помічають. Коли я в такому ж віці (ми тоді жили в Яновському лісництві  на Вінничині, недалеко від «Вервольфу») пішов  дорогою до сусіднього села і йшов собі спокійненько, милуючись природою, до самого вечора, рідні підняли такий гвалт, що на пошуки  кинулося все лісництво. Натрапила на мене машина, яку послали в те сусіднє село за підмогою. Дідусь так випоров мене за цю подорож, що і зараз пам'ятаю всі подробиці. А Тарасової рідні - хоч би що! Навіть не помітили! Лише сестра-берегиня хвилювалась!

 
Катерина ним піклувалась, а він любив більше всіх молодшу - Іринку . А Іринка більше всього любила гратись-бавитись з трохи меншенькою сусідкою Оксанкою. От і грався малий Тарасик з ними  двома. Навіть у віршах це увіковічив, пам’ятаєте:

                 “Ми вкупочці колись росли,

                   Маленькими собі любились,

                   А  матері на нас дивились

                   Та говорили, що колись

                    Одружимо їх...”
Батько Тараса був грамотним. Хотів, щоб грамотними були і його діти. Якщо врахувати, що брати столбового дворянина Віктора Забіли (майбутній побратим Тараса) не вміли писати, то погодьтеся, що сім'я Шевченка не була такою вже  бідною. Коли Тарасу виповнилося 8 років, батько віддав його вчитися грамоті в церковно-приходську школу. Потрібно сказати, що на Україні ті школи при церквах були переважно польські. Приєднавши Польщу з правобережною Україною  за часів Катерини Великої, Росія залишила на Україні все так, як було при Речі Посполитої. Все було в руках польських управителів панських маєтків. Навіть після того, як панами стали вже не польські шляхтичі, а російські дворяни. Православні школи були рідкістю. У дійсного статського радника графа Василя Енгельгардта  управителем був колишній однополчанин, ротмістр у відставці,  українець  Михайло Дмитренко. Церкви в його селах були православними, і учили не латині і Катехізису, а Псалтирю на церковнослов’янській| мові. Важко сказати, хто був той дяк Совгир, який став першим вчителем Тараса. Знаємо тільки, що він поров учнів нещадно, але справедливо, як і було заведено в ті часи. Вважалося, що ніщо так не закріплює пам'ять, як порка. Сказати по правді, я повністю з цим згоден. Коли дід або бабуся хотіли, щоб я  щось запам'ятав на все життя, обов'язково влаштовували порку. Так було і з розповідями їх про Бєлозерських, Забілу, Куліша, Марковича,  Рашевських. Та і Присяга Роду супроводжувалася  кров'ю на руці. Мабуть, тому в дитинстві, ми,  даючи клятву побратимства|, скріпляли її кров'ю. Щоб запам'ятати на все життя. Отже не ганитимемо предків за ті порки.

В ті часи в ЦПШ вчилися чотири роки. Перші два роки вивчали Псалтир на церковнослов’янській, після чого приступали до вивчення граматики. Але не довелося Тарасу вивчати граматику.   В кінці січня 1823 пішла   заміж  сестра-берегиня| Катерина...  А восени, від якоїсь хвороби, померла мати... Повернувся з чумаками Григорій Шевченко, а удома ні дружини, ні спокою. Кричать голодні діти. Що одному робити з дітьми мал-мала| менше...

Привіз йому з Моринців Яким Бойко сестру Катерини – Оксану Терещенко, вдову з трьома малими дітьми на руках. Підкорився Григорій тестеві, узяв ту Оксану, хоч і знав про її відьмацький| характер. Справили весілля, коли ще і 90 днів не пройшло із смерті дружини (померла 6 серпня, а одружувався 16 жовтня). Винесло його щастя і достаток те порушення  дідівських звичаїв! Гризла  поїдом нова дружина. Гризлися між собою звідні діти. Збігав від тих сварок Григорій чумакувати, забираючи з собою старшого сина Микиту. Раз, коли отець з Микитою чумакували, на постій в будинок Шевченка  прислали москаля (солдата). Не говоритимемо, скільки він там жив і як його обслуговувала зголодніла по чоловічій  ласці Оксана. Коли наступив час йти в похід, зникли у того солдата три золоті рублі. Ну, на кого повинна була подумати Оксана? На своїх рідних дітей? Самим старшим з  чужих дітей був Тарас, до того ж  нелюб  у батька. Ось і вказала на нього, як на злодія.  Тарас втік в свій схорон| в глибині саду сусіда Жениха. Носила йому в схорон| харчі сестра Іринка. Звідні сестри вислідили її  і  привели до Тараса  мачуху з дядьком Павлом. Три дні катував дядько Тараса. Вибив з нього визнання в крадіжці, а ось місця не вивідав. Адже вкрав ті гроші не Тарас, а звідний брат Степан. Може ті солдатські три золотих,  і були початком того капіталу, який  потім зробив із Степана Колесниковича Терещенко – цукрозаводчика,  засновника| династії мільйонерів Терещенко...

Після того випадку, Тарас на все життя зненавидів і тих звідних  сестер, і того  Степана, і ката-дядьку|, і відьму мачуху. Через багато років він напише: „ Кто| бачив хоч здали| мачуху| і так званих зведених дітей, той знає пекло в самому його огидному торжестві».

Дізнавшись про те, що трапилося, дід Іван наказав Григорію брати  чумакувати не Микиту, а Тараса. Микиту ж узявся вчити теслярувати і стельмахувати|. Почав їздити Тарас з батьком в дальній Єлізаветоград і до Азовського моря. Здійснилися його мрії побачити світ. Але не таким виявився той світ, як марилось йому в ранньому дитинстві. Їдеш день, два, три, а навколо все той же степ, все ті ж ліски, всі такі ж однакові  військові поселення. Нудьга страшенна...

Чумакування батька Тараса закінчилося бідою. Поїхав він восени 1824  до Києва. По дорозі назад сильно змок і захворів. Та  не те що належного догляду, навіть спокою вдома не було. Злі крики  дружини, вічні сварки між звідними дітьми... Прохворів він осінь і зиму, а в березні віддав Богові душу. Заповів він перед смертю майно дітям і дружині. Ось тільки Тарасу нічого не заповів. Так і не визнав...

Навесні, на час жнив, узяв Тараса до себе в помічники дядько Павло. Батракові потрібно платити, а племінника можна змусити працювати лише за шматок хліба. Закінчилися жнива, і випер|  племінника назад до мачухи. А мачуха вже почала відчайдушно грішити з молодим дяком Богорським, який, виживши з школи Совгиря, почав учити дітей замість нього. Але яке там було навчання – дяк і днював і ночував у Оксани,  пропиваючи з нею  добро її чоловіка. Щоб  Тарас не заважав їм, Богорський запросив  “у нього поселитися яко школяр і робочий”. Хлопцю  виповнилося  11, і він  вже розумів, що до чого. Дяк запропонував йому  виконувати обов'язки  “ консула”, а у відсутність дяка, читати над небіжчиками Псалтир. Трас у повісті „Княгиня” розповів, як заробляв у ті часи: „Я знав мало не весь Псалтир з пам’яті й читав його, як казали мої слухач, „виразно”, себто голосно. Завдяки такому моєму „досужеству”, не поховано в селі ні одного покойника, щоб над ним не читав я Пслтиря. За читання його давали мені книш і копу грошей, які я віддавав учителеві, як його прибуток, а він уже відь щедрот своїх наділяв мене п’ятаком на бублики. І це було єдине джерело мого існування».Головним обов'язком ”консула” було стежити за  успіхами в навчанні школярів і давати їм різок за не вивчене завдання.

Але з прибутками від того “ консульства” було не дуже. Після того, як з школи пішов суворий, але грамотний Совгир, кинули школу і більшість його учнів.  То ж частенько їм з дяком доводилось голодувати: „ Добре ще,коли траплялися на селі покійники(прости мене Господи! Тоді ми ще сяк-так перебивалися, а як ні, то просто по кілька днів поспіль голодували: іноді ввечері, возьму, було, я торбу, а вчитель візьме в десницю посох, а в шуйцю сосуд скудельний ( не гребували ми й напоями, як грушевий квас) та підемо попід вікнами виспівувати „Богом ізбранную”.Іноді принесемо таки дещо в школу, а іноді й так,насухо,прийдемо, тільки що не голодні”...

Мабуть, тому ті дні у Богорського Тарас згадував як найголодніші і найганебніші в житті. Мало того,  він став  банальним хабарником, як згадує  Петро Шевченко: “Хто приносив йому більше наїдків, тому він менше різок давав, а хто приносив мало або зовсім не приносив хабарі, того бив боляче...Та школярів в школі було небагацько; через це самими хабарами не можна було прохарчуватись і “ консул”, голодуючи, мусив пускатись на інший промисел: він крав гусей, поросят і серед ночі варив собі юшку отам на Пединівській могилі. Кирилівці, помітивши, що в печері часом вночі горить вогонь, почали гадати, що в  печері поселилась нечиста сила, і  прохали попа вигнати чортяку. Піп, взявши громаду, пішов до печери, вичитав молитви ,окропив свяченою водою вхід у печеру і казав, щоб хто поліз туди та  подивився, що там є. Ніхто не відважувався. Тоді  люди скинулись, щоб  заплатити тому, хто полізе в печеру. Охочім перш за всіх  виступив Тарас, який добре відав, що в печері тій чортяки немала є тільки кістки з покрадених ним птахів та поросят. Та він вдавав, що боїться лізти, і казав щоб до  його про всяк  випадок прив’язали мотузку: коли, мовляв, нечиста сила скоїть над ним в печері  щось непевне, так будь яким робом витягти його. Отож він на прив’язі поліз в печеру; там поприбирав сліди свого куховарства і виліз назад в доброму гаразді, повідаючи, що в печері жодного чортяки нема. От і заробив гроші...”

Якби те життя у Богорського тривало довше, невідомо в якого злодюгу або пияка перетворився наш Тарас. Але дідові Івану остобісіло дивитися, як його невістка розпусничає і пропиває з дяком синове добро. Він наказав Якиму Бойко забрати  її назад в Моринці. Забрала вона своїх дітей і залишок добра, навантажила  їх на  чоловікову підводу і поїхала до себе в Моринці, залишивши в хатині голі стіни...
Микиті вже виповнилося  15, так що дід одружив його на сусідській дівчині, зробивши   господарем в будинку. Дяк Богорський повернувся в школу. Але не для того, щоб учити, а щоб пиячити. Все, що заробляв Тарас на заупокійних читаннях, відбирав дяк. Та не тільки різки учням почав давати  особисто, а й Тараса почав товкти „як гамана”. Та саме в цей час у Тараса прокинувся потяг до краснописьменства:

„... та й куплю
Паперу аркуш, і зроблю

Маленьку книжечку; хрестами

І візерунками з квітками

Кругом листочки обведу,

Та й списую Сковороду...”


 Нарешті, Тарас не витримав і після чергової  пиятки, коли горілка  кинула дяка на підлогу, він „ без жалю обнаживши задняя своего наставника й добродія, всипав йому добрую порцію березової каші і, помстившись донесхочу та вкравши якусь книжечку з кунштиками, тієї самої ночі втік...”. Потім, зібравши  речі, пішов до дяка-маляра в Лисянку вчитися  живопису. Адже в Тараса мистецький дар прокинувся настільки давно, що в його приятеля Гончаренко всі стіни були позаліплювані Тарасовими малюнками „ коні, і москалі, намальовані на грубім, сірім папері” На жаль, той дяк примушував його тягати на гору важкі відра з водою, розтирати фарбу-медянку на залізному листі, а із згодою навчати живопис не поспішав:„ Терпляче носив школяр-приблуда три дні відрами воду з Тикича й розтирав мідянку на блясі, а на четвертий день утік”. Подався Тарас у сусіднє село Тарасівку, де жив знаменитий дяк-богомаз „ з твердим наміром потерпіти всі проби, або хоч крихту навчитися його великого мистецтва”. Та й тут з навчанням нічого не вийшло: ”Апеллес, оглянувши уважно ліву долоню приблуди, відмовив йому, як одрізав, не бачачи в ньому хисту не те що до малярствачи шевства, ниже до бондарства.”


 Довелося  Тарасу ні з чим повертатися в рідну хатину, де вже всім командував Микита. Брат його спробував навчити столярству| та стельмахуванню|. Не вийшло. Спорядив випасати| суспільну череду. От тут Тараса і спіткало його Передкохання. Ви ж всі пам’ятаєте ті  рядки з “Мені тринадцятий минало.Я пас ягнята за селом”:

      “ ...Село почорніло,

        Боже небо голубеє

        І те помарніло.

 Поглянув я на ягнята-

Не мої ягнята!

Обернувся я на хати-

Нема в мене хати!

       Не дав Бог мені нічого!

       І хлинули сльози...А дівчина

       При самій дорозі

       Недалеко коло мене

Плоскінь вибирала,

Та й почула,що я плачу

Прийшла,привітала,

Утирала мої сльози

І поцілувала...

       Неначе сонце засіяло

       Неначе все на світі стало

       Моє...лани,гаї,сади!

       І ми,жартуючи погнали

       Чужі ягнята до води...”

Це  Тарас описує відчуття після першого в житті поцілунку.Того поцілунку.яким закінчується наше дитинство.Це про той час він через багато-багато років напише:

        “ А я так мало,небагато

           Благав  у Бога.Тільки хату

           Одну хатиночку в гаю,

           Та дві тополі коло неї

Та безталанную мою,

Мою Оксаночку...”
http://i019.radikal.ru/0711/73/706a73ee3199.jpg
       Та з-за того  поцілунку, нічого не вийшло у Тараса зі спробою стати громадським пастухом. Він більше на Оксанку дивився, ніж на череду. Звільнила його громада з    пастухів. Пішов в батраки до заможного священика Кошиця. Заможному, але скупердяєві. Хоч Тарасу і подобалося | піклуватися новонародженим малятком-донечкою священика Феодосією, дяк знайшов йому іншу роботу. Змусив він  Тараса супроводжувати сина Яся в  Шполу, продавати  ранні сливи. Відразу за селом, на містку через ставок, віз зламався, і сливи полетіли в болото. Весь день хлоп'ята витирали ті сливи від грязюки. Ясно, що нічого за них не виручили. Все село сміялося над тією комерцією  Кошиця і над Тарасом з Ясем. Після цієї ганьби не захотів він залишатися у священика. Подякував за хліб, поцілував в лобик Феодосію, до якої встиг прив'язатися,  і пішов в село Хлипівку,  що славилось своїми малярами. На жаль, і  там відмовилися узяти його в учні.

 Практичний дід Яким, побачивши, що хлопець пропадає без діла, знову пішов до управителя Дмитренко і довго про щось розмовляв з ним. В результаті той наказав Кирилівському помічникові управителя  Яну Димовському взяти Тараса  до себе хлопчиком  для  доручень.

Збіднілий польський шляхтич Ян Станіславович Димовський закінчив Дерптський університет. Ввібравши його людинолюбні ідеї, намагався, чим міг, допомагати людям. Йому дуже сподобався кмітливий і допитливий хлопчик. Він навчив його азам  письма, чому так і не встигли навчити дяки. Але  Димовський був поляк. Всі книжки у нього були польські. Отже  після церковно-слов'янського Тарас засвоїв не українську, навіть не російську, а польську мову. Саме по-польськи він навчився читати і писати. Ясно, що і розмовляти по-польськи він теж навчився у Димовського. Мало того, Трас умолив таки Димовського відправити його на навчання до справжнього художника Степана Превлоцького у Звєнігородку...
У 1828 році помер старий Василь Васильович Енгельгардт, так і не отримавши дозвіл на одруження з  польською княжною, яку колись викрав  з дівочого монастиря. З якою нажив трьох синів і дві дочки. Маєтки його розділили між спадкоємцями. Ольшанський кущ сіл дістався Павлу Васильовичеві Енгельгардту http://i014.radikal.ru/0711/6c/ffa44f18e489.jpg, молодшому з братів. Служив він в гвардії. Дослужився лише до штабс-ротмістра. Звання нижчого, ніж у його управителя Ольшанського куща маєтків ротмістра Івана Дмитренко. Після  отримання спадку його влаштували ад'ютантом друга  отця, героя Вітчизняної війни, 75 літнього  генерал-губернатора Віленського, http://i013.radikal.ru/0712/1e/6841270de5fe.jpg графа  Н.Римського-Корсакова. Щоб  похизуватись і показати|, який він пан, до нового місця призначення Павло Васильович вирішив приїхати з новонабраною гвардією з молодих кріпосних. Він наказав Дмитренко сформувати  цей гвардійський екіпаж. Дмитрено передав доручення всім своїм помічникам. Ян Станіславович, бачачи, що Тарасу стає вже тісно в Кирилівці, знаючи, спитав, чи не згоден хлопець виїхати з паном у Вільно. Після Тарасової радісної згоди, він порекомендував  Дмитренко ввести його до складу того гвардійського екіпажа в ролі домашнього художника, адже він півроку навчався у Превлоцького. З цим же проханням до Дмитренко звернувся і Яким Бойко. І ось восени  1829  року у Вільно з Ольшан виїхала валка, з якою їхав і домашній живописець Тарас Шевченко. Козачком їхав  Іван Нечипоренко. На серці у Тараса було і радісно і журно. Він попрощався з рідними, з Оксанкою. Вона жалілась:
“Поїдеш з панами, Знайдеш собі шляхтяночку, Забудеш Оксану...”.

Та не забув він її, своє Передкохання. В часи „Заповіту” напише:
“ І Оксану, мою зорю,

Мою добру долю 

Що день божий умивали...”

Навіть в останньому за його життя вірші нею, Оксанкою з його Дитинства  світяться рядки: “Поставлю хаточку, садочок

Кругом хатини насаджу;

Прилинеш ти у холодочок,

Тебе, мов кралю, посаджу.

Дніпро, Україну згадаєм,

Веселі селища в гаях,

Могили – гори на степах –

І веселенько заспіваєм...”

. Козачком при Павлові Васильовичі був Іван Нечипоренко. Тарас був домашнім художником( сьогодні це дизайнер. Авт.) і виконував окремі доручення пана і пані, головним чином - пані. Ось саме пані,  першій Віленській красуні , баронесі http://i019.radikal.ru/0711/1c/92b22a2376d1.jpg Софії Григорівні Енгельгардт  і зобов'язаний Тарас тим самим світлим, що виніс він з дитинства і ранньої юності.
 Та з від'їздом у Вільно закінчилося  Дитинство Тараса. Дитинство, яке  заклало в його душі любов до української землі. Дитинство, в якому залишилися  його покійні батьки, сестра-берегиня| Катерина,  улюблениця Ірінка, не по дитячому статечний брат Микита. Передлюбов –  Оксанка, мудрі діди Іван і Аким. Залишилися і такі ненависні мачуха, дяк Богорський, дядько Павло, звідні брат і сестри і всі інші  друзі і недруги. 
Все залишилося в Дитинстві, тому  Дитинстві, що так  п'янить і зачаровує! Він вступив у Віленськую юність.
РОЗДІЛ 11.

ВІЛЕНСКАЯ  ЮНІСТЬ,

ПЕРШЕ КОХАННЯ. ПЕРША.

http://i037.radikal.ru/0801/ec/1760557e3c8a.jpg
Їхали в ті часи до Вільно через Київ. Та поспішав пан.  В Київі вони  зупинялись лише на ночліг. Так і не побачив тоді Тарас легендарного Подолу з йогобагатолюдними ярмарками, знаменитих Київських соборів і Лаври.  Тому  через  10 років і зможе написати лише:

 «За Києвом, та за Дніпром,

Попід темним гаєм,

Ідуть шляхом чумаченьки,

Пугача співають».

Та що казати про Київ, в якому він і дня не пробув, якщо про Вільно, те Вільно де він  став Художником і Чоловіком він майже нічого не згадує.


Своїй передлюбові  Тарас присвятив чарівні вірші, сповнені миром дитинства і печаллю за ним, втраченим   назавжди. Оксанку він згадував все своє життя. А ось про своє Перше  Кохання так і не написав нічого. Та і про Першу свою пригадав тільки декілька рядками в “ Щоденнику”. Чому ж так вийшло? Мабуть тому, що та Перша Любов і та Перша  так сильно  поранили серце, що боляче було про них згадувати. Так  хто ж був Першим Коханням Тараса, і хто була його Перша?


Так вже трапилося, що в  80-х роках я майже півроку|  був у Литві, впроваджуючи   там свої розробки. Більшу частину того часу пробув у Вільнюсі. Місті, де жив Тарас, де він був зі своїм першим,  недосяжним Коханням, в місті, де він зустрів і свою Першу жінку...


Я ходив тими ж тінистими парками, якими блукали вони,  був в тому ж величному палаці - фортеці Міндовга, милувався  спокійними Вілією і  Закретом, кружляв по старовинних  вулицях. Навіть сфільмувався на верхівці башти Гедемінуса. http://i050.radikal.ru/0801/03/c824fd13d265.jpg.Був в тих двох будинках, де жив його пан Енгельгардт, був в університеті, на одному з корпусів якого в ті часи висіла меморіальна дошка : “Тут у професора Йонаса Рустемаса вчився великий український поет-революціонер Тарас Шевченко». Не один вечір провів в Республіканській і Університетській бібліотеках. У  залах стародруків і рукописів намагався розібратися в часописах тієї пори, коли Тарас знаходився у Вільно. Слава богу, майже всі вони були російською мовою. Навиписував я багато матеріалів про Костянтина Павловича, братів Кукольників, про тогочасний Вищий Світ Вільно і про університетські порядки. Завдяки тим матеріалам, почав по-іншому дивитися на речі. Для мене перестали бути ненависними кріпосниками Тарасові пани. Я зрозумів, хто був Першим Коханням Шевченка і чому  він все життя не бажав про неї згадувати. Зрозумів, чому  тільки декількома рядками в “ Щоденнику” пригадав Тарас і свою Першу... Поділюся тим розумінням і з вами.


Знаєте, якісь дивні відносини були у Тараса з його панами. Що  вони з паном терпіти не могли один одного, це цілком зрозуміло. Тарас для пана був бидлом. Пан для Тараса теж був бидлом, яке не здатне оцінити те, що має. А ось не зрозуміле інше. Якщо  Павло Васильович Енгельгардт був таким багатієм, як пишуть  біографи Тараса Шевченка, то чому за декілька свічок, які спалив Тарас, перемальовуючи лубковий портрет Платова, він влаштував такий скандал? Мало того, сам, своїми руками, нечувана річ для столбового дворянина, побив кріпосного? Скажете, такий, мовляв, характер. Гоголь же змалював Плюшкіна! Але хіба ж виглядає Плюшкіним молодий штабс-ротмістр|, який намагається на всіх світських раундах і балах  пустити пил в очі своїм багатством?..


 Гнат Хоткевич, який докладно вивчив  життя Енгельгардтів, пише, що Павло Васильович успадкував від батька  більше трьох мільйонів грошима та ще тільки на Київщині 18 000 кріпаків. У офіційній  біографії Шевченка під редакцією Бородіна  і Кирилюка, також сказано, що після Василя Енгельгардта залишилося 160 тис. десятини (Десятина =1,025 га|) землі в маєтках, розташованих в різних місцях Російської імперії і 50 000 кріпосних. Директор Центру історії слов'ян Сорбонського університету Данієль Бовуа називає Енгельгардтів серед першої четвірки найбагатших людей Російської імперії. Як бачите, по документах Павло Енгельгардт – мало не найбагатша людина Малоросії. Як же пояснити, що згідно документам, цей мільйонер  живе з сім'єю, в якій вже було троє дітей, в двокімнатній квартирці і слізно благає начальство поліпшити житлові умови? Адже навіть у наш час  тісних багатоповерхівок, йому була б покладена чотирикімнатна квартира. А тут багатій  разом з дворнею поселений в двокімнатну. Так може він був багатієм лише на папері? Хіба ж будуть діти багатія після його передчасної смерті (помер Павло Васильович  на  51 році життя) продавати сімейні цінності, щоб  розрахуватися з батьківськими боргами? До речі,  Кирилівку після смерті Енгельгардта і банкрутства Флярковського купив дядько Тарасового недруга Степана – цукрозаводчик Терещенко...


Як  отримав великий спадок від батька Павло Енгельгардт, так і спустив його. Тому що був азартним картярем. Він, як алкоголік, не міг своєчасно зупинитися. Розповім про Павла Енгельгардта  трохи докладніше.


Народився Павло Васильович 5.02.1798. А вже в 1805 році “Государь император высочайше повелеть соизволил действительного тайного советника Энгельгардта сына Павла определить ко двору его императорского величества пажем с отпуском в дом родителей до окончания наук”  А  23.03.1818 він закінчує пажеський  корпус і записується прапорщиком в Казанський драгунський полк, але не прослуживши і року, переводиться в лейб-гвардійський|  Уланському полк  з  “перейменуванням в корнети». Ще через 2 роки, продовжуючи рахуватись за Уланським полком, призначається третім ад'ютантом до друга-однополчанина батька- Віленського   генерал-губернатора  Олександра Михайловича Римського-Корсакова. http://i032.radikal.ru/0712/2b/c0bf0d474f56.jpg. У 1822 році його  роблять поручиком, а в  1823 році  красень-поручик http://i004.radikal.ru/0712/d3/8cd3d4e63549.jpg    знайомиться на балу з юною  18-річною красунею – баронесою Софією Енгельгардт, дочкою генерал – лейтенанта Герхарда Готгардта Енгельгардта, курляндського| барона, героя 1812 року, далекого родича.


Вони були кращою парою  на цьому балу. Молодий поручик і прекрасна панянка.http://i013.radikal.ru/0712/69/39e350724ec4.jpg Він відразу ж закохався у неї. Навіть записав в свій особистий альбом латинню: ”Софія, або смерть!” Як бачите, не такою вже муреною або свинею в пантофлях, як назвав його Брюллов, був  Павло Енгельгардт. Був він в юності і романтиком, і завойовником. На прекрасну Софію мав види старший з синів князя Мещерського. Але, на щастя Павла, старий князь Іван Сергійович Мещерський посилає в 1824 році своїх синів до Парижа. Божественна Софі залишилася без титулованого шанувальника ( він з часом одружиться на княжні Голіциній). Ви не забудьте, що в ті роки дівчина після 20 вже вважалася старою дівою. | Павло Васильович  зробив пропозицію  Софі Вона відправила його до батьків для вирішення їх долі. Батьки із задоволенням дали згоду – як не як, теж Енгельгардт, та ще і не тільки нащадок багатія, а й красень! 25.10.1825 Павло пише рапорт Римському-Корсакову про свій намір одружуватися на Софії.  16.11. отримує дозвіл. Весілля зіграли в Вільшанському маєтку Енгельгардтів. Певно, малюком Тарас бачив те весілля, адже згадує про нього в “Прогулянці із задоволенням і не без моралі”. Через належний час у Енгельгардтів з'явилася на світ донечка Софія, в липні  1828 - син Василь, а в листопаді  1829, вже під час Тарасової служби – син Григорій. Всього ж за 10 років  Софія народила 7 дітей -  4 сини і 3 дочки. Але тільки народила. Навіть  грудьми не годувала. Молоком випоїли їх годувальниці, а наглядали  гувернантки. Як писав Тарас:

”Та княгині тільки можуть
Привести дитину.

                       А годувати та доглядать 

                       Не вміють княгигні.

    А потім оха:”Забуває
   Мене мій Поль або Філат!

    За що ж воно тебе згадає?

   За те хіба, що привела? ..”


Ось і прекрасна Софі по моді того часу своє покликання бачила не в дітях, а в балах. Павла Васильовича це теж влаштовувало, адже коли поряд така чарівна жінка –  успіх в суспільстві забезпечений! Пам'ятаєте, той горезвісний бал з приводу тезоіменства| Імператора 6 грудня 1829? Софі помчала на бал, хоч  зовсім недавно, в кінці листопада, народила дитину! Та що ми можемо знати про вдачі тих часів! Та й не забудемо, що майже всі діти  Павла Енгельгардта зайняли гідне місце в суспільстві. Дочки  вийшли заміж за  військових, а сини стали вченими і  громадськими діячами. 
Але повернемося до прекрасної Софії, адже  якби не потрапив Тарас до неї, не було б видатного українського Поета. Як стверджував Кант “ Буття визначає світогляд». Світогляд Тараса  визначився саме під час перебування у Софії Енгельгардт. Потрапив до неї він 15-річним підлітком, а вийшов з під її опіку  вже   24-річним чоловіком. Кращі роки, роки мужніння - пройшли під Софіїним крилом. Софія була не звичайною поміщицею. Її отець Готтгард Герхард був уславленим  воїном. Під час  війни генералів так просто  не давали. Але бути воїном зовсім не означає бути солдафоном. Генерал-лейтенант був широко освіченою людиною, любив  філософствувати. Читав і Вольтера, і Руссо. Вольтер'янкою виховав і  дочку. У Тарасі  вольтер'янка Софі побачила свого Простодушного. Позбавлена світськими умовностями можливості виховувати власних дітей, взялася за виховання  Простодушного. Але спочатку про те, як Тарас почав  належати власне Софії, а не Павлу Васильовичеві. Річ у тому, що  пан для свого двору у Вільно набирав не козачків, а штат прислуги. Були там і  кухарі, і конюхи, і просто слуги. Нагадаю, що Тараса Шевченка панський управитель ротмістр  Дмитренко, по  настійному клопотанню Яна Димовського і діда Якима, рекомендував панові саме, як кімнатного художника. Козачком  направили    Ваню Нечипоренко.  Але поки у пана була казенна квартира, в якій  він не мав права щось переробляти, кімнатний художник йому, фактично, був не потрібний. В цей час  Софі була на останніх місяцях вагітності. Якраз їй  і потрібен був помічник. Ось таким помічником і став 15-річний.Софі була ровесницею його сестри Катерини. Софі  і  відносилася до Тараса так, як колись відносилася старша сестра-берегиня|. Це пан бачив в Тарасі безсловесне бидло. Для Софії він був Простодушним! Бачила, що хлопець  цікавиться книгами. Дозволяла  користуватися книжками з сімейної бібліотеки, правда тільки у відсутності пана. Але Тарас і сам добре розумів: панові навряд чи сподобається, що його кріпосний читає ті ж книги, що і він.  Софі пояснювала Тарасу незрозумілі слова і вирази в польських книгах. Саме з нею вперше прочитав  Тарас дві книжечки Адама Міцкевича,http://i041.radikal.ru/0712/b9/0f8ecb271161.jpg видані у Вільно в 1822 році. . Вона навіть почала одягати його під Міцкевича і такі ж бакенбарди, як у Міцкевича, з'явилися і у нього...http://i013.radikal.ru/0712/63/299bce3ba69b.jpg

Але не тільки  читати книжки дозволяла пані Тарасу. У тодішньому вищому світі все ще спілкувалися французькою. Енгельгардти  навіть тримали гувернантку-француженку, яка вчила їх дітей манерам і французькій мові. Пані дозволила гувернантці  давати уроки  і Тарасу. Недаремно ж згодом Елькан напише про Тараса, що  той вільно базікав  французькою.


Якою б не була  пані, але врятувати Тараса від тієї  прочуханки 7 грудня 1829 вона не могла, навіть, якби і хотіла. Але може, перед тим, як засуджувати пана за ту прочуханку, подумаємо, чому так трапилося?


По-перше, це був не звичайний бал, а присвячений тезоіменству| Миколи 1.

По-друге, цей бал повинен був тривати до ранку. Щоб пани повернулися  ще до опівночі, повинна була бути поважна причина. Якщо  почитати книги тодішніх авторів, то з'ясується, що під час тих балів, не дивлячись на царську заборону, в окремому кабінеті збиралися картярі і всю ніч  на проліт грали в карти, даючи можливість дружинам, сестрам, дочкам,  танцювати і веселитися з шанувальниками. Кинути гру можна було лише за умови, що тебе звинувачать в  шулерстві.


Мабуть, саме за це і  виперли|  гравці  штабс-|ротмістра. Ясно, що він повернувся додому злий, як чорт. Та і Софі від нього, мабуть, дісталося. Адже вона відразу шмигнула до себе в спальню і була не присутня при панських розборках з Тарасом. Пригадайте ще одну обставину. Пан жив на казенній квартирі. Для освітлення повинен був користуватися казенними ж свічками.  В ті часи були перебої з постачанням свічок для офіцерів. У листі  до цивільного губернатора від 3.12.29 пишеться: „.:”...місцева дворянська дров’яна адміністрація на вимогу коменданта на цей грудень місяць свічок жодному з штаб-офіцерів, які квартирують у приватних будинках, не відпустила...” 
А зараз подумайте, чи міг Тарас для копіювання використовувати лише одну свічку? Мій малий| синулька| теж любить малювати і перемальовувати. Має дурну звичку, займатися цим в той час, коли  відключають електрику і комп'ютер! Йому бачите – нудно! Назбирає всі свічки, які у нас є. До голови прив'яже, щоб  бачити і  що малює, і з чого змальовує. Скільки його не лупив, по 5-6 таких дефіцитних свічок спалить за вечір. Але це ж мій рідний син. А тут панові дефіцитні свічки палить його кріпосний! Мало того, мій синулька|, коли  перемальовував, не звертає уваги, що там навколо. Все заляпано воском, так і дивися, що спалахне! Думаю, що і Тарас ні на що не звертав уваги, адже навіть появи пана не помітив.. А тоді   у Вільно за порушення правил протипожежної безпеки карали, не дивлячись на звання і чин. Зацитую з “Вулиці Вільно” М.Богдановича: “За наказом бурмістра|, всі, як треба, закрили всі вікна, загасили вогні ”. Тарас же  копіював собі отамана Платова, а за те, щоб закрито вікно, яке сяє на всю вулицю, навіть і думки не мав! Отже пробачимо Василя Енгельгардта за те, що  сам відлупцював Тараса, як рівню. А ось те, що пан наказав конюхові  його випороти, Тарас  запам'ятав на все життя.


Та прочуханка дала можливість Софії зовсім  забрати Тараса від   пана. Але, сказати по правді, пан і сам цього хотів. Річ у тому, що восени 1829 у Вільно приїхав прославлений Віденський  художник-портретист    Йоган-Батіст  Лампі молодший. Всі найзнаменитіші і найбагатші панянки кинулися до нього замовляти  портрети. Адже Іоганн http://i047.radikal.ru/0711/dc/372dda69449d.jpg навіть  сіру мишку міг зобразити прекрасною принцесою, при цьому та красуня-принцеса   залишалася до біса  схожою на саму себе. Правда, за  художником водився один грішок. Зробивши з тієї мишки красуню, він не міг встояти проти того, щоб не затягнути ту красуню в ліжко. Дівчата, зачаровані його здатністю побачити і показати в них ту Красу, не дуже й опиралися. Не було жодної,  яка б проти нього встояла...


Павло Васильович добре знав про ціну портрета. Але,  не зроби Лампі портрет Софі, вийде що вона не з Перших у Віленському Світі. Зроби він портрет, станеш рогатим. Вірність своєї дружини Павло Васильович доручив оберігати  Тарасу, який повинен був невідлучно знаходитись при ній під час сеансів художника. Пан вимагав від нього детальних звітів про поведінку  пані, і художника. Тарасу це доручення дуже сподобалося. По-перше він дістав можливість дивитися, як працює справжній Майстер, а по-| друге міг довести пані, що він її справжній Друг, а не улюблене звірятко, на кшалт її болонки. Він завжди розповідав панові, як скромно поводиться пані. Що художник нічого собі не дозволяє. Але про Лампі розповідали, що він дівчат малював голими, а потім вже домальовував на зображення одяг. Тому  вони на картинах і були такими живими. А погляньте на портрет  Софі і побачите те ж саме http://i030.radikal.ru/0711/f6/dda6cca068f0.jpg. Тарас старанно виконував  наказ пана не відходити  від пані під час малювання. З насолодою виконував. Який би хлопець відмовився  спостерігати свою Богиню оголеною! Саме ж Богинею була для  15-річного хлопця красуня Софі. У спальню художника за ними він не ходив. Адже Того пан  не доручав. Що було в тій спальні, він міг тільки фантазувати, а про фантазії він  не зобов'язаний був доповідати. До того ж  Тарас добре знав, що красень-ротмістр   хвалиться скрізь своїми численними перемогами над світськими пані, зраджуючи Софі на право і на ліво. Отже на  гріх з Іоганном Лампі дивився як на справедливу помсту...


Нарешті Лампі намалював портрет Софі. Так і залишилася вона на ньому вічно юною, трохи капризною, красунею. Як прекрасний спогад про щасливу молодість, яка вже ніколи не повернеться. Закінчилися сеанси. Закінчилася можливість Тараса дивитися, як працює  справжній Художник.. А вчитися малюванню і далі так хотілося! Лампі  порадив пані віддати хлопця в навчання до якого-небудь професійного викладача мистецтв, наприклад до професора Віленського університету Янаса Рустемаса. Про Рустемаса Софія вже знала   від  учениці модистки  Ядзі Гусиковської,  що приносила до неї на примірку плаття. Брат Ядзі - Франек вчився малюванню у  Рустемаса http://i014.radikal.ru/0711/58/ba70a721d2ca.jpg і  дуже його розхвалював. Але вчитися в університеті кріпакам не дозволялося, навіть квиток на  відвідини лекцій не можна було  дістати  офіційним шляхом. На щастя, серед Софіїних шанувальників були брати Кукольники, середній з яких Платон якраз і відав студентськими квитками й відповідав за студентів. Софі не важко було уламати Кукольника  передати Тарасу чийсь студентський квиток, що давав право на відвідини лекцій. Досить було натякнути, що Тарас – бастард| Великого Князя Костянтина Павловича, фактичного Польського намісника. Платон Кукольник приніс студентський квиток, і Тарас отримав право  відвідувати університет. Про ці обставини  записав в свій записник Нестор Кукольник, що викладав російську словесність в гімназії при університеті. Його уроки теж відвідував Тарас, як і лекції його брата Павла. До речі, як Тарас не цілком законно став студентом, так і Нестор не цілком законно став викладачем. Адже його вигнали з Ніжинської гімназії з «вовчим квитком»...


Софі вдалося умовити  Павла Васильовича дозволити Тарасу відвідувати уроки професора Рустемаса. Адже навчений художник піднімав реноме пана вище, ніж художник-самоучка. Енгельгардт  дав згоду, за умови, що за це не платитиме. Витрати, якщо вони і були, узяла на себе Софі. Але, швидше за все,  тих витрат було не багато. Хіба ж міг би встояти проти такої красуні гарячий, довгоносий турецький син Рустем?


Тарас дістав можливість ходити на уроки. По спогадах Тараса, Рустемас встиг навчити його тільки копіювати. Але погляньте на ту копію бюста жінки. Хіба ж скажеш, що це копія? Це ж дивиться на зорі жива, прекрасна жінка, а не мертва статуя http://i014.radikal.ru/0711/91/bf7ea65658a9.jpg  .

У  Віленському університеті  Тарас і  зустрівся  зі своєю Першою ...


Пам'ятаєте Ядвігу Гусиківську, яка розповіла Софі про Яна Рустемаса? Її брат вчився у Віленському університеті малюванню у Рустемаса. Тарас, який став ходити на уроки малювання, швидко здружився з хлопцем. Мало того, Франек навіть намалював його портрет, який  так схожий на портрети Міцкевича! http://i050.radikal.ru/0711/f7/e15564f24c71.jpg. 
Тарас ще не знав дівчат, ще не вмів знайомитися. Часто прибігала до  пані симпатяга| Ядзя, вона подобалася йому ( у Софі він був закоханий, але не як в жінку, а як в  Богиню. Недосяжну мрію). Та як підступитися до Ядзі, він не знав. Коли ж подружився з Франеком, Ядзя,  сама захотіла познайомитися з ним. Тарасу вже  було  16, їй залишалося  ще років  десять бути  18-річною|...У неї вже була Любов. Була і сплила|. А тут хлопець,  такий не схожий на інших, такий чистий, такий самобутній, та ще, розпускають плітки, царської крові, хоч і кріпак|. Як не полюбити такого! Адже навколо пломеніє вишнево-яблуневими заметами Віленська Весна. Чи були ви в тінистих парках Віленських http://i018.radikal.ru/0711/4b/fc71e1a74bf3.jpg? Гуляли берегами плавної Вілії або такого романтичного Закрету? Дивилися на Вільнюс з багатовікової башти  Міндовга? Там і зараз все напоєно коханням!


Хіба ж міг залишатися  байдужим  Тарас, коли поряд така симпатяга| - струнка, чорнобрива, з типово українськими хвилюючими грудьми. І зовсім не недоступна Богиня, як його пані, а  своя, до щімкого болю в грудях чимось схожа на його Оксанку з Дитинства. Ті ж темні  очі. Та ж усмішка, той же доброзичливий характер. Це саме вона, а не Оксанка з дитинства була тією, про яку писав:

...чужа. Чорнобрива!

І ти не згадаєш того сироту,

Що в сірій свитині, бувало, щасливий,

Як   диво побачить –твою красоту.

Кого ти без мови, без  слова навчила

Очима, душею, серцем розмовлять.”


Ядзя не говорила українською. Як більшість  поляків, мала мовну глухоту. Тобто дуже важко засвоювала чужі мови. Тарас добре умів читати по-польськи, а ось розмовляти, будувати речення, ще не умів.  Ось і довелося Ядзі на перших порах розмовляти з хлопцем  серцем, очима,  душею...


Блукали вони тінистими парками Вільно, старовинними вузенькими вулицями, сиділи в численних віленських|  бесідках і альтанках|. Відкривали душу один  одному. Врешті-решт, стали коханцями. Із-за тієї любові Тарас навіть не запам'ятав часи навчання у Рустемаса. Про дяка, в якого пробув менше 3 днів, напише згодом, а  про Рустемаса пригадає лише мимохить в листі до Броніслава Залесського. До того ж не про те, що у нього вчився і як  вчився, а лише про те, що старий Рустемас говорив, що” 6 років копіюй, полгода| малюй, а тоді вже пиши маслом». Та все ж  Тарас багато чому навчився у Рустемаса. Адже  всього через рік став у Ширяєва  першим малювальником! А забув про все, тому що окрім Ядзі, своєї Першої,  тоді нікого і нічого не бачив ...


Та гірко закінчилося те перше кохання. Так гірко, що він ніколи так і не згадував далі Ядзю. Чому?


Я  був у Вільно в 80 роки. Був здивований, як литовки відносяться до своєї Батьківщини. Вони не бачили сенсу життя без її незалежності. Вона для них була понад усе. Вище  за власний добробут. Вище за любов! Ось і Ядзя не бачила свого життя без великої Речі Посполитої. Вона була закохана в Апостола польської незалежності Адама  Міцкевича. Вона і Тарасу віддалася, мабуть, тому, що він, українець, напам'ять знав вірші її Бога, читав вірші, присвячені їй, написані під Міцкевича і на мові Міцкевича. Та і сам був такий схожий на юного  Міцкевича ! Та тепер їй вже цього було мало. Закінчувався  1830. Після липневої революції у Франції  тільки і говорили про повстання. Ядзині друзі виїхали до Варшави. Повернулися до Варшави і Ядзя з братом, корінні варшав’яни. Тарас затужив. Кинувся на коліна перед панею,|  прохав відпустити його до Варшави. Він не сказав, що хоче до коханої. Ні, він казав, що хоче до Лампі, адже Віленський університет закритий з-за студентського бунту, а йому так хочеться продовжити навчання мистецтву. Рустемас вже списався з Лампі і той обіцяє взяти Тараса...


 Пані погодилася і умовила пана, що відправляв до Варшави свого уповноваженого( як ніяк, Енгельгардт числився в полку, розквартированому у Варшаві) відпустити з ним і Тараса. Десь в половині листопада вони вже були у Варшаві. Уповноважений зайнявся справами  в гарнізоні, а Тарас кинувся до Ядзі, яка жила у рідні на горищі величезного старовинного будинку, майже біля центру Варшави. Тарас не без копійки приїхав до Варшави. Зняла йому Ядзя манісіньку кімнатку поряд, на горищі. Тільки ось решта надій не виправдалася. З Лампі він так і не зміг зустрітися. Той, почувши  про нову французьку революцію і про те, що «Патріотичне суспільство» готує повстання у Варшаві, покотив до Відня писати портрети. У Варшаві залишився на згадку про нього  портрет Великого Князя  Костянтина Павловича http://i008.radikal.ru/0711/e2/0a535888dc70.jpg.


Уповноважений застряг у Варшаві надовго. Адже в цей час Микола 1 зайнявся розробкою плану військової кампанії проти Франції. Він хотів скинути з престолу Людовика-Пилипа, що зайняв місце Карла Х, котрий відрікся від престолу. При цьому Імператор хотів використовувати польські війська як основну силу проти французької армії. Це при тому, що в минулій війні поляки бились на стороні французів! У Гарнізоні йшла посилена підготовка до майбутньої кампанії. При цьому, не забувайте, що  Костянтин Павловичhttp://i009.radikal.ru/0712/50/bc9694b6e411.jpg колись, як і Кутузов, обожнював Наполеона і не хотів з ним воювати, доки Наполеон не вторгся в Росію. От і зараз він пише Миколі 1: «Я сильно сомневаюсь, чтобы в случае, если бы произошёл вторичный европейский крестовый поход против Франции…мы встретили то же рвение и то же одушевление к правому делу. С тех пор столько осталось обещаний, не исполненных или же обойдённых, и столько попранных интересов; тогда, чтобы свергнуть тиранию Бонапарта, тяготевшую над континентом, повсюду пользовались содействием народных масс и не предвидели, что рано или поздно то же оружие могут повернуть против нас самих»…


  Микола 1 не послухав старшого брата і, готуючись до війни, призначив командуючим російсько-польської армії героя Російсько-Турецької війни генерал-фельдмаршала   Дібіч-Забалканськогоhttp://i021.radikal.ru/0712/d5/1d9d7d914932.jpg . Поляки стривожилися. Якщо їх армія піде воювати до Франції, їм  вже про Реч Посполіту й думати нічого. 9(21) листопада, на квартирі колишнього професора історії Віленського університету Іахима Лєвеля http://i030.radikal.ru/0711/6e/5e465c967f3d.jpg ухвалили рішення, почати повстання 16(28) листопада, напавши на Костянтина Павловича і російських генералів під час розводу нарядів.


Всі Ядзині родичі, друзі і знайомі готувалися до повстання. Ядзя  разом з тітками і подругами, шили нарукавні пов'язки і шапки-конфедератки для майбутніх повстанців. Франек з друзями-студентами здобували зброю і вчилися стріляти. Тарас, що знайшов  притулок  в кімнатці на горищі, відчував себе абсолютно чужим. Адже для нього головне було їх з Ядзею кохання! На ту революцію, на ту Велику Реч Посполиту йому було наплювати!  До того ж Тарас,  добре пам'ятав, що приніс  його сім’ї  гайдамак Копій. Він  не був революціонером. Не жадав він воювати за свободу і панування чужих панів. Вже і радий би повернутися до пана у Вільно, та уповноважений застряг надовго в гарнізонних службах, самому ж їхати було не можна.


У 1930, 29 листопада  почалося повстання. Натовпи озброєних студентів і міщан кинулися  до Бельведерського палацу http://i005.radikal.ru/0712/d1/421ae766673e.jpg  – резиденції Костянтина Павловича. Вони  закололи багнетами віце-президента міста Любовницького і розтерзали чергового генерала Жандра. Але, завдяки цим жертвам, Костянтин Павлович встиг сховатися і помчати з палацу  до російських військ. Звичайно, маючи в своєму розпорядженні армію, він міг  в лічені  години подавити повстання. Але він любив цю Варшаву, цих людей, то ж рішив, що це просто, спалах гніву за щось. Він заборонив стріляти по повсталих, заявивши, що «росіянам в польський розбрат  немає чого втручатися»  Замість того, щоб кинути війська на повсталих, він залишався стороннім спостерігачем. Доневтручався до того, що всі польські частини перейшли на сторону бунтівників. Згодом, коли  13(25) лютого російські війська розгромили польську армію у передмістя Варшави, Горохові, Костянтин  наказав  припинити різанину і не штурмувати місто. Це затягне війну на 8 місяців .


Тарас, на відміну від Ядзі і її друзів, не зрадів повстанню. Він передчував біду.  І не даремно.  Так і не отримавши від нього згоди на участь в повстанні, Ядзя особисто повідомила про Тараса уповноваженого Варшавського гарнізону. Тарас зразу ж був інтернований, як і інші росіяни, що опинилися у Варшаві.


Після Різдва  1831 у Вільно прибув герцог Олександр Вюртермбергський зі своїм дорученцем, полковником Василем Васильовичем Енгельгардтом. Старезний  генерал-губернатор Римський-Корсаков ще в серпні був відправлений  до відставки. До прибуття Дібич-Забалканського, призначеного на його місце, обов'язки генерал-губернатора виконував   генерал-ад'ютант Матвій Храповницький. http://i028.radikal.ru/0711/ad/9ffc870289fc.jpg  З-за тих карт він терпіти не міг Павла Васильовича. То ж Павло Васильович і почав благати старшого брата замовити про нього слівце перед патроном і врешті-решт, отримав призначення ад'ютантом у герцога.  У лютому він  виїжджає до Петербургу, щоб оформити призначення. Тут він за допомогою Василь Васильовича зняв в оренду бельетаж будинку http://i047.radikal.ru/0711/af/c4a11e6e1031.jpg  Щербакова по вул.Моховій 26. Сім'ю він забрав за два тижні. Тарас в цей час  тинявся серед інтернованих. Відразу ж після поразки під Гороховим Адміністративна Рада прийняла ухвалу  про висилку всіх інтернованих з Варшави. Разом з сотнею таких же бідолаг, Тараса передали російським властям в Білостоці, а потім, відправили етапом по місцю нового проживання пана – в Санкт Петербург.  Тяжким був той шлях. Він напише згодом:

“Далекий шлях ,пани-брати

            Знаю його, знаю!

           Аж на серці похолоне,

           Як його згадаю.

Понамірив я колись –

Щоб його не мірять!..

Розказав би про те лихо

Та  чи то ж повірять”

Так віддячила Тарасу його Перша...  Ось і не хотів  згадувати про неї ніколи. Лише у листі до Броніслава Залесському пригадав собор Святої Ганни і чорнобриву Гусиківську з Юності. Як давній, забутий сон. Забутий і відкинутий в небуття.


Так закінчилося Перше кохання Тараса. Прекрасна Софі так і залишилася для нього Богинею. Богинею-берегинею з прекрасної Юні. Недосяжною і незабутньою. Лише Ганні Закревській повідав про своє Перше кохання. На честь тієї Першої його коханої, Богині-Берегині, вона і назвала їх донечку-сонечко -  Софією. Зустрічаємося ми з  Тарасовю Першою коханою в багатьох його віршах і повістях. Але не пізнаємо її. Бо занадто дбайливо він заховав своє Перше кохання. У самому серці, в глибині душі...


Не були святими ні його Богиня, ні його  Перша... А вони ж були алгоритмом його відношення до жінок. Тому, скільки б він не закохувався, не вірив він ні в жіночу вірність, ні в святість шлюбу. Це з-за Ядзі постраждав його кращою друг Іван Сошенко, у якого Тарас граючись відбив наречену. 


Пройшли віки. Давно вже нема їх на світі. Та Софі Енгельгардт зробила з Тараса ту Людину, яким ми його знаємо, а Ядзя зробила з нього Чоловіка.  Вже цим вони мають право увійти в безсмертя разом з ним...

РОЗДІЛ 111.Петербург. Портрет. Воля

http://i016.radikal.ru/0801/e1/8f75669dec3a.jpg
Обозу Енгельгардтів добиратися з Вільно до Санкт-Петербурга довелося якийсь тиждень. Тарас з Білостока йшов етапом майже два місяці і прибув до пана на початку травня. Його прибуття майже не помітили. Панові було не до цього. У Санкт- Петербург  прийшла холера і всі аристократи в паніці  покидали місто. Енгельрардти ще не визначилися – чи будуть вони виїжджати, чи залишаться в місті, адже шеф Павла герцог Вюртенбергський нікуди не збирався виїжджати. Врешті-решт, Павло Васильович наказав купити десяток бочок кислого вина, з сотню в'язок щонайміцнішого часнику й цибулі і почав готувати будинок до осідлого життя. Але Тарасу в тому осідлому житті поки не знаходилося місця. Йому вже виповнилося 17 років. Він вже встиг стати чоловіком. На роль хлопчика при пані він вже явно не підходив. Та і сама пані вже була не романтичною красунею з снів його юності. Вона поважчала, потьмяніла http://i004.radikal.ru/0711/d7/405dd28b218c.jpg стала звичайною світською пані. У пана вже був козачок – Ваня Нечипоренко. Отже, брав він з собою Тараса тільки не світські раути, щоб похвастати  слугою-аристократом. Решту всього часу Тарасу абсолютно нічим було зайнятися, і він тинявся по будинку, як неприкаяний. З-за холери всім було заборонено покидати будинок.  З кінця травня в Петербурзі починаються Білі Ночі. Тарас, дочекавшись, коли пан і челядь заснуть, йшов досліджувати місто. Милувався прекрасною вулицю, створеною безсмертним Россі. http://i013.radikal.ru/0712/35/5e0c63069b15.jpg Більше всього йому подобалося блукати по Літньому Саду,http://i031.radikal.ru/0712/aa/27289db2dba5.jpg де зелень нагадувала йому і рідну Україну,  і Вільнюс, що так і не став рідним. Він не тільки гуляв, але частенько застигав перед мармуровими скульптурами. Змальовував їх. Безлюдним нічним Літнім Садом любив тоді прогулюватися і геніальний Микола Гоголь. http://i031.radikal.ru/0712/77/cd25adbbcbc2.jpg Він навіть зовні був повною протилежністю Тарасу.  Виглядав  Микола тоді дуже комічно– тоненька худюща фігурка невеликого зросточку з ніжками, кривизну й худосочність яких підкреслювали лосини в обтяжку. На обличчі, під півнячою чупринкою,  гордо стирчав  довжелезний, худющий, кривий ніс. Модність краватки підкреслював потертий лиск  сюртука. І при цьому його неправильна мордочка, його  худа фігурка, з кривими ніжками випромінювали таку веселість і доброту, що до нього вабило всіх – від жебрака до князя. Тарас відразу відчув величезну симпатію і довіру до цього дивного пана. Показав йому свої зарисовки скульптур і алей. Гоголь, який був вільнослухачем Академії Художеств, похвалив Тараса. Почав розпитувати про життя-буття|. Дізнавшись, що той кріпак Енгельгардтів, не відсахнувся, а порадив малюванням заробити гроші на викуп. Розповів, що кріпосним художникам допомагає Товариство заохочення Художників, все керівництво якого йому знайомо. Обіцяв при нагоді допомогти.

 Але другої зустрічі вже не було. 22 червня на Сінній площі, спалахнув так званий «Холерний бунт», який почався з дикої розправи над медиками в холерній лікарні Таїрова провулка, поряд з площею. Бунт на Сінній набув такого розмаху, що довелося вдатися до допомоги армії. Керував діями військ особисто імператор Микола I. «Цар «в'їхав в середину шаліючого народу», встав на повний зріст, узяв «склянку Меркурія», якою тоді лікували холеру, і підніс до рота. «Ваша величність, ви позбудетеся зубів!» - перелякано вигукнув  лейб-медик| Арендт, що під'їхав до нього . Але імператор різким рухом відштовхнув його і зі словами: «Ну, так ви мені зробите щелепу», проковтнув всю рідину. І тоді приголомшений народ кинувся на коліна». Холерний бунт було подавлено, але холерик Гоголь втік від холери  на дачу до Пушкіна. Потім нова біда. Прийшла звістка, що у Вітебську, посмакувавши полуницею зі збитими вершками, надісланих йому генерал-губернатором за дорученням цариці, несподівано помер Костянтин Павлович. У Енгельгардтів патякали, що ця рапотва  смерть  пов'язана з царицею, а не з холерою. Бо занадто дивною і своєчасною була та смерть. До того ж, досвідчений  в лікуванні холери  Гобенталь  чомусь в цей час мотався по іншим хворим, а місцевого екстрасенса Хлєбнікова, який  як раз  перед цим вилікував від холери двох дівчат, до Великого Князя не допускали. Допустили лише тоді. Коли вже нічого зробити було не можна і Хлєбнікову залишилось тільки сказати, що Костянтин помре через півтори години. Не дивлячись на це, запізнились послати за свячеником і Великий Князь Костянтин Павлович помер без сповіді...

Для Тараса  потягнулися по справжньому  сірі безнадійні будні. Він хотів  стати справжнім Художником. Зовсім недалеко від них була Академія Художеств, та вже 5 років, як було заборонено приймати до неї кріпаків. Колись, у Вільно, пані змогла обійти ту заборону. Та то у вільно вона була Першою красунею. Тут було тих красунь, хоч греблю гати. Та й її  краса уже почала зв’ядати. То ж про Академію вже  і мріяти було не варто...

 Павло Васильович страшно заздрив будинку-палацу, який побудував  для дружини його брат  Василь Васильович.http://i007.radikal.ru/0712/77/6dacd2952fb0.jpg Будинок став місцем, де по середах збирався весь петербурзький бомонд. Сюди навіть навідувався Микола 1 http://i024.radikal.ru/0712/06/91fe2dd873d1.jpg.  з дружиною і цісаревичем. У Павла Васильовича не було таких коштів. Він міг знімати лише бельєтаж великого будинку Щербакова. http://i027.radikal.ru/0712/f4/adb2b93726dd.jpg Та йому хотілося і  всі свої кімнати зробити такими ж розкішними, як у палаці брата. Він  почав шукати кімнатного художника, який узявся б за  перетворення його квартири на таке диво.  Василь Васильович порадив звернутися до  Першого Петербурзького майстра живописних мистецтв (дизайнер-декоратор)  Ширяєва, який брав участь у розпису кімнат його палацу. У будинку Щербакових як раз жив приятель Ширяєва по малювальних класах при Академії художеств  капітан Василь Андрєєв. Ширяєв іноді заходив до нього в гості. Ось капітан і допоміг  Павлу Васильовичу домовитися з майстром.  Завдяки приятелю, майстер не став вимагати з Енгельгардта великих грошей. Тут же ударили по руках.

 Майстер зі своїми учнями і підмайстрами не тільки всі роботи робив сам, але і матеріали використовував тільки свої. Павло Васильович доручив Тарасу бути його очима і вухами на тих роботах. Щоб він щодня, щогодини, щохвилини міг знати, що там робиться, а якщо потрібно, то і допомогти майстрові. Але Майстер, котрий своїм мистецтвом  вибився з кріпосних, був дуже гордий і не визнавав ніякої допомоги, навіть якщо її потребував. Тарас  обожнював його. Він благоговійно спостерігав як високий, красивий, самовпевнений Ширяєв священнодіє з шовковими полотнами шпалер, щіточками, щіточками й пензликами перетворюючи убогі, обшарпані стіни на щось чудово-затишне. Майстер іноді люто горлав на підмайстрів, а ті миттєво, по- рабськи, виконували всі його витребеньки. Тарас і сам готовий був стати його  рабом, аби бути колись таким, як Майстер. Він тінню ходив за  Майстром, миттєво виконував всі його накази, бігав до управителя Прехтеля за напоями. Ширяєв помічав ті обожнюючі погляди. Помічав, як хлопчисько професійно дивиться на розпис. Тарас йому теж сподобався. Коли хлопець боязко почав зондувати грунт про можливість піти до нього в науку, Майстер розсміявся і відповів, що він зовсім буде не проти, але пан навряд чи погодитися втратити такого досвідченого майстра-| наглядача.

Тарас кинувся в ноги до пані. Благав попросити пана віддати його в науку до Ширяєва. Софі пообіцяла. І виконала свою обіцянку. Відбулося це так- весною 1832| Ширяєв закінчив розпис квартири. Енгельгардт особисто вирішив прийняти роботу. Тарас повинен був виступати експертом-консультантом.

Взагалі, варто було подивитися на те приймання. Пан стрімко бігав по кімнатах, прискіпливо роздивляючись стіни і стелі, намагаючись виявити там якісь огріхи. За ним, поволі і велично плив Василь Григорович Ширяєв і величаво торкався  пензлем та щіточками до місць виявлених огріхів. Іноді він доторкався навіть до місць, вже схвалених паном. І  місця, яких торкався його пензель, теплішали, світилися, оживали. Пан, що спочатку кричав про масу недоробок, ставав все спокійнішим і все щасливішим. Його квартира ставала прекрасною, світлою, затишною, живою! Нарешті прийшов час розрахунку. Пан недбало, навіть не прочитавши, відкинув розрахунки,  надані майстром, і сказав, що він задоволений роботою, а перевіряти рахунки справа управителя. Він накаже сплатити все до копійки! А потім він запитав Ширяєва, на яких умовах той законтрактує його кріпака Тараса.

Ширяєв вже давно поклав око на Тараса, але показати свою зацікавленість, означало збити ціну за навчання. Ось і бігає пан навколо крісла, в яке без запрошення всівся Ширяєв, і волає:

-Ну, Вася, говори відразу – береш чи ні. Адже мені, поки не пізно, потрібно визначитися, що з цим переростком робити. На поле він не годиться, в дворові теж.-

Василь Григорович ліниво відповідає 

–   Та Бог з Вами, дорогесенький Павло Васильович. На що мені Ваш переросток.  Я майстер-живописець, а не шкільний  вчитель. Якщо у нього немає таланту, то чому я його смогу навчити? Тільки гроші викинете.-

Енгельгардт мовчки протягнув йому декілька малюнків Тараса. Той довго їх вивчав, а потім гмикнув

- І ви хочете сказати, що це малював козачок, нічого що не розуміє в живопису?-  Енгельгардт розплився в усмішці.-

-Це у ваших Петербурзьких панів козачки нічого не уміють. Мій навчався  у Віленськом університеті у професора Рустемаса, та і у самого Лампі навчився дечому! 
-Навіщо ж тоді Вам я, - здивувався  Ширяєв.-  Після таких знаменитих іноземних професорів, що йому може дати простій російський живописних справ майстер?

-Але ж не до простого я його віддаю, а до Першого майстра-живописця Санкт-Петербурга!. - підлестився Павло Васильович.

Поторгувавшись, як годиться,  порішили на наступному: Ширяєв бере в навчання Тараса не на п’ять з половиною, як прийнято, а всього на 4 роки. Через 4 роки Тарас складає всі необхідні іспити на звання підмайстра і ще 2 року працює на Майстра, відпрацьовуючи науку і сплачуючи 20% заробленого пану. Потім складає іспит Гільдії і сам стає Майстром. А далі вже панська воля.

І ось рано вранці Тарас поспішає на нове місце навчання. Ось Храм святого Владимира. Ось Ремісниче управління. Ось і будинок Крестовських, де мешкає Майстер.http://i029.radikal.ru/0712/53/4012c5b7dbfd.jpg  Двірник не просто показує йому, як пройти в приміщення Майстра, а доводить його до самих дверей. І тарабанить в них. На стукіт виглядає хлопчина, по вигляду на пару років  молодший Тараса:

- Ти  новий учень? Ти трохи запізнився. Все вже на роботах, я  хворію, ось і залишаюся на господарстві. Пішли, поки немає майстра, покажу квартиру. Може, коли вивчишся і покупаєшся, в такій же зможеш  жити.

Хлопчисько, що назвався Федотом Ткаченко повів Тараса по кімнатам. У кабінеті той застиг перед шафами, набитими книжками. Тут були товсті томи історичних, медичних і філософських книг. Були і різномастні художні книги - Шекспіра, Гомера, Пушкіна і авторів, про яких Тарас і чутки не чував. Він благоговійно застиг перед шафою і запитав Ткаченко:  Невже| Майстер прочитав це все?.-

-І не тільки Майстер, - зітхнув Федот.- Тобі теж доведеться прочитати не одну з цих книг. І не тільки прочитати, а і вивчити не одну сотню сторінок і відповісти Майстру про те, що ти з них  зрозумів.-

Потім Федот відвів його в комірчину| на горищі, де всі разом жили учні Майстра. А потім почалося  Навчання...

 Тарас переоцінив свої можливості. Майстер вирішив, що малює він добре, а ось з фарбами ще абсолютно не уміє працювати. Йому, як в давньому дитинстві, довелося розтирати фарби і ще цілий рік тільки і робити, що фарбувати огорожі, підлоги, дахи і грати. Поки не  навчився  робити фарби необхідної густини і відтінків. Після цього Майстер приступив з ним до вивчення  медичного атласу. Тарас повинен був вивчити розташування кожного м'яза, кожного суглоба, кожної кісточки людського тіла. Річ у тому, що Ширяєв був талановитим підприємцем та безталанним Художником. Він чудово відчував кольори, міг пожвавити фарби, але ні портрети, ні, просто, людські фігури, йому не вдавалися. Він ще в 1824 вступив в Академію Художеств  і проучився там 8 років. На жаль, далі за копіювання він так і не просунувся. Так і не отримав звання  художника. Подані їм на іспитах малюнки були відхилені Радою Академії і йому  відмовлено « у наданні звання вільного художника із-за слабкості його в мистецтві».

Та його , не зважаючи на той присуд, визнавали всі Петербурзькі Архітектори і вважали, що кращого майстра для декоративного  розпису  їх будівель в Петербурзі немає. Але сам Ширяєв вважав, що йому, щоб залишитися Першим, потрібний талановитий художник. Саме такими Художниками він і бачив Тараса і Федота. Оскільки Федот не мав тяги до книг, то основну ставку він зробив на Тараса. Отже через рік Тарас став у нього Першим рисувальником.

У Серпні 1834 трапилася та подія в Літньому Саду, про яку записано в Шевченковому «Художнику». Тільки там не було ні Сошенко, ні Тараса. А був Микола Гоголь і Федот Ткаченко. Завдяки цій зустрічі, хороші знайомі і земляки Гоголя гардемарини Петро і Володимир Оболенські, діти Хорольського поміщика, з відома і  згоди свого батька, відпустили Федота і його братів Григорія, Дениса і Якова на волю.  У грудні старший брат Григорій, архітектор-самородок, представив в Академію художеств проект заміського поміщицького будинку і  отримав звання вільного художника архітектури. На початку 1835 він зміг влаштувати вільними слухачами Академії художеств і своїх братів - Федота і Дениса. При цьому приятель Тараса Федот, неждано для себе, потрапив в клас академіка Карла Брюллова! http://i030.radikal.ru/0712/3d/c5179ec6a705.jpg
Уявіть, як було Тарасу дізнатися, що його приятель звільнився від кріпацтва завдяки тому його давньому знайомцеві з Літнього Саду. Він знов літніми ночами бігає в той чарівний сад. Знов, копіює там статуї, отримуючи вдень  запотиличники від Ширяєва за  неуважність. А яка тут буде уважність, коли всі твої думки займає очікування тієї Зустрічі. І, нарешті, вона відбулась. Знов розмовляли майже всю ніч. Не допомогти позбавитися від кріпацтва, Тарас просив Гоголя . Тоді це його якось не дуже то й турбувало. Адже йому у Ширяєва було набагато важче, ніж при пані. Отже не це тоді було головним для нього  . Головним було бажання стати справжнім Художником і вже самому викупитися. І ось, по протекції  Гоголя, в 1835 він вступив в Товариство заохочення художників і дістав можливість відвідувати  рисувальні класи.(за свідченням Р. Данілевського, присутнього в кінці 1851 року при бесіді Гоголя з Бодянським, коли мова зайшла про Шевченка, Гоголь сказав, зокрема: «...Я знаю і люблю Шевченка, як земляка і обдарованого художника; мені вдалося і самому дечим допомогти в першомувлаштуванні його долі...»)

Мало того, розглянувши в тому ж році малюнки Тараса, комісія Товариства у складі гр.Толстого, гр. Вієльгорського і Василя Григоровича, винесла ухвалу: ”Рассмотрев рисунки стороннего ученика Шевченко, комитет признал, что они заслуживают похвалы и постановил, иметь его ввиду на будущее»
Ширяєв хоч і був. Як нині кажуть, підприємцем-експлуататором, але не перешкоджав Тарасу відвідувати уроки в малювальних класах.. До речі, з 1835 був  пансіонером Товариства заохочення художників був  і Аполлон Мокрицький, що теж відвідував ці рисувальні класи. Відвідував їх і приятель Тараса Федот Ткаченко, що став вільним слухачем Академії. При цьому Федот ще продовжував жити і працювати у Ширяєва, бо він  був родичем дружини Майстра. А далі даю слово Івану Сошенко, в записі Чалого: « Коли я був в «гіпсових головах», а може і в «фігурах»(1835-1836), разом зі мною малював родич дружини Ширяєва. Від нього я дізнався, що у його зятя служить в підмайстрах мій земляк Шевченко, про якого я дещо чув ще вВільшанах, під час свого перебування у свого першого вчителя С.С.Превлоцкого. Я дуже просив родича Ширяєва прислати його до нас на квартиру. Дізнавшись про моє бажання познайомитися із земляком, Тарас на інший же день, в неділю, розшукав мою квартиру на 4-ій лінії і прийшов до мене у такому вигляді: одягнений в засалений тиковий халат, сорочка і штани з блакитного полотна, заляпані фарбою, босий, розхристаний, без шапки. Він був похмурий і сором'язливий. З першого ж дня нашого знайомства я відмітив у нього величезне бажання вчитися живопису. Він почав бувати у мене у вихідні, тому що в звичайні дні і мені було ніколи, і його Господар не відпускав. Мене до глибини душі схвилювала жалюгідна доля хлопця, але допомогти йому я був неспроможний. Та і чим міг допомогти його горю я, бідний трудівник-маляр, який, працював безперервно ради шматка хліба насущного, без зв'язків, без протекції, без грошей.».

У тому, що Превлоцкий розповідав своєму племінникові Сошенко  про Тараса, немає нічого дивовижного. Без його рекомендації навряд чи  потрапив би Тарас до пана в званні «кімнатного художника». У Превлоцького не так багато було учнів, щоб він міг забути такого талановитого. А ось далі Сошенко вже видумав: «В цей час я був добре знайомий  з відомим малоруським письменником Євгенієм Гребінкою. Ось з ним я, перш за все і порадився, як допомогти нашому землякові. Гребінка сердечно віднісся до моєї пропозиції і почав часто запрошувати Тараса до себе, давав йому читати книжки, переказував  різні  відомості і так далі Потім вже я представив Тараса конференц-секретарю|  Академії художеств В. І.Григоровичу з великим проханням звільнити його з цього жалюгідного стану. З Гребінкою Тарас почав іноді бувати у придворного  живописця Венеціанова, який разом з Григоровичем познайомив його з В.А.Жуковським».

Ось в цьому моменті перекази моїх бабусь корінним чином відрізняються від записаних Чалим спогадів Сошенко. Річ у тому, що Тарас був знайомий з Григоровичем ще з 1835 року, коли Гоголь представив його секретареві Товариства заохочення художників. У цьому 1836 у нього вже була в малювальних класах акварель http://i024.radikal.ru/0712/fc/b9e157a9e16c.jpg що була краще будь-якої Сошенкової. Та й те, що міщанин Сошенко міг ввести кріпосного Шевченка в круг столбових дворян Ніжинського земляцтва Петербургу теж сумнівно. Адже його самого в тому крузі не приймали!

От як відбувалася справа по переказах моїх бабусь.

У той час Сошенко не сам знімав квартиру. Процитую запис з щоденника Аполлона Мокрицького від 7.11.35: «…После обеда в классе, из класса зазвал к себе хорошего человека – Сошенка. Малый кажется, добрый, с дарованием и с прекрасными чувствами, ещё не тронутый скобелем света. Я пригласил его жить с собой» А, між іншим, Мокрицький був в родинних зв'язках і з самим Григоровичем, і з Гоголем, і з Гребінкою, і з Мартосом, і з Глінкою і, навіть, з Енгельгардтами. Як, втім, були між собою в родинних зв'язках майже всі столбові  дворяни Малоросії. Він в 1832 вимушений був із-за безгрішшя кинути навчання в Академії художеств і повернутися додому в Пірятін. Саме Василь Григорович за допомогою Твариства заохочення художників в 1835 дав йому змогу повернутися в Академію. З серпня по листопад 1835 він жив в будинку Григоровича і лише в листопаді зняв квартиру в будинку №56 на 4-ій лінії Васильєвського острова. А зараз пригадаєте адресу службової квартири Гребінки в Петербурзі. Той же будинок  №56 на 4-ій лінії Васильєвського острова! Отже знімав він квартиру разом з Сошенко там же, де жив Гребінка!

Познайомившись з Сошенко десь в серпні 1835, до кінця осені   Тарас почав вже ходити в гості не так до Сошенко, як до Мокрицького, якого міг зустрічати і до цього в малювальних класах. Адже саме в 1835 там Тарас малював «Аполлона Бельведерського» - жартівливе прізвисько Мокрицького.

Ми зараз носимося із словом «Громада». Говоримо про роль громад у відродженні  України. Але ж ті «Громади» виникли, як противага польським «Гмінам», тобто земляцтвам|. Польське земляцтво було і в Петербурзі, але найчисленнішими і найпопулярнішими були малоруські земляцтва. З них же найбільшим було  земляцтво, що об'єднувало випускників знаменитої Ніжинської гімназії. А збиралося земляцтво   переважно у двох випускників. Старше| покоління – у Нестора Кукольника, молодше - у Євгенія Гребінки.  Звичайно, молодші також частенько бували на  середах у Нестора Кукольника, є навіть купа карикатур Степанова про ці вечори http://i020.radikal.ru/0711/f3/7ca10077c9f5.jpg, а от  у Гребінки старші з'являлися рідко. Заходив тільки Нестор Кукольник. Тримався він з молодшими звисока, як і належить улюбленому письменникові Імператора, суперникові Пушкіна. Та зате на цих вечірках бував молодий літературний бомонд -| Даль, Бенедіктов, Єршов, Панаєв, математик Остроградський і поміщик Тарновський. 
Природно, Мокрицький http://i037.radikal.ru/0712/cb/0c1a183992f3.jpg був неодмінним учасником цих вечорів. Адже йому для цього потрібно було тільки піднятися зі своєї квартирки в кімнати Гребінки. Пару разів він притягнув і Івана Сошенко. Але безрідний, бідний міщанин відчував себе серед цих успішних чиновників зі столбових дворян, як  бродячий собака серед породистих псів. Ні він не влаштовував суспільство, ні воно його. У 1836 закінчилося навчання Тараса. З безправних учнів він став підмайстром і вже як підмайстер переуклав контракт з Ширяєвим на дворічний відробіток. Як підмайстер він вже бере участь в розписі Великого театру.  Тепер він міг вільно використовувати свій час і приходити в гості до земляків не тільки у вихідні, а в будь-який, вільний від роботи час. При цьому він вже не в  засаленому, вимазаному фарбою халаті приходив. Він тепер  красувався в цілком модному одязі, який міг дозволити собі, завдяки заробіткам на розписах. Ось що пише учасник  тих вечірок Момбеллі: « Я встречал Шевченко у Гребинки. Шевченко всегда проявлял огромную привязанность к своей родине – Малороссии, и всё малороссийское его веселило и захватывало. От малороссийской мелодии или песни у него из глаз лились слёзы. ОН среднего роста, широкоплечий и вообще- крепыш. В талии широк из-за особого строения костей, но отнюдь не толст. Лицо круглое, всегда тщательно выбритое, обрамлённое бакенбардами. Волосы стрижены по казацки, однако зачёсаны назад; он не брюнет и не блондин, но ближе к брюнету и не только волосом, но и цветом красноватой кожи; черты лица обычны, мимика и общее выражение физиономии свидетельствуют об отваге, небольшие глаза излучают энергию» http://i007.radikal.ru/0712/0e/302e8357d47e.jpg При цьому вже в ті часи його улюбленою приказкою  Тараса була « з ким би сісти, хліби з'їсти». Він шукав людей, близьких по духу. І знайшов їх  серед друзів Гребінки. Не підмайстром декоратора він увійшов до кружка, а Мислителем. От як описує той час і ті вдачі Панаєв:« Кроме надлежащих еженедельных артистично-литературных, великосветско-литературных и просто литературных вечеров, литераторы временами сходились друг  у друга и устраивали вечеринки. Самым гостеприимным из литераторов был Евгений Гребенка, который постоянно приглашал к себе своих литературных приятелей, когда получал из Малороссии сало, варенье или наливку.»
 Тарас, любитель всього цього, став завсідником цих вечірок.  В кінці 1836 «на сало» заглянув до Гребінке знаменитий Нестор Кукольник .http://i019.radikal.ru/0712/bb/c53082846971.jpg Цей рік був піком його слави. З величезним успіхом у всіх театрах йшли його «Рука Всевышнего Отечество спасла». За неї Микола 1  навіть подарував йому перстень з власного пальця. З успіхом йшла драма «Князь Михайло Васильович Ськопін-Шуйський». Він міг вважати себе родоначальником школи російських романтиків. Поява його в гуртку скромного викладача була подібно до появи Цезаря в Александрії. Всі благоговійно застигли. А потім здивовано відкрили роти, коли сам великий Кукольник схопив в обійми| Тараса, якого йому представляв Гребінка. На здивовано-приголомшені погляди товариства Нестор розсміявся і пояснив, що чудово знає Тараса ще по  Вільно, де мав честь викладати йому уроки словесності. Що він знає про Тараса таке... Але що саме таке... він знає про Тараса, вважав за краще умовчати. Зате  узяв з Тараса слово, що він неодмінно прийде до нього на чергову „середу”. З того часу Тарас почав вже частіше ходити на «середу» Кукольника, чим «на сало» Гребінки. Тільки якщо вечори у  Гребінки частенько бували прісно-нудними, то у братів Кукольників  ці зустрічі були переперчені суперечками за незліченними фужерами вин і шампанського, які стали модними в ті часи серед петербурзької інтелігенції. Ці літературні вечори у Кукольника добре описав в своїх мемуарах Панаєв: « В это время Кукольник занимал вместе со своим братом Платоном, управляющим делами Новосильцева, довольно большую квартиру в фонарном переулке, в доме Плюшара. Он завёл у себя «Середы»…На этих середах впоследствии собиралось иногда человек до восьмидесяти…На этих середах побывали все пишущие люди за исключением немногих писателей-аристократов, принадлежавших к друзьям Пушкина…На одной из серед Кукольник часов в одиннадцать подошёл ко мне, значительно подмигнул и шепнул с улыбкою. – Не уезжай, когда разбредётся вся эта шушера, останутся избранные.… До сих пор была увертюра. Сама опера начнётся потом.…За ужином у Кукольника в этот раз было человек пятнадцать. Несколько офицеров Преображенского полка, М.И.Глинка, Яковенко, Струговщиков, переводивший тогда Гете и издававший «Художественную газету»…Остальных присутствующих на этом ужине я не помню. Ужин отличался не столько съестною, сколько питейною частью»…

Нестор запевняв всіх, що вірші без алкоголю не пишуться. Навіть Пушкіна цитував. На жаль, цю теорію підхопив і Тарас. Та не засуджуватимемо за це. Адже його дяк Богорський привчив пити з дитинства. У тій, новій компанії йому « були такі потрібні вірші і горілка, вірші і горілка, горілка і вірші..." Не можна було без цього  стати своїм в копанії цих чудових людей, таких відмінних від його Ширяєвських підмайстрів. Після дружньої випивки він любив посидіти в Літньому Саду. Посидіти, помріяти, подумати. І самі собою  складалися рядки віршів про український степ, кургани-могили, козаків і молодиць|. Про все те, про що говорили на цих романтичних середах у Кукольника. Він записував ці перші вірші на клаптиках паперу, щоб вранці перечитати, переосмислити і...викинути. Адже в порівнянні з тими віршами, які він колись писав Ядзі на мові Міцкевича, вони були ходульними і млявими. Нічого поки не давали ні серцю, ні розуму. Не настав ще час справжніх віршів. Вони тільки проростали в ньому.

З новими знайомими  вступив Тарас в Новий 1837 рік. Цей рік був багатий подіями. Згорів Зимовий палац і його терміново відновлював генерал Клейнміхель, що став за це  улюбленцем царя і отримав за дострокове відновлення графське звання. Відкрили нову залізницю – Царське село – Санкт-Петербург http://i033.radikal.ru/0712/ad/df1d175128ec.jpg, на що Глінка і Нестор відгукнулися знаменитою «Попутною піснею». Саме цього року побратими Глінка і Кукольник знайшли старшого побратима. Їм став http://i048.radikal.ru/0711/6e/d4fb177c72df.jpg  Карл Брюллов. А незабаром з «Карлом Великим» познайомився і Тарас.  Брюллову про Тараса  розповідали його учні Аполлон Мокрицький, Іван Сошенко, Федот Ткаченко. Але  зацікавився він ним після розповіді побратима – Кукольника про його незвичайного знайомого, кріпосного Енгельгардтів. Заглянувши якось до Сошенко, Брюллов побачив у нього Тараса і звернув увагу на його, дійсно « не кріпосну зовнішність». Сошенко послав Тараса в театр із запискою про квитки, а  поки той ходив, розповів Брюллову історію його життя. Показав малюнки. Карл Великий «ласкаво і поблажливо похвалив його малюнки». А через декілька днів до Брюллова буквально увірвався Мокрицький і почав ділитися враженнями від Тарасових віршів, з якими той виступив «на салі» у Гребінки. Брюллов у душі завжди залишався поетом. Якщо малюнки Тараса він тільки похвалив, то незвичайні вірші і їх автор  зацікавили Брюллова. Він наказав Сошенко привести Тараса. Ті перші відвідини квартири Брюллова запам'яталися Тарасу на все життя : «: «Красная комната, увешанная  оружием, преимущественно восточным, освещённая сквозь прозрачные алые занавески солнцем, и сам Он в красном халате на фоне этой декорации»http://i013.radikal.ru/0712/94/622dbd3e04dd.jpg
Брюллов запросив його приходити, як тільки видасться вільна хвилинка. Тарас, скориставшись запрошенням, став завсідником у Брюллова. Той давав читати Тарасу історичні книги, знайомив з останніми творами  Жуковського, Пушкіна, Гоголя. Але більше всього у нього вразила Шевченка книга  «Історія Русов». Вона повернула дитячі спогади про дідові думи про козаків і гетьманщину|. Ці образи не давали йому спокою ні вдень ні вночі. Він тепер починає записувати вірші, що рвуться з серця. Тарас запише через двадцять років в щоденнику: « Странное, однако же, это всемогущее призвание. Я хорошо знал, что живопись – это моя будущая профессия, мой насущный хлеб. И вместо того, чтобы изучать её глубокие таинства, и ещё под руководством такого учителя, как бессмертный Брюллов, я сочинял стихи, за которые мне никто не заплатил и которые, наконец, лишили меня свободы, и которые несмотря на всемогущее бесчеловечное запрещение, я всё-таки втихомолку кропаю…Призвание – и ничего больше!»

На вечірки до Кукольника  Брюллов тепер відправлявся у супроводі вірного ад'ютанта – Тараса. Правда, Карлу Великому страшно не подобалося те, що там доводилося випивати величезну кількість шампанська. Його від нього здувало і Тарас із задоволенням поглинав його замість Метра. Брюллов після однієї з тих пиятик навіть зобразив п’яненького| свого улюбленця з копитцями:   http://i044.radikal.ru/0711/01/1e283e2db2ea.jpg
Ширяєву, звичайно, подобалося, що його підмайстер вчиться у найзнаменитішого Художника Росії, дружить з ним. Але ухилятися від роботи він не дозволяв нікому. Отже після тих  «серед|» з випивкою Тараса частенько чекав хороший прочухан по четвергах.

Тарас все частіше і частіше замислювався над тим, що з ним буде, коли  закінчиться термін відробітку у Ширяєва і йому потрібно буде повертатися до пана. Він вже і зараз повинен у будь-який час по виклику пана бігти до нього. Правда, ці виклики були зовсім не обтяжливі. Пан охолонув до Софії і захопився колекціонуванням спокушених Петербурзьких красунь. А для полегшення перемог він і викликав Тараса, який повинен був намалювати портрет чергової кандидатки в коханки. http://i003.radikal.ru/0712/0b/0981effe5ac7.jpg Сказати по правді, Тарас зовсім не був проти таких викликів. У пана була губа не дурка і малювати його красунь було одне задоволення. До того ж, частенько, вони і Тараса дарували своєю солодкою увагою. А як  приємно наставляти роги власному бундючному  панові! http://i009.radikal.ru/0712/a2/3c718fb95a9e.jpg  Але задоволення – задоволеннями, а головна мрія Тараса – вивчиться  і стати Справжнім Художником, так і не могла здійснитися, поки він залишався кріпосним. Адже кріпосним вхід в Академію художеств був закритий. Все частіше і частіше він говорить про це Сошенко і Мокрицькому. Нарешті, в щоденнику Мокрицького за  18 березня 1837 з'являється запис: „Часам к 7 пошёл я к Брюллову…Когда все ушли, я остался один, говорил Брюллову насчёт Шевченко, старался подвигнуть его на доброе дело, и кажется, это будет единственное средство- через Брюллова избавить его от тяжких ненавистных цепей рабства». А ще запис за 31 березня: « Вечером после чая отправился я к Брюллову…Он послал меня за Василием Ивановичем( Григоровичем) и, когда тот пришёл, я предложил им рассмотреть дело Шевченко. Показал его стихотворение, которым Брюллов был чрезвычайно доволен и, увидя из оного мысли и чувства молодого человека, решился извлечь его из податного состояния и для этого велел мне завтра же отправиться к Жуковскому и просить его приехать к нему. Не знаю, чем-то решат они горячо принятое участие». Нарешті, запис від 2 квітня:«После обеда призвал меня Брюллов. У него был Жуковский, он желал знать подробности насчёт Шевченка. Слава богу, дело наше, кажется примет хороший ход».

На жаль, не прийняло. Річ у тому, що друзі вирішили умовити поміщика відпустити Тараса на волю. А з якої статі було поміщикові відпускати курку, що несе золоті яйця? Адже Тарас вже почав приносити йому дохід. Хай поки це виражалося тільки  успіхом у жінок, якому він був зобов'язаний Тарасовим портретам. Але надалі очікувався і грошовий інтерес. Проте, Енгельгардт навіть не схотів і розмовляти з Брюлловим. Довелося тому не солоно хлібавши піти від «свині в пантофлях». На другу зустріч відправився вже більш дипломатичний Венеціанов. На жаль, хоч його Енгельгардт і не вигнав|, як «справжнього американського дикуна» Брюллова, але заявив, що менше ніж за дві тисячі Тараса не відпустить. Я не знаю, чи можна засуджувати Енгельгардта за те, що він так високо оцінив свого кімнатного художника. Врешті-решт, коли дуже треба, на гроші не дивляться. Та і великі гроші можна отримати за допомогою лотереї. Он в лютому 1833 художники влаштували лотерею, в якій розігрували картини кріпосного художника Івана Каширіна. Виручили тисячу рублів, за які він був і викуплений у поміщиці Ульяніної. Брюллов погодився віддати для лотереї одну зі своїх картин. В цей час він якраз малював портрет вихователя Цісаревича Василя Жуковського. Ось і розраховували за допомогою Жуковського знайти управу на Енгельгардта. Змусити його понизити ціну. Не вдасться, то Жуковський повинен був переконати царську сім'ю взяти участь в лотереї, як ніяк, чутки про те, що вони відмовили у викупі на волю бастарда| брата царя, скомпрометують їх.

Звичайно, Мокрицький, упевнений в успіху, розбазікав про все Тарасу. Тарас ходив веселий, аж світився від передчуття швидкої свободи. На жаль, в травні Жуковський покотив з Цісаревичем спочатку до Сибіру, а потім до Європи. Так нічого і не встиг обговорити щодо Шевченка. Брюллов до того ж не встиг закінчити його портрет. Для Тараса це був страшний удар. Адже він вже звик до думки про волю. З-за нервового потрясіння перша ж простуда, а весна в Петербурзі тоді була дуже холодною, перейшла в запалення легенів. У «звіті про витрати Товариства  заохочення художників 30 травня 1837 є запис: « « пансионеру Алексееву и ученику Шевченко выделить на лекарства 50 руб.»

Так закінчилася перша спроба викупу Тараса. Не вийшло. Але завдяки цьому, Брюллов узявся учити його приватно. Безкоштовно. Тарас дістав доступ в майстерню Карла Великого. Мало того, він дуже швидко став його улюбленим учнем. І ось це й зіграло з ним злий жарт. В ті часи  багачі любили себе увіковічувати в портретах. Адже тоді не було фотографій.  Ось і йшли до відомих портретистів. Найвідомішим вважався Брюллов. І сам Брюллов, і його школа. Карл Павлович був буквально засипаний замовленнями. Врешті-решт він модернізував процес. Він тільки накидав початковий контур, а чорнову роботу робили учні. Потім він  вносив правки, які і робили портрет Портретом! Так само почали робити незабаром  і інші знамениті портретисти. Тільки над портретами царської сім'ї Метр зобов'язаний був працювати сам особисто, від початку до кінця. Але скільки тієї царської сім'ї.

В кінці 1837 до Брюллова прийшов улюбленець царя Петро Клейнміхель. Він  закінчив відновлення  Зимового  палацу. http://i008.radikal.ru/0712/d3/33bd1f4fb2e7.jpg  Отримав в нагороду графське звання і посаду управителя Ермітажу. Ось і захотілося графові, щоб в Ермітажі на найвиднішому місці висів його портрет.  Брюллов мав звичку малювати тільки те і лише тих, що і хто йому подобався.  Клейнміхель йому не сподобався. Відмовити царському улюбленцеві було небезпечно. Але розповісти, як у нього прийнято працювати над портретами, можна було. Він і сказав Клейнміхелю, що портрет  намалює його учень, він же тільки докінчить його.  Клейнміхель http://i011.radikal.ru/0712/b2/591ca2db51ca.jpg спочатку спробував добитися привілейованого відношення, але дізнавшись, що Метр сам  працює тільки над портретами  царя і членів царської сім'ї, погодився. Виторгував тільки найнижчу ціну за портрет – 50 рублів і те, що малювати його буде улюблений учень Брюллова. А цим улюбленим учнем і був Тарас. Граф пішов дивитися на того учня. Тарас в цей час малював портрет якоїсь старої карги. Клейнміхеля розчулило те, що на портреті у Тараса ця, обвішана діамантами  карга, виглядала доброю, всепрощаючою бабусею з якоїсь казкової країни. Коли ж дізнався, що Тарас вчився колись портретуванню у знаменитого чарівника Лампі, побачив виконаний недавно Тарасом портрет Абази,  що світиться блакитною чистотою,  http://i032.radikal.ru/0712/32/08b030ad03d7.jpg з радістю погодився робити портрет саме у нього. Відразу ж ударили по руках.

Те портретування для Тараса перетворилося на суцільну муку. Адже він і зараз працював з Ширяєвим на розписі театру. Міг виконувати доручення Брюллова тільки у вільний час. Тому він завжди сам призначав клієнтам час сеансів. Клейнміхель же указував, коли його чекати. При цьому частенько не приходив  в призначений час. Витративши час на марне очікування, Тарас ще й Ширяєва підводив. До того ж граф чомусь вважав себе красенем. Ось і наказав Тарасу  зобразити його таким, як він є. Тарас міг з потворної карги зобразити добру стареньку. Для цього потрібно було всього лише, щоб ця  карга нормально відносилася до нього і людей. Про те, як Клейнміхель відноситься до своїх людей шепотівся весь Петербург. Його позаочі називали  шакалом. І ось цей потворний шакал вимагає реалістичного зображення!

Тарас із задоволенням  зобразив  графа, таким, як той був – потворна пика з жадібно-догідливими очицями і лютим оскалом  гнилозубого| рота під величезним, кривим носом. Зате яким був красивий мундир на цьому чудовиську! Портретування закінчилося. Граф глянув на себе, Дракулу. Виніс портрет на сонце. Знов подивився. Побачене йому страшно не сподобалося. По його наказу Тарас  вибілив зуби і випрямив ніс. Але і після цього граф все одно забракував портрет. Він відмовився його забрати. Так і залишився портрет в майстерні. Залишився разом з надією на тих 50 рублів, які він збирався відкласти на викуп з кріпацтва.

Десь, на початку грудня, до них в майстерню заглянув майстер-цирульник, запропонувати свої послуги. Поголив хлопців. І в наші часи перукарі – рознощики новин і пліток. В ті часи вони також не замовкали. Ось і дізнався цирульник історію з незатребуваним  портретом.  Йому якраз була потрібна вивіска для цирульні. Він і запропонував Тарасу переробити портрет графа  під вивіску. Дав слово, що за це до кінця життя його голитиме і стригтиме безкоштовно. Тараса спочатку не дуже влаштовувала така безгрошева пропозиція. Але коли перукар почав барвисто описувати, як до нього валом попруть аристократи – недруги Клейнміхеля і як сміятимуться над графом, погодився. Він тут же закрасив генеральські регалії, кинув на бакенбарди і бороду пластівці піни, на шию накинув рушник, а в руки вклав бритвене приладдя. Повернув кривизну носу і гнилозубість| роту. На  вивісці догідливо посміхався живий Клейнміхель! Розпили компанією пару пляшок горілки, які тут же притягнув цирульник, і той поніс картину до себе в цирульню. На другий же день біля цирульні зібрався натовп. Всі милувалися  вивіскою. Виручка збільшилася на порядок. Перукареві довелося наймати помічників і ставити нові крісла, щоб обслужити всіх бажаючих. У вищому світі стало модним голитися не у власного майстра, а там «під Клейнміхелем». Про цей курйоз імператорові із задоволенням доповів начальник 111 відділення  Бенкендорф http://i046.radikal.ru/0712/c6/7eb0e78547b1.jpg. Цар сам прокотився подивитися вивіску.  Побачене розлютило його. Натовп сміявся над його улюбленцем.  Але ж сміятися над улюбленцем царя означає сміятися над самим царем!

Цар негайно викликав до себе Клейнміхеля і наказав зробити що завгодно, але  щоб це неподобство було тихо припинене! Бідний Клейнміхель і поняття не мав, про яке неподобство говорить цар. Адже новини про себе ми дізнаємося останніми. Вельможі роз'яснили йому, в чому справа. Граф, у супроводі  своїх ад'ютантів, поскакав до тієї перукарні. Вже під'їжджаючи, побачили декілька дорогих карет і невеликий натовп регочучих людей перед перукарнею. Злющий-презлющий  Клейнміхель кинувся крізь натовп до перукарні. Люди перелякано відскакували в сторони, поки якийсь хлопчик не заволав : «та це ж та сама кака|, яка на вивісці!»Тут  натовп знов об'єднався в гомеричному реготі. Клейнміхель не витримав і кинувся навтіч, наказавши двом ад'ютантам привести до нього увечері перукаря. Увечері розмова-битва з перукарем проходила на графській території. Але марно граф чекав легкої перемоги над боязким простолюдином. Перукар, що заробив за тиждень стільки, скільки заробляв за півроку|, не збирався віддавати йому картину-вивіску. Він відмовився  узяти ті 50 рублів, які пропонував йому граф. Перукар заявив, що стільки він  заробив тільки за цей тиждень. Якщо він віддасть вивіску, то втратить і клієнтів. Якщо граф хоче її купити, то хай заплатить тисячу рублів і  розійдуться задоволеними!  Що не пропонував граф, перукар не здавався.  До кінця дня таки зійшлися на 500 рублях ( річна зарплата вчителя гімназії тоді була 300 рублів, а свій портрет за 1500 крб. навіть  Велика княжна Марія Миколаївна не змогла викупити у Брюллова). Граф віддав цирульникові гроша і послав ад'ютанта забрати ту вивіску. Позорище перед перукарнею припинилося. Але Клейнміхель був саме таким, яким зобразив його Тарас. Жорстоким, злим, мстивим. На другий же день він послав за Енгельгардтом  ад'ютантів з проханням негайно приїхати до нього для важливої розмови. Полковник у відставці поспішив до генерала, навіть не встигнувши поголитися. Але графові було не до зовнішнього вигляду візаві. Він розповів тому, як його, улюбленця царя, зганьбив кріпосний. Пояснив Енгельгардту, що як і цар, суворо дотримує закони. Кріпосного має право карати тільки господар. Ось він і просить Енгельгардта продати йому Тараса, щоб він міг  покарати того. Енгельгардт хоч і пішов у відставку полковником, але великою хоробрістю не відрізнявся. Відмовити улюбленцеві царя він не посмів. Але і від вигоди відмовлятися не збирався. Дізнавшись, що граф заплатив за той малюнок 500 рублів, він зажадав за Тараса  в 10 разів більше. Граф пояснив, що заплатив за картину він цілих 500 рублів тільки тому, що цар наказав тихо злагодити справу. Середня ціна вченого кріпака 500 рублів і вимагати в 10 разів більше, означає образити його та і самого царя. Довго вони торгувалися, поки не зійшлися на 2500 руб. (Повинен сказати, що ця легенда, записана Мартосом, завжди діяла на нерви Тарасу Григоровичеві. Почувши про неї від чергового шанувальника, він плювався і завіряв, що це брехня. Але тоді чому про цей випадок записала його остання любов - Лікера Полусмак? Авт.).

Повернувся Павло Васильович додому. Не знав, чи радіти йому тим двом з половиною тисячам, що несподівано звалилися на нього, чи сумувати про втрату Тараса, який прокладав йому портретами шлях до сердець спокусниць. Розповів про продаж Тараса дружині. Та відразу ж послала сповістити Тараса. Можете уявити собі, що відчував хлопець, коли дізнався про те, що його продають особистому ворогові, та ще і відомому  садистові! Він відразу помчав з цією звісткою до Карла Брюллова, а від нього вже разом поїхали до Жуковського, який щойно повернувся з подорожі. Син рабині, Василь Жуковський чудово розумів стан  Тараса. Він тут же одягнув парадний мундир і поїхав до Імператриці. Адже він був її особистим  вихователем за часів її юності. Щоравда, так і не зміг до кінця навчити російській мові, але користувався любов'ю і пошаною і у неї, і у всієї царської сім'ї. Довго, дуже довго розмовляв Василь Андрійович, присвячений в таємниці Тараса, з Імператрицею. Врешті-решт, вона послала за Енгельгардтом і наказала тому призупинити продаж Тараса. Павло Васильович, що опинився,  між гнівом дружини, за продаж її улюбленця, і страхом образити улюбленця царя, із задоволенням  погодився виконати її наказ. Тим паче, що  Імператриця завірила, що йому буде сплачена та ж сума. Жуковського ж попередила, що Тарас отримає звільнення за гроші, сплачені за той портрет, який  ще з минулого року малює Брюллов.

Від цієї звістки Тарас звалився в пропасниці. Адже він добре знав, що Брюллов ніколи не закінчує кинуті роботи. Його дратувало, що Імператриця, яку він і так винив в смерті Костянтина Павловича, відмовилася заплатити за нього і висуває явно нездійсненну умову. Брюллов начебто і погодився доробити портрет. Але нічого не виходило. Василь Андрійович застигає на кріслі. Карл Великий проведе одну лінію, іншу і тут же замазує їх. Немає настрою. Не може працювати. Врешті-решт роздратовано відкидає пензлі і просить Василя Андрійовича вибачити за згаяний час. Хворий Тарас приходив на ці сеанси. З гіркотою дивився на цей портрет, що ніяк не завершується. http://i045.radikal.ru/0712/15/a179ca384c78.jpg  Співчутливо зітхали Мокрицький і Сошенко. Вони знали характер Майстра. Не знали чим можна допомогти. Поки, нарешті, тихоня Сошенко не подав ідею. Адже зазвичай майстер не робить чорнової роботи. Її роблять учні. Він робить основи портрета, а потім вже в самому кінці наносить останні штрихи. Чому ж над цим портретом майстер працює сам? Адже портрет для царської сім'ї, а не члена царської сім'ї. Чорнову роботу може виконати й Тарас. Карл Павлович побурчав для проформи і погодився. Погоджували з Жуковським час сеансів так, щоб в майстерні знаходилися тільки вони троє, і сеанси пішли. Василь Андрійович сидів в звичній позі, Тарас малював, а Брюллов покрикував, коли Тарас наносив фарбу не там і не так, як бачилося Калу Великому. Нарешті, портрет був закінчений. Замість Тараса за мольберт встав сам Брюллов і наніс декілька завершуючих мазків. І портрет як би ожив. З нього в сторіччя з  всерозуміючою| усмішкою спокійно дивиться трохи втомлений наставник - Василь Андрійович Жуковський. http://i019.radikal.ru/0712/9d/edf9f7083ca1.jpg. Порівняєте його з попереднім портретом-чернеткою. Зовсім інший погляд і інший вираз обличчя. Зовсім інша людина! 

Олександра Федорівна була задоволена. Такий портрет гідний прикрасити будь-яке приміщення. Вона оголосила про розиграш портрета в лотерею. Сама вона купила квитків тієї лотереї на 400 рублів, по 300 руб. заплатили Цісаревич і Велика княжна Марія Миколаївна, останні були розкуплені Жуковським, Брюлловим, Вієльгорським, Толстим, Кукольником, Гребінкою, Мокрицьким і царським оточенням. Правда, кому б не дістався виграшний квиток, він все одно повинен був подарувати приз(портрет) Імператриці.

20 квітня графиня Юлія Баранова  зібрала у царської сім'ї 1000 рублів і почала збирати гроші у наближених. Збір грошей був закінчений 25 квітня. Але 22 квітня  графи  Михайло  http://i043.radikal.ru/0712/2a/96a314ea7352.jpg і Матвій http://i050.radikal.ru/0712/c2/57b515ecd067.jpg Вієльгорські взяли в банці під лотерею позику в сумі 2500 руб. і Жуковський вручив їх Енгельгардту. Той у свою чергу передав йому відпусткну Тараса. http://i009.radikal.ru/0712/a3/2f6a168afca9.jpg. Тарас в цей час все ще валявся з пропасницею в шпиталі. Звістку про свободу він отримав не від сором'язливого Івана Сошенко або законослухняного Мокрицького, яких не пропускали до шпиталю, а від Ширяєва. Той проривався в шпиталь щодня, не питаючи нічийого дозволу. Адже тут, окрім Тараса,  лежав ще один його учень. Відсутність двох кращих працівників позначалася на роботі. Ось він і піклувався, щоб вони швидше видужували. Хоч Ширяєв і розумів, що  без Шевченка йому буде важко і збиток неминучий, він все ж таки привітав Тараса зі свободою і оголосив, що звільняє його від всіх зобов'язань по  контракту. 23 квітня Ширяєв вимушений був звернутися в контору театральної дирекції з наступною заявою:  „В связи с собственными домашними обстоятельствами я, Ширяев, не имея возможности продолжать малярные работы, взятые мною перед Дирекцией по контракту до 1 июня этого 1838 года, передаю эти обязательства живописного цеха мастеру Зиновьеву».Цього ж дня до Шевченко пропустили Сошенко і той підтвердив звістку про свободу. Це  миттєво  вилікувало Тараса. Наступного дня він був вже на квартирі Сошенко, а на другий  день нанесли візит Мокрицькому, головному ініціаторові викупу Тараса. 25 квітня, на квартирі Брюллова в урочистій обстановці, перед братами Вієльгорськіми що вишикувалися в каре поряд з братами Брюлловими, братами Кукольниками і однинаком Мокрицьким, вихователь Цісаревича Василь Жуковський урочисто вручив Тарасу його відпускну. http://i006.radikal.ru/0712/10/24f8dada611c.jpg Не тільки Тарас, всі були щасливі, як хлопчиська. Жуковський, 45-річний Жуковський стрибав і катався по підлозі, як дитина. Він це зобразив в листі розпорядниці лотереї графині Юлії Федорівні Баранової http://i021.radikal.ru/0712/09/bc88a35ba871.jpg...

Портрет Жуковського так і не забрали у Брюллова. У третього відділення були справні агенти. Про справжню історію написання портрета стало відомо цареві  і цариці. Не захотіла цариця забирати портрет, написаний  не особисто Брюлловим, а за допомогою Шевченка, який ще навіть художником не був. Так і простояв потрет у Брюллова до самої його смерті. Потім перейшов в спадок до його брата Олександра. У нього портрет купив збирач картин Кокарєв, щоб, у свою чергу, продати Третьякову. Тарас і так не любив Імператора Миколу 1, що відібрав престол у законного спадкоємця. А  царицю-| ненавидів. І за приписувану їй смерть Костянтина Павловича і за те, що якби Вієльгорський не взяв позику, не мав би він волі.
Але як би там не було, Тарас став вільною людиною. Він про це мріяв все життя. Саме через бажання самому викупити себе він і  хотів стати Художником. Саме через бажання Свободи, бачив  в художньому мистецтві своє покликання. Але от та  Свобода отримана.  А що тепер робити з тою Волею. Що робити з собою?

РОЗДІЛ 1У.КОБЗАРЬ
http://i005.radikal.ru/0801/27/9c3f132da820.jpg
Відразу після шпиталю Тарас поселився у  Сошенко, чим доставляв трудязі Івану Максимовичеві  масу незручностей. Тільки той заглибиться в роботу або почне обдумувати композицію картини, як уривається  «веселенький» Тарас і починає  ділитися мріями про свою майбутню кар'єру. Ну на який біс було Сошенко слухати ті солодкі фантазії, коли його гірка робота не виходила! Нарешті, 20  травня відпускна була завірена в Цивільній палаті і 21 травня  Тараса змогли  зарахувати стороннім учнем (він не мав попередньої систематичної освіти) в клас історичного живопису  Брюллова. З цього дня він став справжнім студентом. Мало того, він все рідше бував в квартирі Сошенко і все частіше ночує у Брюллова  Він і через 19 років в щоденнику пригадає цей« быстрый переход с чердака грубого мужика-маляра в великолепную мастерскую величайшего живописца нашего века».  Взагалі-то, як зафіксував в своєму щоденнику Мокрицький, Тарас і до цього днями і ночами стирчав у Брюллова: 2.04.1839 « «Вчера вечером, часу в 11-м пришёл я к нему. Шевченко читал «Анахорета», а он раскладывал  гран-пасьянс».

Тепер же взагалі він переселився  до Брюллова. І тут відбулася дивна річ. Тарас, який все життя мріяв стати справжнім Художником і при першій-ліпшій можливості брався за олівці або пензлі, раптом втратив інтерес до живопису. Замість мрії живопис став необхідною роботою. Відстоявши  належний час за мольбертом і зробивши задані малюнки, він тут же забував про них і кидався в море розваг. Сошенко пише: . «Познакомившись через Брюллова с лучшими петербургскими домами, он часто ездил на вечера. Прекрасно одевался, даже с претензиями на комильфо. Одним словом, на некоторое время в него вселился светский бес…Правда, иногда он сидел и дома, но все-таки делом не занимался : то поёт, то пишет себе что-то, да ко мне всё пристаёт : «А послушай, Соха, так хорошо будет?» Да и начнёт читать свою «Катерину» (он тогда писал её). « Да отвяжись ты, - я говорю,- со своими стихами. Почему дела не делаешь»!


Хіба ж тоді до уроків малювання було  Тарасу! Його полонила інша муза. Муза поезії. Згадайте, ще в ранньому дитинстві він переписуваів вірші Сковороди. Тепер в його життя входили інші поети. Він не пропускає жодного літературного вечора. Ні у Гребінки. Ні у Кукольників. Ні у Глінки. Ні  у нових друзів – Струговщикова, Панаєва, Толстого, |Одоєвського! Страшно жалів, що з-за тієї пропасниці не встиг познайомитися з Олексієм Кольцовим, що зимою приїжджав до Петербургу. Тарас був зачарований його співучими, такими простими й такими захоплюючими віршами. Відверто зізнавався, що заздрить таланту Кольцова. Білою заздрістю заздрить. Та в цей час  він був  вже не безправним застільником цих вечірок, а одним з найактивніших учасників. Завдяки Брюллову і Гребінці, які діставали сучасну літературу і періодику, він дуже багато читає. Стає ерудитом і може протистояти навіть вар’яту| Белінському, неодмінному учасникові всіх літературних вечорів. Він зачитується Вальтером Скоттом. Занурюється в романтичну глибину історії. І як раз в цей час йому  до рук потрапляє  книга  « История Руссов». Книга про історію, написана, як прекрасні Міфи Стародавньої Греції. Вона його навіть більш захоплює, ніж романи Вальтера Скотта. Потрібно сказати, що завдяки Великому Гоголеві тема Малоросії стала модною у вищих шарах російського суспільства. Романтизувалася історія України. Навіть українофоб| Віссаріон Белінський писав:«какой-нибудь вельможный гетман отличался от простого казака не идеями, не образованием, но только старостью, опытностью, а иногда только богатым платьем, большими хоромами и обильною трапезою».  Мрію саме про таке народне царство прищепила в ранній юності Тарасу його Берегиня – Софі Енгельгардт. Він почав тікати від гіркого сьогодення в минуле. Але не в близьке минуле, створеної Петром Великим Російській Імперії. Навіть не у породжене Золотою Ордою Московське Царство. Він тікав в Прадавню Русь, яка у нього чомусь асоціювалася із запорізьким козацтвом:„Було колись- в Україні/Ревіли гармати      Було колись-Запорожці вміли панувати!” Можливо це відбувалось під враженням «Запорізької Старини»  Срезневського або «Історії Малої Росії» Бантиш-Каменського – бестселерів тих років. Коли ж до рук Тараса потрапили  «Малоруські пісні» Михайла Максимовича, в душі відбувся перелом. Він раптом відчув, що там:  
„...душі козацкіи|
У Украйні витають-|
Там шыроко|, там весело

Як та воля, що| мынулась|
Дніпр шырокый| -  море
Степ і степ|, ревуть|  пороги
І Могили – горы|, -
Там родылась|, гарцювала|
Козацкая воля;
Там Шляхтою, Татарами
Засивала поле
Засивала трупом поле
Поки не застигло.»(правопис з першого видання”Кобзаря” авт.)

Він вже не міг зупинити в собі вірші. Вони рвалися на волю. Тарас їх поки не  записував. Він не вірив ще в те, що його покликання вірші, а не картини. Та і вірші ті були і  російською, і  українською. Тільки ось українські він запам'ятає і потім запише, а російські, написані на чужій і тому сухій мові, саме із-за цієї сухості не чіпали душу. Він їх і забув. Тому  до нас і  дійшли тільки перші українські вірші. Саме тоді Тарас вже сам почав виступати на вечірках з віршами. Тоді він вперше прочитав їм свою поему «Причинна”, що починається з безсмертних рядків «Реве та стогне| Дніпр широкий|» Гребінка пише  18.11.1838 Квітці-Основ’яненку : «А ще є у мене тут один земляк Шевченко, до того завзятий писати вірші, що хай йому цей на той! Якщо напише, то тільки чмокни і удар руками об поли! Він мені дав два прекрасні вірші на збірку»

А потім триумвірат Брюллов-Кукольник-Глінка, а значить і Шевченко, спіткала біда. У Брюллова  вчився живопису  син бургомістра Риги Вільгельм Тімм. Метр був  дуже компанійським і не відмовлявся брати участь у веселих вечірках учнів. Тарас навіть описує, як вони раз з Брюлловим виїхали на студентську гулянку на безлюдний острів. Та так засвяткувались|, що компанія виїхала з острова, забувши про них. А на  другий день до них приєдналася вже інша компанія  бенкетуючих. І так вони безперервно бенкетували декілька днів.


Ось на одну з таких гулянок художників і запросив Вільгельм свого вчителя. Сам він на  з батьком Фрідрихом, який щойно приїхав з Риги  і сестрою Емілією. Дівчині було 18 років. Вона була схожа на лісову конвалію – така ж скромна, ніжна і ароматна. http://i006.radikal.ru/0712/97/2ef3b9485749.jpg. Тарас запише: «Я в житті моєму не бачив, та і не побачу такої красуні". Брюллов вже багато років був закоханий в світську красуню Юлю Самойлову. Вони навіть були коханцями. Але про шлюб з нею, у предків якої служив сам великий Леонардо да Вінчі і мріяти не міг. Серце вона ще могла йому віддати та не руку.


І ось він зустрічає прекрасну,  сором’язливу, чисту дівчину. Завдяки побратимові Глінці  http://i018.radikal.ru/0712/7c/81cce574a09e.gif Карл Брюллов в цей час  був  зачарований поезією звуків. Ось і заколдувала його своєю грою на фортепіано Емілія, улюблена учениця Шопена. На якийсь час вона витіснила з серця художника образ Юлії. Карл пристрасно закохався в незвичайну північну квітку. Взагалі-то він був переконаний холостяк, але Ризькому бургомістрові хотілося якнайкраще пристроїти дочку. Кращої партії, чим наймодніший, а значить, і найбагатший художник Росії і не придумаєш. Ось  вони з донькою і повели справу так, що Карл, несподівано для себе, запропонував Емілії руку і серце. Вона швиденько| погодилася і 27 січня зіграли весілля. Але безрадісним для Брюллова було те весілля. Шевченко, який був там дружкою, запише: «В продолжение обряда Карл Павлович стоял, глубоко задумавшись; он ни разу не взглянул на свою прекрасную невесту» .   Тарас був одним з небагатьох, хто знав причину цього. Вже після того, як все було твердо вирішено і призначена дата весілля, Емілія, мимохідь, повідомила жениха, що  втратила цноту з власним батьком. Але це нічого не означає, оскільки вона любить свого Карлушу і буде йому завжди вірна і слухняна. Брюллов пробачив її, але поділився гіркою таємницею з побратимами. Кукольник і Глянка відмовилися бути дружками на весіллі. Мало того, запропонували провести передвесільний парубочий вечір в наймоднішому борделі Петербургу. Був на цьому парубочому вечорі і Тарас. Якраз з Парижа прибуло декілька модних путан і вони весело щебетали французькою, переказуючи останні великосвітські плітки. Повинен сказати, що в ті часи   великосвітські борделі були саме публічними будинками. Як нині бібліотеки, клуби, партії. У них не тільки хіть, але і потребу в спілкуванні задовольняли. Залишився задоволений Тарас цим парубочим вечором. Та і Брюллов  хоч на одну ніч, але  забув  про свою ганьбу.


Потім почалося цілком доброчесне життя в стилі німецького бюргерства. Тарас це міг спостерігати зблизька. Брюллов залишив його жити у себе, не дивлячись на одруження. Емілія грала з Тарасом в карти, розплачуючись за програш грою на фортепіано і співом. Стежила за тим, як найнята нею куховарка, готує сніданки, обіди і вечері. Окремо для них і окремо для Тараса.  Так продовжувалося майже місяць. 8 березня, на вимогу батька, Емілія пішла від Брюллова. По Петербургу відразу ж поповзли брудні чутки.Он навіть племінник Брюллова- П.Соколов  пише: «...я знал о его ужасной болезни, я чересчур хорошо знал его привычки, чтобы допустить возможность брака его с кем бы то ни было» . Ці плітки дійшли  до царя. Імператор Микола 1 вимагав від всіх строго дотримуватися християнської моралі. Він і сам строго їй слідував, хоча це йому й дуже дорого коштувало. Річ у тому, що любителька балів, цариця http://i005.radikal.ru/0712/45/e44f6f7de022.jpgОлександра Федорівна, дотанцювалась| до того, що після сьомих  пологів  їй стала неможлива інтимна близькість.  7  років  імператор http://i043.radikal.ru/0712/29/f20951978c30.jpg не спав з дружиною. Вона сама запропонувала чоловікові не сторонитися її фрейлін. Не уникати красунь. Лишень, щоб в кожній він бачив її. Та, окрім звичайного флірту, цар собі нічого  не дозволяв. Ось і з Емілією Тімм він тільки фліртував. І раптом вона зникає, а в суспільстві про це говорять, чорт зна-що. Він вимагає, щоб Брюллов детально відзвітував перед  начальником 111 відділення Бенкендорфом про свою поведінку. Щоб він пояснив, чи не зв'язаний та втеча дружини з хворобою, яку він, говорять, підчепив на тому парубочому вечорі. Брюллов, що донині ховав обставини втечі  Емілії, вимушений був висловлювати їх на папері. Він пише: «Я влюбился страстно. Родители невесты, в особенности отец, тотчас составили план женить меня на ней... Девушка так искусно играла роль влюбленной, что я не подозревал обмана... Родители девушки и их приятели оклеветали меня в публике, приписав причину развода совсем другому обстоятельству-  мнимой и никогда не бывалой ссоры моей с её отцом за бутылкой шампанского, стараясь выдать меня за человека, преданного пьянству…Я так сильно чувствовал своё несчастье, свой позор, разрушение всех надежд на домашнее счастье, что боялся лишиться ума…».   
Такий же  лист був відправлений до священного Синоду і там, небувала справа, всього за кілька місяців « у зв'язку з украй сумними відносинами між подружжям» дозволили повне розлучення. Як би там не було, але в жовтні Брюллов утік від тих пересудів до Клодта. «Як я покажуся на вулиці? - говорив він дружині Клодта. -  адже на мене пальцем почнуть показувати, як на лиходія. Хто повірить в мою невинність? А це "чарівне створіння" ще насмілюється вимагати з мене пенсію... За що?”


Отже довелося Тарасу в жовтні повернутися до Сошенко і знову діяти тому на нерви своїми віршами. Але не з-за віршів його вигнав Сошенко. Все відбулося більш прозово|. Після скороспішного одруження і розлучення Брюллова, по Петербургу поповзли різні чутки про той парубочий вечір. Розпускали плітки, що у тих модних французьких путан вся четвірка – Брюллов, Глінка, Кукольник і Шевченко підчепили модну французьку хворобу, з-за чого і кинули Брюллова і Глінку дружини, а Кукольник отримав відкошу від батьків нареченої.  Сошенко і вірив, і не вірив тим чуткам, але про всяк випадок, став їсти окремо. А потім відбувся епізод, який Тарас з соромом згадував все життя. 


У їх будинку жило німецьке сімейство Європеусів. Разом з ними жила –племінниця  Марія-Амалія, дочка бургомістра Виборга, що спився. Шевченко в своєму «Художнику» пише, що їй було 15 років, але подивитеся на цей портрет, намальований закоханим  у неї Сошенко http://i038.radikal.ru/0712/36/7119f5edd94f.jpg, хіба вона  схожа на 15-річну дівчинку? П'яний батько виганяв її заробляти гроші на вулицю.  Зимою, напившись, заснув на вулиці і більше не прокинувся. Машина тітка зажадала його  квартиру, і заради неї, взяла опікунство над племінницею. Її чоловік, бухгалтер, несподівано отримав місце в Петербурзі. То ж продали вони ту квартиру, а на виручені гроші зняли квартиру в напівпідвалі, поряд з Сошенко. Тітка була зайнята турботами про своїх дітей, чоловік окрім цифр нічого не бачив, так що Марі жила так, як їй самій хотілося. З перших же днів перебування Сошенко в їх будинку, вона почала кокетувати з ним. Маша  відверто загравала, але скромник|  Іван Максимович http://i016.radikal.ru/0712/a1/c6d95d80bc56.jpg нічого не помічав. Що поробиш, в свої 32  він був незайманим. Та він все ж  закохався в Машу і навіть почав будувати мотримональні| плани. Навіть приготувався просити у Европеусів руки їх племінниці. Та от до Сошенко переселився Тарас. Молодший його на цілих 6 років і http://i028.radikal.ru/0712/27/a778d8f9998d.jpg набагато симпатичніший. Природно Машенька переключилась на нього. Тарас вже мав досвід з жінками, так що розумів все, як потрібно. Буквально в лічені дні вони стали коханцями. Іван Максимович тримав в собі почуття до Маші. Тарас не хвалився перемогою. Так і жили вони в спокої і злагоді. Машенька навіть надихнула Тараса на «Думку». Пам'ятаєте: «Нащо мені| чорні| брови, нащо| карі| очі, нащо| літа| молодії|, веселі| дівочі|?”. Але, 17 лютого Іван Максимович, як завжди, пішов на заняття в малювальні класи. Тарас, як завжди, вважав за краще поніжитися в ліжку. Машенька, як завжди, прийшла скрасити його самотність. Але з якоїсь причини заняття цього дня відмінили. Сошенко, нарешті, твердо вирішив  піти до Европеусів і попросити руки їх племінниці. Зайшов додому, щоб перевдягнутися для такої урочистої події. І треба ж, застав самий розпал любовної сцени. У Івана Максимовича перед очима обвалився всесвіт. Він навіть не розумів, що кричить. Машенька ж неспішно, абсолютно не соромлячись Івана Максимовича, одягнулася, оглянула себе в дзеркалі і вийшла, гордовито чмихнувши|, як ображена кішка. Тарас збентежено валявся в ліжку. До нього тільки зараз дійшло, що Соха закоханий в його Машу. Він навіть не став виправдовуватися. Коли Іван Максимович зажадав, щоб він забирався, тихо зібрав речі і подався до  Брюллова, котрий нещодавно повернувся від Клодта. У Карла Павловича до цих пір була депресія. Йому не потрібне було товариство, кого б то не було. Тому витерпівши пару діб, знайшов Тарасу квартиру на Васильєвській частині. Опис цієї квартирки залишив Петро Мартос в своїх спогадах : «Квартира его была на васильевском острове, недалеко от Академии художеств, где-то под небесами, и состояла из передней, совсем пустой и небольшой, с полукруглым окном вверху, комнатки. Где едва могла вместиться кровать, что-то вроде стола, на котором беспорядочно были разбросаны художественные приспособления хозяина, всякие обрывки исписанных бумажек и эскизов, мольберт и один поломанный стул». Але це все ж була окрема квартира, так що Машенька тепер безперешкодно бігала до Тараса. Сошенко страшенно мучився від ревнощів. І не тільки від ревнощів. Його мучила заздрість. Те, чого він добивався тривалою, терплячою працею, Тарас долав в лічені дні! Іван місяцями малює портрет, який Замовник не хоче забрати. Тарас витрачає на такий же портрет лічений годинник і той  його портрет хапають  ще не висохлим! От і кохану  його захопив за кілька днів. Тому, коли Европеуси пристали до нього, чому виїхав « Гер Шевченко», він не витримав і виклав все, як було. Пояснив свій гнів тим, що мовляв боїться того, що Тарас підчепив у борделі  французьку хворобу і тепер нагородить нею Машу.

 Европеусам була колись потрібна Машина квартира. Вони її отримали і продали. Маша їм абсолютно  була ні до чого. Ці плітки про французьку хворобу давали привід вигнати племінницю. Гріх було їм не скористатися. Показали їй на двері. Пішла Маша до Тараса. У його манюсінькій кімнатці ще можна було займатися сексом, але жити... На другий же ранок він побіг до Брюллова і розповів про Машину  біду. Разом пішли до Василя Григоровича і той призначив сироту натурницею в художні класи з наданням пансіону. Тобто вона могла і жити при Академії. Машеньку в ролі натурниці ми бачимо і у Шевченка на його картинах http://i005.radikal.ru/0712/bf/2697ee986f28.jpg 1840 року і на картині геніального Павла Федотова 1847 року http://i045.radikal.ru/0712/9f/1c95e3cf5733.jpg. Вам не здається, що цей «свіжий кавалер», що хвалиться перед вагітною служницею хрестом, вражаюче схожий на Івана Максимовича Сошенко?http://i038.radikal.ru/0712/3b/e1dc480477bc.jpg До речі, саме із-за цієї картини Маша в «Художнику» завагітніла. Насправді Машенька не могла мати дітей. Та і красень-мічман її не спокушав. Тим красенем-мічманом і був Федотов  http://i028.radikal.ru/0712/b0/ace217de691a.jpg      ( це він на прогулянці з батьками).  Його ж відносини з жінками закінчилися тим, що він  одного прекрасного дня зробив пропозицію одночасно майже сотні старих дів Петербургу, але, замість  спальні дружини, потрапив в божевільню.Тарас не залишив Машу наодинці з бідою. Брюллов допоміг їй влаштувати долю. Але те, що один з його улюбленців замість  вдосконалення в мистецтві удосконалюватиметься в сексі, абсолютно не влаштовувало Карла Великого. Він велів Тарасу вимітатись з окремої квартири і перебратися в двокімнатну до іншого  його улюбленця – Григорія  Михайлова. Про Михайлова ходив анекдот – він якось намалював горобця і виставив акварель у вікні, щоб сохла. Негайно до вікна підлетіла  гороб'яча зграя і почала битися в скло, намагаючись звільнити того, мальованого горобця. Він був ровесником Тараса. В цей час він писав свого „Прометея”http://i029.radikal.ru/0801/d4/6675cd064624.jpg Був Грицько страшенним акуратистом, але більше всього любив випити з друзями. Тарас пише в «Художнику»:  «Я  не знаю, что мне делать с квартирою. Она меня не обременяет, я плачу  за  неё пополам с Михайловым. Я  почти  безвыходно  нахожусь  у  Карла  Павловича, только ночевать прихожу домой, а иногда и ночую у него. А  Михайлов  и  на ночь домой не приходит. Бог его знает, где он и как  он  живет?  Я  с  ним встречаюсь только  у  Карла  Павловича  да  иногда  в  классах.  Он  очень оригинальный, доброго сердца человек.»
Власне кажучи, квартира фактично була порожня і тримав її Тарас тільки тому, що очікував приїзду з України барона Василя Штернберга, http://rn.foto.radikal.ru/0709/70/67299615f369.gif з яким заочно був знайомий через Брюллова і Тарновського. Саме у маєтку Тарновського на Чернігівщині Василь зараз знаходився „на пленері»|. Нарешті Василь приїхав. От як це описує Тарас:":"Я в восторге! Давно и так нетерпеливо ожидаемый мною Штернберг наконец приехал! И как внезапно, нечаянно! Я испугался  и  долго  не  верил  своим глазам; думал, не видение ли. Я же в то время компоновал эскиз  "Иезекииль на поле, усеянном костями". Это было ночью, часу во  втором.  Вдруг  двери растворяются - а я углубился в "Иезекииля" и двери забыл запереть на ключ,- двери растворяются, и является в шубе  и  в  теплой  шапке  человеческая фигура. Я сначала испугался и сам не знаю, как проговорил:
   - Штернберг!

   - Штернберг, - отвечал он мне, и я не  дал  ему  шубу  снять,  принялся

целовать его, а он отвечал мне тем же.   Долго мы молча любовались друг другом, наконец он вспомнил, что ямщик у ворот дожидается, и пошел к ямщику, а я к  дворнику  -  просить  перенести вещи в квартиру. Когда все это было  сделано,  мы  вздохнули  свободно.  И странно. Мне  казалось,  что  я  встретил  старого  знакомого…  Пока  я  расспрашивал,   а   он рассказывал…и ночь минула. И  мы  тогда  только  рассвет  заметили, когда увидели от подсвечника упавшую ярко-голубую тень…»


Це знайомство було доленосним для Тараса. Саме Вася Штернберг http://i001.radikal.ru/0712/bf/271792b56b64.gif зробив з Тараса Кобзаря. Адже Вася приїхав з Качанівки. http://i011.radikal.ru/0712/3c/2fe2b87c2e6a.jpg Привіз з собою свої  малюнки http://i004.radikal.ru/0712/7a/432a344da7f2.jpg. Пейзажі. Людей. Панів http://i009.radikal.ru/0712/83/6e559d32042e.jpg і  простолюдинів, селян і купців http://i006.radikal.ru/0712/dd/b61ee10af623.jpg. Він міг нескінченно розповідати Тарасу про  Україну, про чарівну природу, старовинні руїни. Про прекрасного поета Віктора Забілу і його дивні пісні. Він навіть прочитав напам'ять декілька віршів Забіли, заспівав його пісні, покладені на музику Глінкою. Але більше всього він розповідав про старовинні перекази і знавця тих переказів сусіда Тарновських Миколу Маркевича.  Перед Тарасом немов би оживали рядки „Истории Руссов” книжок  Бантиш-Каменського, і збірок «Запорізької  старини» Срезневського. А коли до Петербургу приїхав Микола Маркевич, Вася потягнув Тараса до нього і вони до самого ранку за столом, уставленим запашними наливками і горілками, слухали розповіді Маркевича про ту Українську старовину. Микола дав їм свої рукописи по історії України. Вони прочитали їх на одному диханні|. І перед ними вставав степ тієї давньої України. Скакали по степу козаки. Рубалися з татарами і поляками. Варили куліш і горілку. Співали пісні...


Ніколи ще Тарас не був такий щасливий. Він напише в Художнику»:"Вот уже более месяца, как мы живем вместе с несравненным  Штернбергом, и живем так, как дай бог, чтобы братья родные  жили.  Да  и  какое  же  он доброе, кроткое создание! Настоящий художник! Ему все улыбается, как и  он сам всему улыбается. Счастливый,  завидный  характер!  Карл  Павлович  его очень любит. Да и можно ли, знавши, не любить его?» http://i033.radikal.ru/0801/52/3a1a1c4efabe.jpg

Ми всі вражаємося енциклопедичності Шевченка. Нам товкмачили і товкмачать, що до всього цього він дійшов своїм розумом. Прямо, як Леонардо да Вінчі. А насправді знання Тарас почерпнув з лекцій, які слухав спочатку у Віленському університеті, а потім в Петербурзькому. А вільним слухачем університету Тарас став завдяки далекому родичеві і другу Васі Штернберга, інспекторові університету  Олександру  Івановичеві Фітцуму фон Екштедт. І не думайте, що Вася був сином простого гірського інженера. Рід Штернбергів століттями славився в Росії. А пам'ять про його далекого нащадка http://i016.radikal.ru/0712/80/bf02d029b3b9.jpg барона Унгерна фон Штернберга і нині приводить в жах червону шваль. Завдяки Олександру Івановичеві, Шевченко познайомився з провідними професорами університету, учасниками самодіяльних концертів, які влаштовував Фітцум. Диригувати на ці концерти приїжджав сам Шуман. Отже не тільки з великим Глінкою був знаком Тарас. Конисський пише : «Штернберг познайомив Шевченка з сім'ями своїх знайомих в Петербурзі. Всі вони були люди творчі і знайомство з ними звищувало Тараса. Знайомиться він з сім'єю Шмідтів, часто навідується до них вечорами, а по вихідним і обідає там і виходить від  них чистіше | і добріше. Сім'я Шмідтів, як сам він визнає, просто благодать господня»

Та от  Штернберг виїхав разом з Володимиром Далем у  військовий похід на Хіву. Без нього все неначе спустіло. Почав гасити Тарас самотність в літературних вечірках, не пропускаючи жодної. На вечірці у Глінки відкрив, що його новий знайомий Микола Маркевич прекрасний бандурист. Він під свою бандуру  виконував Забілині і народні пісні. Тарас в захваті. І знову його голову переповнюють вірші. Він вже не відмахується від них. Записує на чому доведеться. А вдома незатишно. У другу кімнату знову повернувся Михайлов і там він цілодобово п'янствує з Ельканом. Тарас, і сам любитель Бахуса, йому подобається поліглот Елькан, він напише про нього в «Художнику» : : « Странное явление этот Элькан: нет языка, на котором он бы не говорил, нет общества, в котором бы он не встречался, начиная от нашей братии и оканчивая графами т князьями. Он сказочный волшебник, везде и нигде: и на Английской набережной, у конторы пароходства – приятеля за границу провожает, и в конторе дилижансов, или даже у соседней рогатки – тоже провожает какого-нибудь задушевного москвича, и на свадьбе, и на крестинах, и на похоронах. И всё  это в продолжении одного дня, который он заключает присутствием своим во всех трёх театрах. Настоящий Пинетти. Его иные остерегаются, как шпиона, но я в нём не вижу ничего похожего на подобное создание. Он, в сущности, неумолкаемый говорун и добрый малый и, вдобавок, плохой фельетонист. Его в шутку называют Вечным Жидом, и этот титул он сам находит для себя приличным. Он со мною иначе не говорит как по-французски, за что я ему весьма благодарен, это для меня хорошая практика».  В будь-який інший час Тарас радий був би скласти їм компанію. Але зараз  готовий до біса на роги бігти від цих гучних оргій. Вони заважають йому складати вірші. В кінці листопада, спочатку Брюллов, а потім і  він  захворіли черевним  тифом. За наказом Брюллова, перенесли Тараса  Михайлов з Ельканом до художника-медальєра Пономарьова, що жив в квартирі при Академії художеств. Щоб і лікарі і колеги могли регулярно за ним наглядати|. Тяжко хворів Тарас. Але от 16 грудня повертається з Хивінського походу Вася Штернберг. Тарасову хвороба  як рукою знімає! З дозволу Брюллова   вони  виперли| зі своєї квартири п'яну компанію і знову  почали жити удвох.


Перед хворобою Тарас намалював портрет  побратима Кукольника  по гімназії - Петра Мартоса. Тепер прийшла пора отримати за нього плату. Але, як на зло, у Мартоса не стало грошей. Програв в карти. Він добре знав історію з портретом  графа Клейнміхеля. Попросив у Нестора дати в борг. Як на зло, і Нестор опинився без грошей. Зате він дав прекрасну пораду. Петро замість грошей може з лишком  розрахуватися з Тарасом, якщо видасть його вірші. Адже в  задуманих Гребінкою  українських додатках до «Вітчизняних  записок» відмовлено. Тарас же для тих додатків  віддав «Причинну» і ще пару віршів. Він так мріє про публікацію.


Петру ідея дуже сподобалася. Він сам не мав письменницького дару, та зате міг  допомогти видати будь-яку книгу. Наприклад, в 1835 він допоміг другу по гімназії Віктору Забілі  видати  анонімно  «Рассказы прадеда», що наробили стільки шуму й посварили з ним Гоголя.  Скринька відкривалася просто. Мартосу легко було вирішити цензурне питання. Близьким його родичем по матері|  був цензор Корсаков, до речі сам письменник, закоханий в Малоросію і все українське . Легко було вирішити питання і з  друком. Власник  друкарні Фішер був його далеким родичем, до того ж програв йому в карти стільки, що за  ці гроші не одну книгу можна було б видати.


Захопив Мартос пару барилець| горілки свого однокашника Забіли і прийшов до хлопців. Поласували і ось, коли зайшла мова про борг за портрет, Мартос запропонував погасити його   випуском книги Тарасових віршів. Тарас спочатку уперся, зате Вася Штернберг прийняв ідею з ентузіазмом. Він навіть назву для книги придумав «Кобзар». Навіть ілюстрацію обкладинки присягнувся зробити. Мало того, намалював її за декілька днів. Тарас, врешті-решт, погодився. Він  позбирав всі обривки паперів, на яких були записані вірші, переписав їх в зошит і вручив його Мартосу. Далі справа пішла по накатаній колії. Але тут виникло одне утруднення. Тарас в цей час писав поему «Тарасова ніч». Початок її так сподобався Васі, Брюллову, Кукольнику, та і самому Мартосу, що вони вирішили і цю поему включити в „Кобзар”. З цензором проблем не було. Він захоплено прочитав наявні вірші і поеми і підписав їх в друк з мінімальною правкою. Фішер також в лічені  дні почав друкувати книгу. „Кобзар „Корсаків підписав, навіть не встигнувши прочитати «Тарасову ніч», яка в нього теж увійшла. № 55. 1840 р., мая 20 1. Запись о випуске в свет книги Шевченко «Кобзар» в реестре, поданном Петербургским цензурным комитетом в Головное управление  цензуры
  

	№ 
	Время вступления 
	Заглавие 
	Где напечатана 
	Когда выдан билет 
	Имя ценсора, подписавшего билет 

	 551 
	Апреля 18         » 
	 Кобзарь Т. Шевченка 
	 В типографии Фишера 
	 [Апреля 18] 
	 Корсаков 


Кобзар вийшов. Перші, ще пахнучі фарбою екземпляри, Мартос приніс   24 квітня  до Миколи Маркевича « на чарку чаю з ромом». Маркевич записав в щоденнику:« Вечер  и за четвертый час после полуночи у меня гости: Чижов, Мартос, Каменский, Струговщиков, Корсаков, граф Толстой, Булгарин и Кукольник...Это замечательнейший в моей жизни вечер... А Кукольник уже напал на Мартоса, критиковал Шевченко. Заверял, что направление его «Кобзаря» вредно и опасно. Мартос впадал в отчаяние. Нестор прибавил, что теперь необходимо запретить языки: польскую, малорусскую и в остзейских| губерниях немецкую. Мы смеялись, и я прибавил, что немцев, поляков, татар и самоедов| нужно сделать греко-католиками».

 Нестор напав на Мартоса із-за строчок в «Тарасової ночі»:

 «…Зажурылась Украина-

Така іи доля!

Зажурылась, заплакала,

Як мала дытына-

Нихто iи не ратуе!

Козачество гыне,

Гыне слава, батькивщына,

Немае де дитысь,…

Выростають нехрещени,

Козацкіи дити,

Кохаютця не винчани,

Без попа ховають,

Запродана жыдам вира,

В церкву не пускають!...»(дослівно з першого видання «Кобзаря» автю)
Нестор  угледів в них критику самодержавства. Сказати по правді, Кукольник, що порадив Матросові допомогти у виданні віршів| Шевченка, не чекав, що вони виявляться сильнішими за його власні твори. Скажемо прямо – Кукольник був набагато грамотнішим| і Пушкіна, і Гоголя. Писав, спираючись на доступні у той час історичні першоджерела, а не на міфи і легенди, як Гоголь. Але саме із-за тієї науковості його драми тільки не на довго залишалися в пам'яті слухачів і глядачів. Хай не грамотні, написані на  дивній суміші російської і української мови, твори Гоголя, зачіпали якісь незнані струни серця, залишалися там назавжди. Те ж трапилося і з віршами Шевченка. Побачивши, що вірші Тараса підкорили всіх його друзів і не залишили місця для його власних віршів, Нестор вирішив боротися за відновлення своєї першості.  Адже вірші Шевченка будили в душах людей пам'ять про ту велику козацьку Україну, яка  ходила брати Константинополь і Москву, громила польських коронних гетьманів. З цієї миті почали розходитися шляхи Кукольника і Тараса. Не вписувалися вірші Тараса в підтримувану Нестором, та і всіма Ніжинцями, доктрину Російської Імперії: Православ'я, самодержавство, народність. Не було в них місця тому самодержавству.

Після смерті Пушкіна Кукольник бачив себе вже не конкурентом, а наступником Пушкіна. І ось не без його допомоги з'явився «Кобзар». А далі у найближчому номері «Библиотеки для чтения» з'явилася рецензія його найближчого друга Осипа Сеньковськогоhttp://i001.radikal.ru/0801/73/0bccf9d9a04c.jpg: „ Лишь только Пушкин умер, все мудрые мужи приложили палец ко лбу и задали себе вопрос: есть ли на Руси поэт?.. Долго думали они, много истратили времени, желчи и чернил и наконец решили: «А. не поэт, — пишет кудряво; Б. не поэт, — пишет гладко; В. не поэт, — не у нас печатает», и так далее. А есть поэты: по временам доходят до нашего слуха прекрасные песни, отрадные явления, носящие на себе отпечаток несомненного дарования. К таким явлениям принадлежит «Кобзарь» господина Шевченко [...]

 На каком бы языке он ни писал, он — поэт. Он умеет чувствовать и высказать чувство свое ловким стихом;  на каждом произведении его лежит печать поэзии, которая идет прямо к сердцу..( О. Сенковський, Нові книги, «Библиотека для чтения», 1840, апрель, т. XXXIX, стор. 4.). Тобто, кращий друг Кукольника наступником Пушкіна вказав не його, а Шевченка!


 Правий був Нестор в своєму гіркому передчутті. Ми всі знаємо Шевченка. Мало того, ми навіть знаємо чудового письменника Осипа Сеньковського, він же барон Бромбеус. Зовсім недавно йшло кіно по його роману «Рукопис знайдений в Сарагоссі». А ось Кукольника, Великого українця Кукольника, конкурента самого Пушкіна ми давно забули. Слава богу, скоро вийде книга журналіста  Олександра Ніколаєнко про письменника і Громадянина Нестора Кукольника. Може хоч тоді закарпатці-русини згадають свого великого земляка...


У тому ж 1840 вийшли перші книги Михайла Лермонтова, Миколи Некрасова, Опанаса Фєта. Майбутніх світил Російської літератури. Але ні на одну з цих книг не було і третини таких хвалебних відгуків, які отримав Тарас. Адже вони були продовжувачами того шляху, який відкрили Жуковський і Пушкін. Шевченко ж відкрив зовсім інший шлях. І у літературі, і в Історії. Він відкрив суспільству очі на те, що немає вже тієї Малоросії Котляревського і Гоголя, яка могла тільки розважати великоросів, бути у них на побігеньках| і не бачила себе поза  Російською Імперією. Але не тільки тієї бурлескної Малоросії немає. Немає і тієї, яка бачила себе ворогом Росії і готова була хоч з Наполеоном, хоч з Турками, хоч з Поляками воювати з нею. Бути з ким завгодно, під ким завгодно, аби проти Росії. Немає вже тих Малороссій.  Це з його Кобзаря

 «…Встане Украина

И розвие тьму неволи,

Свит правды засвитыть,

И помоляться на воли

Невольнычи диты!...»

Я передав вірші Шевченка тією мовою, якою він писав. Ще Пантелеймон  Куліш стверджував, що мова, як одяг, лише зовнішнясторона нації. Головне ж це її суть. От сутью і є те, що саме  завдяки Шевченку ми усвідомлюємо себе Українцями...

Я описав Тараса  таким, яким бачили його побратими – столбові дворяни. Так, він не був святим. Помилявся і каявся. Але ж і на сонці  є плями.  Чому ж ми не хочемо бачити в Тарасі Людину?Чому відмовялємо йому в гріхах, яки нині взагалі гріхами не вважаються?
 А зараз я розповім про тих, хто був з ним поряд, хто зробив| з Шевченка Кобзаря, Апостола Нації..

ЧАСТИНА 11 

РОЗДІЛ 1

ОСЛАВЛЕНИЙ
ТАЛАНТ

http://i022.radikal.ru/0712/c5/cfaf917d7e45.jpg

Коли я ще працював у науково-дослідній лабораторії Львівської комерційної академії, більше всього любив їздити у відрядження до районного центру Миколаїв. Зовсім поряд з ним є сільце Стольське. Навколо нього на багато сотень гектарів  розкинулись руїни старовинної столиці Білих Хорватів. В ті часи ще можна було побачити залишки 10 км стін, які оточували місто. Зараз їх вже знищили прихватизатори. Колись ця столиця перенесла нашестя угорських племен Арпада Великого. Частина народу пішла з ним в Панонію і поклала початок майбутньої Угорщини. Частина дійшла до Адріатики, створивши там Хорватію. Частина залишилась в Прикарпатті,http://i032.radikal.ru/0712/f0/aad899e06e70.jpg Карпатах  і Закарпатті.   На початок Х! Х сторіччя численність русинів доходить до мільйону. Закарпаття та Галичина  до 1804 року входили до складу Свяченої Римської Імперії. От саме громадянином Свяченої Римської імперії і народився у 1865 році  в родовому селі біля  князівського замку Кукольників під Мукачевим Василь(Войцех) Григорович Кукольник. Колись його предки, князі Яснопольські, квітами кукольника, кинутими в річку, отруїли турок, що йшли на Захід. З того часу ця рослина увійшла до їх родового гербу. http://i002.radikal.ru/0712/07/188d44d338ea.jpg. Коли ж єзуіти захопили їх родовий замок і знищили родовід, вони стали Кукольниками. Василь вже з 8 років навчався в школі Мукачевського єпископа Андрія Бачинського. Він вже з дитинства виявив наснагу до наук, тому Бачинський після закінчення школи послав його вчитись до Львова. Звідти його послали в університет  столиці Римської Імперії – Відня. Вже в університеті він показав такі здібності, що його примітили масони, які тоді проникли у правлячі верхівки всіх Європейських країн. Сказати по правді, й самому хлопцеві подобались основні засади тогочасних масонів: 

1.відміна приватної власності.

2.- усунення релігії.

3.- відміна держави.

4- віра в те, що освіта, йде від Вищої Істоти, яка обирає клас досконалих людей для організації і управління світом.

5- віра в план перетворення соціальної системи світу за допомогою контролю держав одна одної.

6- віра в те, що після досягнення четвертого ступеня, присвячений може контактувати з наглядачами- спостерігачами, наділеними знаннями тисячоліть.

У 1790 році він прийняв обряд посвяти в  Товариство Розенкройцерів у Відні . З подачі масонів,  Кукольника призначили професором фізики  Академії в За́мосці. Місце це було збудоване в 1578-1580 році  сімейством найбагатших шляхтичів Польщи  Замойських по планах венеціанського архітектора Бернардо Морадо, що додав місту екзотичний стиль вишуканої древньоримської епохи. http://i027.radikal.ru/0712/2f/3b14565305d2.jpg За це місто отримало прізвисько «східна Падуя».  У 1648 р. Тиміш Хмельницький (син Богдан) з козаками і татарами безуспішно штурмував Замосць, який обороняв воєвода Людвіг Вейгер. У 1654 р. місто знову витримало облогу з боку військ шведського короля Карла X; Великий гетьман Ян Замойський  укріпив місто і зміцнив його добробут. Він у 1774  створив тут  Академію і банк (у вигляді ломбарду) під назвою "Mons| pietatis|", весь прибуток якого призначався для утримання бідних студентів при Академіі. 


 Тут, у Замосці в 1792 Всиль одружився на місцевій шляхтянці  С. Н. Пилянкевич, В 1793 у них народилась двійня сини Микола та Олександр, у 1795  син Павло. У тому ж 1795 р., по 3-у розділу Польщі, Замосць відійшов до Австрії.  Академія була перетворена  в ліцей Василь Кукольник став в ліцеї викладати крім фізики історію та агрономію. Та от у 1804 Наполеон оголосив себе Імператором Франції. У відповідь імператор http://i007.radikal.ru/0712/85/dc2ad8a7feba.jpg Свяченої Римської Імперії Франц 11  проголосив себе імператором Австріі Францем 1. Саме в цей час масон Микола Миколайович Новосільцев, особистий друг Російського імператора Олександра 1 і Президент Російської Академії наук, по пораді масона-русина Івана Орлая, гоф-хірурга царського двору, запросив Василя Кукольника до Петербургу. Справа в тому, що ще Катерина 11 розробила  програму перебудови російської народної просвіти. Основою цієї програми було створення в Росії широкої мережі середніх учбових закладів, так званих народних училищ різного рівня. Для викладання в цих училищах треба було кадри. Для їх підготовки  в 1783 створена Вчительська семінарія, перетворена в 1803  у вчительську  гімназію. Новосільцев, який в 1803 став Президентом Російської Академії, підготував проект указу:  "Учительская гимназия... по предмету своему, состоящему в образовании юношества к учительской должности, составляет отделение имеющего учредиться в Санкт-Петербурге университета, почему и принять должна название Педагогического института". Справа в тому, що Олександр 1 у 1803 році прийняв нове положення про облаштування учбових закладів в Росії. В країні створювались учбові округи, в кожному з котрих повинні були бути учбові заклади чотирьох рівнів – церковно-приходські, повітові, губернські ( гімназії) та університети. Всі вони повинні були складати єдину наступну систему освіти, центром якої в кожному окрузі повинен був стати університет. Відповідно до цієї програми, окрім вже існуючих університетів в Москві (заснований в 1755 р.) і Дерпті (наново відкритий в 1802 р.), передбачалося заснувати нові університети у Вільно, Казані, Харкові і Петербурзі. Указом Олександра 1 "Об учреждении учебных округов" встановлено, що до створення Університету в С.-Петербургському учбовому окрузі "высшия познания будут преподаваемы при Академии наук” . Зразу ж у 1803 Новосільцев і запросив Кукольника читати Римське право до Санкт-Петербургського педінституту. Та тільки після того, як захиталась Свячена Римська Імперія, а її Імператор Франц11, став Австрійським Імператором  Францем 1, http://i037.radikal.ru/0712/14/1e9210a308aa.jpg Кукольник дав згоду кинути такий мальовничий і теплий Замосць і переїхав до холодного Санкт-Петербургу. Він не тільки читав в С-Петербургському Педінституті римське право, а й фізику, хімію, технологію та агрономію. Мало того, що  обирається  Радником правління цього інституту, він ще й вчить польській мові Цесаревича  Костянтина Павловича. Певно, його педагогічна діяльність в царській сім’ї сподобалась Імператору, бо коли 9 (22)вересня 1809 народився третій син Нестор, його хрещеним  батьком став сам Імператор Олександр, В 1810  Павло Васильович Кукольник здає екзамени в Петербургській гімназії при РАН і поступає на державну службу в 1-й департамент католицької колегії. У 1812 переходить в департамент Держмайна.


Василь Кукольник  в 1813-1817 читає великим Княззям Миколі і Павлу Миколайовичам Римське право та Російське цивільне право, за що Імператор 29.04.1819 нагородив  його   маєтком  у Віленській губернії(довгострокова оренда).  В 1819 був створений Петербургський університет, Василь Григорович очолив в ньому кафедру кримінального і цивільного права. Мало того, його кандидатура висувалась на посаду ректора цього університету, але він сам зняв її з розгляду, бо вирішив залишити Петербург, який раптом став незатишним для його і тих його колег, які дотримувались демократичних поглядів. Справа в тому, що в цей час гвардійські офіцери-масони( згодом їх назвуть декабристами) стали готувати змову проти монархії. Імператору стало відомо про це. Він впав в депресію. Він був ладен зректися Престолу. Але це стало неможливим, коли 20 березня(1 квітня) Цесаревич  Костянтин Павлович http://i015.radikal.ru/0712/16/8d049082f8e4.jpg  розлучився з Великою Княгинею Ганною Федорівною, а 12(25) травня, не зважаючи на заборону синоду і царської сім’ї, одружився з польською княжною, католичкою  Іоанною Грудзинською, http://i029.radikal.ru/0712/ec/26377d9c587e.jpg яка відмовилась змінити віру. Тобто улюбленець гвардії, наступник царя відцурався від престолу. 23-річного Миколу Павловича гвардія ненавидить, та й сам він навіть не думає про престол. То ж  відречешся –  що буде з Престолом і самою імперією?


Олександр 1 зрекається демократичних поглядів юні. Зрекається масонства і починає з підозрою дивитись на масонів. Над  Санкт-Петербургом спускаються сутінки реакції. Головне управління училищ визнало книгу колеги і друга Кукольника Оександра Куніцина „Природне право”: «противоречащею явно истинам христианства и клонящеюся к ниспровержению всех связей семейственных и государственных». Книга, надрукована в кількості 1000 екземплярів відібрана у автора і зі всіх закладів міністерства народної освіти, і навіть саме Природне право стало предметом посилених переслідувань. Куніцина звільняють з університету. В таких обставинах Василь Кукольник зняв свою кандидатуру на виборах ректора Петербургського університету. До того ж  захворіла на туберкульоз дружина... І тут сама доля змилостивилась над ним.

             4 вересня 1819 до Петербургу приїхав граф  Олександр Григорович Кушелев-Безбородько,http://i006.radikal.ru/0712/74/00308dbcd333.jpg внучатий племінник Канцлера Катерини 11 http://i047.radikal.ru/0712/12/1fb0e9cd0378.jpg та  Павла 1 – князя Безбородько ( це він казав молодим дипломатам: «Не знаю, как будет при вас, но при нас ни одна пушка в Европе выпалить не смела») Він повернувся з річної поїздки по Європі, де знайомився з університетами для того, щоб виконати заповіт дідів про створенні в Ніжині вищого учбового закладу. Канцлер Безбородько для цієї мети залишив своєму брату Іллі  210 000 золотих рублів. Ілля доклав майже стільки з власних коштів. Ще у 1805, по його клопотанню  був прийнятий указ про створенні у Ніжині в маєтку Безбородько гімназії вищих наук. Того ж року почалось будівництво величного триповерхового будинку для гімназії по проекту архітектора Алоїза Руска. У 1815, коли помер Ілля Безбородько, останній нащадок роду Безбородько, імператорським указом О.Г.Кушелеву було: „в уважение к отличному служению покойного князя Безбородко, на пользу и славу отечества всю жизнь посвятившему, именоваться впредь графом Кушелевым-Безбородко, дабы знаменитая заслугами фамилия сия с кончиной последнего в роду не угасла, но паки обновясь, пребыла навсегда в незабвенной памяти российского дворянства.”. Цим самим на графа покладався і обов’язок по виконанню дідівського заповіту. Будівництво гімназії закінчував вже він. Будинок було завершено у 1817 році. http://i003.radikal.ru/0712/c7/89901d0c12ab.jpg  Після поїздки по західноєвропейським університетам, він знав, що робити і як робити. Тому з допомогою вуйка – графа Василя Кочубея, пробив імператорський рескрипт від 19 вересня 1820 про відкриття у Ніжині  „гімназії вищих наук ім.князя Безбородько”. Керувати  цією гімназією він і запросив Василя Кукольника, якому колись  в 1816 здавав екзамен з цивільного права.


Василь Кукольник переїжджає з сім’єю в Ніжин і з головою поринає в справу. Вже 4 вересня  1820  в гімназії почались заняття. Разом з прийнятими гімназистами вчився і його син Нестор. Та запрошені Кукольником петербургські професори не поспішають до провінційного повітового містечка. Василь Кукольник викладає всі предмети сам, разом з сином Платоном, який вже встиг закінчити Петербургську гімназію і може викладати латину і словесність. Ніжин – невеличке містечко, населене переважно греками та євреями. Не знайшлось серед них у Василя Кукольника друзів. Хіба тільки архімандрит Віктор. Та свяченик друг всім, а йому треба були особисті друзі. Такі, яких він мав в Замосці та Петербурзі. Тут таких не було. Коли   благодійник Олександр Кошелев-Безбородько поїхав до Петербургу стало зовсім погано. Роботи до чорта, а платити за неї нічим. В борг вже ніхто нічого не дає, а дружина почуває себе все гірше і гірше. Їй треба ліки, ведмежий та барсучий жир, курячі бульйони. За що їх купляти? В таких обставинах ранком 6(18) лютого на дорозі під вікнами гімназії знайшли труп її директора. Вікно його кабінета на 3 поверсі було відчинене...Поліція в ті часи була така ж як і нині. Все списали на самогубство. Що і як розслідували, так і залишається невідомим. „Діло про загибель Василя Кукольника” в архівах  кимось  знищено. Певно, це не було самогубство, бо поховали його  в Благовєщенському соборі.http://i025.radikal.ru/0712/12/a43d9e1a0e9c.jpg

Після похорон Василя Кукольника, дружина, навіть не змогла розплатитись з боргами. Сплатити їх взявся Кошелев-Безбородько. Призначений виконувачем обовьязків директора професор М.Білевич буквально вижив сім’ю Кукольника з помешкання в гімназії. Вдова разом з Нестером  поїхала до свого маєтку у Віленську губернію. Старший син, Павло Васильович, у 1815 захистив докторську дисертацію і служить в Петербурзі у Міністерстві юстиції, викладає в університеті. Платон, звільнився з гімназії та в пику Білевичу залишився в Ніжині працювати в управі В 1823 почались заворушення студентів у віленському університеті. Імператор призначає опікуном учбового округу Миколу Новосільцева. Той залізною рукою наводить порядок в університеті, а ректором призначає В.Пелікана, родича дружини вдови Кукольника.В грудні 1824  П.Кукольник отримує призначення  професором до Виленського університету і в березні 1825 перебирається в Вільно. Платон отримує посаду в адміністрації університету і теж переїжджає до Вільно. 16.09.1823, по розпорядженню Кошелєва-Безбородько відмінено виключення Нестора Кукольника з гімназії, про шо його повідомивколишній друг батка Іван Орлай, який став директором  Ніжинській гімназії. Та переїхав нестор до Ніина лише в лютому 1824. В класі його зустріли такі ж бешкетники – Петро Мартос, Василь  Базілі, Платон Закревський, Микола Прокопович, Платон Лукашевич. По тогочасному положенню, гімназисти повинні були жити в пансіоні при гімназії. Дирекція призначала наглядачів, які слідкували за дисципліною в пансіоні, за тим, щоб в належний час гасили свічки і спали. От над цими  наглядачами і стали знущатись  Нестор і Ко. Доводили бідолаг до нервового стресу. Ці ж наглядачі жили тут, при пансіоні. Туалет - загальний. От пішов вночі наглядач в туалет. Запер дверцята в кабінці. І сидить там бідолага... до ранку, бо Лукашевич підпер ті дверцята шваброю. Відкриє наглядач двері до спальні, щоб перевірити,  чи сплять вихованці, а йому на голову ллється крижана вода з відра. Коли наглядачі навчилися заходити після того, як відро вже звалиться, чекала нова несподіванка. Нагинається наглядач над постіллю, щоб перевірити, чи спить  гімназист, а на нього ззаду навалюється кілька привидів у простирадлах, хватають за руки-ноги і викидають через вікно. Р-р-революційний терор завели в ліцеї  Нестор Кукольник і Компані, про що він смачно розписав в своєму записнику. Та не тільки цими „подвигами” прославився в Ліцеї Нестор. Він дивує професорів та однокашників успіхами в навчанні - вільно цвірінькає німецькою, французькою, польською, італійської і іншими мовами( що поробиш, вони ж на літо виїжджали до себе в маєток, а там селяни розмовляли білоруською, литовською та українською мовами, а німкенею була його бабуся по матері, для батька ж рідними були польська, німецька, українська і русинська) грою на фортепіано й гітарі, захоплюється історією, живописом, театром  і віршами. 

Саме віршами їх однокашники Гоголь та Забіла примудрились відволікти товаришів від терору. Вони стали створювати літературні альманахи. Почалось з того, що Забіла створив альманах „Літературний Парнас”, а Гоголь випустив на нього пародію «Парнаська гноївка».  Кукольник з задоволенням долучається до цього літературного бешкету.  Виходять рукописні журнали – «Зірка» „Північна зоря”, а після них епідемія часопиства захопила всю гімназію... З'явилися альманахи «Метеор літератури», «Літературна луна, навіть екзотичний альманах «Літературний проміжок, складений в один день + ½”  Миколою Прокоповичем». 


Та ті веселощі скоро закінчились. У 1825 загадково помер Імператор Олександр 1. Миколу Павловича, двір і гвардію градоначальник Милорадовіч примусив присягнути  Цісаревичу Костянтину Павловичу. Та виявилось, що Костянтин вже не Цісаревич. Він одружився з полькою - лютеранкою і заради неї відмовився від Престолу. Треба тепер по новому присягати його молодшому брату Миколі. http://i012.radikal.ru/0712/e0/4331e35e74cb.jpg В грудні на льоду біля Сенатської площі вистроюються гвардійські полки які відмовляються приносити присягу ненависному полковнику. З якогось греця Каховський стріляє в Милорадовіча, який був більше всього проти царювання Миколи Павловича. Розкрито масонський заколот таємних товариств, керівниками яких виявились перші люди Малоросії, в тому числі і брат екс-намісника кн. Рєпніна, князь Волконський. Зовсім поряд повстали солдати Чернігівського полку. Повстання жорстоко придушено. Декабристів покарано. В таких обставинах всі починають підозрювати один одного невідомо в чому. І саме в це міжчасся до ліцею потрапляє молодий професор  Микола Білоусов.Його запросив Орлай у листопаді 1824 читати природне право, а 17.08.1825 він затверджений молодшим професором юридичних наук. Він швидко знаходить шлях до сердець гімназистів, щоб вчити їх „доброму вічному”. Через рік його призначають інспектором гімназії (по нашому завучем). Гоголь пише матері : „Пансион наш теперь на самой лучшей степени образования... и этому всему причина наш нынешний инспектор, ему обязаны мы своим счастием». Та в 1826 Орлая   неждано переводять до Одеської гімназії. Його місце займає друг покійного Кукольника, професор математики та природознавства Шапалинський. Він повністю розділяє погляди і методи Білоусова. Та в гімназії ж працюють не тільки професори, запрошені Кукольником і привезені Орлаєм. Є тут і люди Кошелєва-Безбородько. Вони згуртувались навколо професора політичних наук  М.В.Білевича, якийсь колись виживав Кукольників з Ніжина. Лекції і методи Білоусова вони вважають вільнодумством. А тут ще й самі  гімназисти підтвердили це. Петро Мартос приніс в гімназію заборонені вірші Рилєєва і пушкінську оду „Вольность”. Кукольник добавив свої 5 копійок, притащивши драми про Марію Стюарт та пізнє середньовіччя. Професор Білевич шле донос в 111 відділення. Розпочинається слідство по так званому „Ділу про вільнодумство”. . В Жовтні 1826 граф Кушелев-Безбородько звертається до правління гімназії  з вимогою виключити  Мартоса, Прокоповича и Данилевского за те, що вони « читают неприличные возрасту книги и пишут стихи, не показывающие чистой нравственности».

У студентів роблять обшуки. Знаходять зошити з виписками волелюбних висловлювань древніх філософів та аналогічними цитатами з  сучасних творів західних письменників, які вони робили на лекціях Білоусова. Нестор підмовляє всіх казати, що ці записи вони робили самостійно з книжок, взятих в бібліотеці. Та дехто не витримує допитів і зізнається в авторстві Білоусова. Кукольник тримається до закінчення екзаменів. Та от у серпні 1829 з Вільно нежданно приїздить Платон  і примушує Нестора підписати заяву з відмовою від покзів на захист Білоусова.  Платон передає цю заяву директору гімназії, а від нього за це отримує довідку про те, що Нестор прослухав курс наук в гімназії. Тож, здавши всі екзамени на відмінно, він не отримує атестату, який давав право на чин Х1У розряду і державну службу. Нестор не зрікся ні своїх поглядів, ні обожнювання Миколи Білоусова. Він став його офіційним біографом...

Взагалі-то, Нестору наплювати на відсутність атестату. Він їде до Вільно, де в університеті викладає  брат Павло, а інший брат - Платон працює в адміністрації. Не без допомоги Новосільцева влаштовується викладачем гімназії при університеті. Ті Віленські 2 роки запам’ятались Нестору хіба що знайомством з красунею Софі Енгельгардт, в яку всі три брати Кукольники закохались по вуха. Закохані Кукольники пішли навіть на службовий злочин. Зробили по її проханню студентський квиток Тарасу Шевченко. Хай вона й казала, що він бастард самого Костянтина Павловича, але ж він був її кріпаком, а кріпакам учитись в університеті тоді було суворо заборонено. Що ж, особистий друг Костянтина Павловича , голова учбового комітету Царства Польського, Микола Новосільцев, цього не помітив... Нестор навіть примудрився потоваришувати з молодшим за нього на цілих 5 років Шевченком. Його тягнула до Тараса близкість до Софі і оригінальність мислення хлопця. Тараса ж до Нестора тягнула ерудиція останнього і здатність до імпровізацій. Може для того, щоб вразити Тараса, Нестор в цей час починає писати драматичні твори польською і білоруською мовами( вірші польською він писав ще в Житомирі). Не забуває і російської. Саме в Вільно Нестор написав „Підручник російської мови”, по якому тисячі  литвинів та білорусів оволодівали основами россіської мови.


Коли в повітрі запахло новою революцією, Тарас поїхав шукати щастя до Варшави, а Нестор, разом з Пеліканом переїхав до Петербургу і попервах жив у нього. Тут вони влаштовуються на незначні посади в Міністерстві фінансів. Посади незначні, але дають непогані гроші. У всякому разі вже у 1833 Нестор має можливість опублікувати п’єсу „ Тортині”, яку писав ще в Вільно. А коли опублікував  драму „ Торквато Тассо”, то нарешті спізнав, що таке ажіотажний успіх у публіки. Його слава затьмарила самого Пушкіна! "Имя автора, кажется, не было знакомо читателям печатно... -писав  Н.  А.  Полєвой.  - И вдруг является он в толпе истертых литературныхизвестностей...  с  творением поэтическим, рекрасным по идее, прекрасным постихам и обещающим многое в будущем". 


Після цього він створює ще одну віршовану драму „Рука Всевышнего отечество спасла”. Пропонує її театрам, та ніхто не хоче ставити, навіть за кошти автора. Нарешті, майже через рік, по клопотанню акторів Каратигіних  драму згодився поставити Олександрійський театр. І от  15.01.1834 , на сцені Олександрійського театру, в присутності Миколи 1 відбулась прем’єра. "Аплодисментам  не  было конца.Много  хлопал  и  государь. Автор выходил в директорскую ложу несколько раз,чтобы  раскланиваться  публике,  и  всякий  раз его встречали оглушительнымикриками "браво" и неистовыми аплодисментами. В райке простой народ, которому"Рука всевышнего" пришлась по душе, так орал и бесновался, что всякую минутуможно  было  ожидать,  что  оттуда  кто-нибудь вывалится". {М. Ф. Каменская,Воспоминания. - "Исторический вестник", 1894, Ќ 9, с. 632.}


Головна у драмі демократична сцена – обговорюється обрання   нового  царя. Але кандидатура у всіх одна, і у всіх в голові одне і те ж рішення, продиктоване зверху. Завдяки цій сцені Драма дуже сподобалась Миколі 1. Адже повністю відповідала його концепції монархізму:”православ’я, народність, самодержавність». Він подарував Нестору обручку з  діамантом з власного пальця .Проте драма викликала різку критику  з боку того самого Н.А.  Польового,  який  тільки що гаряче хвалив Кукольника. Він надрукував в своєму "Московському телеграфі"  розгромну рецензію. "Новая  драма г-на Кукольника, - писалось там, - весьма печалит нас... Как можно  столь  мало  щадить  себя,  столь  мало  думать  о  собственном своем достоинстве!  От  великого  до смешного один шаг". {"Московский телеграф",1834,  Ќ  3, с. 498-499.) Через декілька днів Н. А. Польовий в супроводі жандармського  унтер-офіцера був доставлений у Петербург, де його чекав допит у  III  Відділенні.  Бенкендорф  поставив  Польовому  питання:  "Что его заставило и чем он руководствовался в своём отзыве на патриотическую драму Кукольника, и как он мог высказать мнение, противоположное всеобщему?». {  Полевой, Записки Спб.,  1888,  с.  338.}Польовому  не  вдалося виправдатися, і його журнал був негайно заборонений, як ворожій владі. Подія ця подала привід  для дотепної епіграми, яка за короткий строк придбала щонайширшу популярність:

„Рука всевышнего три чуда совершила:

                    Отечество спасла, поэту ход дала  и Полевого придушила.”


Дарунок царя викликав люту заздрість у рупора російського самодеравства Віссаріона Бєлінського. Нестор стає його першим ворогом. Але за Бєлінським стояло демократичне суспільство Росії, яке дотримувалось його принципу „Хто не з нами, той проти нас!”. От і відкинули вони Кукольника у ворожий його душі консервативний табір. Гірко було Нестору, що однодумці перестали сприймати його. Він починає шукати втіху в шампанському і горілках. Та він улюбленець народного царя. Навколо його завжди шанувальники. Достоєвський  напише про нього в ті часи: „Этот человек, двадцать лет нам пророчествовавший, наш проповедник, наставник, наш патриарх, Кукольник, так высоко и величественно державший себя над всеми нами, пред которым мы так от души преклонялись, считая за честь…»,

Успіх  супроводив  Нестору  впродовж  всього  петербурзького періоду    (1832-1847).  З  1832  року  він  служить - спочатку в канцелярії  міністерства  фінансів,  потім  столоначальником в II відділенні імператорській канцелярії (1834-| 1836) і, нарешті, перекладачем з польського в капітулі  орденів  (1837-1839).  Літературні гонорари його зросли до таких розмірів,  що  з  червня  1839 року він  може відмовитись від казенної служби, на яку  знов  вступив  лише  в квітні 1843 року (у канцелярію військового Міністра).


У грудні він познайомився з Михайлом Глінкою. От його запис у щоденнику за 23.12.1834:” Я совершенно очарован Глинкою; влюблён в него! Игра его превосходна, изящна,єкспрессивна...но пение прошибает до слёз!...Мы разговорились, подружились...мы  братия по сердцу... Господи, благодарю тебя за это знакомство”…Цю дружбу вони  пронесуть через все своє коротке життя.
     У другій половині 30-х років Нестор був головним співробітником першого

в  Росії  комерційного багатотиражного часопису "Библиотека для чтения", що на ті часи було кращим видом реклами. Без п'єс Нестора не можна було уявити  собі  тодішній  театр. З 1836 по 1841 рік він видає "Художественную газету" http://i044.radikal.ru/0712/03/2b9611a76bed.jpg , в якій майже всі статті написані ним самим : про музику, живопис, поезію та прозу, про архітектуру, театр, гравіювання і медальєрне мистецтво, |різьблення по дереву і так далі. Пізніше він випускатиме часописи «Дагерротип» та «Иллюстрация»...

     Зимою  1837-1838  року петербурзька квартира братів  Кукольників стає місцем багатолюдних зборів літераторів, журналістів художників  і  акторів.  Густий натовп гостей, http://i034.radikal.ru/0712/c7/803432f9c6ba.jpg  що відвідував "середи" Кукольників був  строкатим  і  непостійним. Від Миколи Гоголя, до брата Військового Міністра Миколи Чернишева.  Компанійська вдача братів, талант  розповідача  і  поета-імпровізатора  Нестора  сприяли  популярності ціх збирань.   Дуже  вигравав  Кукольник  у  своїх  незліченних шанувальників завдяки  побратимству з  Михайлом  Глінкою та Карлом Брюлловим|.  Навколо  цієї  трійці,  яка  в  очах  багатьох  сучасників символізувала   союз   трьох   мистецтв   (живопису,   музики   і  поезії) згрупувався невеликий інтимний гурток, що іменувався "братством". Учасники його збиралися після всіх цих зборів келійно і проводили час в бесідах і бенкетах, що супроводжувалися співом,  грою  на  фортепіано,  жартами,  віршами. Та неодмінним атрибутом цих „серед” були столи, заставлені знаменитими горілками і настоянками, привезеними від однокашника Нестора - Віктора Забіли...

Та не дивлячись на  виразно алкогольний присмак, цей безідейний гурток(він  розпався  в 1842 )був першим, який об’єднав представників  різних видів мистецтв. Він був першим критиком, який побачив геніальність Айвазовського й зробив того учасником „братства”. Кукольник  був музично освітченою людиною і| прекрасно розумівся в живописі. Можна сказати, що він у своїх статтях рекламував твори  Глінки  і  Брюллова.  Він вникав в найдрібніші деталі творчої роботи Глінки. Нестор брав участь в створенні лібретто обох його опер (йому  належить  сцена  Вані  в  "Івані  Сусаніні"). 

У 1840 році був закінчений  цикл  романсів  Глінки  під назвою "Прощання з Петербургом",на вірші  Кукольника,написаны пыд музику. В тому ж році композитор написав музику http://i049.radikal.ru/0712/9d/e120a3e3d0f6.jpg для його драми "Князь Холмський".


На жаль, Пушкін і письменники його оточення уникали  компанії Нестора. Кукольник почав  підозрювати  Пушкіна  в  заздрості  і лихослів'ї на свій рахунок. Почувши про загибель  поета,  він  записав в своєму щоденнику: ”Пушкин умер... он был злейший мой врат: сколько обид, сколько незаслуженных оскорблений он мне нанес, и за что?  Я  никогда не подал ему ни малейшего повода. Я, напротив, избегал его,как избегал вообще аристократии; а он непрестанно меня преследовал. Я всегда почитал  в  нем  высокое  дарование,  поэтический  гений,  хотя  находил его ученость  слишком  поверхностною, аристократическою, но в сию минуту забываю все..." 


Треба сказати, що монархізм Кукольника тісно переплітався з демократизмом. Малюючи  образи володарів російської землі, особливо Петра  I,  Кукольник показує їх близькість до людей простого звання. Цар  довіряє  їм  важливі  державні  справи,  щедро  нагороджує за вірну службу, піклується їх потребами... Кукольник став апологетом Миколи !.Але  вихваляння відноситься тільки до персони Царя, а не до системи станової ієрархії, на якій стоїть принцип  самодержавства.  Кукольник  охоче  показує  сміливість  і  талановитість  людей  з народу, а головне – їх відданість  царю. Для автора "Руки всевишнього" було дуже важливо, що патріотизм  російської  людини  найяскравіше  виявився у міщанина Мініна, який зумів заразити своєю енергією і оптимізмом князя Пожарського. Мало того, Кукольник любить виставляти в непривабливому вигляді героїв з привілейованим положенням. У оповіданні "Сержант Іван   Іванович  Іванов,  або  Все  заразом"  (1841)  Кукольник  співчутливо змалював  дворову  людину  і у викривальній манері - його жорстокого розгнузданого  пана. Недаремно за це оповідання він отримав прочуханку від самого Царя.


Кінець 30-х. На всіх літературних вечірках царює триумвірат Карл Брюллов-Михайло Глінка та Нестор Кукольник. А скоро до цього триумвірату приєднується побратим Кукольника по Вільно – Тарас Шевченко, якого привели до братства Ніжинці – Євген Гребінка та Аполлон Мокрицький.  Та літом 1839 триумвірат розпався. Весною до Петербургу приїхав Рижський бургомістр Тімм. Привіз з собою доньку, музикантку, красуню. І треба ж було Карлу Брюллову закохатись в неї. Нестор Кукольник і сам в цей час був закоханий в доньку відставного капітана 1 рангу Катеньку фон дер Фліт. Та от Брюллов заручився зі своєю Емілією Тімм. Призначена дата весілля. І тут наречена відкрила йому страшенну таємницю. Вона втратила цноту і її коханцем є власний батько. Ошелешений Карл розповів про біду побратимам. Ті радили відмінити весілля, але Карл вирішив пробачити і повірити  Емілії. Правда, згодився на пропозицію Нестора  провести передвесільну парубоцьку вечірку в кращому борделі Петербурга . Та вечірка обернулась для них всіх трагедією. Коли через 2 місяця молода дружина втекла від Брюллова до батька, вона всюди заявляла, що приводом є ніби-то французька хвороба, яку Брюллов з побратимами підчепили в тому борделі. З-за  того невдалого весілля Нестор тягнув з пропозицією руки і серця коханій Катерині. Дотягнувся до того, що його випередив знаменитий контр - адмірал Лазарєв, який запросив у батьків руки Катрін. Батько послав під три чорти знеславленого коханця доньки і з радістю видав її за героя Наваринської битви. На це Нестор відповів віршем: „Но едкий света блеск, но шум его забав,

                 Но лесть бездушных душ, притворство и бесстрастье

                 Обезобразили естественный твой нрав,

                 Зато ты обрела своё земное счастье.

 
  Так будь же счастлива!»


Але та невдача з весіллям відвернула його від Брюллова. Він пише в щоденнику 9.01.1840: « …К.Брюллов опять лезет в дружбу; но сердце моё для него остыло; и если я оказываю ему знаки наружного внимания, то повинуясь более приличиям и необходимости, нежели чувству…Печалные отношения к человеку, которого хотелось бы любить всею душою, как дорогого юрата, как Мишу»…    
В цей час Нестор підтримує Шевченко і за допомогою ніжинського однокашника Петра Мартоса той стає „Кобзарем”. Але саме з цього часу починається цькування Кукольника  літературним бомондом, починаючи від Бєлінського і закінчуючи Тургєневим. Річ у тому, що  Кукольник був греко-католиком, а з 1839 на території Російської імперії уніатство було заборонене. Звичайно, Нестор міг як брат Павло,  відмовитися від своєї віри.  Та замість відмови від Віри він відмовився від служби.

Не дивлячи на все, на початку 40-х письменницька плодючість Кукольника набуває небачених  розмірів. Бєлінський вимушений написати: „г. Кукольник один  пишет  в  год  больше, чем все литераторы наши, вместе взятые” Та пише він в основному прозу. Поезія пішла з серця разом з Катериною..} За період з 1840 по 1846  рік  він  написав  і надрукував декілька десятків оповідань, повістей і сім  товстих  романів ("Эвелина  де  Вальероль", "Альф и Альдона", "ДурочкаЛуиза",   "Историческая   красавица",   "Два   Ивана,   два  Степаныча,  два Костылькова",  "Три  периода", "Барон Фанфарон и маркиз Петиметр"). "). При цьому Нестор  в 1841 році редагував "Російський вісник", а в 1845 - 1846 роках - тижневик "Ілюстрація".


 Саме, з 1840 року Нестор починає збирати «анекдоти»,  що висміюють владу, показують адміністративну дурість, що пронизує владу  від верху  до низу.. Ось, наприклад, один із записів, актуальна тоді і актуальна зараз:  «Кто же решится на какое – нибудь предприятие, когда не видит ни в чем прочного ручательства, когда знает, что не сегодня, так завтра по распоряжению правительства его законно ограбят и пустят по миру». 

Не дивлячись на все, з початку  40-х творча| плодючість Кукольника набуває небачених  розмірів. Бєлінський вимушений написати: „г. Кукольник один  пишет|  в  год|  больше|, чем| все литераторы| наши|, вместе| взятые|”  Пише Нестор, в основному, прозу. (Поезія пішла разом з Катрею). За період з 1840 по 1846    він  написав  і надрукував декілька десятків оповідань, повістей і сім  товстих  романів: ("Эвелина|  де  Вальероль", "Альф и Альдона", "Дурочка Лиза",   "Историческая   красавица|",   "Два   Ивана,   два  Степаныча,  два Костылькова",  "Три  периода|", "Барон Фанфарон и маркиз| Петиметр").. При цьому Нестор  в 1841 році редагував "Російський вісник", а в 1845 - 1846  - тижневик "Ілюстрація". До речі, як Вам подобається його з Глінкою пісенька з «Князя Холмського»(1840): 


„ Ходит ветер у ворот, -

                У ворот красотки ждет.

                 Не дождешься, ветер мой,

                 Ты красотки молодой.

                      Ай люли, ай люли,

                     Ты красотки молодой!

                           С парнем бегает, горит,

                           Парню шепчет, говорит:

                           "Догони меня, дружок,

                           Нареченный муженек!"

                              Ай люли, ай люли,

                              Нареченный муженек!

                  Ой ты, парень удалой,

                 Не гоняйся за женой!

                  Ветер дунул и затих, -

                  Без невесты стал жених.

                      Ай люли, ай люли,

                      Без невесты стал жених!

                           Ветер дунул, и Авдей

                           Полюбился больше ей...

                           Стоит дунуть в третий раз -

                           И полюбится Тарас!



Ай люли, ай люли,

               

И полюбится Тарас!”

Певно, позаздривши Тарасу, який кейфує в обіймах| Марії, - Амалії Европеус,  Нестор, як дійсний романтик, одружується на юній розумниці Амалії-Софії| фон Фрізен, яка тільки-но потрапила в той знаменитий бордель, з-за якого у них  було стільки неприємностей. Нестор, як і Карл, як і Глінка, як і Тарас,  не звик прислухатися до оточуючих. Як не відмовляли його друзі, але в 1843 він одружився. Навіть з Шевченком, який відмовився визнати Амалію, вважав за краще розпрощатись. На прохання юної дружини він повертається| на службу і стає чиновником у Військового  Міністра Чернищева, з братом которого він майже у братських стосунках.
   
Десь в 1844, намісник Польщі, http://i025.radikal.ru/0712/6d/9a2e837eaa68.jpg Паскевіч  приїхав до Петербургу. Заглянув до старого приятеля , Військового Міністра, Н.Чернишева.http://i019.radikal.ru/0712/4f/ede236e81d74.jpg Поділився з ним  тривогою з-за бродіння, що почалось в польському суспільстві. При чому  цим бродінням охоплений не народ, а тільки шляхта. Вони разом  думають над тим, як  відірвати шляхту від народу. Наприклад, в Малоросії Бібіков   всі ЦПШ  перевів на російську . Тепер там  шляхта і народ розмовляють  різними мовами. У Польщі ж тільки закрили Варшавський і Віленський університети, скоротили кількість польських гімназій, а Релігію змінити побоялися. От в церковних школах і  навчають польською. Шляхта (пани) все ще мають у селян безумовний авторитет. Ось і  думають наші друзі, як обмежити владу шляхти над селянами. Нарешті придумали. Чернишев  наказав Нестору Кукольнику  взяти участь в розробці «Закону про інвентарі». Вже  в 1846 році Нестор  представив свій проект. Головна ідея документа, що містить  65 статей, полягає в законодавчому оформленні «зразкової панщини», яке б раз і назавжди регламентувало відносини між панами і кріпосними, зафіксувавши до дрібниці| деталях непорушне патерналістське суспільство.| суспільство. Кріпацтво визначалось, | як звичайний контракт. По ньому, відповідно до| із закону, кріпак повинен був безкоштовно виконувати певний об'єм робіт для пана за надану йому землю. За згодою або  на прохання громади, пан міг збільшити або зменшити  наданий кріпосному наділ землі. Розмір наділу залежав від чисельності селян, але повинен був відповідати трудовим можливостям| кріпосної сім'ї... Не повинно було бути незасіяних ланів! Кріпаки Кріпосні ділилися на чотири категорії: 
1. Тягловий – власник воза з упряжью.
2.Полутяглый - власник  воза на двох. 
3.Огородник. 
4.Бобыль-  батрак. 

Кріпаки  повинні були відпрацьовувати два дні в тиждень і один день панщини для жінок. Придатними для панщини|, за винятком калік, вважалися чоловіки з 17 до 55 і жінки з 16 до 50 років. Для відробітку панщини із запрягом(| (тяглова категорія) потрібно було мати двох коней або два вола вола і необхідний інвентар. Жіночу панщину повинна була відпрацьовувати одна жінка від сім'ї. Селяни, які хотіли б мати більшу ділянку землі, повинні були домовитися з паном про відробіток більшої панщини. Вся надана кріпаку| земля повинна була складати цілісну  ділянку, що і записувалося в інвентарних книгах. Хоч після смерті  кріпосного його наділ і міг бути переданий іншому, але будинок і город залишалися його сім'ї.

У детальному описі  робіт в полі, в лісі, на присадибній ділянці| -  все було передбачено до найменьших подробиць. Панщину не можна було переносити з одного тижня на інший. Заборонялося працювати у свята і недільні дні.  Якщо панові покладених  днів панщини було мало,  він міг найняти| своїх кріпаків за окрему платню  - по 7,5 – 15 копійок сріблом  (наші 75-150 гр.) в день, залежно від характеру роботи. Окрім  цього, кріпосні кожне літо повинні були безкоштовно відпрацювати на пана 12 днів.

Як бачите, Кукольник передбачив для кріпосних життя, яке мало відрізнялося від  життя| нинішнього українського селянина. Хіба що поля не пустували. Та і не боялися  завтрашнього дня. Як не дивно, але 26 травня 1847 указ про початок інвентаризації| був підписаний царем. Правда, він пройшов якось непомітно, безслідно.

Тоді ж Кукольник розробив проект створення буферної (між Польщею і Росією) Держави – Великого Князівства Литовського, яке мало| зайняти ті землі, де колись було Велике князівство   Русі-Литви. 

Цього року було розгромлено Кирило-Мефодієвське | братерство і у його справі арештований Тарас Шевченко. Нестор скористався своїм проектом створення Великого Князівства  Литовського |, щоб виклопотати аудієнцію у царя. Цар прийняв його, вислухав і милостиво мовив, що можна подумати над цією ідеєю, хоча він і не бачить від неї користі. До того ж, йому більше б сподобалося  відтворення Київської Русі, але це неможливо, оскільки вона займала землі від Чорного до Північного моря. Коли  Нестор завів розмову про Шевченка, цар розлютився і свистячим шепітом| запитав Нестора, чи читав він вірш Шевченка про царицю, чи бачив він ті срамні| малюнки, які були на сторінці, присвяченій цариці? Кукольник  вийшов від царя ні живий, ні мертвий. Він знав, що Тарас ненавидить царицю, вважаючи її винуватицею смерті Костянтина Павловича. Не раз бачив ті срамні| малюнки. Брюллов малював їх за замовленням  Цісаревича | Олександра. Але Микола 1 все подав так, що Тарас  виглядав злочинцем і останнім хамом. Кукольник  викреслив його і зі свого серця, з круга побратимів і навіть  знайомих...


Ця аудієнція у царя|  привела до того|, що Нестора, ”чтобы не оставалось время на то, чтоб дурака валять|” на цілих 10 років завантажили  суцільними  інспекційними відрядженнями по південних губерніях Росії. Він об'їздив всю Європейську частину Росії – Москва, Вороніж,  Шахти, Ростов, Ставрополь, Тіфліс, Владікавказ, Маріуполь, Бердянськ, Мелітополь, Самара, Житомир, Феодосія, Астрахань, Одеса, Ростов-на Дону, Керч, Тамань, Темрюк, Екатеринодар, Саратов, Кишинів, Новочеркаськ, Севастополь, Таганрог, Елізаветоград. При цьому майже у всіх цих містах він  бував не раз і не два. Отже дізнавався їх досконально. Їздив він, як експерт по забезпеченню  армії продовольством і фуражем. У 1848 із-за дурної спроби Карла Брюллова привернути його в масони, він назавжди розлучився і з другим своїм  побратимом. Єдиним побратимом  залишився Михайло Глінка...

У тому ж 1848 року він зміг розквитатися зі своїми  критиканами з «натуральної школи» Бєлінського. З найяскравішим їх представником – Салтиковим-Щедріним. Трапилося це так:  У серпні 1846-го Салтиков, отримав місце помічника секретаря канцелярії Військового Міністра. Вільного часу було багато, ось він і пише рецензії на нові книги у відділі бібліографічної хроніки "Отечественных записок". До 1846 року відділом  завідував Белінський, потім Валер'ян Майков, а після його смерті справа велася колективно. Цитую к.ю.н.В. Д. Гольдинера: „ В 1847 и 1848 гг. Салтыков печатает в «Отечественных записках» повести «Противоречия» и «Запутанное дело». В этих повестях (особенно во второй) отчетливо проявились демократические взгляды и революционные настроения... сознание необходи​мости найти в окружающей действительности силы, способные изменить существующий  общественный  строй...   Цензура, разрешившая опубликование «Запутанного дела», не поняла ее политического смысла.    Но  повесть привлекла    внимание высшего органа политического надзора николаевской монархии. Излагая содержание  и  комментируя   наиболее  острые  места повести, Гедеонов заключал: «... вся повесть написана в самом разру​шительном духе».5  Записка  была переслана  III  отделением  в  «высо​чайше учрежденный» сейчас же после февральской революции 1848 г. во Франции тайный комитет по проверке деятельности цензуры перио​дических  изданий.  Повесть Салтыкова была внесена в спи​сок материалов, свидетельствующих о «вредном направлении» «Отече​ственных записок».    Царь, утвердивший заключение комитета,    спустя две недели, во время доклада военного министра кн. Чернышева, ука​зал последнему, что в его канцелярии служит чиновник, напечатавший сочинение, «в котором оказалось вредное направление и стремление к распространению    революционных    идей,    потрясших    всю    Западную Европу».7 Разгневанный министр приказал арестовать Салтыкова и со​здать следственную комиссию по его делу”. .В склад цієї комісії входив Кукольник, якому Чернишев , як літератору, і доручив написати відгук про твори Салтикова.. Нестор, розклав перед собою теки із старими відгуками «натуралів|» про його літературну діяльність і дзеркально написав відгук, в якому зверталась увага не на політичну, а на літературну сторону повістей.| , що Його відгук зводився до  звинувачень Салтикова в невмінні писати, в тому що той, захопившись побутовими деталями, не побачив, що його описи перейшли небезпечну межу і набули соціалістичного характеру. Він просив Міністра врахувати молодість Салтикова й списати все на його дурість.Далі знову зацитую Гольдинера: „По представленному Черны​шевым докладу «государь император, снисходя к молодости Салтыкова, высочайше повелеть соизволил уволить его от службы по канцелярии Военного министерства и немедленно отправить его на служение тем же чином в Вятку, передав особому надзору тамошнего начальника губер​нии с тем, чтобы губернатор о направлении его образа мыслей и пове​дении постоянно доносил государю императору»


До смерті Миколи 1 просидів Салтиков в тій Вятці. Кукольнику він відплатив , роспосюдивши його висловлювання : „ якщо Імператор накаже мені бути акушером – буду приймати роди!”.


 Із-за тих суцільних відряджень, Нестор майже не займається літературою. Адже він пише історичні твори. А для цього потрібні першоджерела, які в Москві і Петербурзі є в університетській і сотні приватних бібліотек, а також на книжкових розвалах. У провінційних містах навіть книжкових магазинів не знайдеш ( як нині в Україні)|. Звичайно, він, при першій-ліпшій можливості, у відрядженнях купує для особистої бібліотеки книги. Але, на жаль, це крапля в морі. Якщо раніше він за рік писав декілька романів і сотню оповідань, то за це  десятиріччя він зміг написати лише з десяток розповідей, повістей і п'єс. ("Ермил Иванович    Костров",    "Денщик",  Маркитантка",     "Морской   праздник| в Севастополе",  "Азовское  сидение|.  Историческое  сказание|  в лицах|"), роман "Тонин,  или|  Ревель  при  Петре  Великом». Щоправда, його командировочні – непогані гроші. Вони дають йому можливість  в 1851-1853 видати 10-томне| зібрання  творів.

 11(23) червня 1852 на чужині,  в курортному містечку Манціане помер Карл Брюллов. http://i047.radikal.ru/0712/61/a146bdf86c57.jpg Його учень Микола Рамазанов пише: «Незадовго до смерті, в квітні-травні 1852 художник зробив великий малюнок - „Діана на крилах Ночі". Ніч - красива жінка з лірою в руці - летить над Римом. Занурюючись в сон, на її крилах покоїться богиня Діана. Внизу - затягнене сутінком римське протестантське кладовище Тестаччо, поряд з пірамідою Кая Цестія. Тут Брюллов поставив крапку - відзначив місце, де хотів би бути похороненим». Учні виконали його заповіт. Перевезли тіло до Риму і поховали там, де він вказав.http://i019.radikal.ru/0712/22/ecb8f3a5e4da.jpg. Він покоїться поряд з Великими поетами-романтиками| Шеллі і Кітсом, На жаль, в Росії ніхто не помітив його смерті. Таке враження, що залишив він тут не друзів, а одних заздрісників. Нестор Васильович записав в  щоденнику:  « Я знаю моїх російських патріотів, я пам'ятаю, як байдуже втратили вони Брюллова, так що, окрім газет, ніхто і не відмітив, що помер Карл Великий в живопису. Ніякого публічного виявлення, співчуття». 

            У 1853 цар, несподівано для всіх і себе самого, наказавши зайняти Дунайські князівства, почав війну з Туреччиною, що перетворилася на війну| з Францією, Великобританією і Австрією, яка приєдналася до них. Кримська війна застає Нестора Васильовича  в Новочеркаську.Новий військовий Міністр кн.Долгоруков доручає йому   займатися постачанням діючої армії..  У своєму щоденнику він записує: «Я відправився рахувати кулі з мукою і дивитися, тільки дивитися, чи майстерно шахраюють і шахраюють люди? Надивився! . Я вірив Російському патріотизму від душі, я захоплювався цим прекрасним маскарадом, не знаючи, що він є з моди, машинально. Лепечуть холодні губи, а на серці лайно...».  Не дивлячись на ці критичні заиси, він успішно домовляється з Ростовським підприємцем Байковим на постачання м'ясних консервів і фуражу армії. Ці поставки принесли їм обом непогані бариші.
             У 1855 році Микола 1 в третій і останній раз  нагороджує Кукольника  перснем з діамантом з власної руки. Цар підкреслює цим, що пам'ятає про свого улюбленого письменника. Але мода на Кукольника  давно пройшла.| Романтиків змінили нігілісти - „натурали|». Більша частина тиражу так і залишилася невикупленою, а на постановки його п'єс в театрах більше немає аншлагів. Щоправда його історична драма «Деньщик»(1852), поставлена на сцені під час Кримської війни, мала величезний успіх, але він був короткочасним  і пов'язаний з патріотичними настроями.
           18 березня 1856  війна була закінчена вже наступним Імператором Олександром 11 підписанням Паризького договору. Росія повернула Туреччині Карс, а союзники покинули Крим. За участь в кампанії Нестор отримує від нового Імператора всього на всього  медаль « « В память| войны| 1853-1856 г.г.»…


Колись товариський, оточений шанувалниками, Нестор Васильович перетворюється на самотнього старого вовка. Залишився єдиний побратим – Михайло Глінка.http://i020.radikal.ru/0712/ef/cad76f037fbf.jpg Та і той за кордоном. У липні 1856 Михайло пише Нестору останній лист. Як завжди воно підписане « Твій незмінний друг». А ще  через декілька тижнів пошта приносить звістку про смерть Михайла Івановича.  Нестор подає рапорт про термінову відпустку. Новий військовий Міністр http://i027.radikal.ru/0712/03/1dfc765a9995.jpg Микола Онуфрієвич Сухозанет, поставлений новими Імператором замість  кн|. Долгорукого, замислив реформу  в армії. Він не хоче  слухати ні про які відпустки, вимагає у Нестора Васильовича  думати не про відпустку, а  про реформу і Імператора! Але Кукольник дуже добре знав нового Імператора. Пам'ятав його ще молодиком, який замовляв Брюллову порнографію. Він обожнював Миколу 1.Та  Олександр 11 http://i005.radikal.ru/0712/c5/87b67fe1c9b8.jpg для нього вже  не Бог. Він не збирається допомагати Сухозанету. Заявляє, що напружена цілодобова робота під час війни підірвала його сили і таки отримує відпустку. Він виїжджає до Берліна, де  в скромній могилі на лютеранському кладовищі похований його побратим. Він допомагає сестрі побратима – Людмилі Шестаковій добитися перезахоронення побратима на Батьківщині. Разом з автором музики «Боже царя храни» Олексієм Федоровичем Львовим звертається особисто до Імператора з проханням, щоб відспівування Глінки в Петербурзі було проведене за всіма церковними канонами. Адже в цей час великий Стасов розв'язав кампанію, мовляв, Глінка «геній, негідний самого себе» і почалося паплюження пам'яті генія. Завдяки Кукольнику і Шестаковій 24 травня 1857 року труну  Глінки опустили в російську землю на Тихвінському кладовищі Александро-Невської лаври в Петербурзі. http://i014.radikal.ru/0712/34/e9d562d1d665.jpg 
   

Кукольник  не поспішає повертатися до Россії. Окрім Німеччини відвідує Бельгію, Швейцарію. У Германії він чує легенду про те, що Олександр 1 не помер в Таганрозі, а пішов в мандрівники, тобто, як справжній масон перейшов з одного життя в інше. І зробив це в самому старовинному місті Русі. До цього Нестор Васильович вважав, що Таганрог  молоде місто, яке виникло навколо фортеці, побудованої Петром 1 в 1709 році. Виявилось, що місту  до трьох тисячоліть...


 З новим начальством він так і не знаходить спільної мови. Хоча йому ще   немає і 50, і він ще повен сил, але в грудні 1857  виходить у відставку «за станом здоров'я». Як і належить, при відставці йому дають чин дійсного статського| радника (генеральський чин з відповідною пенсією). Його Мала Батьківщина – село Кукольників під Мукачевим, тепер в чужій Державі. У дарованому Олександром 1  родовому маєтку у Віленській губернії тісняться брати. Він хоче поселитися в Одесі, де генерал-губернатором його приятель  по військовому міністерству Микола Миколайович Аннєнков. Але, виявляється, що того перевели з Одеси. Друг отця  Іван Семенович Орлай, направлений сюди  директором Рішельевської гімназії, помер ще в 1829. Ніхто його  не чекає в Одесі. 

Думав поселитися  в старовинній Феодосії, де живе знаменитий   Айвазовський. Адже Нестор Васильович колись був його найпершим критиком. Вони дружили за часів юності. ««Собирались у Карла Брюллова, только что вернувшегося из Италии. Глинка чаровал игрой на фортепиано и пением, художник Яненко смешил своим балагурством, Платон Кукольник играл на скрипке, Нестор импровизировал стихи, пел своим могучим басом великий певец Петров, актер Каратыгин  веселил неисчерпаемым запасом каламбуров». На одному з таких вечорів Айвазовський виконав на скрипці декілька кримських мелодій. Вони так сподобалися Глінці, що він використовував їх в опері «Руслан і Людмила», над якою у той час працював. У 1837 Айвазовський виїхав до Італії і через деякий час його місце в компанії зайняв Шевченко. Тепер Кукольник пригадав про стару дружбу і написав Айвазовському про своє бажання переїхати до Феодосії. Але у Айвазовського якраз в цей час почалися неприємності з дружиною. Вона перехоплювала| всі листи. Потім взагалі забрала дочок і втекла від нього, спочатку до Одеси, а потім до Петербургу. У Петербурзі  зустрілася з Кукольником і наговорила стільки гидот про чоловіка, що тому розхотілося переїздити до друга юності. Він пригадав ті легенди про останнього дворянського царя-масона, які чув за кордоном, і вирішив поселитися в старовинному місті, де помер цар, щоб самому перевірити все і написати книгу.


Таганрог в ті часи був головним конкурентом Одеси. Колись при Миколі 1 навіть планували створити Таганрозьку губернію, що охоплює приазовський край. Імператор  вніс її до списку першого десятка, але сказав, щоб утворення проводилося поступово. Першою була утворена Саратовська губернія, а до Таганрозької черга так і не дійшла. Спочатку не було грошей, а потім перешкодила Кримська війна. Новоросійські губернатори справедливо бачили в посиленні Таганрога загрозу лідерства «Південної Пальміри» і опиралися цьому.  У Одесі губернаторами завжди були близькі до царської сім'ї чиновники. Таганрогу потрібна була людина, яка не дала б Одесі задушити місто. Ось ним і став Нестор Кукольник. Вони такі потрібні були один одному – місто, що задихається від свавілля чиновників, які могли перетворити його на глуху провінцію, і Кукольник, що задихається в  чиновницькій машині Військового Міністерства, яка не дає можливості розвивати і впроваджувати його ідеї. 


Вийшовши у відставку, він забирає з Петербургу  свою величезну бібліотеку, на додачу з дружиною, і поселяється в http://i047.radikal.ru/0712/37/dbbacc87431c.jpg Таганрозі.   У всіх справах, особливо в бізнесі, Нестора Васильовича завжди супроводжувало везіння| (а може  і не везіння, а науковий підхід). Отже приїхав в місто він не убогим поетом, а багатющим| статським радником. Сьогодні, будь-який крупний чиновник, вийшовши на спокій і приїхавши в чуже місто, починає своє життя там з купівлі і облаштування землеволодіння. Кукольник  налагодженням побуту зайнявся тільки в 1859 році. До цього він  просто купив будинок,  записавши  його на дружину. http://i019.radikal.ru/0712/89/b07002214f04.jpg . В яку б халепу він тепер не вскочив, будинок належить їй і ніхто його забрати не зможе! О от про маєток він поки не думає.  Адже він вийшов у відставку, а не на спокій. Не до маєтку йому. Він з головою занурюється в міські і краєві справи.


Приазов'є – край війська Донського і запорізьких козаків. Тут незвичайно родючі землі, що дають прекрасні урожаї хлібів. Звідси, через порти, хліб можна відправляти за кордон. Для вирощування могутніх урожаїв, і для  зберігання і продажу зерна, потрібні фахівці. Поряд Сиваш і Манич, де виварюють сіль. Але для цього теж потрібні фахівці. Зовсім поряд, в Донбасі здобувають кам'яне вугілля. Для цього теж потрібні фахівці. Потрібний вищий учбовий заклад для їх підготовки. Край славиться своїм скотарством.  Потрібні  ветеринари.  Азовське море завжди славилося рибою, а рибництво, як помічає Лялькар, зупинилося на часах Запорізької січі. Мало того, в краю знаходяться козачі війська, а вони  також повинні мати командирів з вищою, в крайньому випадку, з гімназичною освітою. Он у 1812 козаки, узявши в полон кур'єра Наполеона з дуже цінними паперами, не змогли розібратися в них. З-за незнання мови, не змогли допитати полоненого|, а тоді ж вони могли  захопити самого Наполеона! Значить, потрібно готувати грамотні кадри і при цьому готувати з місцевого населення! Воно тоді за підрахунками Кукольника складало близько півтора  мільйони чоловік, причому в містах і станицях жило менше 20%. Найкрупнішим містом краю був Таганрог, що налічував 22, 5 тисяч населення, тоді як в Ростові- на - Дону  всього 10, 9 тис. В ті часи Ростов мало чим відрізнявся від крупної станиці.Наприклад в станиці Вєшенськой проживало 10, 4 тис. Кукольник приходить до висновку, що в Приазовському краю, в Таганрозі, найкрупнішому його місті, яке до того ж  знаходиться в центрі краю, необхідно створити вищий учбовий заклад.


Вже в грудні 1857 Кукольник звертається до Міністра народної освіти Норова з доповідною запискою ««О народном просвещении в землях, лежащих между Азовским и Каспийскими морями с проектом устройства университета в Таганроге» Описавши стан справ в краю, він доповідає, що потрібно зробити для відкриття університету, як треба організувати учбовий процес. 


Пам'ятаючи, як вони відкривали Ніжинську гімназію вищих наук , створену на кошти  кн|. Безбородько, Кукольник пише «Я осмеливался бы ходатайствовать в разрешении мне средствами частными устроить высшее воспитательное заведение с платою за воспитанников на общем основании пансионов, с тремя высшими против гимназии классами, в коих бы преподавались науки и искусства, необходимые для образования офицера, хозяина и негоцианта и вообще благовоспитанного члена общества.»


Норов прихильно віднісся до доповідної, яка пропонувала створити університет на підставі гімназії, що існувала з 1806 р., при чому за рахунок городян. Тоді все Причорномор'я і Приазов'я підкорялися Новоросійському  губернаторові в Одесі.  Ось Норов і переслав доповідь туди на відгук. При князеві Михайлі Семеновичі Воронцові (1823-1854 рр.) Одеса стала третьою столицею Росії. Воронцов був родичем вищої аристократії Росії і Англії. Володіючи величезними маєтностями живучи  на широку ногу, він запрошував до Одеси аристократів і багачів зі всієї Росії. Княгиня Воронцова, уроджена графиня Браницька (близька родичка Тарасових панів),  привернула до Одеси багатющих польських шляхтичів (До речі, це  вона запросила, геніального Адама Міцкевича). Присутність в місті людей, здатних багато витрачати, призвело до процвітання торгівлі в крамницях і ресторанах. Зросли театральні збори і так далі  Князь Воронцов, так висміяний Пушкіним, перетворив Одесу на головне торгове місто півдня Росії. Губернатор, що змінив його, передав доповідну записку, призначеному в 1856 опікуном учбового округу, Пірогову, з вказівкою, «приборкати нахабу». 


Великий російський хірург Пірогов всю Кримську війну провів в госпіталях, безпосередньо на передовій. Ми всі знаємо про те, як фронтовики відносилися, та і зараз відносяться до тиловиків- інтендантів|. То ж Пірогов із задоволенням виконав доручення шефа «приборкати нахабу». Цитую Олександра Николаєнко: «Пірогов http://i041.radikal.ru/0712/77/6d20dff08ffa.jpg висловлює наступне про доповідну записку Кукольника:

1.Азовський край, так детально описаний Н.Кукольником і за який він висловлює таку тривогу, - це «напівдика країна» зі всіма витікаючими наслідками. Природно, Одесса- це «велелюдне ,зразкове,  торговеі  місто».
2.Народонаселення цього «напівдикого краю» за чисельністю не укладається в норму, що «взагалі визначає народну освіту». Пирогов стверджує, що з 1.6 млн. населення краю навряд чи набереться 44 чоловік, які схочуть навчатись в Університеті. Мовляв, козаки взагалі університетської освіти не потребують, а решта всі ці калмики, татарва, вірмени  та інші, навряд чи знайдуть в своєму середовищі хоч би одну людину, яка б побажала вчитися вцьому  Університеті.

3. Новостворюваний Університет не буде на що утримувати, оскільки пропоновані Н.Кукольником  податки «навряд чи можна буде зібрати».


Правда, я думаю, Пірогов так висік Кукольника з іншої причини. Як ви пам'ятаєте, кожному учбовому округу дозволений був тільки один вуз. Потрібно було вибирати між Одесою і Таганрогом. Що б вибрали Ви?


Ця невдача сильно  подіяла на Нестора Васильовича. Стрес  він лікує облаштуванням власного маєтку. У 1859  купує земельну ділянку в 20 десятин (десятина =1,о5 га|) біля Таганрога. Будує тут хутір з п'яти будинків – для сім'ї і обслуговуючого персоналу. http://i045.radikal.ru/0712/b0/a08467c82cc9.jpg  Будує кузню, комору, стайню. Розбиває сад на більш ніж тисячу дерев. Далі  роботи припиняються, бо він так і не зміг вступити у володіння землями свого маєтку. Річ у тому, що він з самого переїзду до Таганрога активно зайнявся публіцистикою. Через Андрія Краєвського в столичній пресі   опублікував більше десятка статей про життя в Таганрозі. Цей цикл статей,  представляв справжню енциклопедію краю. В них розглядалися як поточні проблеми, так і проблеми, пов'язані з майбутнім, а також з історією краю. Але в деяких з цих статей  різко критикувалися адміністративні здібності  градоначальника Лаврова. Коли в 1860 Нестор Васильович представив  Таганрозькому градоначальнику| всі документи про  купівлю маєтності, у видачі документів на землеволодіння йому було відмовлено: « на основании неполных сведений, к ней доставленных, (полиция) затруднилась отводом всех двадцати десятин им (Кукольником) купленных, а ограничилась вводом во владение только девятью десятинами девяносто саженями).. Отже не довелося Кукольнику стати садівником -| селекціонером. Всі його прохання у всі інстанції повернути  куплену землю  поверталися з відмовою. Не може йому градоначальник Лавров пробачити критичних зауважень...


Будь-хто інший, на місці Кукольнка, при такому відношенні  магістрату, наплював би на міські справи і займався тільки своїми особистими справами. Не такий Нестор Васильович. У тому ж 1860 він складає для  уряду «Записку о построении железных дорог в России»Річ у тому, що в цей час якраз будувалися Петербурго-Варшавська| і Петербурго-НижньоНовгородська залізниці. Будувалися за державні гроші приватними підрядчиками. Були зловживання і у витратах коштів, і в самому процесі будівництва дороги. Ось про те, як боротися з цими зловживаннями, і писав Кукольник. Його записка довго блукала по чиновницьких кабінетах, поки, нарешті,15| червня 1865 року Імператор Олександр II не видав Указ про створення Міністерства шляхів сполучень Росії.  Першим Міністром шляхів сполучень був призначений Павло Петрович Мельников - видатний вчений, талановитий інженер і організатор.


Розвиток промисловості  неможливий без надійного транспортного зв’язку. Найнадійнішим видом транспорту і в ті часи була залізниця. Тому з початку 60-х років  починається змагання різних регіонів Росії за першість в прокладанні залізничної мережі саме через їх регіон. Одні обгрунтовували необхідність прокладки дорогі від Одеси на Балту, Бердичів, Житомир, Київ і Москву, інші від Одеси на Балту, Кременчук, Харків і Москву. Стало актуальним питання про прокладку залізниці до Азовського моря. І тут зіткнулися інтереси двох міст. 20-тисячного Таганрога і 10 тисячного Ростова. Хоч Таганрог і був удвічі більше Ростова, проте тут градоначальником був бездарний самодур Лавров, тоді як в Ростові на цю посаду обрали спритного підприємця А.Байкова. До речі, це саме той Байков, у якого Кукольник закуповував для армії під час Кримської війни м'ясні консерви і фураж.


Зараз вони опинилися в протилежних таборах. Цитую А.Николаєнко: «А.Байков ратував тільки за Ростов, як  єдиний перспективний порт на Азовському морі. Пропонувалося від Харкова дорогу направити через Лісичанськ, Луганськ і Грушевку на Ростов. Далі торговий зв'язок Ростова з Азовським морем повинен був йти через гирла Дону, які треба було зробити судноплавними. Дорога на Таганрог в цьому випадку виявлялася просто зайвою витратою грошей і нічого не давала. «Продовження дороги (від Ростова ка Таганрога) повинно було головним чином залежати від рішення питання про гирла. Якщо гирла могли бути очищені до моря, то  продовження дороги спричинить тільки зайву витрату грошей, бо водяне перевезення завжди зручніше і дешевше. Але якщо гирла не можуть  бути очищені  , то треба б було облаштувати дорогу від Ростова ка Таганрог».


Кукольник пропонував від Харкова дорогу направити на Никітівку, Іловайське, Матвєєв Курган, Неклінівку і Таганрог, а вже в кінці з'єднати Таганрог з Ростовим. Це відкривало можливість розробкам вугільних родовищ Донбасу.


Не той був в Таганрозі градоначальник, щоб розщедритись| на хабарі за незрозумілу йому справу. Громадськість міста вирішила заснувати комісію з розгляду питання про будівництво залізниці до Азовського моря. Головою комісії вибрали Нестора Кукольника. Він не почав шукати засобу на хабар. Замість цього він, вперше в російській практиці, розробив методику техніко-економічного обгрунтування будівництва залізниці від Харкова до Таганрога. Він разом з комісією  пройшов всю трасу. Надаю  слово самому Нестору Васильовичу:«К чему хвастать? Скажу только, что комитет и Таганрогское общество нашли нужным удостовериться в справедливости и точности собранных сведений, на месте, посредством особой  комиссии, которая в апреле <1863 года>, шаг за шагом прошла по местности, предполагаемые удобнейшими для продвижения железного пути и в подробностях перемерила соображения Таганрогского комитета. Находящиеся по дороге города: Бахмут, Славянск и Харьков |...| приговорами, с коих засвидетельствованные копии хранятся у мен, я выразили полную готовность содействовать благодетельному предприятию. Многие помещики письменно предложили свои земли бесплатно под дорогу. Тщательный осмотр местности дозволил составить  карту, в которой наглядно были обнаружены неистощимые минеральные богатства всей линии, в особенности Миусского округа, составляющего новую русскую сокровищницу и каменного угля, и железных и свинцово-серебряных руд». З результатами досліджень був ознайомлений і  Міністр  Павло Мельников, і члени царської сім'ї. Після  доповіді Кукольника в 1863  цар ухвалює рішення про будівництво залізниці, яка повинна з'єднати  міста Орел, Курськ, Харків, Таганрог і Ростов-на-Дону|. Так розрахунки Кукольника перемогли хабар. Але це було тільки початком. Цілих три роки Нестору Васильовичеві довелося їздити до Петербургу, Харкова і по всіх ділянках траси майбутньої залізниці, перш ніж  у лютому 1866 року на найвищому рівні було вирішено вважати Курсько-Азовську залізницю особливо важливою, і уряд видав промес (зобов'язання) під спеціальний «проект умов»  компанії, що узяла підряд на будівництво. Про цей проект умов написано в статті Н.Кукольника «Железные дороги в России», опублікованій в «Северной почте» за 1865 (№247) Він в ній  пише: «Всі роботи проводитимуться не інакше, як по зображеннях, планах, докладних проектах і кошторисах, які будуть складені за обопільною угодою інженером компанії і інженерами, призначеними від уряду...» (параграф 4 Таганрозькі «Проекту умов»). У параграфі 37 того ж «Проекту» припускає введення в дирекцію компанії трьох фахівців з правом контролю за всіма «зображеннями, планами, проектами і кошторисами», причому кожен з них має володіти одноосібним правом вето.

       5 травня 1868 року будівництво почалося одночасно по всій лінії. Безпосередньо укладання рейок почалося в грудні 1868 року. Рух поїздів від Таганрога до Горлівки був відкритий 23 грудня 1869 року. На жаль, Нестору Васильовичеві вже не довелося побачити це. Цитую Олександра Николаєнко: «8 грудня 1868 вони сиділи з другом сім'ї, пили чай. Потім Кукольник встав, пішов в іншу кімнату перевдягтися. Перед цим, як згадує його слуга, він випив келих шампанського. Переодягнувшись, він вийшов з кімнати  і, підійшовши до столу, протягнув дружині коробку шоколадних цукерок і тут же впав мертвий. Через п'ять хвилин привели лікаря (він жив поряд) але Кукольник  був мертвий».

        Мене особисто дивує, навіщо було слати за лікарем, якщо той „друг сім'ї” з яким пили чай, був доктором медицини Пантелєєм Работіним? А те, що вдова потім вийшла заміж за цього Пантелєя взагалі підозріло, тим більше, якщо врахувати, що в її будинку живе не він, а його одружений брат-юрист Костянтин Работін. До того ж Пантелей Работін працював...санітарним лікарем тюрем. Але не ворушитимемо білизну 54 літньої вдови. Менш ніж через рік вона розведеться з Работіним і почне замолювати гріхи увічненням пам'яті чоловіка. Вона  заповість гроші на організацію дитячого притулку імені Кукольника, заповість місту його будинок, замовить гранітний надгробок на його могилі.  


Чомусь всі  літературознавці пишуть про те, що, поселившись в Таганрозі, Кукольник замовк назавжди. Почесний Таганрожець, заслужений винахідник СРСР, заслужений журналіст Росії, Олександр Ніколаєнко, після виходу на пенсію все своє подальше життя, присвятив Кукольнику і Таганрогу. Ось він і довів, що в Таганрозький період життя Кукольник не тільки не перестав писати, але і активно публікувався в регіональній і столичній пресі. 


Навчений гірким досвідом, Нестор Васильович винаходить власний шифр і пише їм чотири повісті (вони зберігаються в Пушкінському будинку) Дві повісті мали назви – «Нове століття» і «1852 рік». Дві інші – безіменні – дешифрувальник|  назвав їх сам, виходячи зі  змісту. Вийшло «Таганрог» і «Новий дім». У творі «Таганрог» Кукольник змалював Таганрог майбутнього: крупний промисловий, науковий і культурний центр з багатонаціональним населенням. Нестор Васильович не забув згадати, що в місті його мрії є публічний будинок, а робота повій «прирівнюється до суспільно-корисної праці». У творі „Новий дім” він описав фантастичну державу, розташовану на чудовому острові в Середземному морі. Управляє державою монарх, але не за допомогою нудних сивоволосих міністрів: він править з допомогою Верховної ради, в яку входять красиві жінки різних національностей, «наділені незвичайними управлінськими і господарськими здібностями». Все жіноче населення острова складається з художньо обдарованих жриць любові. Ради них приїжджають на острів зі всюди найбагатші люди світу, завдяки цим жінкам і процвітає острів. Як бачите, Кукольник передбачав правління в Україні Юлії Тимошенко і Раїси Богатирьової.
       У 1860 він   випускає друге видання « Генерал-поручик Паткуль» ідрами”Боярин Федір Васильович  Басеннок”. У 1861 році Кукольник публікує  драму « Давид Гарик». Драма був написана перед переїздом у Таганрог, але в Таганрозі в 1859  Нестор Васильович провів публічне читання цієї драми перед таганрозькою публікою. У таганрозький період Н.Кукольник створив роман « Дві сестри».А. Николаєнко пише: «Значення цього роману важливе в тому відношенні, що він є першою спробою  зобразити характерні  риси нашого краю в художній| формі» 

Драма «Гоф-юнкер|» була закінчена в 1864 році і намічалася до постановки в одному з Петербурзьких театрів. Проте по особистій вказівці Олександра П. заборонена. Занадто зображені в "Гоф-юнкері|" продажність  і  свавілля  придворної  кліки  в  одній  з  дрібних  німецьких держав були схожі на Російський Двір.


Він так і не встиг опублікувати два романи: Роман « Граф Моріс Саксонський» (опубліковано в 1882 році). В ньому Кукольник  показує, що пророцтва Петра!(як і Кучми) щодо спадкоємців, які після його смерті пересваряться і забудуть про реформи, ділячи владу, збуваються) і роман «Ольгин Яр» (опублікований в 1884 році). В ньому Кукольник прагне показати, що якщо люди  живуть по заповітах Петра 1, то навіть в умовах  нинішньої плутанини їм  посміхнеться щастя). В Таганрозі він завершив і роман «Иван 111, собиратель земли русской» який в 2001 був перевиданий видавництвом Elibron| Classics|.  Можете купити, прочитати і переконатися, що Кукольник   писав набагато цікавіше  нинішніх наших Перших письменників. 
         Останнім твором, над яким працював Нестор Васильович була повість «Кріпосний художник». Пригадав таки Нестор свого першого побратима Тараса Шевченка. Перекликається його «Кріпосний художник» з «Художником» Шевченка. Навіть мова і стиль схожі. Я читав повість Кукольника в підшиванні «Ниви» за 1904, яка зберігалася у  бабусиної подруги Катерини Полторацької. Сльози накочувалися, коли читав про гірку долю художника. Але Шевченківський «Художник», завдяки Сталіну, видавався і перевидавався мільйонними тиражами, а Кукольника Сталін тільки редагував (він особисто, разом з Городецьким, коректував його вірші до «Івана Сусаніна» для ювілейної| постановки), а перевидавати не дозволив. 

    Ми навіть не знаємо всіх творів, які написав в Таганрозі Нестор Васильович. Після його раптової смерті вдова „позабула” повідомити про це його бартів-спадкоємців. Все майно Кукольника  потрапило в її руки. Вірніше руки братів Работіних.  Що їм було до його творів, до його замислів. Для них головним були гроші, яки можна виручити з його спадщини. Та комерсантами вони були поганими. З-за жадоби, діяли по злодійському принципу – чим швидше, тим надійніше.От і пішли за безцінь його листування, його записники. Принаймі записник , який він почав ще в гімназії, а закінчив у Вільно, потрапив до рук мого діда Миколи Вороного. Потрапив в часи, коли він вчився в Ростовській гімназії.Хіба ж має гімназист великі гроші? Виходить придбав той щоденник майже за безцінь. То ж ходять і губляться неопубліковані рукописи Кукольника десь межі людьми. Це ж за кожним рядком Гоголя чи Шевченко полюють літературознавці. Кому потрібен Кукольник...                     


         Як в романі Дюма, жили-| були в 30-40х| роках  Х1Х століття чотири побратими. Всі четверо внесли величезний внесок  до Історії  Батьківщини. Але по-різному склалася їх посмертна доля. Перший Великий художник Росії Карл Брюллов щодня зустрічає численних екскурсантів на найвідомішому кладовищі Риму. Пам’ятає його не тільки Росія, а й вся Європа. http://i019.radikal.ru/0712/22/ecb8f3a5e4da.jpgДо могили Першого Великого композитора Росії «не зарастёт народная тропа». http://i014.radikal.ru/0712/34/e9d562d1d665.jpg. Щоправда, крім Петербурга пам’ятник йому стоїть лише в Смоленьску. Та все ж Росія не забула його. Перший Поет України Тарас Шевченко зустрічає Вас в кожному місті України. Його пам'ятники скрізь, де є Українці.http://i023.radikal.ru/0712/1b/04c2e3b65297.jpg Від Канади ка Австралії. Пам’ятає його не Європа, а весь Світ...

 А ось Кукольника після смерті чекала страшна і гірка доля. Цитую Ніколаєнко:


«... липня 1939р|. Члени краєзнавчого гуртка  при Таганрозькому музеї - Воліков, Уваров, Шаповалов, Орєшко, Котов і Фільшин з науковцем Трусовим відвідали могилу відомого письменника середини XIX століття Нестора Кукольника, який був похований в Дублянах в своєму маєтку в 1868 році. Матвій Петрович Автушенко, сторож господарства «Зеленбуд», показав членам гуртка місце поховання Кукольника. Він же розповів, що в 1932-35 роках могила Кукольника була розрита з метою розграбування. В даний час могила має вигляд ями, зарослої бур'янами, і молодими деревами. Навколо могили розкидані камінь і цемент. Від грат огорожі, мармурової плити і двох металевих дощок з надгробними написами не залишилося і сліду».От такою колись була його могила. А ось ті руїни заводу, цех якого збудували на тому місці http://i009.radikal.ru/0712/59/a9536033c6ec.jpg. Він зробив Таганрог європейьким містом. Підвів сюди залізницю, облаштував театр, не без його зусиль тут стала виходити власна газета. Він допомагав місцевій гімназії, створив дитячий притулок. Та хто в Таганрозі про це пам’ятає!
Sic transit| gloria| mundi|. (Так проходить земна слава)...


Колись ім’я його гриміло по всім куточкам Російської імперії. Його драми ставили всі театри Росії. Він, як і Пушкін був улюбленим поетом царя Миколи 1.


  Він започаткував авантюрний історичний роман, який у Франції так уславився завдяки Олександру Дюма. Він перший застосував при створенні об’єктів, у данному випадку залізниці, попередню розробку  техніко-економічного розрахунку для обгрунтування будівництва і попередження зловживань.

               У нього був величезний талант і він сповна віддав його Батьківщині. Та Батьківщина його забула. Що ж, мабуть він був провидцем, бо ще в 1840 написав:

«Величайшие счастливицы скрываются в неизвестности: их не заметит взор милостивца, минует почесть, забывает или, лучше, не помнит потомство. Ничтожество спасло их от благодарности, славы и истории и схоронило без монументов и похвальных слов. Поступки их не были подчинены самовольной контроли крикунов, составляющих, от нечего делать, общественное мнение, как журналисты составляют моды картинками повременных изданий». 

Коли ми принижуємо і паплюжимо побратимів Шевченко, ми паплюжимо і його самого. То ж чи не час вже змити бруд з його самого першого побратима – Нестора  Кукольника? Хай  його ім’я знову лунає між нами, як лунає його пісня:
ЖАВОРОНОК

Между небом и землей 
Песня раздается,
Неисходною струей
Громче, громче льется.
Не видать певца полей,
Где поет так громко,
Над подружкою своей
Жаворонок звонкой. 
Ветер песенку несет, 
А кому - не знает.
Та, к кому она, поймет,
От кого -узнает. 
Лейся ж, песенка моя, 
Песнь надежды сладкой...
Кто-то вспомнит про меня
И вздохнет украдкой.
11 июня 1840
ЧАСТИНА 2. АНТИПОД ГЕНІЯ

http://i010.radikal.ru/0712/5e/06464e24424f.jpg


Щоб ми не казали, а Людину Людиною робить оточення, і не можна взнати справжнього Шевченка, нічого не знаючи про його побратимів, друзів, недругів.

Одним з перших його Петербурзьких друзів, який певним чином визначив його долю був і Іван Сошенко,http://i035.radikal.ru/0712/4d/db81bad08b81.jpg його Сальєрі... (До речі, Сальєрі визначив долю Моцарта але не тільки ніколи не вбивав останнього, а навіть не думав про це, та й нині всім відомо, що причиною смерті Моцарта було  салмонелоз).То ж ким був він, той Соха, про якого Шевченко сміючись казав: "Мабуть наш Соха свого генія оставив в Малороссії за припечком"...

На відміну від Тараса, народився він вільною Людиною. От тільки про родовід Івана Сошенко можна сказати не далі від його діда. Не займались міщани своїм родовідом, це була не їх, а дворянська справа. Іванів дід кожум'яка Кіндрат Соха був уродженцем славного містечка Богуслав, київської губернії. Свого часу містечко мало магдебурзьке право. Та під час останнього переділу Польщі всі навколишні землі дістались магнату Ксаверію Браницькому, а після смерті останнього, перейшли до його дружини – Олександри Василівни, племінниці самого князя Потьомкіна (колишній запорозький козак Грицько Нечоса). Очікували від цього міщани покращання долі, та замість покращання їх чекала кабала. Вступаючи в права спадкоємця, його племінниця Браницька http://i035.radikal.ru/0712/c7/fc03952df124.jpg затребувала в управі всі магістрацькі книжки. Після цього вони таємниче зникли, а міщани залишились без документів про  майновий стан. Отже пані тепер об'явила, що всі міщани Богуслава "кто хочет жить в дальнейшем на ее земле, тот должен принять ее подданство и работать наравне с крестьянами, а кто не хочет стать крепостным, волен идти, куда хочет"...


Максим Сошенко, якому батько передав господарство, не захотів ставати кріпаком. Він зі всією сім'єю помандрував на  батьківщину матері - Звенігородщину. Іван Максимович був старшим сином. Народився він 12.07.1807 р. ще в Богуславі. Вже з 8 років бабуся, з заможного Роду Превлоцьких, стала навчати його грамоті, він же сам навчав грамоті вже свою і сусідську малечу. Ще через рік його віддали в науку до дячка. Дячок, по словам Миколи Кіндратовича Чалого, близького друга Сошенка і біографа Шевченка "Засадил отрока за псалтырь и учил изображать белилами на черной доске польские и латинские слова, а так же учил красть гусей у соседей"...
Цей дячок, помітивши у хлопця хист до малювання, переконав бабусю віддати його в науку до справжнього маляра. Отож в 13 років бабуся відвезла Іванка до свого племінника, відомого маляра Степана Степановича Превлоцького. Старенька попрохала навчати онука нещадно, не жаліючи різок. Звичайно, Превлоцький, по натурі добряк, не лупив племінника. Але, пам'ятаючи, що він живе на правах бідного родича-захребетника, Іванко сам  намагався з півслова схопити і виконати всі його бажання...У Майстра він провчився цілих 8 років, нарешті у 1828  Превлоцький сказав хлопцю, що передав йому все, що знав і тепер він може йти на власні хліба (це ж саме Превлоцький скаже Тарасу всього після кількох місяців навчання)...


Щоб не конкурувати з Майстром, Іван переселився до його брата – Олександра Степановича, управителя Матусовським маєтком князя Орлова. Він став там розписувати церкву Пресвятої Богородиці, уславившись як кращий маляр околотку. Після закінчення розпису церкви у Матусові, Івана запросив до свого монастиря ігумен з Лебединців. Поселили Івана в самій просторій келії. Хлопець дуже швидко став улюбленцем монастирських ченців, бо малював з них образи святих. Кому з нас не подобається бачити себе в образі святого? Скоро не було вечора, щоб у просторій келії Івана не ставало тісно від гостей, які влаштовували "Симпозіуми" з піснями та гопаком.Вони ще зранку наносили йому кошики з перваками, шинками і іншими, зовсім нескоромними наїдками, навіть якщо це було в Піст. Сошенко, хвороблива натура якого не приймала тих перваків, тільки закушував та грав їм на скрипці...

Банкети скінчились, коли на Великий Піст, повернувшись раптом серед ночі в монастир, ігумен заглянув в келію, з якої лунали спів, тупіт та звуки скрипки, і виявив там на столі поряд з напоями ковбаси та шинки. Винуватцем зголосився Іван. Ігумен не покарав суворо маляра, але суворо заборонив надалі влаштовувати  ті сімпозіуми...

А зовсім невдовзі Івана, як якогось злочинця, повели в кайданах до Звєнігородки. Справа в тому, що тоді до солдатчини рекрутували кріпаків, яких відбирали пани, і вільних міщан, яких відбирала громада. Сошенки переїхали в Звєнігородку з іншого містечка й були для сусідів чужинцями. До того ж, відвідуючи рідних, Іван був завжди гарно і чисто вдягнений, гарно причесаний. Мав справи з людьми, які стояли на штабель вище, ніж сусіди. Основна ж риса нашого характеру -заздрість. Маляр Іван був на той час головним годувальником сім'ї Сошенків. Отож Звєнігородці вибрали у рекрути сім'ю Сошенків. Рекрутували юнаків в 21 рік. Івану вже було більше 21, от громада і об'явила його дезертиром. Тому і привели його на комісію в кайданах. Та не вийшло на цей раз – медична комісія визнала його негідним для солдатчини по стану здоров'я. Все одно, ще двічі ганяли його у кайданах до рекрутських комісій, поки не виповнилось 21 рок молодшому брату і той добровільно не подався у москалі. Ті прогулянки у кайданах на все життя зробили юнака тихим, боязким, мало товариським. Вони примусили Івана податись подалі з рідної-чужої Звєнігородщини...

У 1831 році завітав на Україну з Петербургу для  ревізії-інвентаризації церковного майна чиновник Свяченого Синоду Рибачков . Побував він і у Лебединському монастирі. Побачив Іванові розписи. Познайомився з Сошенком. Хлопець сподобався. Увесь час, що перебував у монастирі, Рибачков провів, спілкуючись з Іваном. Розповідав йому про життя в Петербурзі, про Академію Мистецтв. Іван же розповідав йому про своє гірке життя, про те, як його колодником ганяли на рекрутську комісію...


Рибачков таки переконав хлопця, що тут він тільки занапастить долю. Що справжнє його покликання там, в петербурзькій академії Мистецтв! Хлопець, щоб було на що жити в Петербурзі і оплатити дорогу, розпродав нашвидкуруч все своє майно. Звєнігородська громада і тут показала себе. За майно заплатили найнижчу ціну. Тих грошей вистачило лише на хабарі чиновникам, щоб оформити паспорт на виїзд.

Залишився хлопець з трьома рублями в кишені. Проїзд же до Петербурга коштував тоді, як і нині, в сотню разів більше. Та залишатись на остогидлій звєнігородщині він вже не міг. З допомогою Превлоцького доїхав до Києва. Степан Степанович влаштував його на житло до свого зятя Житницького і більше місяця Іван жив в того. В очікуванні нагоди виїхати до Петербургу, допомагав по господарству. Нарешті в грудні модний Петербурзький кравець, який мешкав поряд з Житницьким, зібрався в дорогу і згодився взяти Івана в свій екіпаж. Ще майже місяць добирались вони до Петербурга. Нагадаю - це був 1831 рік. Нещодавно спалахнуло польське повстання. Всі дороги були перекрити військами та селянськими патрулями. В кімнати при поштових станціях було не пробитись. То ж і затягнувся шлях. Та все ж їм було легше, ніж Тарасу Шевченку, який тоді чвалав пішки Варшавським шляхом до Петербургу етапом...


В дорозі попутники так здружились, що по приїзді в Петербург, той модний кравець, знаючи, що Сошенко і шеляга не має в кишені, запропонував йому на перший час, доки не роздобуде грошей, зупинитись у нього. Сошенко не довго прожив у нового приятеля. Занадто гнітили його пихаті клієнти з вищого світу, які весь час товклись в квартирі на безкінечних примірках. Заробивши перші ж гроші, Іван Максимович зняв дешевеньку квартирку у напівпідвалі на Васильєвському острові, залишивши кравцеві на пам'ять, прекрасний його портрет намальований власноручно. Не захребетником у Житницького в Києві жив Сошенко – допомагав йому по господарству, віддавав всі гроші, виручені від малювання. В знак подяки Житницький дав йому дуже теплого рекомендаційного листа до свого Петербургського родича, ієромонаха Лаври, коректора монастирської типографії. Цей ієромонах і звів Івана Максимовича з своїм добрим знайомим Василем Івановичем Григоровичем – секретарем Товариства заохочування художників.У тридцяті роки Григорович http://i050.radikal.ru/0712/1b/cd8257a41357.jpg  був помітною фігурою не тільки в цьому Товаристві, а й в Академії Мистецтв. Він там фактично був повновладним господарем. "Батько і командир" говорив про нього великий Карл Брюллов. Це йому належить заслуга введення в Академії курсу теорії мистецтв. Не зважаючи на всю свою знатність Василь Іванович був доброю, чуйною людиною, намагався чим міг допомогти землякам, які звертались до нього за допомогою. Сошенко попрохав Василя Івановича допомогти отримати дозвіл на безкоштовне копіювання в Ермітажі. Невдовзі він отримав такий дозвіл. Мало того, спостерігаючи за його працею при відвідинах Ермітажу, Григорович запропонував хлопцю стати вільнослухачем Академії Мистецтв. І от у 1834 році Іван Максимович Сошенко зарахований вільнослухачем Академії на курс професора Вєнєціанова. http://i009.radikal.ru/0712/a3/523c5641c039.jpg Треба сказати, що в ті часи екзамени були, як конкурси нині, не оцінки на них ставили, а присвоювали місця. З двох десятків колег Іван зайняв п'яте місце.


А ще через рік Сошенка запросив жити разом його земляк  Аполон Мокрицький.http://i045.radikal.ru/0712/cc/990b1cdeebce.jpg Невдовзі після того Іван Максимович і познайомився з Тарасом Шевченко.  От як він сам розповідав про це знайомство своєму побратиму Михайлові Чалому майже  через чверть сторіччя: "Як був я на "гіпсових головах" чи, здається, на "фігурах" чи року 1835, чи, може 36, укупі зо мною приходив до академії швагер Ширяєва. Від нього я довідався, що між учнями Ширяєва є земляк мій Шевченко, про якого я дещо чув ще у Вільшаній від свого першого учителя Превлоцького. (Шевченко навчався у Превлоцького зразу ж після Сошенко авт.) Я упрохав Ширяєвого родича прислати Шевченка до мене на кватиру. На другий день в неділю Тарас прийшов до мене. Він був одягнений в сорочку і штани, пошиті з сільського полотна грубого і замазані в краски; халат домотканий на йому був замизканий. Тарас був босий, розхристаний і без шапки. Він дивився понуро і соромливо. З першого ж дня нашої знайомості я спостеріг у його велику охоту вчитися живописі. Став він приходити до мене, не пропускаючи ні одного свята; бо в будні і мені було ніколи та його Ширяєв не відпустив би."


Я повинен пояснити, чому вибрав саме Сошенкову версію їх знайомства, а не визнану нинішніми шевченкознавцями версію з "Художника". Та тому, що будь який письменник Вам скаже, що художній твір майже завжди містить елементи автобіографічності, але дії в ньому можуть відбуватись не так, як було насправді, а так, як хотілось би. Та й вчитайтесь в опис того хлопчика, якого нам подають як  Тараса Шевченка: "...это действительно был мальчик лет четырнадцати или пятнадцати… В неправильном и худощавом лице его было что-то привлекательное, особенно в глазах, умных и кротких,как у девочки"...


Як бачите, цей хлопчик зовсім не схожий на 21 річного широкопикого Тараса. http://i016.radikal.ru/0712/cc/fe6bcc56deec.jpg Це повний опис його приятеля по науці в Ширяева, такого ж кріпака, п'ятнадцятирічного Федота Ткаченко. Він, разом з братами Григорієм, Яковим та Денисом був кріпаком надвірного радника Олександра Дем'яновича Оболенського. Не знаю чому, але в наших сімейних переказах той Художник з Літнього саду зовсім не Сошенко, а Микола Гоголь і саме завдяки його клопотам у грудні 1834 року сини Оболенського, гардемарини Петро і Володимир "з відома і згоди батька" відпустили братів Ткаченків на волю, а Федот і його брат Денис з квітня 1835 стають "сторонніми учнями" Академії Мистецтв (Микола Гоголь сам вчився в цій Академії)...http://i040.radikal.ru/0712/02/ebd96f82f0e9.jpg

Та як би там не було, а познайомились земляки в 1835 році і з цього часу Тарас став вчащати до Сошенка. Іван Максимович після тих Звєнігородських поневірянь був не дуже то й комунікабельним, не вчащав в гості до друзів, не запрошував до себе. Тому й з друзями в його було не густо. Зате він жив разом з товариським Аполоном Мокрицьким, який був вхожим у всі тодішні літературно-мистецькі салони і був ліпшим другом Євгена Гребінки,http://i033.radikal.ru/0712/c4/f724e71ab4fc.jpg з котрим разом колись ділив квартиру за часи навчання в Ніжинській гімназії. Саме через нього Тарас познайомився з його наставником Вєнєціановим, а також зі своїм майбутнім протектором Василем Григоровичем, а вже через них спізнався з Карлом Брюлловим.

В 1836 році Сошенко переїхав в будинок Алексєєвої (N56 на 4-й лінії Васильківського острова).В цьому ж будинку мав державну квартиру: "чудово мебльовані 2 кімнати, приймальню і кабінет, крім того, опочивальню і кухню" старший учитель словесності кадетського корпусу, ніжинець Євген Гребінка. http://i030.radikal.ru/0712/66/3b9855d75e4f.jpg Мокрицький познайомив земляків і скоро домівка Гребінки стала немов би рідною домівкою для Івана та Тараса.Трудязі Івану Максимовичу, який тільки-но увійшов у роль вчителя-наставника, зовсім не подобалось, що хлопчина замість того, щоб навчитись у нього малюванню, біжить наверх до апартаментів Гребінки, щоб прийняти участь у вечірках – застіллях. Та що поробиш, саме там Тарас знайшов близьких по духу Людей, друзів – Кукольника, Глінку й Брюллова, трьох мушкетерів того часу, у яких він став Д'Артаньяном, та опонента -біснуватого Віссаріона Бєлінського.Треба сказати, що з братами Кукольниками він був знайомий ще з Вільно. Це Платон Кукольник на прохання Софі Енгельгардт, в яку були закохані всі брати Кукольники, зробив йому студентський білет до університету. Це  Нестор Кукольник пліткував всюди, що Тарас позашлюбний син Великого князя Костянтина Павловича. Саме завдяки цим пліткам Тараса й прийняли у закрите дворянське коло ніжинців, до якого не було входу міщанину Сошенко. Саме друзі з Гребінкового кола сприяли викупу Тараса з кріпацтва. Бо і Карл Брюллов, і Василь Жуковський, і Михайло Вієльгорський, і ініціатор справи Аполлон Мокрицький були з кола Гребінкових друзів. Сошенко прохав за Тараса Вєнєціанова та Брюллова. Столбовий дворянин Мокрицький клопотав перед Вієльгорським та Жуковським. Але не будемо ніцити роль Івана Максимовича. Це він, коли Карл Брюллов закинув портрет Жуковського і ніяк не міг за нього взятись, подав ідею Тарасу самому домалювати той портрет (звичайно за згоди Карла Великого). Це побічно підтверджує у своїх спогадах, опублікованих у 1877,  художник М.Д.Биков: "Коли портрет було закінчено, то приїхав до Брюллова Михайло Юрійович Вієльгорський і просить його вказати особу, яка б написала копію...Брюллов указав тоді на мене, і я виконав копію за 1000 крб. після того портрети були розіграні в лотерею, зібрані гроші. Оригінал Брюллова дістався імператриці, а мій портрет потрапив до галереї Третьякова в Москві під іменем Брюллова"… http://i043.radikal.ru/0712/fb/a61866891691.jpg

Імператриця так і не забрала того портрету. Через 3 дні царська сім'я разом з Жуковським виїхала в мандрівку до Європи. У 1840 році "Художественная газета", не без відома Брюллова, згадала серед його робіт, що закінчувались чи лишались у підмальовках, і портрет Жуковського. Отже Тараса викупили за портрет Жуковського, який він домалював власноруч, з відома і згоди і самого Брюллова, і Василя Жуковського. А ідею йому подав Іван Максимович Сошенко...


Тарас вийшов на волю, став "стороннім учнем" Академії у класі Карла Брюллова. Мало того, він став улюбленцем Карла Великого, той навіть надав йому можливість жити у своїх апартаментах. Та от після скандально-невдалого одруження Карла Великого, якого через 2 місяці після весілля кинула дружина, звинувативши у „французьській” хворобі, той впав в депресію і переїхав до академіка Клодта От і довелось Тарасу в червні 1838 зняти дешеву кімнатку у дворовому флігелі будинку Шилової, неподалік від Академії. В листопаді Сошенко запропонував Тарасу перебратись до нього. Пропозиція та пояснювалась не так товариським почуттям, як меркантильними обставинами. Іван Максимович весь час віддавав навчанню, на підробітки в нього майже не залишалось часу. Та й не любив він займатись прибутковим портретним живописом. Отож вічно сидів без копійки. Тараса ж, по рекомендаціям Брюллова, буквально закидали замовленнями і він не рахував грошей, спускаючи їх під будь яким привидом. Отож співмешкаючи з ним, можна було забути про борги за квартиру. Тарас радо погодився переїхати. Адже той напівпідвал був у будинку, де мешкав Гребінка, де збирались на вечірки його друзі. Саме тут він почав працю над своїми першими поемами, тут почав знамениту "Причинну". Він читав свої вірші на Гребінкиних вечірках. От що писав Гребінка 18.11.1838 Квітці-Основ'яненку: http://i015.radikal.ru/0712/87/c28570216cc4.jpg " А ще тут є у мене один земляк Шевченко, що то за завзятий писати вірші, що нехай йому сей та той! Якщо напише, то тільки цмокни та вдар руками об поли!"


Нажаль, цей переїзд поклав край їхній дружбі з Тарсом. Справа в тому,що ту квартирку в напівпідвалі Іван Максимович знімав у німкені Марії Іванівні, яка мала красуню-небогу. От як це виглядає в Шевченківському "Художнику": " В одном этаже со мною поселился недавно какой-то чиновник с семейством. Семейство его- жена,двое детей и племянница, прекрасная девушка лет пятнадцяти" Та про її юність Тарас трохи прибрехав. Погляньте на її портрет, пензля закоханного в неї Сошенко. Тут явно їй більше 18  http://i050.radikal.ru/0712/f2/f3673ee2f021.jpg  От саме ця красуня й стала їх розлучницею. Іван Максимович закохався в неї з першого ж погляду, ще як зняв кімнатку у 1837. Вона часто заходила до нього, дивитись, як він малює, відверто загравала.Та у свої тридцять років Іван Максимович був ще незайманим і не знав, як себе вести з жынками. Ховав свої почуття від всіх. От як це описує Шевченко в "Художнику": "Как бы мне хотелось тогда раскрыть ей мою страдающую душу! Разлиться, растаять в слезах перед нею...Но это оскорбит ее девстенную скромность. И я себе скорее лоб разобью о стену,чем позволю оскорбить какую бы то ни было женщину, тем более её. Её, прерасную и пренепорочную отроковицу."

Та от до нього переїхав Шевченко. Молодший на 7 років. Якщо Іван Максимович здавався дівчині старим, то запальний і веселий Тарас був майже ровесником. До того ж він був набагато цікавішим від Сошенко, і не тільки мав про що говорити, а і вмів говорити, ще й завжди мав в кишені солодощі, щоб пригостити. Вона тепер намагалась прибігати в гості тоді, коли Тарас був вдома. Сошенко нічого не помічав. Він був задоволений тим, що дівчина познайомила його з тіткою та вуйком. От як про це в "Художнику": "Не могу вам ясно определить, какое впечатление прозвело на меня это новое знакомство. А первое впечатление, говорят, весьма важно в деле знакомства. Я доволен этим знакомством потому только, что знакомство моё с Пашей до сих пор казалось мне предосудительным, а тепер как бы все это устранилось, и наша дружба как буд-то скреплялась этим нечаянно-новым знакомством".

Після того знайомства з її вітчимом Сошенко, вже бачив себе законним чоловіком, мріяв, як заживуть сім'єю і вона народить йому міцних, як його молодший брат, дітей. Він навіть подав до Академії прохання про дострокове надання йому атестата, хай не "дійсного", а "вільного" художника, щоб мати змогу одружитись. Та він тільки мовчки мріяв, а Тарас, який мав натуру благородного Казанови і ніколи не відмовляв красуням у їх потаємних бажаннях – діяв. Зимою темнішає швидко. І от якось, лютневого вечора 1839 року повертається Сошенко з студій додому раніш, ніж завжди. Думає про те, що нарешті сьогодні піде до Європєусів і попоросить їх віддати небогу за нього. Відкриває він двері кімнати, проходить і чує якісь дивні стогони. Перлякано запалює свічку, і що ж він бачить – його "Пренепорочна отроковиця" займається коханням з Тарасом і аж стогне від задоволення.З Сошенком стався нервовий зрив. Він, не вибираючи висловів, посеред зими вигнав Тараса з квартири. Тарас, до речі, не дуже-то довго переймався, що залишився без стелі над головою, зараз же перебрався до друзяки Михайлова і став жити у нього, а Машенька стала бігати до нього туди.http://i024.radikal.ru/0712/0b/fe383588cf95.jpg Коли тітонька її стала допікати Івана Масимовича питанням, чтому виїхав герр Тарас і чому Машенька бігає до нього, Іван Максимович зопалу розповів про ту парубоцьку передвесільну вечірку, і про ту фрапнцузську хворобу, яку ніби-то підхопила четвірка побратимів, і про те. Чому він вигнав Тараса.  Тітонька швиденько вигнала Машеньку з дому.Іван Максимович  від цього навіть захворів.  Став втрачати зір, стала мучити ядуха. Лікарі порадили кинути гнилий Санки-Петербург і переїхати на батьківщину. Як раз до Академії прийшов запит на вчителів малювання для чернігівських повітових шкіл. Раніше Іван Максимович ніколи б не спокусився на посаду з такою мізерною платнею, яку мали вчителі малювання. Та Чернігівщина славилась кліматом, добрим для лікування легенів. Я сам з Чернігова. Пам'ятаю уславлені на весь СРСР протитуберкульозні санаторії в Сосниці, Холмах, та й в самому Чернігові в урочищі     " Святому"...Отож Сошенко був одним з двох, які зголосились їхати по тій заявці. Тарасу він так і не пробачив тої руйнації мрій. Не Тарас написав йому прощальний вірш, а їх спільний друг, художник Сергій Федоров:

"Итак, несчастный мой собрат,
По музе, общей нам с тобою,
Мы расстаемся. Очень рад,
Хоть провожу тебя с тоскою...

Но ты зачах, как вешний цвет,

Перенесённый в хлад от зноя,

На утре лучших в жизни лет,

Чахотки злой начало кроя...
Живи и верь лишь той звезде,
Что просветлела и Брюллову...
Теперь спеши к родному крову
Под небо родины своей..."
9.07.1839.


Зате Ткарасів друг-суперник, геніальний художник Павло Федотов, який чомусь не люив Сошенко, зобразив їх удвох з Машею у своєму безсмертному творі „Утро чиновника”(Свіжий кавалер)http://i044.radikal.ru/0712/ac/2a2fc1016a36.jpg

Та не в цілющий Чернігів потрапив Сошенко.  З-за хвороби він пропустив початок занять і коли прийшов до директора Чернігівської гімназії, який завідував всіма учбовими закладами Чернігівщини, то виявилось, що і в Чернігівській гімназії, і в Чернігівській семінарії http://i047.radikal.ru/0712/73/927182ef4db2.jpg всі місця вже укомплектовані, а вакансія є тільки в Ніжинському повітовому училищі. Івану Максимовичу не пощастило. Саме в цей час була в розпалі чергова реформа освіти, така ж безглузда, як і в наші часи. Згідно тієї реформи, на базі славетної Ніжинської гімназії було створено цілу мережу повітових навчальних закладів. Директору гімназії, яка була перетворена в ліцей, підпорядкували два повітових училища нижчого рівню та одно середнього. От в останньому і довелось викладати Івану Максимовичу уроки каліграфії та малювання. Одна біда -повітове училище – це зовсім не славетний ліцей з його привілеями. Тут вчителі навіть права на пенсію не одержували, та й зарплата у них була мізерна. Замість 300 карбованців сріблом, Сошенко отримав всього 200 крб.асигнаціями на рік. Та директору ліцея Християну Августиновичу Ексбладу вдалось створити прекрасну команду однодумців, яка за ту мізерну зарплатню виховувала у учнів принципах добра та справедливості. На жаль, і серед того колективу було не без свого виродка. Старший вчитель історії та словесності Зимовський весь час доводив всім і кожному, що вчителі малювання та музики потрібні, як приший кобилі хвіст. Та тільки він один третирував Івана Максимовича. Інші викладачі його поважали. Учитель французької Лельєвр навіть надав йому житло та столування за уроки малювання для своїх двох дочок...

Попробував Іван Максимович поза уроками підробляти малюванням, та знання набуті в Академії і власні сумління стали на заваді. Він малював не те, і не так, як хотілось замовникам, а так як це вимагають канони мистецтва. Ринок є ринок. Совість, мистецькі канони тут ні до чого. Безграмотні, безталанні мазили заробляли гроші й не мали відбою від замовників, а у прекрасного художника Сошенко -ні одного замовлення після того, як повернули перші два. От як це сталось. Архімандрит замовив йому образ св. апостола Петра перед ангелом у темниці. Картина вийшла прекрасною, з ефектним освітленням від сяючого ангела, але архімандриту не сподобався той світ у в'язниці і він, заплативши лише за полотно та фарби, віддав її місцевому богомазу переробити. За ту переробку заплатив йому втрічі більше, ніж Сошенку.Замовив йому ієрей образ Спасителя, що благословляє дітей. Мучився над тією картиною Іван Максимович цілий місяць, І знову не догодив – намалював Спасителя у канонічній білій ризі, а замовник зажадав брунатну. Сошенко відмовився, тож ієромонах віддав його образ якомусь халтурнику перемалювати білу ризу у брунатну і за день тієї підмальовки заплатив йому в 5 разів більше, ніж Івану Максимовичу. Після того випадку у Івана Максимовича не стало ні одного Замовника...

Що ж, втративши всяку надію на мистецькій підробіток, він став малювати для власного задоволення.http://i021.radikal.ru/0712/f0/353fb78bd43c.jpg Натурниками йому були жебраки, сторожи та мали дітлахи, на яких так багатий був Ніжин. Вечорами ж Іван Максимович ублажав старших дочок свого господаря Лельєвра, влітаючи з-за них з одної халепи в іншу. От що він сам згадує про ті часи:"Запершись в моей комнате, при закрытых ставнях, мы с моим сослуживцем М...вым работали над французской кадрилью до третьего пота, крутясь и шаркая со стульями в руках, воображая их девицами. Сохраняя в величайшем секрете свои упражнения, мы с приятелем однажды на вечере у Лельевра удивили гостей своей смелостью, пустившись в пляс к немалой потехе всей честной компании. Сбившись в 3-фигуре и перепутав танцующие пары мы со стыдом убежали со сцены. Потерпев фиаско, я никогда уже не покушался отличиться в хореографическом искусстве."


З тими веселими вечорницями пішло і здоров'я Івана Максимовича. Він захандрував. Знову стала мучити ядуха, втрачався зір. Ніжин розміщено, точнісінько, як і Петербург, на болотах, тож як і в тому Петрербурзі здоров'я Івана Максимовича вимагало зміни клімату. І от настав 1846 рік. Тарас Шевченко в черговий раз приїхав на Україну. 17 лютого, по дорозі до Чернігова, де він мав малювати і описувати пам'ятки старовини, супутник Олександр Афанасьєв- Чужбинський затягнув його до Ніжина. http://i042.radikal.ru/0712/db/f422f66fd28a.jpgЗвістка про приїзд знаменитого земляка миттєво рознеслась по місту. На слідуючий день, а це була неділя, гімназисти на чолі з Гербелем влаштували на його честь бал, на який прийшла вся інтелігенція Ніжина. Не було на тому балу Сошенко. Забули запросити. Шевченко запитав про старого приятеля, а на другий день, з оравою гімназистів, нагрянув до нього на квартиру. Іван Максимович був спантеличений такою кількістю гостей, які за кілька хвилин зжерли всі його запаси. Засмучений цим,трохи скупуватий Іван Максимович, спересердя розкритикував Тарасову "Тризну". Закинув Тарасу, що він даремно відмовився від рідної мови та й симптоми хвороби легенів, від якої помирає герой "Тризни" зовсім інші. Тарас, який колись терпіти не міг Сошенкових повчань, на цей раз сумирно згодився зі всіма зауваженнями і буркнув, що писати це може й варто було, а от надрукував даремно. Гімназисти сиділи порозкривавши роти. Подумати тільки, їх Апостол сумирно схиляє голову перед так мало шанованим у Ніжині вчителем малювання якогось недолугого повітового училища! А той критикує поему, якою так захоплюється сама княжна Варвара  Репніна!

Завдяки тому візиту, Сошенко, несподівано для себе, став одним із найшанованіших в Ніжині людей! І не тільки в Ніжині. Літом прийшов лист від нового директора Немирівської гімназії. Їм виявився той самий старший вчитель історії та словесності Зимовський, від книпів якого колись так потерпав Іван Максимович. Та то було давно. Він, мабуть дуже змінився.Тепер же директор вибачався за ті книпи і пропонував Сошенко місце вчителя каліграфії та малювання в Немирівській гімназії. Пише, що запрошує його на роботу, як приятеля  Шевченко і  свого давнього друга, для здоров'я якого найкраще підходить цілющий клімат Немиріва.

Сошенко трохи повагався, та новий учбовий рік він вже зустрів вчителем каліграфії та малювання Немирівської гімназії.  Хоч зарплатня була та ж сама, та робота в гімназії вже давала право на пенсію. Поселився в будинку, де жили інші неодружені вчителі гімназії.http://i010.radikal.ru/0712/d9/c6ab0b9f34c8.jpg Вони його, друга самого Шевченко, зустріли з розпростертими обіймами. Найближче здружився з старшим викладачем словесності Михайлом Чалим, молодшим за нього на 4 роки. В перші дні Чалий взяв на себе всі клопоти по налагодженню його побуту. Після болотистого Ніжина природа Немирова була воістину цілюща, (недаремно там у радянські часи була знаменита лікарня для хворих легенями.). Іван Максимович раював. Та от весною, після прогулянки понад річечкою, на грудях Сошенко висипали величезні нариви. Чалий привів старого лікаря Якимовича. Той уважно оглянув і вислухав Івана Максимовича, а потім сказав, що з гноєм тих наривів у нього з грудей вийде вся нечисть, яка не дає йому спокою понад 8 років. Якимович дав йому настої з трав для пиття та обмивання. Не минуло й місяця, як нариви прорвало і з їх гноєм зникли всі болячки. Не стало сухот, відновився зір. Іван Максимович став бачити краще, ніж в ті молоді роки, коли упадав за Марією Європеус. Він навіть згадав, що він – чоловік і йому вже 40 років. Вік, після якого можливість одруження стає лише примарою. Іван Максимович став марити про одруження. Та кому був потрібен вчитель малювання і каліграфії. Адже оцінка по цим предметам навіть не бралась до уваги при переведенні в старший клас. Хай Сошенка і любили учні за те, що він, як і легендарний Капітон Павлов з Ніжинського ліцею, вмів прививати вихованцям любов до малювання і ніколи на них не підвищував голосу. Та що з того, що він був улюбленцем у гімназистів. Все одно вчителі малювання вважались такими паріями, як і вчителі музики. Зарплата у них була символічна, з врахуванням того, що вони повинні жити на підробіток. А з тим художнім підробітком у Івана Максимовича було дуже сутужно. І зовсім не тому, що в нього не було Замовників. Замовити картину чи ікону самому приятелю Шевченка вважалось за честь. Та Іван Максимович був занадто педантичним і вимогливим до своїх творів. Отримавши замовлення на образ, він довго розшуковував історичні матеріали про свого героя і його епоху. Вивчивши все, довго потім блукав вулицями Немирова в пошуках натурщика, який би відповідав тому образу. Таким чином на одну ікону у нього витрачалось 2-3 місяці, а за цей час кожен з численних Немирівських богомазів випускав з десяток ікон. От з-за такого порядку роботи і був підробіток Сошенка мізерним, тож знайти наречену йому було дуже важко. Та допоміг випадок. Вчитель музики Тимофій Віргинський попрохав його дати кілька уроків малювання його дочці Марцеліні, яка працювала гувернанткою в шляхетному сімействі і щоб привити дітям любов до мистецтв, вирішила вдосконалити своє мистецтво малювати. Сошенко був у захваті і від її здібностей, і від її зовнішності, і від того, що вона, на відміну від знаних ним панночок, сама заробляє собі на життя, та й ще батькове сімейство підтримує, адже вчитель музики отримував таку ж мізерну зарплату, як і Сошенко.


Марцеліні, яка вже й забула, коли їй було 20, теж сподобався сором'язливий та такий шляхетний Іван Максимович, разюче відмінний від бундючних та хамовитих паничів, яких вона знала. Професія гувернантки досить специфічна і про дівочу цноту тут думати не приходиться. Отже на відміну від Івана Максимовича, який в любовних справах був телям, Марцеліна вже мала неабиякий досвід. Зрозумівши, що подобається Сошенку, але він не має поняття, як показати свою приязнь, Марцеліна взяла ініціативу в свої руки. Наприкінці весни вона таки вибила в нього пропозицію шлюбу і швиденько дала згоду. Тиміш Віргинський страшенно обурився, як це так, він, уроджений шляхтич, повинен поріднитись з якимсь безпородним іновірцем-малоросом! Та Марцеліна швидко його угамувала. По-перше губернатор Бібіков всіх безземельних шляхтичів записав у однодворці, так що він вже нічим не відрізняється від Сошенко. По друге – нагадала долю рідної сестри, яка сидить у нього на шиї з двома позашлюбними доньками. Тиміш заспокоївся і милостиво дав згоду на шлюб. Весілля призначили на 2 липня – день 40 річчя Івана Максимовича. Марцеліна була лютеранкою, тож православний Іван Максимович повинен був взяти у директора гімназії дозвіл на шлюб з іновіркою. Відмовити той не міг, адже гімназія належала польським магнатам Потоцьким. Але це було літо 1847. Шевченко із національного героя перетворився в Державного злочинця і сидів у Петропавловській фортеці. Його друзі з Кирило-Мефодієвського братства теж були схоплені. В таких умовах Зимовському важко було відмовити собі познущатись над другом Шевченка. Зробив він це чисто по ієзуїтськи. Він поздоровив Івана Максимовича зі шлюбом, а в якості шлюбного дарунку простягнув указ про те, що Івану Максимовичу присвоєно чин колежського секретаря. Це був чин Х класу, що давав право на почесне громадянство (наступний чин вже давав право на дворянство). Звичайно, Іван Максимович був задоволений таким поздоровленням, але директор тут же простягнув йому папір і милою посмішкою заявив: "Играйте свадьбу, да не давайте шампанского, потому что я обязан из Вашего жалованья сделать вычет в 24 рубля"... Якби Іван Максимович не підробляв малюванням, весілля вийшло б злиденним. За ті гроші, що підробив Іван Максимович малюванням та на гувернантські заробітки справили пристойне весілля. Прийшли всі колеги викладачі, навіть директор вшанував весілля, а друг Михайло Чалий прочитав довжелезну вітальну оду. Батько тепер нічім не міг нарікати Марселіні, адже, як дружина колежського секретаря, вона стала теж почесною громадянкою. Щоправда, вона і надалі вимушена була працювати гувернантко у різних панів, бо і зарплата у Івана Максимовича була мізерною, і підробітки з-за надмірної вимогливості до себе були невеликими. А скоро і тієї мізерної зарплати не стало. Іван Максимович вимушений був кинути гімназію. Кинув не тому, що не міг далі терпіти знущання директора над собою. Ні він терпляче зносив те, що темними осінніми та зимовими вечорами, ледь він, втомлений, приходив додому, а він тепер, як одружений, знімав квартиру далеко від гімназії, і роздягався, як хтось починав грюкати в двері. Відчиняє, а на порозі шкільний сторож з вимогою директора терміново прибути в гімназію. Під недремним оком сторожа Іван Максимович знов перевдягається і чвалає по грязюці через все місто в ту гімназію. Директор сидить в кабінеті і щось читає, роблячи вигляд, що не помічає прибулих. Нарешті зводить очі на Сошенко і робить вигляд, що намагається згадати, для чого ж його викликав. Раптом хлопає себе долонею по лобі і каже: "Любезный Иван Максимович, никто не умент так красиво затачивать карандаши, как Вы. Будьте добры, заточите мне этот карандаш!"І Бідний Іван Максимович ретельно заточує йому той олівець. Та було і гірше тих знущань. Померла каштелянша гімназії. В матраці виявили іменний банковий білет на 200 рублів. Гроші повинні були дістатись її дітям – сину і доньці. Директор мав види на ту доньку, тож захотів сфальсифікувати заповіт, якого та не залишила, і в ньому відписати все доньці. Тож знову опівночі терміново викликав Івана Максимовича і наказав написати той заповіт. У завжди покірного Сошенко затрусились руки, йому стало погано і він просто втік, нічого не написавши. З того часу він став чи не найпершим ворогом Єгора Зимовського. І от наприкінці травня 1849 під час уроку каліграфії, який вів Іван Максимович, гімназисти почали казитись. Директор, який з коридору почув шум, розлючено влетів в клас і загорлав до старости: "Кто зачинщик этого бедлама?". Хоч винним у тому лементі був синок багатого шляхтича, та староста вказав на хлопця з бідної родини. Як не захищав того Іван Максимович кажучи, що цей хлопець самий сумирний у класі і не брав участі в неподобствах, директор наказав сторожу зірвати с хлопця одяг і розтягнути його на вчительській кафедрі. Після того, як сторож втомився бити, він саморучки став з усієї сили шмангати бідного хлопця різками. Бив так, що спина хлопчини перетворилась в криваве місиво. Втомившись, директор притягнув Івана Максимовича обличчям майже до самої скривавленої спини і загорлав " это не моя, это Ваша обязанность сечь виновных! Нате Вам розги и секите, пока не осознает своей вины!". Іван Максимович соромився навіть голос підвищувати на учня, а тут йому наказують бити невинного. Від виду крові Іван Максимович втратив свідомість. Його довго відливали, а прийшовши до тями, він тут же написав рапорт про відставку. Як не вибачався директор, як не прохав залишитись хоч би на час, доки знайдуть йому заміну, Іван Максимович твердо відмовився. Тепер він жив тільки на гонорари від малювання. http://i049.radikal.ru/0712/4d/6782e58c4227.jpg На щастя, в цей час ігуменья жіночого монастиря Аполлінарія, яка разом з монашками перейшла з католицизму в православ'я, замовила йому престольний образ Успення Божої Матері величезного розміру з фігурами у натуральну величину. Півтора роки писав Іван Максимович той образ, зате вийшов він незрівняним. Вдоволена ієгуменья не тільки заплатила йому 600 карбованців сріблом (3 його річних зарплати в гімназії), але й подарувала ошатний будинок понад річкою. Сошенко з дружиною негайно переїхали в нову оселю, а щоб не було нудно самим у великому будинку (дітей їм Бог не дав), взяли до себе її сестру Емілію з двома дочками.


Життя Івана Максимовича налагоджувалось. Була своя домівка, любляча дружина, веселі племінниці. Хоч він, як і раніше, занадто довго працював над замовленнями, та коштів у сім'ї хватало, адже гувернантки заробляли більше старших викладачів. Та весною 1851 Івана Максимовича чекала нова халепа. Зима того року була холодною і затяжною. Тим радіснішою здалась весна. Наприкінці квітня, Сошенко запросив Чалого і ще декілька друзів – вчителів на пікнік у верболозі над річкою поряд з його будинком. Погомоніли, попліткували, поспівали. Тоді, як і нині, пікніки не обходились без оковитої. Іван Максимович, незвичний до горілки, захмелів і приліг тут же на молодій, зеленій травичці подрімати. Через якусь годинку Марселіна розбудила його і відвела до дому. Але тої годинки на холодній землі виявилось достатнім для сильнішого запалення легенів. Старий Якимович вже не практикував. Марселіна привела молодого, знаменитого лікаря, який з відзнакою закінчив Медичну Академію в Санки-Петербурзі. Світило довго вистукувало і вислухувало Івана Максимовича, нарешті заявило, що у Івана Максимовича вже повністю з'їдена сухотами одна легеня, у розпалі процес у другій. Жити пацієнту залишилось лічені години. Чалий все ж привів Якимовича. Старий лікар довго слухав і обдивлявся Сошенка, нарешті сказав, що справа не така вже й безнадійна, він попробує його вилікувати, але відвари, які треба пити, дуже -дуже не смачні. Марцеліна приготувала ті відвари, але Івана Максимовича знудило, лише він покуштував один з них. Він вирішив покластись на Бога і не пити ту гидоту.


Ранком, з пісною пикою, з'явився Єгор Яковлевич Зимовський, походив біля ліжка, а потім почав втішати Марселіну: " Вам, сударыня, всё равно придется плакать, сегодня или завтра, так лучше начать сегодня: ведь надежды никакой нет, это видно!"...
Марселіна вдарилась в плач, а директор тихенько, скромненько вийшов. Тільки за директором зачинились двері. Іван Максимович, який вдавав з себе непритомного, щоб не спілкуватись з ним, гримнув на Марселіну: " Та замовкни ти, рано відспівуєш! Бреше він! Таки буду я малювати! Буду!". З пересердя він залпом випив всі три жбаники з відварами, які приготував Якименко, і заснув. Ранком він почув себе настільки добре, що зажадав олівця і став малювати злу карикатуру на Зимовського. Через місяць хвороби як не бувало! Допомогли злість і відвари Якимовича. Весь цей місяць Чалий разом з Теодоровичем чергували біля хворого. Мало того, щоб допомогти йому матеріально і дошкулити Зимовському, влаштували в гімназії лоторею, в якій розіграли копії з картин палацу Потоцьких "Водограй","Ранок" та "Вечір", які зробив Сошенко. За копії виручили аж 250 рублів сріблом. З-за тої лотереї у Чалого зовсім зіпсувались відносини з Зимовським і він навіть поїхав у Київ з проханням перевести його до 2-ї Київської гімназії на місце щойно померлого вчителя словесності. Генерал Траскін в той час вже вийшов у відставку і попечителем був призначений сам генерал-губернатор. Звичайно, йому було ніколи займатись освітою, то на цій ниві, аж до 1858, року царював помічник Попечителя Юзефович, який після відставки Траскіна отримав генеральський чин. Генерал прийняв Чалого непривітно. Справа в тому, що на місце старшого вчителя словесності і історії вже претендували багатий поміщик- письменник і професор Київського університету – Селін, кандидатуру якого підтримував директор гімназії Ригельман. Юзефович заявив Чалому, що не проміняє знаменитого професора на вчителішку, який навіть дисципліни не знає і подає прохання перед самим початком учбового року, а не за 2 місяці, як це зробили інші претенденти. То ж довелось потратити цілий рік, поки з допомогою впливових друзів Чалого генерал- губернатор Бібіков, через голову Юзефовича, задовільнив прохання Селіна про відставку і призначив на його місце Чалого.

Довідавшись про це переведення, Чалий вирішив провести у мандрах останні канікули в Немировській гімназії. Він запропонував Сошенку поїхати в подорож по його й Шевченка рідним місцям. Обіцяв взяти на себе всі дорожні витрати. Іван Максимович радо пристав на цю пропозицію. Свої мандри вони почали зі знаменитого Уманського дендропарку, створеному Феліксом Потоцьким для коханої Софії. Милувались фонтаном, мальовничими алеями, підземною рікою, печерами і терасами. Іван Максимович робив замальовки, Михайло Корнійович писав вірші. Потім вони поїхали у Вільшани до першого вчителя Сошенко, його вуйка – самодіяльного художника Степана Превлоцького, який добре знав і пам'ятав юного Тараса Шевченко. З тих його розповідей і почав Чалий свою знамениту книжку про Шевченка. А потім всі разом поїхали до Олександра Превлоцького, який ледь не замучив їх своїми нудними одами, та запам'ятався Чалому не так одами, як тим, що мав з жінкою аж 25 дітей! Від Превлоцьких поїхали місцями " які сходив Тарас малими босими ногами". Спілкувались з його родичами, друзями. Михайло Корнійович старанно нотував їхні розповіді про Тараса. А потім поїхали до Сошенкових батьків у Звєнігородку. Батьки дуже постаріли. Жили убого. Після 20 років служби повернувся у безстрокову відпустку з солдатчини молодший брат Іов. Як грамотного, до того ж відставного солдата, його призначили писарем в міську управу. Недовго прослуживши, він зробів підлог – замість одного селянина, записав в рекрути зовсім іншого. Виправдовував це тим, що у першого селянина був "синдром судоми вказівного пальця". За те відкриття синдрому судоми його забрали в арештантську роту. Довелось, як відкупні, віддати всі гроші, що в них були і повертатись в Немирів. Тут їх чекало розставання. Чалий виїхав до своєї престижної 2-ї Київської гімназії. Сошенко залишився без єдиного друга. Замовлення він виконував дуже повільно, то ж жили на гроші, які заробляла Марселіна. Бідній жінці доводилось бути з панськими дітьми з раннього ранку до пізньої ночі. Сошенко жаліється Михайлові Корнійовичу:"Жена только изредка приходит домой посмотреть на хазяйство. Бедная она! Как она трудится! У этой безалаберной шляхты (гдео на гувернанткой) нет никакого порядка: с утра до вечера занимается с детьми и вечера несвободна. Что же касается меня, то кроме известных вам занятий моих, ещё должен слідить за всеми хозяйственными мелосами. Отупел страшно! Тепер бы вы меня не узнали: вместо искусства должен думать о необходимостях и потрібностях – страшно и подумать, на что я извёлся! А что будет дальше, без средств для жизни? Одна надежда на труды, а где взять работы? Мисль, что будет впереди, ужасает меня и руки опускаються"...

В такий безнадії пройшли цілих два роки. Нарешті місцевий магнат Г.Абаза (це його симпатягу племінницю збезсмертнив Тарас Шевченко) захотів мати в своїй Петербурзькій квартирі картини, до яких він звик з дитинства у родовому палаці в Тульчині. Випадково дізнавшись, що зовсім поряд, в Немирові, живе приятель Шевченка, який вчився малювати разом з ним, у тих же професорів, отже малює в тій же, знайомій по портрету племінниці, манері. То ж він запропонував Івану Максимовичу зробити копії з улюблених картин. За це він обіцяв повне утримання і гарну грошову винагороду. Навіть добрячу хату, куди можна переселитись зі всією ріднею запропонував. Знову до Івана Максимовича повернулась удача. Він пише Чалому у вересні 1855: " Ах, если б вы знали, каное удовольствие для сердца и полное раздолье для воображени, отрешившись от мира, жить для искусства! Эстампы мои разбросаны в живописном беспорядке, гипсовые фигуры – тут же налицо, сов семи известными Вам приналежностями моей рабочей комнаты...Тут же Четьи-Минеи и другие книги дополняют картину мого существования. Одного лиш не достаёт в моей комнате -Жизни!

Р.S. Е.П.Абаза приглашает меня переехать на жительство в Тульчин со всем моим семейством, но жена не соглашается, думая, что зимой неудобно переселиться всем и потому порешили, что лучше мне одному перебраться со всеми своими чемоданами".

В таких комфортних умовах, та в самотності, він прожив тільки рік. У 1856 році Чалий, написав йому, що в гімназії відкрилась вакансія учителя каліграфії та малювання, він запропонував кандидатуру приятеля і директор Ригельман цікавиться його згодою. Сошенко поцікавився подробицями, адже добре знав легендарного І.Я. Краснокутського, який робив вигляд, що викладає каліграфію і малювання, а сам весь віддавався садівництву. Бере та Бергамоти, які вивів Краснокутський, прикрашали сади кращих Київських селекціонерів. Заради того унікального саду, за рахунок якого він і нову хату збудував і численне потомство вигодував і вивчив, Краснокутський відмовився від уроків малювання. Для тих уроків прийняли молодого та дуже талоновитого художника Алєксєєва. На жаль, ще в Академії Мистецтв він, по свідоцтву його однокурсника, відомого художника Іордана "подвергался пагубной страсти пьянства, за что не раз сидел в карцере ". Після Академії він був призначений в Бориспільське дворянське училище, одружився, перестав пити. Начальство, на його біду, перевело його до Київа. Дружина не спішила переїзджати і він знову запив по чорному. Колеги сторонились його, лише Чалий відносився до нього по людськи і навіть приходив у гості з гостинцями. От як він описує свій візіт до Алексєєва на Великдень, коли він приніс до того освячену паску: "Вхожу в первую комнату- за столом, ничем не прикрытом, сидит седой кавкалер, протянув вперёд свою деревяшку, а против него пьянчужка-нищая. На столе шкалик, стакан и полба, сильно засохшая. Я в другую комнату- мне представилась такая картина: на обшарпанном диване возлежит сам хозяин в засаленном халате, надетом на голое тело. По столу и по полу насыпана мука, над диваном висит "китара", а по комнате бегает хрюкая и повизгивая поросёнок..."


Як тільки на місце Рагелмана призначили виконуючим обов'язки директора жорсткого Грінкова, той захотів негайно звільнити Алєксєєва. Чалий ледь вмовив  почекати, доки він спишеться з відомим художником Сошенко, який з-за конфлікту з Зимовським зараз сидить без роботи. Хоч Зимовського і примусили у 1852 році, після того, як його відлупцював доведений до безумства учень Вольський, подати у відставку, та вакансія вчителя каліграфії та малювання з 1950 року була зайнята молодим випускником Академії Мистецтв і перспектив у Івана Максимовича знайти місце вчителя на Вінничині не було.


Ясно, що Сошенко з радістю згодився на перевід до престижної Київської гімназії. Марцеліна, як і колись до Тульчина, не схотіла їхати і до Київа, вважаючи, що там вона не знайде місця гувернантки. Тож Сошенко жив У Чалого на всьому готовому, а зарплату пересилав у Немирів дружині. Нарешті, йому і Чалому вдалось переконати її, переїхати в Київ, щоправда вона згодилась не переїзд тільки при умові, що забере з собою і племінниць, яким в Київі легше знайти пристойних женихів. Продавши будинок, подарований ігуменією, загрузивши скарбом дві підводи, вона з двома племінницями поїхала в Київ. Сошенко зняв для сім'ї затишну квартиру у церковному домі, неподалік від будинку Краснокутського, до саду якого навідувався восени по груші. Нажаль, Марселіна дійсно не змогла знайти в Київі міста гувернантки – пани віддавали перевагу корінним киянкам. Вона занудьгувала. Величезним сімейним святом став візит до них Шевченка під час Успенського поста в серпні 1859. Марселіна ожила, не знаючи, як і приймати дорогого гостя, друга молодості її чоловіка. Племінниці, особливо чорнява Ганнуся, не могли надивитись на знаменитого поета, який базікав по польськи з їх матусею та її подругою Леонтинкою. Почувши, що у кращого приятеля гостює сам Шевченко, віршами якого він марив з 1840 року, прибіг Чалий. Іван Максимович познайомив гостей і вони довго втрьох блукали таким мальовничим, таким чарівним київським Подолом  http://i018.radikal.ru/0712/3f/7ca86d4eb641.jpg (малюнок Сошенко)


Та от Шевченко виїхав назавжди з України. Знову потекли сірі будні. Замість дітвори, Марцеліну обсіли хвороби. Та й у самого почалась депресія. Не писались твори, як раніше. В цей час його приятель Чалий пише Шевченкові: «Соха Вам кланяется низенько, извиняясь перед Вами в своем долгом молчании. Что-то все хандрит. Удивляется, что работа не спорится: он хотел бы, чтобы и в 50 лет иметь столько же огня и силы, сколько имел он в 25. Наш Иван Максимович Неисправим. Он все тот же, что и был во время она, когда Вы вместе боролись с людьми и жизнью: добрый товарищ, щира душа, гонитель неправды и подлости, трибун народный».


Після того, як у 1861 році вони з Чалими їздили до Канєва хоронити Шевченко, здоров'я її зовсім погіршилось. Вона всі гроші, що були накопичені і що заробляв Сошенко, витрачала на знаменитих лікарів, які відсилали її один до одного, нарешті порекомендували поїхати у Рокитне до екстрасенса. Нажаль, той екстрасенс гроші взяв, а допомогти не зміг. Марселіна вирішила повернутись помирати додому в Немирів, де до того ж ще доживав вік знаменитий лікар Якимович, на допомогу якого вона сподівалась. З Немиріва за нею приїхала сестра Емілія і в Травні 1863 вона назавжди розпрощалась з Іваном Максимовичем. Це було якраз в розпалі польського повстання, тож тяжко хвора жінка вимушена була в дорозі ночувати на дворі. Та поїздка остаточно підірвала її здоров'я. 1 липня вона пише Сошенкові свого останнього листа: 
" Ванечка, мой голубчик! Получила я твоё письмо и 10 рублей серебром, за что тебе премного благодатна. Не оставляй меня, несчастную, в настоящем моём положении и Бог тебя во сто крат вознаградит за это!Зинович, приняв меня в лечение,столько сделал чуда, что с того времени, как я писала тебе до настоящего числа у меня опухоль совсем сошла, и ноги так исхудали, что совершенный скелет; но зато открылась теч возле косточек, а вокруг – раны ужасные...Сколько страданий приходится вытерпепть, того и высказать я не в состоянии! Бувало по двое и по трое суток не могла глаз помкнуть и ничего взять в рот. И только стону и плачу...Теперь, слава Богу, всё то ужасное прошло. Минович надеется вылечить меня, говорит, что это у меня вследствие простуды. Скажу тебе, что Зиновьича ставлю высше всех профессоров Киевских: те только брать умент, а этого не знаю, как и отблагодарить. То ещё счастье моё, что есть кому ухаживать: раны постоянно нужно обмывать и потом тёртою моркоью обвязывать...Что-то и ты, голубчик мой. Не хвалишься добрым здоровьем, и к тебе беда чипляется! Більше не могу писать- во первых нельзя долго сидеть, а во вторах глаза у меня болят: это меня новая напасть, ещё не испытанная.Не забывай меня, крепись!"


Цей гіркий лист був останнім. 7 липня Емілія написала, що Марцеліна померла. Поховавши дружину, повидававши заміж племінниць, Іван Максимович залишився один, як перст. До того ж і Чалого за участь у похованні Шевченко, відправили директором у глуху, провінційну Білоцерківську гімназію. І тут, як у насмішку, Івану Максимовичу стали поступати дорогі замовлення портретів Олександра 11 для різних присутніх місць та учбових закладів. Коли треба були гроші для хворої Марселіни, не було ні одного замовлення. Тепер же Замовники вистроювались чергою – краще і надійніше Сошенко портрети Олександра 11 на Україні не писав ніхто. Самотність свою Іван Максимович став ділити з тваринами, перетворивши свою квартиру у притулок для бездомних собак. Він став активістом товариства захисту тварин.

На Україні, як і в Петербурзі, з'явились художники-передвижники, виставки яких стали провадитись в Києві. Іван Максимович був в захопленні від їх творів і водив своїх учнів по декілька разів на кожну з цих виставок.
Хоч і став Іван Максимович пристойно заробляти, та пенсія йому належала тільки після 35 років праці, при цьому роки роботи в Ніжині не зараховувались. Тобто раніше 1881 року йому пенсія не світила. Іван Максимович став відкладати на похорон і за 10 років зібрав майже 1000 рублів сріблом. Про такі величезні гроші колись вони з Марселіною і мріяти не могли...

Івану Максимовичу настав 70-й рік. Вік та здоров'я примушували думати про смерть. Перед смертю він схотів провідати рідний Богуслав, вклонитись батьківським могилкам. В липні він виїхав пароплавом з двома онуками до Черкас, де здав їх батьку, а сам найняв бричку і поїхав один до Богуслава. Це молодому їхати в бричці цікаво і приємно. По дорозі застав дощ. Іван Максимович промок. Легенький вітерець викликав запалення легенів. Візниця-жид здав його на постоялий двір у Корсуні. Слава Богу, у Івана Максимовича достало грошей, щоб заплатити за постой та за те, щоб хазяїн сповістив про його стан Варфоломія Шевченко і попрохав у того допомоги.
Варфоломій примчав зразу до друга свого Тараса. Він не міг залишатись при хворому, то ж приставив до нього свою молодшу доньку, яка доглядала за ним, як медсестра. Почувши, що на постоялому дворі лежить хворий друг самого Шевченко, два місцевих лікарі взялись його безкоштовно лікувати. Біля його постілі цілодобово чергували гімназисти та студенти, його колишні учні. Та в такому віці від пневмонії вмирали навіть члени Кремлівського Політбюро, оточені кращими в сіті лікарями. Що могли зробити звичайні провінційні лікарі. Через 2 місяці, 30.07.1876 він тихо відійшов в кращий світ. Вже після його смерті з Києва приїхав виконуючий обов'язки директора гімназії Онисим Іванович Пасецький з грошима на лікування та переїзд до Києва. Та пошта йшла так же довго, як і нині. Отож лист про хворобу Сошенка дійшов до Києва тоді, коли Сошенко вже помер...


 Проводжало Івана Максимовича майже все місто. Поховали на міському кладовищі над Россю. Іван Максимович все життя ніс добро і світ людям, був справжньою Людиною. Прожив довге дуже довге сіре, безбарвне життя. Бо не був борцем. Бо не був Богообраним, як Тарас. Тарас тепер стоїть в кожному місті України, а Сошенко лише в його рідному Богуславі та в Корсуні, де  опинився цілком випадково. Так само, як і помер. Та зате Королева української поезії Ліна Костенко збессмертила цей його пам’ятник:

ПАМ'ЯТНИК І.М.СОШЕНКУ
Умер проїздом. Корсунь спав, байдужий,
що десь сьогодні, вчора чи торік
умер проїздом, сивий і недужий,
якийсь старий самотній чоловік.
Тяглась розбита корсунська сошейка.
Гула церковця хором неземним.
Лежить Іван Максимович Сошенко,
і всі на світі плачуть не за ним.
А Рось кипіла в кам'яному ложі,
між голих віт кричало вороння.
І дві вербички стали на сторожі,
щоб ту могилу час не зарівняв.
І два віки зійшлися на пораду.
І Літній сад приснився тій вербі.
Хоч би яка скульптура з того чаду
прийшла сюди постояти в журбі!
Лежи, Іване. Світ вже був немилий.
Ще тут всілякі грози прогудуть.
Тут Рось тобі камінчиків намила,
з них добрі люди пам'ятник складуть.
Ти в цей пейзаж печально так вклинився.
Лишився тут, спасибі тій вербі.
Лежи, Іване. Кожен, хто вклонився
твоїй могилі, – пам'ятник тобі.

ЧАСТИНА 3. 
ЧАРОДІЙ «ЧОРНИХ ОЧЕЙ»

http://i023.radikal.ru/0712/f9/e1f697fe1c51.jpg
Коли нам влада бреше безупинку

І тільки продається та краде, 

Згадаємо добродія Гребінку,

Що жив задля Вітчизни та людей...
 

Його пісні модні і зараз, хоч з дня його народження пройшли майже два сторіччя. Від українських кобзарів він перейняв пісенний дар  і став одним з родоначальників поетів-піснярів. Його до цих пір не можуть поділити Росія і Україна, хоч він і вважається родоначальником української байки. Та те, хто є  автором пісні – символу Росії, давно вже не прийнято згадувати. На рідній Україні  його давно не читають...


На жаль, як у  родоначальника української прози Григорія Основ'яненко було зовсім інше прізвище - Квітка,http://i028.radikal.ru/0712/59/d11fe36717f3.jpg так і основоположник української байки Гребінка був не Гребінкою, а Гребьонкіним і українцем його можна назвати також умовно, як і його шкільного побратима - Сашу Афанасьєва –(Чужбинського) http://i049.radikal.ru/0711/28/7e68402c71d0.jpg

Не із столбових дворян, зобов'язаних знати свій Рід до 7-го коліна, був Євген Гребінка. Рід починався з його діда Івана Гребьонкіна, учасника Суворовських походів. Помер він у 1796 році, дослужившись до чину капітана, що давав тоді  право на спадкове дворянство. Тоді ж його вдова Марія Іллівна разом з дітьми була внесена до дворянської Родовідної Книгу Вознесенської губернії, де він отримав сільце з півсотнею кріпаків за участь у придушенні пугачовського бунту....


Батько Євгена, Павло Іванович, народився в 1767 році. У 1780 році віддали його в кадетський корпус (їх тоді в країні було всього три), після закінчення якого в 1787 році, він отримав звання корнета і прослужив 10 років в гусарах. Під командуванням Суворова брав участь в бойових походах проти турок, штурмі Анапи...


 Влітку 1897 узяв відпустку і поїхав з бойовим побратимом Василем Івановичем Марковичем в  родовий маєток того в Калюжиньцях. У маєтку разом з матір'ю Василя, жила і його двоюрідна сестра Ганнуся (її батьки померли від мору одночасно з  батьком побратима)...


 Гребьонкін закохався в шістнадцятилітню Ганнусю з першого погляду. Через декілька місяців вони вже не могли жити один без одного. Павло попросив у матері  побратима   руки Ганни і отримав згоду. У грудні зіграли весілля.  У придане Ганна принесла йому 20 душ кріпосних і 145 десятини  землі навколо її хутора «Убєжище». Павло Іванович вирішив кинути службу, залишитися з дружиною і зайнятися господаркою. У грудні він відвіз в частину прохання про відставку і, отримавши дозвіл полкового командира, відбув до дружини.


На жаль, імператор Павло, образившись на те, що суворовські перемоги в Альпах були фактично вкрадені Австрією і Великобританією, став укріплювати армію. В кінці 1897 року він видав указ, згідно якого вихід у відставку дворянина затверджувався особисто Імператором.7.12.1897 року Павло Іванович отримав наказ про відставку, а 23.02.98 цей наказ монаршим велінням був скасований, як і сотня подібних. Гребьонкін терміново був відкликаний в частину. Знову рутинна військова служба, тільки тепер уже без Суворова. У 1801 англійські наймити убили російського царя. Престолонаслідник, провів чищення вищого керівництва, що брало участь у вбивстві його батька. За вищими вичистили і нижчих. З'явилися нові вакансії. Влітку 1802 Павло Івановича поздоровляли з народженням дочки, названої на честь матері Ганною, а 20.08.1802 поздоровляли вже зі   званням поручика. 


Служив би і далі, але взимку 1804/5 важко простудилася і  згоріла в лихоманці улюблена дружина. Щоб не залишати дочку одну, подав прохання про відставку. Причина  була поважною і 17.05.1805 він вийшов у відставку штаб-ротмістром. Так, з бойового офіцера Павло Іванович став поміщиком. Земляки обрали його земським комісаром Пирятинської округи. По громадських справах частенько доводилося навідуватися в Пирятин, їздити в маєтки місцевих дворян. Більше 5 років він прожив одинаком, довгими безсонними ночами згадуючи померлу дружину. Але  влітку  1810 він у справах заїхав до відомого Пирятинському козака Івана Чайковського. Господар був десь у справах і до Павла Івановича вийшла його дочка Надія. Серце Павла Івановича вкололо, так вона була схожа на його Ганнусю. І було їй стільки ж, скільки і Ганнусі, при їх першій зустрічі. Довго улещував Павло Чайковських, але навесні 1811 таки зіграли весілля. У належний час, 21.01(2.02) 1812  з'явився на світ Євген. Хрещеним батьком Євгена і всіх подальших дітей Гребьонкіна став його побратим Василь Маркович. Але недовго довелося насолоджуватися  юною дружиною і сином Павлу  Гребьонкіну. Та от спалахнула Велика Вітчизняна війна. Він зразу ж записався добровольцем в Малоросійський кавалерійський полк. Разом з полком відступав з боями  до Бородіно, а потім йшов до самого Парижу...

 
Повернувся він до сім'ї на початку 1815.А 8.11.1815 Василь Маркович був вже хрещеним батьком  його другого сина Михайла. У 1817 хрестив Аполлона, в 1819 – Миколу, в 1821- Олександра, в  1823 – Костянтина, в 1825-Петра і, нарешті, в 1827 – донечку  Людмилу. Без любові навряд чи б вийшло у Павла і Надії стільки дітей. Та ось виростити і нагодувати таку ораву  важкувато. Вийшовши у відставку, Павло Іванович впритул зайнявся сільським господарством. Тільки  командир з нього був хороший, а  землероб – нікчемний. Не мав він поняття про сівозміни, не знав кращих культур для своєї землі,  до того ж, не розбираючись в сільському господарстві, наказував селянам, що і коли сіяти. Ось і збирали вони, деколи, менше, ніж посіяли...http://i010.radikal.ru/0712/08/d80679fff569.jpg

 У побратима Василя Марковича стіл ломився від страв, постійно гостювали десятки людей, а у Павла Івановича кожна копійка була на рахунку. Майже нічого не давала  земля. Мав вже більше   сотні кріпосних і більше двохсот десятини землі, а розпорядитися  ними як слід не міг. У  посівну і жнива наймав  батраків. Побудував їм навіть будинок в саду, використовуючи його  поза жнивами як школу, для дітвори своїх кріпаків.


Батько поглинений господарством, мати в постійних  турботах про молодших дітей.  Євгеном займалася няня-годувальниця. Повезло хлопцю з тією нянею-годувальницею. Весела була, добра. Знала сотні казок і пісень. Ніколи ці казки не повторювалися, а в улюблені  пісні вона часто вплітала власні слова, і ці пісні ставали такими своїми, такими близькими і зрозумілими, мов лились з самого серця.  Ось під ці її пісні і заколисуючі казки,  і пройшло дитинство Євгена. Батько не чванився своїм дворянством і Євгену дозволялося грати з челяддю і дітьми селян. Замурзаний і розпатланий хлопчисько нічим не відрізнявся від кріпосних однолітків. Хіба тільки тим, що вже в шість років навчився у матері читати. А у вісім років для хлопчика найняли домашнього вчителя – семінариста Павла Гуслістого, що  хотів стати ученим-ботаніком. Євген вбирав науку, слухаючи захоплюючі розповіді Гуслістого про життя лісових жителів, подорожуючи  під його керівництвом в дивовижний світ рослин і мінералів. На все життя перейняв від першого вчителя Євген захоплення ботанікою і вже, ставши дорослим, викладав  ботаніку і мінералогію в інституті Корпусу Гірничих інженерів....


За три роки  наставник чудово підготував Євгенія  за програмою трирічної початкової школи. На черговому банкеті у свого побратима Василя Марковича  Гребьонкін опинився поряд з колишнім вчителем  Пирятинського повітового училища , викладачем знаменитої  Ніжинської гімназії вищих наук, Семеном  Андрущенко, своїм старим товаришем по службі у Малоросійському козачому полку. Семен порадив віддати сина до нього в гімназію, обіцяючи підтримку при вступі, проте порекомендував найняти вчителя  по іноземних мовах – латині, німецькому, французькому, історії і російській літературі. Без складання вступних іспитів по цих предметах в Ніжинську гімназію кн. Безбородько можна було потрапити тільки в підготовчий клас з восьмирічними дітлахами. Що там робити підлітку! Андрущенко  рекомендував і репетитора – випускника Харківського університету Матвія  Кучерявого. Як відомо, в університет приймали тільки дворян. У дворян же заведено шанування родоводу. Ось тепер довгими вечорами на сімейних чаюваннях, Матвій розповідав про своїх предків, славетних запорізьких козаків. Надія Іванівна згадувала полковників, сотників і значкових товаришів  Чайковських - своїх  дідів і прадідів. Павло Іванович розповідав про свої походи, про штурм Анапи. Про подвиги батька, суворовського офіцера. Так сама Історія входила  в життя хлопчика. Історія його Роду, історія його Батьківщини. Майже  рік займався Кучерявий з Євгеном і 3.08. 1825 Євген, склавши належні іспити, був прийнятий  відразу в 4 клас Ніжинської гімназії вищих наук. Він перескочив через цілий розряд навчання. Річ у тому, що Ніжинська гімназія вищих наук, заснована в 1820, мала дев'ятирічний курс навчання, розділений на  три розряди, по три класи в кожному. Дворянські діти поступали в клас, відповідний їх знанням. Наприклад, в 1830 році Яків де Бальмен був зарахований відразу до 7 класу, переступивши, таким чином, через 2 розряди.


 До вступу Євгена, гімназія була закритим закладом. Гімназисти повинні були жити в гуртожитку і були на повному пансіонаті (як наші учні ПТУ). Але після загадкового самогубства першого директора гімназії масона Кукольника, саме в 1825 році, новий директор гімназії І. С. Орлай, супротивник закритих закладів, добився дозволу учням жити не на казармовому стані, а знімати квартири. Звичайно, дозволити собі це міг не багато хто. Адже і квартири в Ніжині були  дорогими, і за харчування господарі здирали не по Божеські. Павло Іванович примудрився втиснути сина на квартиру до  свого приятеля  Андрущенко. Тож  з оплатою було хоч якесь полегшення. Перший рік вчитися було дуже важко. Домашні вчителі все ж таки не могли замінити  всебічної гімназичної підготовки. Батько пише йому: « Мені здається, що ти завдяки протекції Семена Матвійовича, а не завдяки своїм знанням, поступив в 4-й клас, тому раджу тобі зайнятися науками понад покладений час, щоб порівнятися з товаришами і виправдати довіру Семена Матвійовича». Женя займався до пізньої ночі, а втомившись від занять, занурювався в світ художніх книг бібліотеки Андрущенко, що налічує декілька тисяч книг. Саме тут Женя вперше взнав Пушкіна, Дельвіга, Жуковського. З Андрущенко дружив і часто у нього бував  молодий викладач латині Іван Григорович Кульжинській. Він звернув увагу на допитливого хлопчика, став його  другом-наставником. Слухав його розповіді про життя на хуторі, про няніни пісні,  про подвиги козаків, повідані матір'ю і  Кучерявим. Хлопчик все це переказував так захоплююче, що Іван Григорович порадив йому записати  все це на папері. 


Ніжинська гімназія http://i003.radikal.ru/0712/c7/89901d0c12ab.jpg  вищих наук в цей час  могла змагатися з Царськосільським ліцеєм по числу молодих талантів. Коли Женя поступив в гімназію, в ній ще вчилися майбутні зірки Російської Літератури – Микола Гоголь, Нестор Кукольник, Олександр Данілєвський, Віктор Забіла. Правда, їм , учням випускного розряду було не до дрібноти, на кшталт Євгена, молодшого їх на цілий розряд. Але саме вони задавали тон в гімназії. Саме вони виробили своєрідну мову, на якій написані і блискучі реалістичні твори Гоголя, і захоплюючі романтичні повісті і п'єси Нестора Кукольника і чарівні історичні романи Олександра Данилевського і прекрасні гумористичні повісті Віктора Забіли. Та і романи, і повісті Гребінки написані тією ж мовою, що і Гоголя. Мовою ніжинської гімназії 20-30 років. З легкої руки Кукольника та Гоголя в гімназії виходили рукописні журнали – «Звезда» „Северная зоря» і «Парнасский навоз». Епідемія часописів захопила всю гімназію... З'явилися альманахи «Метеор литературы», «Литературное эхо», навіть екзотичний альманах «Литературный промежуток, составленный в один день + ½”  Миколою Прокоповичем 1826 року». Не минула епідемія і Євгена. Разом з приятелем Василем Домбровським (майбутній професор Київського університету) він видає альманах „Аматузия”.  М.Михайлов, що вчився в гімназії в ті часи, стверджує, що альманах був створений українською мовою («Ліцей кн. Безбородько». СПБ.1859. ч. 11 стр.65). Велику частину альманаху складали вірші самого Євгена.  Андрущенко в листі до старшого Гребьонкіна від 11.11.1826 не може не похвалити хлопчика: «Евгений Ваш…строчит весьма пристойные вирши, которых он большой любитель…Результаты одобрений, которые получает Евгений от всех своих наставников, ставит его в число учеников «хороших», а по словесности – в число «очень хороших» Гімназистам  в тій «Аматузії» більше всього сподобалися сатиричні вірші Євгена. Тоді він зібрав всіх гімназистів-ровесників, що пишуть вірші і разом вони створили поетичний альманах «Пифия». Свій рукописний екземпляр він переслав батькам, які з гордістю давали читати його всім сусідам.


Чотирнадцятирічний хлопчина  хвалиться в листі старшій сестрі Ганні своїми 10 віршами, що ходять серед гімназистів і тим, що Кульжинський відіслав в «Дамський журнал» для публікації його байку «Миша» і вірш про Мазепу, написані мало російською мовою.


У перші роки навчання  в гімназії панувала справжня свобода. Мало того, що серед гімназистів ходили заборонені вірші Рилєєва, Чаадаєва, Пушкіна, так ще гімназисти-старшокласники могли собі дозволити замкнути наглядача в коморі. Ця «вольниця» розділила викладачів гімназії на два  табори. Ліберальний очолював професор юриспунденції М.Г.Білоусов,  консервативний, – професор політичних наук  М.В.Білевич.  Гімназисти самі дали привід для перемоги консервативної частини. Петя Маркос приніс в гімназію заборонені вірші Рилєєва і пушкінську оду «Вольность». І вірші Рилєєва, і Пушкінська ода були переписані в десятках екземплярах і розійшлися майже між всіма гімназистами. Наглядач Кальдер вилучив  оду  у Євгена. Свободі настав кінець. І у гімназії, і в Росії. Цар зажадав розробки нового статуту повітових училищ  і гімназій. Цей статут був розроблений і затверджений 28.12.1828. . Відтепер повітові і міські училища   стали нижчими учбовими закладами із закінченим курсом, гімназіям же додані нижчі класи. Перехід з повітового училища  в гімназію став неможливим.   Гімназії тепер призначалися тільки для виховання дітей дворян і чиновників. Різкі заходи прийняті до припинення виховання  вільними вчителями-французами.  Початкової освіти  не  передбачалось – в статуті передбачалися лише міські і повітові училища нижчого типу, а не елементарні народні школи.  Цього року сім’я   Гребьонкіна опинилась у безгрошів’ї, частковим винуватцем якого був Женя, що приїжджав влітку на канікули. Дорогою додому, проїжджаючи біля річки, він побачив, як тоне якийсь товстун, а його діти бігають по берегу і кричать, що батько не вміє плавати. Він врятував потопаючого. Врятував на свою голову. Наступного дня Ісак Рубінштейн приїхав з подякою в їх «Убєжище» і запропонував батькові на знак подяки, участь грошима  в його, Рубінштейна, чудовому і перспективному проекті. Віддав йому Павло Іванович всі вільні гроші. Більше він їх не бачив. Прийшов час віддавати молодших  дітей в гімназію, а грошей на це не залишилося. Довелося Михайлу, Миколі і Сашку поступати в Пирятинське повітове училище , а не в гімназію. З того часу і став Гребінка антисемітом.


За хуліганство по відношенню до наглядача і розповсюдження крамольних віршів були виключені з гімназії Петя Мартос( це його назвав Бузина кріпосником) Сашко Данилевський і Микола Прокопович. Вимушені були піти, не закінчивши курс навчання, Віктор Забіла і Нестор Кукольник. Реакційна професура писала донос за доносом на Білоусова і його друзів. Писала у все вищі і вищі інстанції. Але поки професура зображала павуків в банці, гімназисти жили своїм життям. Після випуску Гоголя, відходу Забіли і Кукольника, Женя став  першим поетом гімназії. Йому доручалося писати оди на честь високопоставлених відвідувачів і здравниці на честь свят. Як і належить поетові, він закохався. Обраницею серця  стала сестра  побратима  Миколи Новицького – Маруся. 
Наступив 1830 рік. Доноси професури дійшли до самого Бенкендорфа. За його дорученням на початку 1830 в гімназію прибув з надзвичайними повноваженнями дійсний статський радник Э.Б.Адеракс. Три місяці шерстив він гімназію. Кінчилося тим, що всі ліберальні професори, у тому числі і покровитель Гребінки Андрущенко, були звільнені з гімназії, а сама гімназія   реорганізована в позаштатний физико-механічний ліцей. Але Євгеній не дочекався цього розгрому. У 1831 він закінчив гімназію із званням дійсного студента і правом на 14 чин.


Якраз в цей час спалахнуло польське повстання. Його кохана Маруся  заявила, що мріє побачити Євгена в офіцерському мундирі. У відповідь Женя на дворянських зборах Пирятинського повіту 7 вересня 1831 записався обер-офіцером  в ескадрон Резервного Малоросійського  полку. Майже два місяці вони провели  в безплідному очікуванні майбутніх боїв з повстанцями. Та граф Паскевіч  придушив повстання і без резервних українських частин. На початку листопада цар наказав повернути на Україну і розпустити  всі  резервні  частини. Женя відхилив пропозицію залишитися в армії і виїхав додому.
На жаль, удома його чекала нудьга типового життя провінціала. 

Вільний час, якого стало тепер богато, він витрачає на складання віршів. Живе він в Малоросії  от і вірші того часу пише українською. С Марусею бачиться дуже рідко. Йому соромно бути перед нею, дочкою багатого лікаря, бідним сином занепалого поміщика. Восени 1833 в Пирятин з Петербургу приїхав його  шкільний друг Аполлон Мокрицький, http://i027.radikal.ru/0711/36/46861c76dc2c.jpg  один з кращих учнів художника Вєнєціанова. http://i009.radikal.ru/0712/a3/523c5641c039.jpg Він, з-за безгрошів’я, змушений був відкласти навчання в Академії і виїхати додому на підробіток. Він взявся намалювати портрет Євгена. В цей же час, в «Убєжище» нагрянув побратим Павла  Гребьонкіна - Василь Григорович, , конференц-секретар Академії Художеств, що вже 20 років жив в Петербурзі . Він стільки розповідав про Петербург, українське земляцтво, перспективи служби, що Павло Іванович твердо вирішив – його дітям, в першу чергу Євгену, місце тільки в Петербурзі. Він з'їздив до свого побратима  Василя Марковича і той дав Євгену лист до свого сина Александера, що вже дослужився в Петербурзі до генерала. Збори зайняли майже місяць, але перед Різдвом 1834 Євген був вже в Петербурзі. Прийняв його Александер не дуже люб'язно, але допоміг влаштуватися реєстратором  у вченій експедиції при комісії духовних училищ. Йому  належало жалування 750 рублів  в рік, чорний формений віцмундир з оксамитовим коміром і білими гербовими ґудзиками, а також формений кашкет з гербом. Якщо врахувати, що вчитель гімназії в цей час отримував 350 рублів річних, посада цілком пристойна, о до того ж залишає багато часу для творчості.

 
Євген пише 7.03.1834 побратиму Миколі Новицькому: «Думал я дорогою: что со мною будет в Петербурге, что я там буду делать? А оказалось, что  Петербург  это колония просвещённых малороссиян. Все присутственные места, все академии, все университеты переполнены земляками и при  назначении человека на службу малоросс обращает особенное внимание на ум и способности… Моё дело- составлять записки или переводить с французского бумаги, а другие переписывать. Комиссия является частью Министерства народного просвещения, ёй подчинены все академии, семинарии и прочие духовные училища …Я бываю также у В. И. Григоровича… http://i010.radikal.ru/0711/b8/6a73808435d1.jpg Он уроженец Пирятина и служит секретарём в Академии художеств. 20 лет пребывания в Петербурге не смогли изменить его мало российского произношения. Он  много знающий  человек и служит мне ключом ко всему прекрасному, что только есть в академии…»


Буває Євгеній не тільки у  батькового побратима . Вже давно до Петербургу перебрався з Вільно Нестор Кукольник, http://i036.radikal.ru/0711/16/28cc0e69ae40.jpg чию історичну п'єсу  «Рука Всевышнего Отечество спасла” високо оцінив сам Імператор і нагородив автора перснем з діамантом. Ясно, що Євген бував на вечорах і у знаменитого земляка. Кукольник як би  став провідником нової ідеології Російської імперії: "Православ'я, Самодержавство, Народність". Ця ідеологія цілком відповідала і світогляду Євгена... 

Він став друкувати свої байки і вірші на  українській мові  в «Сын Отечества”,  Миколи Греча. Восени 1834 Греч запропонував йому брати участь в створенні 24-томної російської енциклопедії. З того часу  Євген став завсідником літературного салону Миколи  Греча.  Незабаром у  Греча  вийшла перша збірка Євгенових  „Малороссийских http://i043.radikal.ru/0711/d0/18c6e74cbee1.jpgпр приказок”  і ім'я Гребінки стало популярним серед петербурзьких українців. Адже  вперше були опубліковані байки у віршах українською мовою. Тоді ж він познайомився і побратався з автором безсмертного «Коника-Горбоконика» Петром Єршовим. http://i012.radikal.ru/0712/78/9e15d6f42e3f.jpgТой став частенько навідуватися з друзями до Євгена.  Так почалися літературні Гребінкіни п'ятниці під українські горілки та полтавське  сало.


У батька в „Убєжищі” справи йшли погано. Величезний борг Рубінштейн і не думав віддавати. Заявив, що проект зазнав фіаско, він збанкрутував  і всі гроші пропали. У Євгена  зарплата була пристойна, та і за участь в створенні Енциклопедії він повинен був отримати рублів п'ятсот. До того ж вийшла в світ його книжечка  « Малороссийские приказки”, а в альманаху „Осенний вечер” опублікована його повість «Малороссийское предание».  Тож і відправив  батько до нього в столицю ще двох синів – дев'ятнадцятирічного Михайла і п'ятнадцятирічного Миколу, давши наказ влаштувати Михайла в полк, а Миколу в гімназію. Разом з ними до Петербургу прибув і Євгенів побратим Микола Новицький. Пішов Євген вирішувати їх питання до  Василя Григоровича. Там якраз знаходився вихователь царських дітей Василь Жуковський.http://i046.radikal.ru/0711/7c/fd92f3ea638e.jpg Подумали разом два Василя і вирішили, що з цією справою краще всього може справитися їх друг - інспектор гімназій, професор університету Петро Плетнев. Із запискою Жуковського пішов Євгеній до Плетньова. http://i010.radikal.ru/0711/01/f10bd11b8eb8.jpg Плетньов був сам літератором, близьким приятелем  Пушкіна,  Гоголя, і навіть Кукольника. Мало того, він встиг прочитати «Малорусские приказки» і був в захопленні від Гребінкиних байок. Плетньов запросив Євгена на свої літературні вечори, а справу його братів вирішив без труднощів – Микола був влаштований в 4-у Латинську гімназію, а  Михайло призначений в дворянський полк.

 Зима 1834/35 була дуже суворою. Морози, небувала річ, доходили до 400. Але Євгенія, здавалося, мороз не брав. До певного часу не брав. Микола його побратим, загорював. Робота, на яку він влаштувався, – чиновник  нижчого розряду в канцелярії Мінпросвіти, його гнітила. Перспектив не було ніяких. Вирішив він повернутися додому. Гірко було Євгену прощатися з побратимом. Ще гірше стало, коли одержав від нього листа зі звісткою про те, що Маруся вийшла заміж за приїжджого офіцера. Євгеній так описує свої тодішні відчуття в «Записках студента»: «Я хочу не думать о ней, я презираю её; а несносное воображение беспрестанно мне её представляет; она не стоит того, чтобы я о ней думал: она хоть и хорошенький бюстик, но без души; её глаза хоть и глядят так упоительно, но в них светится огонь сладострастия – и больше ничего; её улыбка хоть и очаровательна, но полна лжи… Так вовсе я не хочу думать о ней, хочу заставить себя забыть её и между тем всё больше думаю…».  На душі стало гірко і холодно, як на дворі. Через тиждень після фатального листа Євгенії повалився в лихоманці. Більше місяця пролежав він з  запаленням легенів. Але – видужав і знов почалися літературні суперечки на численних вечірках в салонах петербурзьких літераторів. 


Євген встигав все – і возитися з нудними паперами  в своїй комісії вдень, і виступати мало не на щоденних літературних вечорах в різних салонах, і писати по ночах свої українські байки  і російські повісті . А з серпня 1835 він, по протекції Плетньова, став ще і викладати словесність в Дворянському полку. Доля обернулася кращою стороною. Хай нудна служба, та зате  захоплююче викладання у  Дворянському полку, поряд з друзями по гімназії – географію викладав Єгор Гудима, історію – Вася Прокопович, з якими він в гімназичні роки ділив квартиру. Мало того, брата Миколу  ніжинське земляцтво влаштувало в Академію мистецтв за рахунок департаменту шляхів сполучення. У тому ж 1835 прибув до Петербургу  Аполлон Мокрицькийhttp://i043.radikal.ru/0711/57/e828e9490c04.jpg і, завдяки протекції свого родича Василя Григоровича, знов  став вчитися  в Академії Мистецтв. Перший час він жив у Григоровича, а потім зняв  затишну квартирку в тому ж будинку(№56 на 4-ій  лінії Васильківського острова), де  мав державну квартиру: “чудово мебльовані 2 кімнати, приймальня і кабінет, крім того, опочивальня і кухня”  Євген. З грошима у Мокрицького було, як завжди, сутяжно, тому в листопаді  запросив  розділяти з ним квартиру земляка і товариша по навчанню в Академії – Івана Сошенко... http://i035.radikal.ru/0711/49/2737449c4109.jpg Зате у Євгена, нарешті, закінчилося вічне безгрішшя. Він пише побратиму Миколі Новицькому: „  Мені пропонують читати лекції в школі, яка створюється при власній канцелярії Його Величності, дають 1000 рублів...” Власне кажучи, він хоче показати сестрі побратима, що  він  не бідняк і по стану в суспільстві вище її чоловіка - картяра! Роботи багато, але він не відмовляється ні від літератури, ні  від літературних вечорів, які  тепер влаштовує кожну п'ятницю, супроводжуючи їх потужними вливаннями українських наливок і ерофеїчів під знамените полтавське сало! Пару разів на ці вечори до нього притягав Аполлон свого співмешканця Івана Сошенко. На жаль, Іван нічого окрім «Четьі-мінєї» не читав, в дискусіях не приймав участі. Він себе відчував як безпородний пес в елітній мисливській зграї. Перестав приходити. Замість нього на одну з Гребінкиних літературних вечорниць притягнув Аполлон Сошенкового земляка – Першого малювальника знаменитого кімнатного живописця Ширяева – Тараса Шевченка. 
Тарас був повною протилежністю боязкому і неговіркому   Сошенко. До того ж, не дивлячись на своє кріпацтво, хлопець одягався як справжній  аристократ. http://i033.radikal.ru/0711/f9/82bb249a2eed.jpg До цього його привчила  його пані  – красуня-аристократка  Софі Енгельгард. Більше всього здивувалися Гребінка і Мокрицький, коли до Тараса з розпростертими обіймами кинувся Нестор Кукольник. Приголомшеним землякам він пояснив, що добре знає Тараса ще по Вільно, та і кров у того не гірша за їхню. З того часу  Тарас всі рідкі вільні вечори став проводити на літературних вечорах у Гребінки або у братів Кукольників. Він абсолютно не соромився суспільства уроджених  дворян, не вважав себе  хоч чимось нижчим  за них. 

Ось  на карикатурі Степанова, що зобразив «П’ятниці” у Гребінки ви http://i050.radikal.ru/0712/0f/b18e80c2d988.jpgбачите на передньому плані За столом сидять Кукольник  и Брюллов.  Над Глинкою стоять Платон Кукольник, а також (зліва направо)  П.Лоді, Я. Яненко,  Хто между Яненко и Платоном – невідомо. Стоїть
(карлик) співак Харитонов. Справа, за столом – Струговщиков, Стунєев,
П.Каменский. Малюнок зберігається в Третьяковскій галереї, інв № 3229.Не поспішаєте звинувачувати їх в пияцтві. Просто в ті часи процес творчості  не сприймався без алкоголю.  Пушкін писав дружині 11.10.1833: «…Вот как описывают мои занятия: как Пушкин стихи пишет – перед ним стоит штоф славнейшей настойки - он хлопнет стакан, другой, третий – и уж начнёт писать!».   Гребінка познайомив Тараса з Василем Григоровичем і за допомогою останнього Тарас став вільним слухачем Академії Художеств.

Якось, прийшовши до Плетньова у справах, Гребінка застав там Пушкіна. Плетньов познайомив їх.. Євген був в захопленні від  похвали Пушкіним його «Малороссийских приказок». Пробелькотів, що ще в гімназії пробував перевести пушкінську «Полтаву» і був би радий зараз здійснити її повний переклад. Пушкін благословив Євгенія на це і вже в 1836 переклад був опублікований з присвяченням Пушкіну. На нього тут же відгукнувся хвалебною статтею в « Северной пчеле» Фаддей Булгарін Він назвав переклад вдалішим, ніж оригінал. Стаття явно була направлена проти Пушкіна. До того ж назвати вдалим цей переклад, можна було б з великою натяжкою. Адже у той час ще і української літературної мови не було.  Українську мову  Котляревського навіть Шевченко називав «смеховиной» і її суржиковість не підходила для перекладу пушкінських рядків. До того ж Євгеній і не думав дотримуватися тексту. Приведу для порівняння два вірші з „Полтавы”-


У Пушкіна:

Горит восток зарею новой.                                

Уж на равнине, по холмам
Грохочут пушки. Дым багровый
Кругами всходит к небесам
Навстречу утренним лучам.

У Гребинки: 

Дав госпідь світ, настав день білий;
Блиснула на траві роса.
Ревуть гармати; дим пресивий
Геть-геть пішов під небеса.


У Пушкіна:
...Из шатра,
Толпой любимцев окруженный,
Выходит Петр. Его глаза
Сияют. Лик его ужасен.
Движенья быстры. Он прекрасен,
Он весь, как божия гроза.
Идет. Ему коня подводят.

У Гребінки:

... Із шатра
Він сам з боярством виходжає,
Мов матка з роєм вилітає.
Цареві підвели коня,

Пушкіну переклад не сподобався, а стаття розлютувала. Гребінка перестав для нього існувати. Він не запрошував його на свої літературні посиденьки. Коли Гребінка став писати прозу,  то Пушкін відмітив, що « если бы сальной огарок вздумал подражать солнцу, то у него всё-таки было бы больше огня, чем у Гребинки». ». Про Пушкіна тих часів писав А.С.Хомяков Н.М.Язикову в лютому 1837 року - „Он отшатнулся от тех, которые его любили, понимали и окружали дружбою почти благоговейной, а пристал к людям, которые принимали его из милости ». Просто ідею Російської імперії, що полягає в безсмертному «За Бога, Царя і Отєчество” висунув не Пушкін, а Кукольник. З-за цього Пушкін перестав сприйматися Першим Поетом Росії. Не вписувався він в тріаду Монархії – „православие-самодержавие-народность”.

  Тримався в стороні від Гребінки і його друзів і Миколи Гоголь.  Вони з Пушкіним заснували  свій журнал «Современник». У їх «Современнику» не знайшлося місця для Гребінкиних творів. В цей час з Воронежа приїхав до Петербургу поет-прасол Олексій Кольцов. Їм зацікавився і прийняв сам Імператор Микола 1. Гребінка бував на  вечорах у Плетньова, Жуковського, В’Яземського, де виступав Кольцов.http://i049.radikal.ru/0711/62/69f361c16497.jpg Але  Гребінка з ним тоді  близько так і не зміг  познайомитись. Довелося йому своє захоплення народністю перенести на Тараса Шевченка. Євгеній упрохав Василя Григоровича зарахувати Тараса, який вже був членом товариства заохочення художників, вільним слухачем в Академію Художеств, познайомив його і з Плетньовим, і з Жуковським. Кукольник, у свою чергу, звів Тараса зі своїми побратимом – Глінкою...

 З Пушкіним у Євгена відносини не складаються, але ж він в прекрасних відносинах з Гречом http://i034.radikal.ru/0712/18/c5ff54fef5a3.jpgі Плетньовим, так що у нього є, де публікуватися. Хоч в Петербурзі тоді і було модно говорити українською, але і на службі, і в полку доводилось спілкуватися російською мовою. Він поступово переходить від українських байок до російських віршів і оповідань.  Починає працювати над циклом  «Рассказы пирятинца», які і завершує удома в «Убєжищі» під час літньої відпустки. Він публікує їх в «Современнику», який після смерті Пушкіна перейшов до Плетньова. Там же він публікує і свої вірші «Недуга» і «Молитва». „Рассказами пирятинца” закінчуються роки його літературного учнівства. Він навчився уловлювати незвичайне і узагальнювати типове. За допомогою Нестора Кукольника публікує в Булгарінській « Северной пчеле» рецензію на повісті «Квітки Основ'яненко». 

1837 рік був багатий подіями. Згорів  «Зимовий Палац» і його терміново відновлює генерал Клейнміхель, який отримав за це графське звання і став улюбленцем царя. Відкрили першу залізницю - «Царське село – Санкт-Петербург». На цю подію Нестор Кукольник з Михайлом Глінкою відгукнулися знаменитою «Попутною піснею»: 

Євген Гребінка тільки що повернувся з рідного Убежища де вперше за останні три роки проводив відпустку. У нього маса вражень. Він дописав  «Рассказы Пирятинца» і хоче видати їх окремою книгою. Але до нього з рідного Убєжища приїхали і брат Костянтин, якого він повинен був влаштувати в гімназію, і  сестра Людмила, якій потрібний інститут благородних дівиць. Зарплати в Дворянському полку і жалування в комісії вистачає тільки на їх утримання. Друзі переконують його кинути роботу в комісії, що забирає  дуже багато часу, а дає дуже мало грошей. За допомогою В.Прокоповича і Петра Плетньова він отримує посаду викладача словесності в кадетському корпусі. Йому тепер належить державна двокімнатна квартира. Висока зарплата дозволяє не тільки забезпечувати всім необхідним братів і сестру, але і в кінці 1837 видати окремою  книгою «Рассказы Пирятинца», які розкупили буквально за лічені тижні. 

Він привіз з Убєжища запис декількох десятків народних пісень і тепер  обробляє їх, перекладаючи на російську. Якось в кадетському корпусі йому довелося підмінити вчителя музики Ломакіна. Йому страшно не сподобалися  безглузді тексти тих військових маршів, які доводилося розучувати кадетам. Ось тут і стали в пригоді його обробки українських народних пісень. Він сам сів за фортепіано і заспівав їм свою обробку пісні «Поїхав далеко козак на чужину». Потім була «Українська мелодія» - «Когда я ещё молодушкой была!». Кадети були в захопленні. Ломакін, який вийшов після хвороби, написав музику до цих слів і через декілька тижнів ці пісні заспівав  Петербург, потім заспівала  і співає до цих пір вся Росія! Мало того, ця «українська мелодія»  викликала цілу низку поетичних перегуків — від «Тройки» Миколи Некрасова («Что ты жадно глядишь на дорогу.») до «Железной дороги» Олександра  Блока («Под насыпью, во рву некошенном.») і «Старой солдатской» Евгена Симонова («Как служил солдат Службу ратную»).
  Цього року нерозлучні друзі Нестор Кукольник і Михайло Глінка знайшли старшого Побратима-наставника. Їм став знаменитий художник Карл Брюллов. http://i006.radikal.ru/0711/9a/e9143b59c71d.jpg Нестор Кукольник вводить Тараса Шевченка молодшим дружкою в їх тріумвірат і Тарас все рідше і рідше буває у Гребінки. Але Євген не помічає цього. До нього потрапив список рукопису „История Русов”, виявлений в архівах одного з Новгород-Сіверських сімейств і він весь вільний час витрачає на читання цього чудернацького рукопису. Завдяки ньому він, як і багато  його земляків-сучасників   захопився історією України. Він починає працювати над історичною повістю про свого земляка - Ніжинського полковника Золотаренко. В цей час  Мокрицький запалився ідеєю викупу Тараса з кріпацтва. Привернув навіть до цього Карла Брюллова. На жаль, Карл не зміг умовити Енгельгарда відпустити Тараса на волю. Той вважав, що дуже багато витратився на Тараса , щоб відпускати його  безкоштовно. Тільки викуп! Що ж, Брюллов тут може допомогти. У нього купа замовлень,  а малює портрети він тільки тих, хто йому сподобався. Всіх інших відправляє до Тараса. Хоч учневі платять раз в десять менше, ніж метру, але пари десятків замовлень вистачить на викуп.

В цей же час Тарас  влетів в величезну халепу: йому замовив портрет сам граф Клейнміхель. http://i010.radikal.ru/0712/03/da410c8e60d0.jpg Самовпевнено попросив Тараса зобразити його правдиво, що той і зробив. Власна фізіономія  графові не сподобалася і він відмовився від портрета. Тарас, розсердившись з-за згаяних часу і грошей, не довго думаючи, примальовував на портреті графа  голярське приладдя і рушник через плече. Після цього продав цей портрет  за обумовлену раніше ціну  перукареві, що мав цирульню біля Літнього саду. Портрет випадково побачив цар і велів Клейнміхелю розібратися. Той і розібрався. Зажадав у Павла Енгельгарда продати йому Тараса. Той, дізнавшись у Клейнміхеля, що він поскупився віддати за портрет якихось 50 рублів, загнув за Тараса 2500 рублів, що в 5 разів перевищувало  ціну кваліфікованого кріпака. Після довгого торгу Клейнміхель погодився. Енгельгард  похвалився такою вигідною операцією перед дружиною.
 Клейнміхель славився неприборканою вдачею і жорстокістю. Софі розуміла, що чекає Тараса. Вона негайно  направила посильного до Гребінки з проханням з'явитися до неї. Коли Євген дізнався від неї, що загрожує Тарасу, то, на її прохання, кинувся до Нестора Кукольника і вже разом з ним помчали до Василя Жуковського. Там  Кукольник  усамітнився з вихователем царських  дітей.. Про що вони говорили, залишилося таємницею, але через півгодини Василь Жуковський поїхав до цариці і вона веліла Енгельгарду і Клейнміхелю  відкласти продаж Тараса. По її пропозиції  2500 рублів, які Енгельгард розраховував отримати за Тараса від Клейнміхеля, повинна була дати лотерея, розіграна на одному з добродійних вечорів царської сім'ї. На жаль, сама царська сім'я за лотерейні квитки заплатила тільки 1000 рублів.  1500 довелося збирати серед друзів Гребінці і князеві Вієльгорському. До того ж в лотереї повинен був розігруватися потре Жуковського, який  почав малювати Брюллов в 1837. Почав, але ніяк не міг докінчити. За пропозицією Сошенко цей  портрет закінчив Тарас і він був представлений для розиграшу в лотереї. Виграла його імператриця. Але так ніколи і не забрала. (До царя дійшли чутки про те, що портрет не оригінал пензля Брюллова).  Вієльгорський і Толстой узяли позику  в банку під цей виграш, і 22 квітня 1838 Шевченко отримав волю. Через місяць графиня Баранова передала Вієльгорському гроші, зібрані царською сім’єю і позика була погашена. 
Тарас став вільною людиною і з мансарди в будинку Ширяева переїхав в апартаменти Карла Брюллова, зникнувши на якийсь час  з Гребінкінських п'ятниць. На жаль, прожив він там не так вже і довго. Великий Карл закохався у красуню-музикантку і фаворитку  імператора  Емілію Тімм і неочікуванно для самого себе, одружився на ній. Як  заведено , перед весіллям  прекрасна  четвірка влаштувала парубочий вечір в найуславленнішому „палаці з’їздів”, тобто борделі. Всі четверо запам'ятали той парубочий вечір на все життя. Нагородила їх та жриця любові французькою хворобою. Через місяць молода дружина, втекла від Брюллова і розповіла про все Миколі 1. Не відбулися заручини і у Кукольника з дочкою М.Ф.Толстого, а Глінку вигнала дружина. Брюллов впав в страшну депресію. Він не хотів нікого бачити. Навіть улюблених учнів. Навіть Шевченко. Втік жити на дачу  до академіка Клодта Довелося Тарасу переїхати в тісну квартирку до земляка Сошенко. Зате він знову став регулярно відвідувати Гребінку. 

Якраз в цей час в літературних додатках  до « Російського інваліда» публікується  Гребінкин «Лука Прохорович».  Сюжет і герой цієї розповіді був увічнений  з часом чудовим художником, учнем Мокрицького В.В.Пукаревим в безсмертній картині  «Неравный брак».http://i049.radikal.ru/0712/59/075c7c0f622c.jpg Трагедія, описана Гребінкою, наклалася на особисту трагедію художника.

У цьому ж році до Петербургу по торгових справах  батька  знов приїхав   російський народний поет, прасол і син прасола,  Олексій Кольцов. http://i049.radikal.ru/0711/62/69f361c16497.jpg Його до Гребінки привів Віссаріон Белінський, http://i006.radikal.ru/0711/50/2e152c0f3b0c.jpg якого чомусь панічно боявся Євген. Хоч Кольцов з'явився і у супроводі грізного Віссаріона, Євген був зачарований і мелодійністю його віршів-пісень, і скромністю міщанина Кольцова, яка так була не схожа на відчайдушність і фатівство  кріпосного Тараса Шевченка. Тепер на своїх уроках словесності Гребінка читає кадетам не тільки вірші Пушкіна, але і Кольцова. Знайомство з  поетом, що оспівує в своїх віршах  Малу Батьківщину, збудило в ньому давню мрію – видавати журнал, в якому б були об'єднані кращі твори, написані по-українськи. Він домовляється з Краєвським  про видання в 1839 чотирьох «Литературных прибавлений» українською мовою до  «Отечественных записок».

Сам же активно публікується у всіх виданнях Петербургу, незалежно від їх  прозахідної або слов’янофільської спрямованості. Навіть петербурзький пліткар Іван Панаєв в своїх «Літературних спогадах» напише: « Гребинка, который отличался огромным добродушием…был любим всеми литераторами…». Євген друкує і свої українські байки, і російські перекладення українських народних пісень, і побутові, і романтичні, і історичні повісті. На підставі  свого щоденника він пише «Записки студента». Це майже автобіографічна повість – Тут і опис гімназії, і випадок з порятунком пройдисвіта, що виманив потім у батька всі гроші. Щоправда той пройдисвіт -  вихрест Ісак Рубінштейн в повісті чомусь став  Івановим.( До речі онук цього Рубінштейна приклав руки до краху Російської банкової системи в 1917). Описувалася і служба в Запасному Полку і зрада коханої. Ось тільки петербурзький період не співпадав. Після обговорення рукопису на літературних п'ятницях,  вона була опублікована в «Отечественных записках» і високо оцінена Белінським.

Тарас в цей час вечорами  ходить по літературних салонах та складає вірші, а  вдень заробляє на життя, малюючи портрети, численних замовників, яких сплавляє йому  Карл Великий(Брюллов). Сплавив йому Брюллов і замовлення на портрет Гребінчиного друга Петра Мартоса. Того самого Мартоса, який був виключений з Ніжинської гімназії «у справі про вільнодумство». Тепер Петро - герой Польського походу, світський лев. Тарас швидко написав його портрет. Але тут трапився конфуз. Мартос програвся вщент і йому нічим було заплатити за роботу. Пам'ятаючи, що трапилося з портретом Клейнміхеля, він звернувся до  Євгенія за порадою. І Євген запропонував в рахунок боргу надрукувати Тарасову збірку вирішив «Кобзар». Для Мартоса це було зовсім неважко. Видавець Фішер заборговував йому в карти стільки, що на цю суму не одну книгу можна було б надрукувати. Цензор Корсаков був близьким родичем його дружини. Пішли вони до Тараса з цією пропозицією. Той, поламавшись для годиться, погодився. У 1840 «Кобзар» вийшов в світ. Обкладинку для нього намалював юний побратим Тараса Шевченко  – Вася Штернберг. http://i023.radikal.ru/0712/c0/b11d11cbadc0.jpg
А ось з обіцяним додатком до «Отечественных записок» нічого не вийшло. Проти цих українських додатків категорично заперечив Бєлінський. Євгеній вже зібрав  матеріал і у Котляревського, і у Квітки Основ'яненко, і у Забіли, і у Чужбінського, і свої байки приготував. Тарас, окрилений виходом «Кобзаря», запропонував таким же шляхом видати і український альманах, ще й віддав для нього декілька розділів з  «Гайдамаків», які він  якраз закінчив.   Що ж, якщо Фішера видати «Кобзар» уламав Гребінкин приятель Мартос, то видавця Полякова на «Ластівку» уламав приятель Євгена – відомий водевіліст Федір Коні. І ось в 1841 «Ластівка» махнуло до Малоросії. Вчасно вилетіла «Ластівка»! Вона показала, що плач А.Метлинського  «.мовкне рідна мова. Гірко, гірко на серці, коли подумаєш, що скоро батьківські слова син не зрозуміє» вже безпідставний.  У українському альманаху опубліковані автори, що пишуть по-українськи з самих різних регіонів країни.. І з Харківщини, і з Полтави, і з Чернігівщини, і з Київщини і з самого Санкт-Петербурга! Але вражаюча річ. Майже всі  видання,  опікувані Миколою 1, відгукнулися захоплено на появу «Кобзаря» і «Ластівки»,  а демократи видання на чолі з Бєлінським виступили з різкою критикою.

Тоді ж в «Отечественных  записках була опублікована  повість Гребінки «Записки студента»,  в «Утренней заре» - «Кулик», а в «Литературной газете” «Далекий родственник». Хоч «Записки студента» і «Далекий родственник» включали елементи автобіографії, але те, що їх персонаж, чесний і відвертий в своєму бажанні служити Батьківщині, гине в убогості, а пройдисвіти, якому наплювати на Державу, благоденствують, викликали гостру дискусію в петербурзькому суспільстві про те, що вище – патріотизм або пристосовництво...

На початку січня 1842 до Євгена прийшла звістка про смерть батька. В Убєжищі мати залишилася одна. Сини і дочка були в Петербурзі. Похорони матері допомогли провести побратими батька – Василь Маркович і Василь Ростенберг. На сімейній раді  у Гребінки  вирішили, що допомагати матері по господарству повинен  Костянтин, який вже закінчив гімназію і за допомогою Євгенія нещодавно влаштувався в Дворянський полк . Через рік, після закінчення інституту шляхетних дівчат до них повинна приєднатися Людмила.

Влітку, отримавши відпустку, Євгеній разом з Людмилою, у якої були канікули, поїхав в рідне Убєжище. Поклонився могилі батька. Потім, на вимогу матері, поїхав відвідати його побратимів, що допомагали їй з облаштуванням похоронів. Першим відвідав свого благодійника Василя Марковича в Калюжинцях. Адже це завдяки його синові він отримав колись місце в Санкт-Петербурзі. Батьків побратим помітно здав за ці вісім років, проте був таким же хлібосольним. Урочистий обід, влаштований на честь Євгена, тривав цілих три дні. Євген, відвиклий від українських застіль, з величезним полегшенням відірвався від, мало не сотої чарки і сотої тарілки, щоб  поїхати в Рудку, де жив батьків побратим Василь Ростенберг. Хоч від  Калюжинців до Рудки було не  більше 40 верст, виїхавши зі світанком, опинився там Євген  тільки перед  вечором. І знову перед ним стіл,  з глечиком міцної  «забіловки»  під товсті  шмати  хліба з ароматним салом. Після другої чарки все навколо стало привабливо-романтичним і тут в кімнату влетіло якесь бісеня в спідниці. Це була 15-річна  онучка Василя – Маринка. Батьків її забрала холера 1831 року і з тих пір вона виховувалася  дідом. Зовсім як Суворочка у його улюбленого командира. Маленьке, ще незграбне, стрімке дівча вертіло всіма, як хотіло. Тридцятирічний Євгеній відчув себе  поряд з нею беззахисним маленьким хлопчиком. Погостювавши і тут три божевільні дні, він поїхав в Пирятин, де жила  мати Василя Григоровича. Вдома встиг пробути тільки ті ж три дні – закінчилася відпустка і довелося повертатися до Петербургу. Але ще довго йому по ночах снився цей незграбне чорнооке бісеня, навколо якого здавалося крутився весь всесвіт...

У Санкт-Петербурзі чекала звична круговерть. Вдень заняття в кадетському корпусі, вечорами – зустрічі на літературних вечірках, по ночах писання чергового оповідання або розповіді. Він вже не початківець, а відомий письменник, що публікується у всіх Петербурзьких виданнях...

  Непомітно, в працях, пролетів рік. Наближалася чергова відпустка. Сестра Людмила закінчувала інститут шляхетних дівчат і її влітку слід було вже відвезти додому. До того ж Шевченко отримав тривале відрядження від Академії до України. Вирішили їхати разом. Виїхали поштовою каретою. Разом доїхали до Ніжина, потім Гребінка з сестрою помчав до себе в Убєжище, а Шевченко, покотив до Тарновського,  котрий і вибив йому те відрядження. Завітав Шевченко до Євгена в Убєжище літом і майже зразу вони виїхали на бал до Волховської в Мойсєєвку. Тараса забрав в свою особисту кімнату улюбленчик – хрещеник Волховської Яків де Бальмен, Євген же ділив намет з Олександром Афанасьевим-Чужбинським. І ось почався знаменитий бал. Яків  кинувся до своєї коханої Софії Вишневської, Тарас потонув в морських глибинах очей Ганни Закревської, а  Гребінку нахабно сама запросила на танець чорноока красуня, в якій він із здивуванням пізнав  те маленьке бісенятко- онуку  Василя Ростенберга. Балагур Євген незвично мовчав і лише слухав її щебетання. Він  був у захопленні від цієї чорноокої красуні, в яку перетворилась минулорічна дівчинка-підліток. Коли після  Мойсєєвки Тарас поїхав з ним  до  Закревських у Березову Рудку, Євгеній йому всі вуха поцвірінькав про Маринку. На жаль, саме з того часу почався розрив Тарас з Євгеном. Євген був ревний християнин і  шанував 10 заповідей, у тому числі і «не бажай дружину ближнього». Тарас же серйозно захопився чужою дружиною і на всі повчання Євгенія тільки презирливо фиркав. До того ж йому не подобалася «мале чортеня, яким так захопився Євген, бо ж Маринка була родичкою його зненависного пана Енгельгарда. Були і об'єктивні причини для їх розбіжності. Євгеній всією душею прийняв нову ідеологію російської імперії «Православ'я, самодержавство, народність». Він обожнював Миколу 1. Тарас же вихований масонкою Софі Енгельгард, хоч і був віруючим, але православ'я не було для нього догмою. Мало того, він, як і божественна Софі, був республіканцем і не любив  Миколу 1, що забрав корону у законного спадкоємця престолу Костянтина Павловича...

  Перед від'їздом Євген попросив у Василя Ростенберга  руки його онуки, але отримав відкошу.  Той заявив, що вона  ще замолода для шлюбу. Якщо Євген кохає, то рік почекає. Машенька присяглася, що вона чекатиме.

 Поверталися до Петербургу через Київ. Зупинилися там на ніч в "Зеленому готелі" на вулиці Московській. Зайшли в ресторан. Там підхмелена публіка співає щось на мотив французького військового маршу, написаного колись Флоріаном Германом. І ось після другої або третьої чарки на Євгена знаходить натхнення. На цей мотив  він пише свої безсмертні:

Очи черные, очи страстные!
Очи жгучие и прекрасные!
Как люблю я вас! Как боюсь я вас!
Знать, увидел вас я в недобрый час!
Ох, недаром вы глубины темней! 
Вижу траур в вас по душе моей. 
Вижу пламя в вас я победное:
Сожжено на нем сердце бедное.
Но не грустен я, не печален я, 
Утешительна мне судьба моя:
Все, что лучшего в жизни Бог дал нам, 
В жертву отдал я огневым глазам!

Повернувшись в Санкт-Петербург надрукував його в „Литературной газете”. http://i045.radikal.ru/0712/2d/01dab0f1205a.jpg Пісня сподобалась  самому Миколі 1, який, як пізніше Сталін, чудово розбирався в поезії. Завдяки царському  сприянню ця пісня стала виконуватися на всіх гусарських вечірках, і аранжувалась самими різними композиторами. Зразу ж пісня стала світовим шлягером, символом російської душі і залишається таким до цього часу...

 Ця закоханість в Машу принесла Євгену лірично-романтичний настрій. У цьому настрої він і пише поему „Богдан”, що відштовхнула від нього Шевченком. Тарас, що вважав тепер  себе справжнім козаком, ще міг вітати романтизацію і ідеалізацію старого села:

                                  „Была пора - оно цвело,




Зернистым колосом его шумели нивы,

Никто в нём бедности не знал,

Казак судьбу благословлял,

И были все, как можно быть, счастливы 


Але захоплення царатом, вкладене у вуста Хмельницького:

 «Столетия царей нам освящают,

Из детства в них привыкли видеть мы

Святую власть помазанников божьих

На недоступной высоте.

А я, простой казак, могу ли думать

Возвыситься и стать на степень эту!»

Абсолютно його не влаштовувало. А написані Євгенієм рядки про сучасність: 

« Под скипетром помазанников Божьих 

   Живет народ счастливо, безмятежно »

 взагалі розлютили. Євген перестав для нього існувати. Він навіть при перевиданні « Кобзаря» в 1844 зняв  присвячення Гребінці з «Перебенді». Для Євгена Павловича наслідком було те, що від нього відійшла українська громада, яка схилялась перед Шевченком. Адже Тарас став з цього часу ( з легкої руки  Кухаренко) «батьком нації». Нічого дивуватися, що після 1843 у Гребінки немає творів українською мовою. Адже пишуть, зазвичай, на тій мові, на якій спілкуються. А спілкувався він тепер  з  Бєлінським, який з-за мовної глухоти  ненавидів всі мови, окрім російської. Бєлінський в ті часи був беззаперечним авторитетом. Ось під його впливом і відмовився Гребінка від української мови, але не відмовився від України. Він продовжував писати про Україну і українців. Звичайно, писав і про петербурзьких чиновників, але в них теж вгадувалися риси українського  характеру. Та і відсутність земляків його тоді не дуже-то і хвилювала. Він напружено працював, закінчуючи  роман «Чайковський» в основу якого лягли сімейні перекази і розповіді сторічного запорожця  Микити Коржа. Нарешті, до кінця року, роман був надрукований в «Отечественных записках».  Э він у мене на полиці. Стоїть поряд з книжками Галон про Анжеліку та Бенцоні про Маріанну. Між цими книжками пролягли півтора сотні років, а різниці у стилі і малюнку героїв не знайдеш. Настільки Євген випередив час...

 Всі прозаїчні твори Гребінки написані мовою його юності, тією мовою, якою писали Гоголь, Данілєвський, Кукольник, Забіла та інші їх товариші по навчанню в Ніжинській гімназії. Не було у той час в Санкт-Петербурзі видання, в якому не друкувалися б твори Гребінки. А  він ще і викладав в 2-кадетському корпусі. Якраз після виходу в світ  «Чайковського» його запросили читати лекції з ботаніки і мінералогії в Інституті Корпусу Гірських інженерів. Брати, Михайло і Аполлон, яких він опікував,  вже служать  офіцерами кірасирського полку в Елізаветограді. Сестра Людмила закінчила інститут шляхетних дівчат і повернулася в Убєжище, де господарством вже займається молодший брат Костянтин. Брат Микола  закінчив Академію Художеств і вже сам себе годував. Євген міг тепер витрачати гроші  на себе самого. Тепер він міг вважати себе заможною людиною. Ось тільки в 1841 він заразився туберкульозом і в сирому петербурзькому кліматі постійно хворів. У 1844 він знов їде на Україну. Дід нареченої все ще не наважується дати згоду на шлюб. Мучить дворянська пиха – він заклав маєток і Маринка тепер виявилася безприданницею. Довелося Євгену вдатися до допомоги братового - Левка Свічки, який переконав Василя Ростенберга, що немає нічого соромного в тому, що Гребінка сам візьме на себе турботу про  маєток дружини. Дід дав згоду і 30 червня 1844 Євген і Маша повінчалися. Через декілька днів від’їхали до  Петербургу.  Тут Євген Павлович приймає запрошення читати лекції із словесності  в Морському кадетському корпусі, не залишаючи лекцій в Інституті Корпусу Гірських інженерів. Не залишає він і літератури. Цього року він пише і публікує свій роман «Доктор», яким так захоплювався Чехів. Роман  написаний незвично для того часу. Спочатку розповідається  про життя  батька героя – типового поміщика Тараса Івановича Севрюгина. Розповідь ведеться на підставі усних  розповідей його сучасників і щоденника, який після смерті старого Севрюгина довго ходив по рукам, поки  не потрапив до антиквара, у якого його і викупив автор. Потім цілий розділ займає щоденник самого героя. Замість переходу, Гребінка пише « Я втомився розповідати; займемося цим журналом, або щоденником, молодої людини: може він пояснить нам подальші події і позбавить мене лінощів від розповіді». Потім ,коли хлопець стає чиновником і перестає вести щоденник(«нудне життя. Нічого записувати») знов виступає автор. Текст роману насичений  величезною кількістю цитат  самих різних авторів, як і епіграфи до розділів, які містять цитати, починаючи  від віршів Пушкіна  і закінчуючи  білоруською народною піснею. Всі герої і антигерої намальовані опукло, не однотонно. Якщо після «Доктора» читаєш  чеховські  повісті, важко знайти різницю в манері  писання  і зображення між Чеховим і Гребінкою.

Завдяки викладацькій роботі і гонорарам Євген вже в 1845 може запропонувати матері 10000рублів на посаг  сестрі Людмилі і залагоджує справи із заставленим і перезаставленим маєтком дружини. А  29 листопада він запрошує Плетньова стати хрещеним батьком донечки Надії. Тоді ж у Плетньова з ним знайомиться Пантелеймон Куліш, що зберіг до кінця життя найкращі спогади про доброзичливого земляка. У журналі «Финський вестник» друкується його психологічна повість «Іван Іванович», а в альманаху Бєлінського «Фізіологія Петербургу» його сатиричний нарис «Петербурзька сторона», замовлений Некрасовим,  у « Отечественных записках» розповідь з народного побуту «чужая голова – тёмний лес» . У 1846 виходять його повість «Лесничий» і розповідь «Пиита». Весною цього року Шевченко оголосив про те, що вирішив об'єднати всі свої твори, написані впродовж трьох останніх років, в збірку «Три літа». Це підштовхнуло Гребінку до видання багатотомної збірки своїх творів. З-за  клопоту над виданням перших томів, цього року він публікується мало, зате в 1847 виходять перші 4 томи. Тоді ж він пише  повість «Заборов», яку взяли в свій « Ілюстрований альманах» Некрасов і Панаєв. На жаль, альманах не був дозволений цензурою. Зате  Гребінкина повість «Приключения синей ассигнации», опублікована в газеті «Санкт-Петербургские ведомости» мала величезний успіх. Успіх мали і його фізіологічні нариси «Провинциал в столице”, “Хвастун», надруковані у  «Современнике». Гонорари від публікацій він витратив на відкриття в маєтку дружини приходського училища для селянських дітей. Відкрив він його 17 травня 1847. Викладачем в тій школі був мій двоюрідний прадід Іван Сиротенко... 

                        Це була остання поїздка Гребінки на Україну. Повернувшись до сирого Санкт- Петербургу він ще встиг випустити повість «Полтавські вечори» і чергові 4 томи своїх творів, але восени загострився туберкульоз і він майже не виходив. Та, не зважаючи на тяжку хворобу, він так і залишався Лицарем. В кінці листопада  трапилася неприємність з викладачем кадетського корпусу Кореневим. Хтось з відвідувачів розповів хворому про це. Сказав, що ніхто не хоче допомогти бідолазі. Євген зразу ж, забувши про хворобу, помчав  до начальства виручати  колегу. На жаль, начальство  було непохитним. Ображений і замерзлий при переїзді відкритою коляскою через Неву, Євгеній Павлович звалився в лихоманці і вже не встав. З(15) грудня 1947 він помер. Заповідав поховати себе на Україні, як в йогго пісні «Козак на чужині»...


 Рідні виконали його бажання і перевезли тіло на Малу Батьківщину, де і поховали його на кладовищі в Марьянівці. Коли в 1895 році  прокладалася залізниця Київ-Харків, вузлова станція, яку звели поряд з Мар'янівкою була названа  ім'ям того, хто об'єднав колись два народи.
Написав Гребінка  46 романів і безліч віршів, повістей, оповідань. При його житті вийшло 8 томи, які відразу ж розкупили. Але пішов він з життя. У 1882 році перевидали його вибране. Тираж так і залишився не розкупленим...


 Коли я вирішив написати нарис про Гребінку, я взяв в науковій бібліотеці університету ім. Франко п'ятитомник Гребінки, виданий в 1957 році. На формулярі до книг стояло 30-40 прізвищ. Тобто за півсторіччя їм зацікавилося менше 40 читачів! Так і залишився він для всіх автором своєї першої опублікованої книжки „ Малороссийские приказки”. А ті, хто став і не став його народом, співають і нині «Когда я ще молодушкой была» і «Очи чёрные». Але ніхто вже не пам'ятає їх автора. Мало того, в Росії його не вивчають, бо вважають українським письменником. У нас ігнорують, бо він більшу частину творів писав російською. Але ж і сам  Тарас Шевченко 70% спадщини залишив написаною російською...


 Гребінка сіяв Добро. Йому найбільше підходить українське звернення „Добродій”. На жаль, ми звикли пам'ятати зло, а не добро....

ЧАСТИНА 4.

 ПОБРАТИМ – ШЕВЧЕНКО І …ЮЗЕФОВІЧА

http://i014.radikal.ru/0712/80/db6325843701.jpg
I тебе загнали, мiй друже единий,
Мiй Якове добрий! Не за Україну,
А за її ката довелось пролить
Кров добру, не чорну. Довелось запить
З московської чашi московську отруту!.. 
         Десь в середині 60-х я працював в Чернігівському Держстандарті. Мотався по області, перевіряючи харчові підприємства. Ось з такою перевіркою і потрапив на Ліновицький цукрозавод|. Керували там мої інститутські однокашники. Поселили вони мене в приїжджій, яка була в затишному флігелі при величезному двоповерховому будинку з колонами,  http://i013.radikal.ru/0712/c2/7474c998c246.jpg що належав колись де| Бальменам. Це було моє перше і єдине знайомство з Малою Батьківщиною улюбленця бабусі Віри Вербицької-Вороної,| графа-бунтаря Якова де| Бальмена. Щасливчика-невдахи в Любові. Сентиментального письменника і художника-гумориста, побратима самого Шевченка. Ще в ті часи я хотів написати про нього повість. Та аж надто незрозумілим він виглядав в розповідях моїх бабусь - нещасний бідний граф, в якого закохувалися перші красуні Чернігівщини , а він і так не зміг одружуватися на коханих. Щоправда,  знайомство  з його родовим маєтком, в пух, і прах розбивало ті плітки бабусь| про його бідність. Велична кам'яниця з колонами| http://i045.radikal.ru/0712/22/da762fa786a0.jpgбула нічим не гірше Лизогубівської в Седнєві, а парк гектарів в 16 набагато краще Седнівського, він  нічим не поступався знаменитому в ті часи Тростянецькому дендропарку| (Не шукайте сьогодні того Тростянецького дендропарку|. Був я там в 2001. Знищили його забудови «новоукраїнців» та звалища сміття в непролазних хащах. Навіть місцеві не знають про його існування. Лише люди похилого віку посилають туди, до лікарні. Там  колись був той дендропарк|, створений князем |Голіциним. Красивий, знаменитий, нині кинутий, забутий ). Зараз настав час підсумовувати прожите, віддавати борги. Ось і хочу віддати данину пам'яті веселому побратимові Тараса Шевченка -Якову| де| Бальмену.


Рід Бальменів дуже древній і походить від Шотландського роду Рамзай, відомого з 12 сторіччя. Карлом 1 в 1825 їм надано баронство Рамзей де Бальмен (Balmaine). За Яковим 2 вони перейшли до Франції і прийняли там прізвище де Бальменів. Деодат де Бальмен( Богдан Федорович)при Анні Іоанівні у 1736 вступив в російську армію майором.  Його син , граф Антон Богданович де Бальмен був головним директором сухопутного кадетського корпусу, курським і орловським генерал-губернатором і нарешті начальником військ на кавказькій лінії.Від шлюбу з графинею Девієр у нього було два сина. Граф Олександр Антонович де Бальмен, генерал-майор був російським комісаром на острові Святої Олени, куди заслали Наполеона. Граф Петро Антонович де Бальмен і був батьком нашого героя – Якова де Бальмена.

                Народився Яків в їх Ліновицькому родовому маєтку  16.07.1813. Правда, маєток  не зовсім був їх  родовим. Не Бальмени його будували. Започаткували його в 18 столітті вихідці з Болгарії Стоянови.  Десь в 90-ті| роки 18 сторіччя викупив його у них сенатор Олександр Федорович Башилов. На місці маленьких стоянівських| будиночків спорудив розкішний  двоповерховий особняк з колонами, поряд поставив два вишукані флігелі. Розбив  прекрасний ландшафтний парк на 16 гектарах, при в'їзді до якого спорудив  сторожову башточку в стилі рококо, а біля будинку  білокам'яну церкву. Коли ж віддав за Петра Антоновича де| Бальмена улюблену дочку Софію, дав їй в придане це маєток.

               Хресними батьками Якова були маршалок губернського дворянства  князь Яків Лобанов-Ростовский| і княжна Тетяна  Густовна Волховська ( та „Старенька мати|”, яку згадував в посиланнях Шевченко).

               Був  Яків старшим сином, тобто спадкоємцем батьківського багатства.  Мати  народила ще 5 дітей, але двоє з них померли, так що в живих залишилися тільки брати Сергій і Олександр та сестра  Наталя.

              В ті часи дворянські діти повинні були вчитися в гімназії. Але чим багатше був дворянин, тим пізніше віддавав він своє дитя в гімназію. Спочатку навчали дітей у себе вдома. Так і Яків, втім,  в дитинстві його називали Жаком, навчався удома. http://i045.radikal.ru/0712/fe/b6f378bb4695.jpg  Вчителями його були  швейцарець Юлій Петрович Маті, німець Падаш і прекрасний художник Карл Ребус. Про якість того домашнього навчання  говорить хоч би те, що в заяві про допуск на іспити за 7 клас Ніжинської гімназії вищих наук він пише, що вдома пройшов курс наступних наук: свяченої  історії, російської граматики, риторики, логіки, літератури, географії, загальної історії,  арифметики, алгебри, геометрії, тригонометрії, планіметрії, диференціальної і інтегральної математики, загальної фізики, природознавства та мов: німецької, французької  та латині. Знаєте, я колись тримав в руках дідів атестат про закінчення гімназії. Там були не більше 2/3 предметів з перерахованих Яковим. У 1830 році Яків  відмінно склав іспити за 7 клас і був зарахований вільнослухачем тієї знаменитої Ніжинської гімназії. Тільки не зовсім вдалим виявився час  для  знайомства з гімназією. Якраз у розпалі була знаменита «Справа про вільнодумство». Розігнали  найпопулярніших викладачів на чолі з колишнім в.о. директора К. В. Шапалинським і  М. Р. Білоусовим. Нудно і тоскно стало в гімназії. Слава богу, Яків був  вільнослухачем і міг вибирати, на які лекції ходити, а які ігнорувати. Але не думайте, що він зловживав своїм правом вільних відвідин для того, щоб гуляти. Якщо він не йшов на лекцію, то відправлявся в бібліотеку. Тому і був першим учнем в класі, отримував почесні грамоти, заносився в книгу пам'яті класу  і книгу чести гімназії. Правда, ті старші класи в   ніжинській гімназії  були не великими, не більше дюжини студентів. Та зате, які це були студенти -  Вася Прокопович, в майбутньому викладач кадетського корпусу, письменник, громадський діяч. Вася Халупко, в майбутньому начальник канцелярії департаменту гідрографії військово-морського Міністерства, мандрівник, письменник. Майбутній відомий юрист, чиновник Міністерства Юстиції - Владислав Халупко. Майбутній  директор Чернігівської гімназії Григорій Гудима,  майбутній письменник Петро Катеринич. Якова батько поселив на квартирі професора Соловйова. Тут же  жили земляки Якова, сусіди по маєтку, Євгеній Гребінка, http://i023.radikal.ru/0712/f9/e1f697fe1c51.jpgстарший його на рік, і молодший  на рік Саша Афанасьєв http://i049.radikal.ru/0711/28/7e68402c71d0.jpg (Чужбинський). Але більше всіх здружився Яків з сином викладача  повітового  училища п Льонею Руданським, майбутнім героєм кавказьких воєн, генерал-лейтенантом, письменником. У них були загальні погляди на літературу, мистецтво, науку, однакове відношення до життя і до оточуючих. Та і вчилися вони плече - в плече, обидва були першими учнями. Дні занять йшли непомітно. Наступив 1831 рік. Перед новим  Роком, а він тоді наголошувався 13 січня, Яшина хресна мати княгиня Тетяна Волховська влаштовувала грандіозні бали. Цього разу і Яшина мати нарешті  вирішила представити Вищому Світу Полтавщини свого  сина.  Яша із захопленням прийняв материну| пропозицію. І ось 11.01.31 вони приїжджають на бал до Волховської|, що відвела улюбленому хрещеникові  «навіки» окрему кімнату в своєму маєтку. І тут сімнадцятирічний| гімназист зустрів, і закохався з першого погляду в свою кузину, 16 літню  красуню Софію Вишневську, теж хрещеницю Волховської. От як він сам описує ту першу зустріч:

          «Возле стола ходили две девушки, но я видел  только одну – высокую, стройную в голубом платье, с каштановыми локонами на нежных плечах. Нет, это была не девушка, не женщина – это был ангел, божество, что-то невозможное».

           Яків  і сам був високий, стрункий, дуже гарний, умів захоплююче| розповідати  про найзвичайніші  речі. Не дивно, що дівча, що вперше вийшло в світ і саме закохалося в нього по вуха. Вони вже не бачили нікого, окрім один одного. Щебетали, усамітнюючись в  в затишних паркових альтанках. Вони вступили в свій, особливий світ Любові, в якому, здавалось, більше нікому не могло бути місця. Але Якову мало було бути одному з коханою. Йому потрібний був хтось, з ким би він міг ділитися своїми переживаннями, кому б він міг розповідати про свою любов до Софії. Йому потрібний був старший Друг. Справжній Друг. Ідеал Чоловіка. І такий ідеал чоловіка, він зустрів на тому ж балу. Це був сусід  Вишневських, герой російсько-турецької війни, тридцятирічний красень  штабс-капітан| Михайло Юзефович. Всі ми знаємо його по справі про Кирило-Мефодіївське братство, у справі підготовки „Валуєвського” та „емського”указів. Звикли бачити в нім брудного донощика.
 
Та не вписується він в прокрустове ложе догм сталінської епохи і наших пустодзвонів. Це ж тільки завдяки йому стоїть біля Святої Софії пам’ятник Богдану Хмельницькому. Це ж він був кращим другом Пушкіна, Лермонтова і багатьох декабристів, від яких ніколи не відрікався. Та і брудним донощиком він не був. Він був кращим другом-наставником  Костомарова і Куліша, йому довіряв свої папери Тарас Шевченко. Щоб не повертатися потім до цього питання, розповім про той горезвісний| епізод з арештом  Костомарова. Давши жандармам, наказ заарештувати братчиків|, у тому числі і Костомарова, генерал-губернатор | Бібіков негайно повідомив про це і помічника опікуна учбового округу Михайла Юзефовича. Той серед ночі побіг на квартиру до Костомарову, щоб попередити| приятеля про обшук. Гарячково почали знищувати компрометуючі  папери. Жаль було Костомарову знищити  «Закон божий, або книгу буття українського народу», перероблений братчиками| твір, переданий їм  Яковом де| Бальменом. Протягнув він його Юзефовичу, щоб той заховав у себе. І тут розлітаються двері і в кімнату ввалюються жандарми. Приятелі застигли від несподіванки. Першим опам'ятався Юзефович. Він протягнув жандармському полковникові рукопис, який так і не встиг заховати, і заявив, що Костомаров вже признався в скоєному| і, на знак глибокого розкаяння,  передав йому особисто в руки цей протиурядовий опус.

               Він хотів врятувати себе і приятеля. Врятувати він то врятував, але сам навіки увійшов до історії, як Іуда. При цьому син його Володимир був активним діячем Київської „Громади”, а онук так той навіть взагалі був революціонером...

Але повернемося в той далекий  1831 рік. На бал до княгині Волховської в Моїсєєвці... Зіркою того балу  був схожий на лорда  Байрона,  такий же романтично-красивий і кульгаю чий на поранену  ногу, штабс-капітан Михайло Володимирович Юзефович. Груди його прикрашають ордени, обличчя робить мужньо-прекрасним шрам від шабельного удару. Він і сам, як Байрон вважає себе поетом. Та і не тільки він, Олександр Пушкін про зустріч з М|. Юзефовичем в своїй «Подорожі в Арзрум» і теж називав його поетом. У 1880 Михайло Володимирович випустить книжку споминів про свої зустрічі і дружбу з Олександром Сергійовичем і побратимство з Левком Сергійовичем...

Потрібно сказати, що не юний Яків шукав дружбу з бойовим офіцером Юзефовичем. Михайло Володимирович сам першим запропонував йому Дружбу. Річ у тому, що сусід Вишневських давно вже був закоханий в Софію, яку колись дитинчам  на руках носив. Тепер він готовий був носити її на  все життя, що залишалось. Він і на бал приїхав для рішучої розмови з нею. Але біда - на тому балу всі жінки були у його ніг. Кожна готова була стати його рабою кохання. Кожна, окрім Софії. Та його просто не помічала. Та вона взагалі нікого, окрім свого Яшеньки не помічала. Михайло Володимирович вважав, що це дитячі дурощі, які швидко проходять. Але саме після таких дитячих дурощів серця відкриються до справжньої Любові. І щоб ця Любов була саме його, облогу Софії він вирішив почати з дружби з її  нинішнім  коханим. Яків був в захопленні від знайомства з бойовим штабс-капітаном. Його  ідеалом справжнього Чоловіка, такого, яким він сам мріяв стати.
 Він із захопленням прийняв його дружбу, навіть присягнувся, що служитиме в його ескадроні. Юзефович став повіреним в його любовних справах. Уявляєте, як відчував себе нещасний Михайло Володимирович, по вуха закоханий в Софію і вимушений  не тільки приховувати свої відчуття, але і вислуховувати слововиверження її коханого. Слухати, як вона  сама призналася тому в любові і прихильно прийняла пропозицію про шлюб! 
Засмучений Юзефович навіть надрукував в «Одеському альманаху» за 1831 рік (т.26 №1-2,стр.193 і 260) два вірші  присвячені «С.Г.В-ой» в яких із захопленням описує прекрасний її образ і передрікає страждання і ранню смерть. При цьому в другому вірші він докоряє її за миті розбещеності, до яких  вона вдалася в «жахливо фатальні миті». Не варто було Якову присвячувати, кого б то не було в свої інтимні  справи...

25 травня 1831 року в Моїсєєвці знову відбувся грандіозний  бал. Звичайно, на цьому балу були і Яків і Софія. На цьому балу з'явився і новий претендент на руку і серце Софії. Це був син маршалка повітового дворянства штаб – ротмістр Платон Закревський. Про його ”подвиги” Яша чув від старших гімназистів.. Платоша вчився разом з Петром Мартосом та Нестором Кукольником і прославився витонченими знущаннями над наглядачами гімназії. Такий суперник лякає. Ось що  записав Яків в своєму щоденнику:  «Закревский откровенно ухаживал за ней. Он – гвардеец, ротмистр, хорош собой. Ловок и был в высшем свете. Знает, как очаровать девушку, девушку неопытную. Она, наверное, полюбит его». 
 Марно хвилювався Яків. Волховській  Платон Закревський  чомусь був антипатичний. Мабуть вона передчувала, що у кінці життя він відсудить її маєтності. То ж Волховська заборонила хрещениці навіть думати про нього. Та тій, окрім як про її Яшеньку, і думати ні про кого не хотілося. Але для Якова той бал і ті нахабні залицяння Закревського стали поштовхом: 5.06.31 він записав в щоденнику:
 «Я хочу писать повести. Буду писать пока только для себя… Я не могу больше скрывать в груди  чувства, они душат меня” І він написав своє перше оповідання. В ньому, як і належить, були  героїня, герой і  антигерой|. Героя, звичайно, він списав з себе і Юзефовича: «Юзефович, его характер, его усы, его молодецки разрубленная физиономия нужны мне в моей повести…». Героїня, звичайно, була списана з Софії, а ось антигерой| це копія Платона Закревського. Читати ту повість він довірив тільки своєму другу Льоні Рудановському ну і, звичайно, Софії. 

Вони з Софією, користуючись правами родичів, майже весь вільний час тепер проводять разом. Та і не тільки вільний. Замість бібліотеки тепер Яків частенько виїжджає до Софії. Скоро любовні відносини хрещеників стали відомі Волховській. Старенька була з  епохи вільних відносин  Катерини 11, її не хвилювало, чим там займаються хрещеники. Аби про шлюб не думали. Якщо ж цій дітворі захочеться мати власних дітей, то для Софії вона знайде багатого і досвідченого чоловіка, а для Якова у неї є на прикметі  дочка її багатющої племінниці. І маєтки у неї є, і собою красна, і фігура воістину рубенсівська|. Що ще чоловікові треба! А щоб  хрещеник таки не натворив справ, упрохала колишнього  коханця, генерала Сумарокова, написати батькам Якова лист з пропозицією влаштувати його  в Петербурзьке військове артилерійське училище. Це училище готувало артилерійських офіцерів гвардії. Батьки були у захваті від такої пропозиції. Яків був у відчаї від того, що зруйновані його плани відносно Софії. Він навіть захворів  і валявся з температурою  мало не місяць. З-за хвороби про училище забули. Влітку він першим склав випускні іспити і отримав право на чин 12 класу, тобто так, як  випускник університету, що захистив кандидатський диплом.


Він відчував себе вже дорослою людиною. Вважав, що має повне право одружуватися. То ж поїхав в Моїсєєвку, щоб| обговорити умови шлюбу з Софією. Але бабуся не дрімала. Вона знайшла Софії нового «вигідного» жениха – старого холостяка Миколу Маркевича. http://i013.radikal.ru/0712/b1/c8399e255b26.jpg Вона навіть возила  в травні місяці до нього на оглядини Софію. Коли Яків прибув в Моїсєєвку, то якраз потрапив на заручини Софії і Маркевича. Він пише в щоденнику: «Как я вымучился за эти дни и злейшему врагу не пожелаю, разве что Маркевичу. Вот чем окончился сон моей юности. Вот как я вступаю в жизнь. Вот те радости, что улыбались мне в будущем…»
З горя Яків звернувся до свого старого друга Юзефовича  з проханням виконати ту колишню обіцянку - взяти на службу в його ескадрон. Адже він тепер закінчив навчання, отримав чин і  мав повне право поступити на службу відповідно до цього чину. Написав він і про гіркий кінець своєї любові. Юзефович, котрий сам стільки років був закоханий в Софію, поспівчував другу  і  зробив все, щоб його зарахували унтер-офіцером до нього в   Білгородський уланський  полк, розквартирований в Чугуєві. Навіть поселив його в своїй квартирі. На прохання Якова, звання унтер-офіцера змінили на юнкера. Прийнятий він був понад штатний розклад, тобто потрібний був «як п'яте колесо у возі». Прослужив він в полку з 20.10.32 по 6.02.1837. Роботою його, позаштатний|, не перенавантажували, так що мав достатньо вільного часу, щоб писати те і так, як душа бажає. У Чугуєві він написав свої великі повісті - «Вигнанець» (у ній  він перший в Росії  написав схвально про декабристів) «Самовбивця», «Пустеля» і купу  дрібніших  оповідань і розповідей. У рукописах вони ходили серед друзів - офіцерів. Кращий примірник  він переплів і відвіз додому в Ліновицю. Там він і зберігся у вигляді  рукописної збірки «Собрание повестей одна другой  глупей».

           В кінці грудня 1832 , у зв'язку із запрошенням з гімназії приїхати на урочисте вручення документа про закінчення, він отримав місячну  відпустку. Побував в Ніжині. Отримав  свідоцтво. Часу було ще пре достатньо, ось і поїхав на традиційний| бал в Мойсєєвку. Тут від когось з Вишневських дізнався, що Софія так і не вийшла заміж за Маркевича і живе зараз  в Києві у старшої сестри Уляни, що вийшла заміж за генерал-лейтенанта Глінку. Поїхав назад до частини. Та ночами не спав. Снилась Софія, снились їх зустрічі. Влітку йому привласнюють корнета  і,  отримавши в кінці жовтня  відпустку, корнет де| Бальмен мчить до Києва. Соніна сестра Віра розповіла йому, як хресна, поза Софіїної волі, організовувала ті заручини. 
Його серце знову переповнює кохання до Софії. Вони знову проводять разом всі вільні хвилинки. http://i043.radikal.ru/0712/f1/5f71e86fa3b9.jpg
Окрилений повертається назад в полк. Роботи так і не додалося, так що складає  нові оповіданні і розповіді.  Приїжджає в короткочасну  відпустку на черговий січневий бал в Моїсєєвку і дізнається, що бабуся знову сватає Соню. Цього разу за полковника Бріггена. Соня с плачем каже, що повіситися, якщо її видадуть за цього потворного і злого німця. На цей раз Волховська відступає. 

28.11. 1834 Якова спіткало горе. Померла мати, яку він так любив. Майже місяць прохворів Яків, а коли трохи відійшов, поїхав до Києва шукати утіхи у коханої. Генералові Глінці чесно сказав, що любить його невістку і збирається на ній одружуватися. Матінка перед смертю дала благословення на цей шлюб. Глінка дав слово не чинити перешкод. Та це не вмилостивило бабусю. Вона викликала  до себе Петра Антоновича де| Бальмена. Невідомо, про що вони говорили за закритими дверима його кабінету, (мої бабусі  пліткували, що вона повідомила батьку Якова про те, що їх покревність з Софією  набагато ближча, ніж дозволяється шлюбом ). У всякому випадку, повернувшись додому, батько сказав Якову, що під загрозою  вічного прокляття не допустить цього шлюбу. Яків у свою чергу присягнувся йому, що не одружується ні на кому, окрім Софії.  Настало літо 1835.Михайло Юзефович після 15 років непорочної служби надали| річну відпустку. Знаючи про фіаско з шлюбом між Софією та Яковом, він виїхав у відпустку з твердим наміром  одружитися на Софії. На жаль, запізнився! Волховська вже видала Софію заміж за начальника таємної канцелярії генерал-губернатора Бібікова – Миколу| Еварестовича Пісарева (1805-1884).
 
Микола Пісарев був фігурою дуже колоритною. Якщо Ви дивилися серіал по творах Крестинського «В трущобах Петербурга», то| образ князя Миколи Еварестовича, котрий вийшов у відставку після роботи в розвідці і контррозвідці, якраз і списаний  Крестинським з Пісарева. Юзефович таки  потрапив на весілля Софії. Але не нареченим, як мріяв колись, а другом дитинства,  другом сім'ї.

          Як колись з Яковом, подружився Михайло Володимирович і з Пісаревим. Той запропонував другу сім’ї кинути армію і прийняти посаду інспектора шкіл Київського учбового округу. Юзефович, щоб бути поближче до Софії, прийняв пропозицію. Через якихось півтора роки по протекції Пісарева він став помічником  опікуна учбового округу.

         Що стосується  Якова де| Бальмена те він продовжує служити в полку.1 листопада 1835 йому привласнюють звання поручика. Нове звання не додало роботи. Продовжує писати оповідання.  4.02.1837 його переводять в Ахтирський гусарський полк, що входить в дивізію генерал-лейтенанта Глазенаппа, що давно вже  знав і батьків   Якова, і його самого. При такому відношенні дивізійного, служба була зовсім не в тягар. На жаль у Глазенаппа він прослужив всього рік...

 
в| січні 1838 Яків отримує призначення  ад’ютантом| генерал-лейтенанта Шабельського, штаб якого розташовувався в польському  містечку Красноставі. Яків виїжджає в цей невідомий Красностав. Його оточують зовсім нові люди, зовсім з іншими звичками і устроєм. Якщо раніше і в Білгородському уланському  і в  Охтирському гусарському полках  всі тільки і говорили про Пушкіна, Жуковського, Гоголя, то  тут в Польщі ті російські письменники опинилися не в шані. Тут взагалі більш цінували  театр та картини.

 Саме тут Яків захопився малюванням і створив цілу галерею  малюнків з буденного життя товаришів по службі. Ці малюнки і зараз вражають експресією і дивовижним трохи глузливим реалізмом, якому міг би позаздрити засновник  критичного реалізму, приятель Шевченка по  Академії Павло Федотов. http://i008.radikal.ru/0712/e2/55ee4bde3035.jpg
Тут в Красноставі він подружився із земляком – Семеном Хмельницьким, що мав масу друзів серед місцевих поляків. Хтось з них  приніс друзям  заборонену «Книгу народу польського і пілігримства» Адама Міцкевича. Книга так сильно вплинула на Якова, що він почав перекладати її на  російський, змінюючи відповідно до регалій | історії Російської Імперії. Це саме той рукопис, який в 1844 році передасть Костомарову Семен Хмельницький  і яка стане одним з основних доказів «революційності» Кирило-Мефодіївського братства.

 Над тим рукописом попрацювали і Опанас Маркович, і Пантелеймон Куліш, і Микола Гулак, та і сам Костомаров руку доклав. Разом вони перетворили  її на «Книгу буття українського народу» або «Закон божий». В кінці 1839  його полк повертається на Україну і дислокується  в Умані. Звідси до  рідної домівки  рукою подати. На різдвяні свята, як і колись, приїхав на бал до Волховської. Не було вже на балу ні Софії, ні Юзефовича. Зате знову зустрів там  Закревських. Молодша – Марійка| Закревська явно була ним захоплена. Платон був з юною дружиною. Після того балу Віктор Закревський став найближчим приятелем Якова...


 З цього часу при всіх поїздках додому він завертав до Закревських в Березову Рудку. http://i039.radikal.ru/0712/9a/6402de06bc1a.jpgТут збирається суспільство «Мочеморд»,  створене| Віктором за образом і подобою «Всепьянейшего Собору» Петра Великого. Для Якова в постійне користування  відводиться кімнатка у флігелі http://i005.radikal.ru/0712/3d/1dee0bc21487.jpgТут він читає Машеньці Закревській і її старшій сестрі Софії  свої  оповідання. Більше всього захоплюється Софія. Але Якову соромно друкувати їх під своїм ім'ям. Аж надто вони романтично-сентиментальні|. Коли він в цій альтанці http://i021.radikal.ru/0712/ae/ba7f6a083d36.jpg освідчився Маші, вона лукаво посміхнулась і заявила, що пересвідчиться в його почуттях, якщо побачить ці оповідання надрукованими. Якщо стидається, то хай вони будуть  під іменем її сестри - Софії Закревської. 

Яків просить дозволу у Софії надрукувати їх під її ім'ям. Вона погоджується.На початку червня Яків їде до Петербургу, щоб старий приятель по гімназії Євген Гребінка допоміг йому надрукувати ті майже пародійні «Листи» в яких інститутка Глафіра виливає душу своїй подрузі Олені про перипетії  своєї любові з молодим офіцером Валентином Михайловичем. Все ті любовні перипетії|, які були колись  у нього і Софії. Все, що було написане в його давнішньому щоденнику. Надруковані ті «Листи»  в  « Вітчизняних записках» в кінці 1841.Таки допоміг приятель Гребінка. Тоді ж в Петербурзі у Гребінки  Яків зустрівся і з Шевченком, завсідником Гребінківських  „п’ятниць з горілкою під сало|»...

       Бабусі розпускали плітки, що це саме він був тим шалапутом|, який зманив Тараса Шевченка, який щойно отримав перший в житті гонорар за книжку „Кобзар”, махнути з ним на море до  Одеси. Але мені, щось не віриться. Адже сам Яків де| Бальмен в Одесі зафіксований літом 1842, а| не 1841 року, коли Тарас прогуляв пару місяців занять. У Одесі тоді служив не він, а його брат Сергій де| Бальмен. Бабусі пліткували, що їхали вони до Одеси через Борзну і погуділи там недільку за горілками Віктора Забіли...

          У цьому ж 1841 Яків узялося  створити альбом, з переписаного польськими буквами Тарасового «Кобзаря» і ілюстрацій до нього. Як ви бачите з цих малюнків,  на них Шевченко дійсно такий, яким він був в 1841, а| всі малюнки повні властивою Якову експресії і легкій пародійності.

     1842 знову проходить в роботі над  оповіданнями, внаслідок чого в «Вітчизняних записках» т.26 № 1-2 за 1843 рік  друкується його повість «Ярмарок», знову  за підписом С.Закревська. Влітку 1843 він отримує чергову відпустку. 29.06.1843 він знову на балу у Волховської.  Тут він зустрічається із старими друзями -| Гребінкою, Афанасьєвим-Чужбинським  і новим другом - Тарасом Шевченком. Ночують вони  в його особистій кімнаті, закріпленій за ним Волховською ще з днів юні. Після балу вони утрьох їдуть спочатку до Яготину, потім до Закревських, потім в маєток Бальменів. Тут Тарас займається Платоновою дружиною – Ганною Закревською, а Яків – Машенькою Закревською. 


Довго ще вони згадували ті вечори і ночі в Зеленій Рудці, коли Тарас відпочивав у нього в Ліновиці. Тарас любив полежати у затінку  під могутнім дубом в його садибі. Зараз під тим дубом в Ліновіцькому парку стоїть пам'ятник  Кобзареві.

     На зимові свята він знову  короткострокову відпустку проводить у Закревських. Обговорює з „мочемордами”,  свій майбутній альбом  Шевченкового «Кобзаря». Після цього, повернувшись до Одеси, де він тоді служив ад'ютантом генерала Данненберга, він віддає  альбом переплести. У тому альбомі не тільки його малюнки. 24 ілюстрації зробив його двоюрідний брат М.Башилов. Сам Яків виконав 28 ілюстрацій, в основному до «Гайдамаків» і «Гамалії».http://i011.radikal.ru/0712/e0/c22cdc8b537e.jpg
       З  1844 року він разом з корпусом в Дагестані, де російські війська тіснять чеченців Шаміля. Яків – ад'ютант  генерала  Лідерса. Йому абсолютно не подобається ця незрозуміла війна, коли тобі в спину може запустити ніж навіть сторічний дід або мала дитина. В той же час генерали, за традицією, що збереглася і донині, рапортують про чергові перемоги. Над ким перемоги?  Обурений Яків де| Бальмен  малює карикатуру http://i047.radikal.ru/0712/57/695188ac90cd.jpg   На передньому плані величезна афіша з написом «Соте і останнє підкорення Кавказу» а нижче  меншими літерами «Великий спектакль перед походом генералів і До...».Під тією афішею лялька Миколи 1, а| перед ним  люди, що протягують мішок з мільйоном червонців. Хтось із  знайомих Якова, бажаючи вислужиться, віддав той малюнок генералові Лідерсу. Той передав по інстанції. Останньою інстанцією був цар.  Завдяки цьому малюнок і дійшов до нас.

      В липні  1844 Лідерс по службовим справам їде  в Одесу. Захопив с собою і Якова де Бальмена. У Якова з’явилась можливість забрати свій альбом у палітурника і переслати його  Віктору  Закревському він написав в супровідній записці: «Посылаю тебе, любезный Виктор плоды нашего труда – моего и Михаила Башилова. Все главы произведений Тараса с виньетками. Они написаны латинскими буквами, чтобы если придет фантазия Тарасу издать их за границей, все могли читать, особенно поляки. Это не подарок тебе. Посылаю только для сбережения. Сохрани с надлежащей тщательностью. Именно тебя избираю, как человека, который чувствует и понимает смысл многих виньеток без пояснения. Надеюсь на тебя, как на каменную гору…»

      Після загибелі Якова Закревський передав альбом Тарасу. Тарас, що не любив, та і  не мав можливості, тягати з собою по всій Україні паперу, віддав його на зберігання  Михайлу Юзефовичу. а той передав своєму другу Костомарову. Зберігався там він до обшуку в  горезвісному 1847. Звідти потрапив в архів 111 відділення, де і  зберігався всі часи лихоліття.   

     А зараз про те, як загинув Яків де| Бальмен. Ми не знаємо і ніколи вже не дізнаємося  справжніх обставин його загибелі, як не знаємо всіх обставин загибелі тисяч наших вояків в  Афганістані, російських  - все в тій же же Чечні. Знаємо лише те, що головнокомандувачем тоді був Одеський генерал-губернатор кн|.Воронцов, що розгубив за час губернаторства всі свої військові навички. Знаємо, що 13.07.1845 о третій ранку генерал Лідерс повів свій корпус в наступ на Дарго.

 Наступ закінчився тим, що корпус виявилася відрізаним від основних сил. Довелося відступати. Зупинившись у відкритій ущелині, Лідерс послав свого ад'ютанта  Якова де| Бальмена до Воронцова, повідомити про стан справ. Коли основні сили пробилися до корпуса   Лідерса, виявилось, що Яків  не дійшов до Воронцова, як не дійшов до Лідерса ад'ютант, посланий Воронцовим. Кинулися на пошуки зниклих. Об’явили велику нагороду тим, хто знайде їх тіла. Нікого так і не знайшли. Знайшли тільки сумку де| Бальмена з його малюнками. Передали його до Петербургу. Альбомом зацікавився Цесаревич, майбутній імператор Олександр 11.Завдяки його особистому архіву той альбом і дійшов до наших днів.

     Так загинув побратим Шевченко, багач, граф і в той же самий час бунтар. Це він був натхненником «Закону божого|» або «Книги буття українського народу»-|  програмного документа Кирило-Мефодіївського братства. Це він був натхненником одного з найсильніших творів Тараса Шевченка  «Кавказ». І це все, що про нього ми поки знаємо. Господи! Пошли йому свого Ніколаєнко!..
 ЧАСТИНА 5

СПІВЕЦЬ ЄДИНОЇ ЛЮБОВІ І АВТОР ТИСЯЧИ ГОРІЛОК

http://i046.radikal.ru/0712/12/75e0b2af7854.jpg
          Як не дивно, у вчорашнього кріпосного Тараса Шевченка, побратимами були аристократи, та ще і іноземного коріння. Такі, як барон Вася Штернберг, http://i007.radikal.ru/0712/97/69ae6abea10f.jpg як граф Яків де| Бальмен http://i014.radikal.ru/0712/80/db6325843701.jpg., як нащадок русинських князів Нестор Кукольник http://i046.radikal.ru/0712/17/c70adce1c6ff.jpg.Серед цих аристократів був і Віктор Забила. Забілам також приписували, що рід їх веде початок від італійського архітектора, виписаного Іваном  Грозним для будівництва кремлівських укріплень. На жаль, не варто вірити  знаменитому словнику Брокгауза і Єфрона! Так, на  Чернігівщині і Полтавщині, дійсно, в дворянських книгах записане численне потомство Роду Зебелло.http://i027.radikal.ru/0712/65/2510d0ed061c.jpg Але предком  Віктора Забіли був управитель королівських маєтків на Борзненщині Петро Михайлович Забіла, що перейшов в 1648 році до Хмельницького. Помер він в чині генерального обозного (вищий чин після гетьманського) в 1689 році, маючи 109 років. Всі його нащадки були сотниками, полковниками, а після ліквідації козаччини|, суддями  і  чиновниками. Все відрізнялися завидним довголіттям. Батько  Віктора - Микола Карпович, Борзнянський мировий суддя, одружився на внучці самого гетьмана Полуботка - Надії Рибі, що принесла йому  в придане сотню кріпосних і 400 десятини землі (десятина = 1.025 га|). Він і сам не був бідним. Було у нього до тисячі десятин землі. Тільки зайнята вона була переважно  лісом. В'язи, липи, клени приховували дикі груші і яблуні. Серед кущів глоду|  ховалися вишневі і сливові дерева, на узліссях червоніла горобина і калина. Було в його лісі декілька пасік. Пасікою в ті часи називалася розчищена від дерев поляна, на якій стояло декілька  колод-вуликів (про рамкові вулики тоді ще не чули і  вуликами служили видовбані колоди або  колоди із стовбура дерева, вирізані з дуплом). Такі пасіки у нього були на узліссях, по сусідству з лугами і гречаними полями. У липняку вулики у нього стояли прямо на деревах.http://i004.radikal.ru/0712/63/0bc29302b511.jpg Завжди у нього в прохолодному омшанику стояли бочки з ароматним луговим, гречаним, польовим, малиновим, буркуновим, липовим і іншими медами|... 

  В ті часи дворяни мали монополію на винокуріння. Була винокурня і у Миколи Карповича. http://i031.radikal.ru/0712/77/bca208a1a1c5.jpg Правда, його дворянська винокурня – це не завод, а всього на всього, сарай з п'ятивідерним  мідним перегінним кубом та двадцятивідерним залізним  казаном для варки затору. Зате від батька йому дісталися рецептури горілок і медів|, що перейшли в спадок від самих Розумовських і Полуботок. Микола Карпович і сам любив винаходити і виготовляти  усілякі настоянки і горілки. Весь вільний від суддівських справ час, він проводив на винокурні. Вільного часу у нього було удосталь, адже мирові судді переважно займалися сімейними справами та  поділом спадку. Кримінальні справи були поза їх компетенцією. Отже міг філософствувати і винаходити горілки. Горілки в ті часи робили в кожній поміщицькій садибі, а ось медоваріння було справою обраних. Це горілку можна було гнати з дешевої сировини. Для медів| потрібний був монофльорний мед, і хороші кислі ягоди. Хай у нього були тільки дички, але вони якраз були потрібної терпкості і кислоти! Перед бродінням сік| з медом дуже сильно уварювали. Вихід продукції був зовсім низьким. Процес бродіння і виброджування був дуже тривалим. Отже це було дуже дороге задоволення! Зате, правильно зварений і правильно витриманий мед був невимовно приємний на смак і звеселяв навіть переконаного песиміста. Саме тому поміщики-медовари вважалися елітою суспільства, обиралися предводителями дворянства і мировими суддями. Але не тільки звеселяючими медами| був знаменитий Микола Карпович. Він створив і відродив  незліченну кількість горілок, які гріли тіло, веселили душу.  Народила дружина йому трьох синів. А коли вона була вагітна дочкою, на Різдво 1809 року, Микола Карпович  створив на її честь дуже смачну і ароматну горілку. Та він так надегустувався| тим підступним своїм винаходом|, що в заметіль  не дійшов 100 метрів до рідної домівки.  Так і замерзнув в різдвяну ніч, занесений завірюхою, з барильцем тієї «дуриголовівки|», (так її назвали потім) під боком.

Молода вдова, народивши через декілька місяців донечку, залишилася одна, з чотирма малими дітьми на руках. Жінці, звиклій до того, що спочатку всім командували  батьки, а потім господарював чоловік, довелося самій вести господарство.                                                                                                                                                            Не змогла справитися. Довірилася управителям. Що не розікрали  ті управителі, розграбували в 1812 наполеонівські війська. Нема за що було навіть  навчати дітей. Добре хоч,що  вона сама була грамотною і змогла всіх їх навчити грамоті вдома. Але в ті часи обов'язком дворянина було служити. А для того, щоб  мати право служити на державній службі, чи в армії, треба було закінчити гімназію. Коли Віктору виповнилося 12 років, вся рідня збунтувалася і змусила таки Надію віддати сина в  Московську чотирикласну губернську гімназію. Чому в Московську,  адже поряд в Ніжині  відкрилась  одна з кращих в імперії гімназій, рівноцінна  університету? Та тому, що її директор  Василь Кукольник, після співбесіди з Віктором, порахував  його   негідним цього закладу.  Лише після смерті Кукольника  вдова змогла перевести сина до Ніжина. У 1822 г став він учнем 3 класу першого періоду (всього в гімназії були 3 періоди по 3 роки навчання і випускники її отримували атестат, рівноцінний університетському диплому.)

           Не дуже то гостинно зустріли гімназисти  напівзлиденного «хохла» Забілу. У класі верховенствували Петя Мартос, Платон Закревський, брати Лукашевичі. Вони могли собі дозволити  все, навіть замкнути наглядача в туалеті або виштовхати його вечором втришия із  спальні пансіонату під час їх перевірки. В ті часи їм, дітям багатіїв все сходило з рук. (При Миколі 1, вони всі загримлять у „справі про вільнодумство” а Петро Мартос вилетить з гімназії з „вовчим квитком”). 

           Посадили його за парту поряд з таким же бідняком-ізгоєм Миколою  Гоголем. На жаль, Гоголь не відрізнявся  комунікабельністю. Не друзями вони стали, а суперниками. Обидва писали вірші|, при цьому Вікторові вірші були і більш пісенними і простішими. Гоголь не міг пробачити, що хтось  пише краще за нього. Переписав він Вікторови вірші| в збірку-альманах, назвав його «Гноївковий Парнас» і пустив по руках.

До речі, не будь цього альманаху, можливо, і не було б великого письменника Гоголя, адже саме після цього альманаху Микола серйозно захопився редагуванням  літературних журналів, а поскільки він фактично був і єдиним їх автором, то мимоволі захопився і став займатися прозою...
           Нічим хорошим ні Гоголь, ні Забила, не могли пригадати гімназію. Не прийняв їх колектив ровесників. І ось наступило літо 1825 року. Загадково помер  Імператор Олександр 1.http://i017.radikal.ru/0712/b3/af7676ccb468.jpg Країна  опинилася в невизначеності лихоліття. Великий князь Костянтин http://i050.radikal.ru/0711/a9/b1a0a4d2ae20.jpg якому вже присягнув Микола, навідріз відмовився сісти на престол, віддавши перевагу Коханій над короною Російської Імперії. Великий князь Микола, http://i024.radikal.ru/0712/29/65acdf8ebbca.jpg просто не готовий був до цього, оскільки старший брат не включав його навіть в Державну раду. 

            У цій обстановці невпевненості і розброду Віктор записався унтер-офіцером в Київський драгунський полк. І  красива форма вабила, і захотілося відчути себе захисником вітчизни. Через два місяці йому привласнюють юнкера, а через два роки - корнета. Потім була участь в придушення польського повстання. Він не отримав, як його однокашник Петя Мартос, ордени, але те, що отримав звання  поручика і став улюбленцем самого фельдмаршала Паскевіча http://i005.radikal.ru/0712/0f/acddb991d0fc.jpg говорить про те, що боягузом не був.

У 1832 його полк перевели до Москви. Ось тут і отримав Віктор можливість  поквитатися з Гоголем за ті дитячі витівки. Вигравши солідний куш в карти, Віктор не пропив його, а пустив гроші на  анонімне видання книжечки з двох оповідань:  «Розповіді прадіда. http://i034.radikal.ru/0711/da/74a72ba8d9db.jpg Картини вдач, звичаїв домашнього побуту  Малоросів. Книга перша” (Ви, до речі, і зараз можете почитати її в залі старожитностей| Львівської бібліотеки ім. Стефаника). Включала ця його книга дві повісті: «Іван Підкова» і « Родина  Кулябки». http://rj.foto.radikal.ru/0709/a5/7f2843b5e6a3.jpg Своїм стилем, мовою, гумором – повісті  настільки нагадували Гоголівські « Вечори на хуторі поблизу Диканьки», що матуся  Гоголя не змогла  утриматися, щоб не привітати сина з виходом чергової його книги. На це 21.08.1833  спантеличений   Гоголь пише матері|: «Сделайте мне милость, не приписывайте мне всякого вздору. Я в первый раз слышу, и то от Вас, что существует книга под названием « Кулябка »  Верьте, я то если б я что-нибудь выпустил свое, то  верно прислал бы вам!» ...

          На Різдво Віктор отримав відпустку. Перед відпусткою подав прохання в цензурний комітет на видання ще однієї книжки оповідань «Чари». У відпустку відпросився додому.

По дорозі  додому він заїхав  на сусідній хутір Матронівку до далеких родичів  Бєлозерських. Першою, кого він зустрів на хуторі, була їх старша дочка Люба. 25- річний Віктор закохався в цю 17-річну дівчину з першого погляду. Та і важко було не закохатися в таку – висока, пишна з королівською фігурою Хвилюючі українські груди над тонкою талією притягали притиснутися, волошкові| очі заглядали прямо в душу. http://i012.radikal.ru/0711/7f/50cc845a895a.jpg
 На жаль, закоханий навіть тих очей не розгледів. От як він її описує в своїй пісні:
  “Послухайте мою пісню, я вам заспіваю

 Про гарную дівчиноньку, яку я  кохаю

  Русявая, круглолиця, очиці чорненькі,

  Моторная, як на чудо, роточок маленький

  Як квіточка хорошая, як тополя статна, 

  І як лебідь білесенький вся собою знатна...

   Губоньки- як те намисто, що добрим зоветсься,

   Сонечко неначе зійде, коли засміється.

   А як пісні заспіває – солов’я не треба –

    Слухаєш, тобі здається, неначе хто з неба...”

    Дівчина і сама закохалася  в молодого красеня-поручика. Всю його  відпустку вони провели разом. Не могли на них нарадуватися матері|, а Любин батько без вагань дав згоду на весілля. Призначили весілля на  7 листопада 1834 року...
Як на крилах  помчав  Віктор до себе в частину і тут же написав рапорт про вихід у відставку.  У 1834 Забіла отримав  відставку в чині майора. Одночасно прийшов дозвіл цензури на випуск  книги “ Чари”...

Повний радісних  надій їхав він додому. На жаль, доля зіграла з ним злий жарт. Поряд з Матронівкою купив  маєток багатий вдівець, відставний поручик Іван Федорович Боголюбцев.  Роду він був  не знатного, і само дворянство отримав тільки завдяки 23-літній службі в Мітавському драгунському полку, дослужившись до чина прапорщика. При придушенні  польського повстання до його рук прилипла солідна трофейна сума, так що  після закінчення кампанії він вийшов у відставку поручиком і багачем.  Було йому  тоді трохи більше сорока.. Йому теж запала в серце Люба. Звичайно, йому, підстаркуватому й не вродливому, важко було б конкурувати з молодим, симпатичним   і родовитим Віктором. То ж облогу коханої Боголюбцев почав з дружби з її батьком, своїм ровесником. Незабаром Микола Бєлозерський почав бачити в ньому  втілення всіх своїх ідеалів, а у Вікторі гуляку-картяря. Віктор, дійсно, любив погусарити| – випити чарку, спустити все, що має, в карти. Як і всі його ровесники – офіцери. І ось, дізнавшись про черговий його програш в карти, старий Бєлозерський оголосив, що розриває  заручини і негайно видає Любу за  Івана Боголюбцева. 


 Люба і її мати спочатку стали на диби. Але не ті часи були. У сім'ї жили звичаями «Домострою». Долю дочки вирішував батько - як скаже, так і буде!

        Приїжджає Віктор на хутір, а Люба до нього навіть  не виходить. Зустрічає його в дверях Микола Дмитрович і говорить, що нічого йому більше сюди ходити, Люба виходить заміж не за нього, картяря і п'яницю, а за гідну людину – Івана Боголюбцева!

 Довго кружляв Віктор біля хутора, та так і не зміг побачити кохану. Нарешті, вже зимою перестрів| їх з матір’ю|, коли вони їхали  до Ніжина на ярмарок. Мати веліла кучерові не зупинятися, та  збожеволілий Віктор кинувся прямо під копита коней http://i048.radikal.ru/0711/6f/1af3e12f375f.jpg.. Сани перекинулися і жінки посипалися на нього. Докори, сльози, звинувачення і, нарешті, обіцянки матері|, що вона трупом ляже, але не віддасть Любу за нелюба. На жаль, все це були тільки обіцянки. Через місяць Люба стала дружиною Боголюбцева, матір’ю| його дітей (Цю історію, до речі, чудово змалював Яків де| Бальмен в альбомі «З життя мочемордів|»)

        Віктор з горя захворів. Коли весною вийшов на вулицю, ніхто вже не міг пізнати ньому того красеня-веселуна. Обличчя зрила віспа, вилізле волосся прикривала тюбетейка, офіцерський мундир замінив бухарський халат, погляд згас. Весь час почав проводити на своїй винокурні, винаходивши і дегустуючи все нові і нові види горілок і настоянок, шукаючи засіб від любові. Тільки не думайте, що ті горілки були схожі на нинішній самогон. По-перше, спочатку для тих горілок, кожен первак він гонить окремо з фруктів, ягід, запареної пшениці, іржі і ячменю. По- друге, цей первак був тільки напівфабрикатом. Він ще багато разів перегонився, поки повністю не позбавлявся від сивушних масел (ефірні масла і альдегіди відділялися і фракціонувалися окремо). А для забезпечення цілющого ефекту, він ці горілки ще й настоював на травах. Кожну траву збирав  в певний час, висушував за своєю технологією і настоював, кожну окремо чи в суміші, при певній температурі і певний термін. Деякі з цих настоянок він перегонив знов і отримував прозору, ароматну лікувальну настоянку, відому тільки йому. Все шукав рецептуру настоянки, яка б дала  забути Любу. Шукав все життя. Так і не знайшов...


 Дегустуючи свої чудові напої, складав дивно-прозорі, мелодійні вірші. Це тоді саме були написані ним  рядки безсмертної пісні:

Гуде вітер вельми в полі, реве, ліс ламає.

Плаче козак молоденький, долю проклинає.

Гуде вітер вельми в полі, еве, ліс ламає.

Козак нудиться сердешний, що робить не знає.

Гуде вітер вельми в полі, реве, ліс ламає.

Козак стогне, бідолаха, сам собі гадає.

Ревеш,вітре, та не плачеш, бо тобі не тяжко,

Ти не знаєш в світі горя, то тобі й не важко.

Одірви ж од серця тугу, рознеси по полю,

Щоб не плакався я, бідний, на нещасну долю!

А коли цього не зробиш, кинь мене у море – 

Нехай зо мною потоне моє люте горе!..

       Заглядали до нього у винокурню друзі, знайомі, сусіди, проїжджі. Нікому не відмовляв в чарці . http://i003.radikal.ru/0711/55/1309d386d43e.jpg
 Випивали http://i026.radikal.ru/0711/af/ee3a997c1064.jpg слухали його пісні, записували вірші і рецепти... Незабаром слава про Вікторові настоянки і пісні рознеслася по всьому Лівобережжю. Його сталі запрошувати Галагани, Тарновські, Лизогуби – перші багачі краю, меценати-українофіли...

  Віктор вважав, що  тільки прозу можна писати  російською, а  співати потрібно мовою серця, мовою предків. До речі, цей свій принцип він привив і молодшому побратимові – Тарасу Шевченку, який також прозаїчні твори писав тільки російською, хоча вірші вважав за краще писати українською мовою (до речі, для своєї першої коханої - Ядзі Гусаківської писав польською, на прохання княжни Варвари  Репніної - російською, а Елькан навіть згадував про його французькі вірші)...

       А побратимами з Шевченко вони стали завдяки першому Тарасовому побратимові - Васі Штернбергу, з яким Віктор Забіла, познайомився і побратався в  1839  у Тарновського. Тарновський любив запрошувати на свої  обіди знаменитостей. Приїхав до нього тоді з Москви великий російський композитор Михайло Глінка, який якраз  працював над оперою „Руслан і Людмила”. На зустріч із столичною знаменитістю Тарновський запросив і місцевих знаменитостей. Але не думайте, що ними для нього, багача, були знатні сусіди типу Репніних або Капністів. Він запросив  поета Віктора Забілу і сліпого кобзаря Остапа Вересая. Коли  кобзар співав Забіліні  “Не щебечи соловейку|” і “Гуде витер| вельми| в полі”, всі присутні, не стидаючись, плакали. Ці його пісні настільки запали в душу великому Глінці, що він відклав роботу над пушкінською «Руслан і Людмила» і не заспокоївся, поки не написав романси на  слова Віктора Забіли.http://i035.radikal.ru/0712/24/6ea521f05e37.jpg
Закінчилося його відрядження на Україну, повернувся він до Петербургу з новими піснями. І ось в Росії, Росії «мракобіса» Миколи 1 і «шовініста» Бєлінського, на будь-якій  вечірці, в будь якому суспільстві співали українські «Не щебечи соловейку|” і “Гуде вітер| вельми| в полі”, а ім'я бідного українського поета прогриміло на всю російську імперію. 


У  1839/40 г на студіях в Качанівці був художник, барон Вася Штернберг. http://i044.radikal.ru/0711/62/829ecc172022.gif 
Він познайомився тут із Забілою. Хлопці так сподобались один одному, що у всі візити  в Качанівку, вони були нерозлучними. Повернувшись до Петербургу, своє захоплення Забілою  Вася передав і Шевченку, який заочно закохався в чародія-пісенника. Навіть стилістика його тодішніх віршів стала подібною Забіліним. От розберіть, де Шевченко, а де Забила –

           «Вітре буйний, вітре буйний!

             Ти з морем говориш...”

                                    “Повіяли вітри буйні

                                      Понад синім морем...” або:

              “Плаче козак молоденький

                                                           Долю проклинає...”

              “Шука козак свою долю

                                                           А долі немає...”

         Як бачите, не тільки великі Котляревський і Міцкевич  зробили Тараса Шевченка Великим Кобзарем, але і забутий нині  хутірський поет Віктор Забила...

         Коли їм довелося зустрітися вперше, невідомо. По наших сімейних переказах, Тарас http://i033.radikal.ru/0711/f9/82bb249a2eed.jpg восени 1841, отримавши перший гонорар за вірші, опубліковані в “Ластівці”, а головне, за свій перший “Кобзар”, драпонув з Яковом де| Бальменом на Чорне море. Згадавши Штернбергові розмови про Забілу, домовився з Яковим, який добре знав поета, що по дорозі заїдуть до Борзни, де тоді на пошті служив Забіла. От так вони і познайомились. Затримались у нього майже на неділю. Виїхали тільки тоді, коли перепробували кожну горілку... На жаль, ніде я не зміг знайти підтвердження цьому. Хіба тільки рапорт наглядача Академії, генерала Сапожкова від 15 травня 1842 року про семимісячну „відсутність без поважних причин” Тараса в Академії...

         В усякому разі, з мемуарів Репніної, Тарновского-молодшого| і інших сучасників, яки описують їх зустріч  в Качанівці у 1843, виглядає, що вини були давніми знайомими. Згадайте, що зупинившись у Тарновського, Тарас насамперед попросив послати гінця за Віктором Забілою. Віктор примчався разом з тим гінцем. За час перебування Тараса в Качанівці http://i035.radikal.ru/0712/9c/5f12a8cd58ec.jpg вони не розлучалися. Та й зовні вони були як старший і молодший брат. Обидва приземисті, мужикуваті,  кароокі. Тарас перейняв від Віктора звичку, складати вірші, підіграваючи собі на кобзі або гітарі, що додавало їм пісенність. Віктор узяв у Тараса його гумористичний підхід до життя. Замість сліз, в його піснях з'явився сміх. Ось його “ У Хугу”:

“ Вечоріє, смеркається, дедалі  темніє, 

Зривається хуртовина – вітер вельми  віє...

Віє  просто  мені в пику уже через міру...

“Поганяй” я обізвався до свого маштміру.

Був я трошечки пьяненький, мав на серці горе,

Тоді, справді, мені було по  коліна  море...

Підстирила мене стира покохать дівчину

Не на радість, не на втіху, на лиху годину,

Бо  бідному, ще й без долі, кохать не годиться

Йому дулю під ніс сунуть, як схоче жениться!

Хай буде пречесніший, нехай прехороший-


      Скажуть:”П’яниця, нероба, той не має грошей!”...

Треба сказати, що з дитинства Віктор ніколи не був лідером, тому першим в їх тандемі завжди був Тарас. Єдине, в чому Тарас безперечно поступався йому лідерством, було виготовлення горілок. При цьому і сам Тарас добряче знався в цих справах. В усякому разі, серед Вікторових рецептів було декілька, на яких було написано « Тарасові». Але тут із Забілою не зміг би порівнятися і творець російської  водки  Дмитро Менделєєв. Я і зараз лікуюся від майже  всіх хвороб  настоянками по його рецептурам...

 Знаменитий «Єрофєїч» придумав не денщик імператора Олександра 111, а Віктор Забіла,   удосконаливши  рецепт Розумовського. У Віктора для кожної настоянки був свій первак потрійної перегонки. Для одних -| хлібний, для інших ягідний або яблучний. До речі, він був першим, хто в Росії почав гнати первак з тільки що завезеної кукурудзи. Тобто і автором традиційного кукурудзяного віскі був він. «Коханівка»(любовний напій) робилася з перваку, перегнаного з диких груш. Перед другою перегонкою він настоював первак на любистку і насінні пастернаку й петрушки, до якого (для поліпшення аромату) додавалася паличка кориці, а перед третьою перегонкою подвійний первак настоював на гілочках чорної смородини і м'яти кучерявої.А уже цей напій настоював на тисячолиснику, заманисі та звіробою...
 За ці настоянки  місцеві «мочеморди|» зробили його головним виночерпієм, а їх  «військовий осаул| Яків Дибайло»( Яків де| Бальмен) зобразив його мало не на кожній третій своїй картині про побут  «мочемордів|». (на малюнку - Забіла перший зліва)http://i030.radikal.ru/0712/a5/2ebc69387926.jpg
Був він найулюбленішим гостем у Закревських. І в тому 1843 року, коли Тарас познайомився на балу у Волховської з симпатягою Ганною Закревською http://i005.radikal.ru/0712/f1/71d2ef487ff0.jpg в гості до Закревських, разом з Гребінкою, повіз  саме Віктор Забила. Там він забезпечував їм вільне спілкування, відволікаючи злюку Платона Закревського  своїми знаменитими настоянками під закуску  гри в карти, до чого відставний полковник був великий любитель. Тарасу було не до віршів, а балагур Гребінка http://i023.radikal.ru/0712/f9/e1f697fe1c51.jpg тоді ж закохався в Сонечку Раттенберг і написав для неї і про неї  свої знамениті «Очі чорні», хіт всіх часів, в тому числі і сьогоднішнього дня. http://i035.radikal.ru/0712/24/6ea521f05e37.jpg
       Виїхав Тарас до Петербургу, захопивши  дюжину бочонків, напівбочонків, барилець| цілющих Забіліних настоянок на всі випадки життя. У вересні-жовтні 1844 до  Тараса навідувалася Ганна Закревська, що супроводжувала чоловіка при його  поїздці до Петербургу по тяжбах з сусідами. Тарас ради неї навіть змінив квартиру. Пригощалися з  нею, дарованою Віктором «коханівкою|». А через 9 місяців, в липні 1845 року Ганна народила донечку Софію. Хресними були  Віктор Закревський і його сестра. Платон не хотів навіть дивитися на дочку. Але і Тарасу не дали на неї  поглянути, коли він навідався до України і, звичайно, до Закревських. Саме цим пояснюється його депресія і послідуюча хвороба, яка трохи не довела до смерті (в усякому разі «Заповіт» він тоді написав). На ноги його поставив побратим Забіла. Примчався зі своїми цілющими настоянками. Почав співати про свою нещасну любов. Утішав, що у нього, Тараса, хоч донька є, а у його, Віктора - нікого і нічого.
Розповів Тарасу про долю   небагатого поміщика, сусіда Закревських. Той закохався в дочку сусідського поміщика. Одружувався на ній. Щасливо прожили 25 років, мали вже дорослих дітей, коли виявилось, що вона в юності тайком повінчалася із заїжджим гусаром. Через 25 років цей «чоловік» з'явився і пред'явив свої права. Сусіда Закревських чекала каторга і ганьба, а дітей ганьба і кріпацтво|...

 Утішив Віктор Тарасову душу, зрозумів той, що це Любов до нього і донечки змусила Ганну Закревську приховувати від нього дитину. Пішла з серця образа, пішла і хвороба. У відмістку поїхав свататися до закоханої в нього, дочки його колишнього господаря-священика, Феодосії Кошиць.

       Розійшлися шляхи  Віктора і Тараса в 1847 році, коли схопили Кирило-Мефодіївських Братчиків і Тараса. Віктора  влада не чіпала. Привезли, щоправда, жандарми його до грізного   Леонтія  Дубельта . На  питання останнього, - «які  підтримував відносини з бунтівником Шевченком? - дивлячись на шефа жандармів правдивими дитячими очима,  Віктор заволав: «Так, я підтримував відносини з Шевченком. Був у мене ось таке ж, як це, барильце вишневого меду. Прийшов я з ним до Тараса. Випили ми трохи, повеселили серце. Барильце я залишив у нього. На наступний вечір він прийшов з тим барильцем до мене. Знову ми повеселили серце. І так підтримували наші відносини, поки барильце не спустіло. Бачите, у мене таке ж барильце з таким же вишневим медом. Давайте почаркуємося|, і у нас будуть такі ж відносини!» Дубельт, грізний Дубельт http://i023.radikal.ru/0712/81/e90306ef0f73.jpg , про якого сам Микола 1 казав, „ в мене не вистачить коштів, щоб його підкупити”, розсміявся і таки спробував запропоновану чарку. Йому сподобалися і цей мед, і цей нехитрий селюк-поет|, що явно не годиться в революціонери. Хабарів він ніколи ні від кого не брав, а ось від Забіли те барильце вишняку взяв і  заплатив за щомісячне постачання таких же звеселяючих горілок. Ось те чаркування | з Дубельтом не могли пробачити Забілі ні Тарас Шевченко, ні Пантелеймон  Куліш. Вони обидва описали Віктора в своїх знаменитих повістях. Тарас Шевченко в повісті «Капітанша», а Куліш – в повісті «Майор».

           Коли Тараса заслали,  Віктор,  на гроші матері|, викупив Борзненську поштову станцію. Вірші він  закинув. До служби теж відносився як-небудь. Займався тільки горілками. У 1851 році повернувся з заслання Опанас Маркович, що рахував поета Забілу своїм баьком-наставником. Заїхав  до Віктора, а замість Наставника побачив  п'яничку,  який повністю відповідає Забіліному ж віршу  «При дарунку| матери| дзвіночка|”:

                “Задзвени мені дзвіночок, розкажи, як там синочок?

                 Може вин того не знає,  мати як за ним скучає?

                Задзвени мені дзвіночок!  Неслухняний мій синочок

                Мене стару забуває і частенько запиває...”

Написав про Забілу і його недруг – Пантелеймон| Куліш:

„ Может кто и удивится, но я скажу, что и у нас бы был второй Гоголь, до того же Гоголь, пишущий по-украински, если бы у него была такая судьба, как у Гоголя и такие приятели, как у того. Надо добавить к этому, что и скот свой спустил этот дорогой человек не на одних картах да пирушках по старосветским обычаям гостеприимства. Он был очень милосерден к убогим и без всякой меры великодушен ко всем друзьям. Много всякого Добра было в сем несчастливом человеке, и все то сожрала ленивая панская жизнь, та самая жизнь, которую так горько рисовал Гоголь, а нарисовавши молвил «Скучно на этом свете, господа!»

         Чому я назвав свого прапрадіда недругом Забіли, перед яким преклонялася вся наша сім'я? Річ у тому, що Віктор устругнув| бонвіванові Пантелеймону Кулішу такий жарт, над яким сміялася вся імперія. Куліш тоді упадав за дружиною Опанаса Марковича Марією. http://i004.radikal.ru/0712/1b/a501b1126497.jpg. Пантелеймон   хвалився, що грішить з Марковичкою, що з подяки за ночі кохання навіть великого українського письменника Марка Вовчка з неї зробив (переписаними чоловіковими «Оповіданнями з українського життя|»). Страждала дружина Пантелеймона, Ганна Барвінок,http://i004.radikal.ru/0712/14/6a6f7c6ac6fb.jpg молодша сестра єдиного його кохання - Люби Бєлозерської. Мучився і Маріїн чоловік, шанований Віктором , Опанас Маркович. От, коли Пантелеймон гостив у нього, і напоїв його Віктор однією зі своїх настоянок. Через тиждень Куліш став імпотентом. З тріском виперла| його зі свого ліжка Марковичка і покотила з красенем Тургенєвим за кордон. У Кулїша почалася таке, що Шевченко написав « Пантелеймон вже| мабуть| зовсім| з глузду| з’їхав|”...

 Не витримало серце у Ганни Барвінок, попросила Віктора повернути чоловіка до життя. Дав він іншої настоянки. На свою голову дав. Куліш, зрозумівши, як  втратив чоловічість, не тільки став його першим ворогом, але і  дружині почав зраджувати тепер уже з  дружиною  байкаря Леоніди Глібова. На Віктора Забілу обвалився шквал Кулішевих  статей, в яких той  Вікторови пісні називав “-“сочиненные плохим малороссийским стихотворцем Забеллою,понимающим как-то уродливо свой народ и его поэзию, вдобавок положенные на голос москвичом Глинкою”(Русский вестник 1857г). Віктору важко було надрукувати відповідь – майже всі українські| видання були під впливом Куліша. Тому свою відповідь він просто дарував всім проїжджаючим, а починалася та відповідь вельми соковито:

            Крути-верти свій розум, скільки хватить праці,

              не викрутиш, більше того, що у мене в с...ці...”

        На жаль, в 1859 році остаточно розійшовся Віктор і з Тарасом Шевченком. Повернувся той до України зломлений засланням. Більше всього мріяв про сім'ю, щоб не залишитися на старості років таким же бурлакою, як Віктор. Їхав він вибрати місце для будівництва власної  рідної домівки й  для знайомства з нареченою, яку обіцяла знайти йому Марія Максимовичка. По дорозі заїхав він і до старого побратима.  На жаль, не було вже про що їм  говорити. Та і неприємно було Тарасу, коли його старший побратим|, який до того ж став сивим дідом, зве його, молодшого, ”батьком|”! Не довго він гостював у Віктора. Покотив на Михайлову Гору з гостинцем –“Коханівкою”, яку створив колись Віктор для їх з Ганною Закревською. Та захопив і барильце| дуже смачної, підступної „дуриголовівки|”.

Немає вже давно коханої Ганнусі, загнав її в землю злий Платон. Донечка Сонечка десь там далеко, в Парижському пансіоні. Тільки в пам’яті залишились.|.. Заїхав він до родичів, потім приїхав до Максимовичів. Намалював їх портрети. Максимовичка так і не знайшла йому наречені. Жпочуває себе такою винною, що хоч сама стань нею. І треба ж такому трапитись, що одного разу увечері, коли чимось розсерджений Михайло Максимович велично відбув у свій кабінет, працювати над черговим науковим твором, розпили Тарас  з Марією  пару чарок тієї коханівки|. Подіяла вона безвідмовно...

 Пізно увечері, Максимович зайшов в спальню дружини для прощального поцілунку. Весь в думках про тільки що завершену наукову працю, не звернув уваги на гучне хропіння в спальні. Не запалюючи свічки, щоб не потривожити жінчин сон,  нагнувся для традиційного поцілунку. І несподівано наткнувся на щось тверде і пітне. Провів рукою і замість м’яких| округлостей| дружини, виявив лисий та твердий Тарасів череп. Оскаженілий, до того немічний професор, схитрився висмикнути  вже досить огрядного Тараса з ліжка. Він влаштував йому такий скандал, що Тарас серед глупої  ночі, схопивши тільки одяг, кинувся з будинку, переплив човном на іншу сторону Дніпра і більше до Максимовичів і носа не сунув. Його біограф Конисський напише в “Хроніці”: „...трудно сказати, що саме стало причиною тої різкої зміні в поглядах Максимовича на Шевченку, на його поведінку і на його твори. На найбільший жаль, про час перебування поета на Михайлової горі Максимович не тільки не написав спогадів, а навіть не хотів розказувати про нього Маслову, коли останній просив його про це. Максимович навіть радив Маслову  не писати життєпису Шевченка, кажучи, що  “ у житті нашого поета стільки бридкого і неморального, що ця сторона покриває всі останні добрі сторони його життя”...
       А потім було «обмивання» із землеміром і його   знайомими-шляхтичами земельної ділянки під  Тарасову хатину. Після того обмивання Тарасу довелося назавжди полишити Україну. Однією з причин тих своїх лих він вбачав Вікторові «коханівку|», яка звабила їх з Максимовичкою, і «дуриголовівку|», яка розв’язала язика з польськими шляхтичами... Тому, коли зимою 1861 він важко захворів, заборонив повідомляти про це Віктора. Не приїхав побратим з цілющими бальзамами|, настоянками і розмовами до Тараса. Лікарям же вже  не під силу було його врятувати...

       Остання дорога Тараса на Батьківщину пролягла через Борзну. Віктор забрав зі своєї поштової станції кращих коней, саму кращу збрую, дорогі килими і очолив похоронну процесію. Приїхали до Києва. Далі потрібно було добиратися пароплавом. Залишив Забіла коней якимось незнайомим людям і в чому був, поплив на пароплаві. Окрім труни з тілом Побратима він не бачив нікого і нічого. Життя для нього закінчилося. Останнім віршем, який він написав, була «Молитва про Тараса», надрукована на прохання архієрея Філарета в «Чернігівських єпархіальних вістях».


У Борзні його чекала ревізія з подальшим описом всього його майна  для компенсації того екіпажу і килимів, які пропали в Києві. Жив на утриманні молодшої сестри. Нічого не писав. Нічого не говорив. Навіть горілок більше не ьворив. З ранку до ночі сидів, втупившись очима  в стінку.

 Наступило 7 листопада 1869 року. Рівно 35 років тому повинно було відбутися його весілля з Любою Бєлозерською. Прийшов Віктор на свій хутір «Кукуріківку». Відбив хрести на дверях і віконницях свого кинутого будинку. Викопав з під підлоги  барильце вишневого меду, приготоване колись до весілля. Вийняв з розсохлої шафи запилені чарки, витер і поставив їх на старовинний стіл. Чарку Тараса Шевченка. Чарку  Миколи Глінки. Чарку Якова де| Бальмена. Чарку Віктора Закревського. Чарку Васі Штернберга. Чарку Опанаса Марковича. Чарки всіх своїх померлих побратимів. Налив їх чарки і  почав свою останню Тризну. Чокався з чаркою кожного свого побратима. Згадував їх життя. Мовив кожному прощальне слово...

        Вранці, селяни, побачивши відкриті двері, зашли у Вікторову хату і побачили його, сплячого вічним сном, з блаженною усмішкою на вустах. Під головою у нього було те барильце з під того вишневого меду. Чарки його побратимів на столі були порожніми, немов би вони брали участь в тій Тризні...
Поховали його на батьківському кладовищі. За могилою наглядала його єдина і вічна Любов - Люба Бєлозерська.. Коли вона померла, порядок підтримувала її молодша сестра -| Ганна Барвінок. http://i011.radikal.ru/0712/ee/931f064d3113.jpgПісля її смерті наглядати за могилою було вже нікому. Хрест прогнив і впав.  Кладовище загубилося серед безкрайнього українського поля, заросло деревами. http://i026.radikal.ru/0712/98/5d5e18159a65.jpg. Розпитував я про нього у навколішних селян, коли їздив на могилу Ганни Барвінок і Пантелеймона Куліша. Ні про Віктора Забілу, ні про те, де  могила Поета єдиної Любові, автора майже всіх наших горілок, ніхто з них вже не знає.Знала сторічна бабця, та вона вже кілька років, як померла...

Вікторова Кукуріківв\ка була поряд з Мотронівкою. То ж і могила його недалеко від могил Куліша http://i004.radikal.ru/0712/70/24af80a0b4b2.jpg та Ганни Барвінок. Як і від могили його єдиного кохання  Люби.. Та давно вже її перепахали. Колись на тих могилах росли хліби, тепер бур’яни. Ходять повз нього у дім -музей Куліша.http://i008.radikal.ru/0712/95/48629d4e07c5.jpg Згадують там і Віктора Забілу. Згадують  незлим тихим словом, як і його побратима Тараса Шевченка. Згадують, але поклонитися його праху не можуть...

ЧАСТИНА 5

ЗАГАДКА МАРКО ВОВЧОК

http://i034.radikal.ru/0801/8b/ec4e31085aa8.jpg

До імені Марко Вовчок в нашій сім'ї відносилися з особливим пієтетом. Мого дядька Марка Вороного назвали в його честь, при цьому хрещеним батьком у нього був сам Михайло Коцюбинський. Мій прадід Микола Андрійович Вербицький-Антіох (автор слів "Ще не вмерли України ні слава, ні воля") заповідав поховати його поряд з могилою друга на Болдіній горі.

В дні свого повноліття, ми з сестрою приносили Присягу Роду саме у його могили http://i015.radikal.ru/0801/ae/d964243c39fb.jpg, бо могили наших предків були знищені в проклятих двадцятих роках. Тоді, після замаху студента-єврея на великого жида з ВЧК в Чернігові, розстріляли десяток заручників, серед яких був і мій дід, учасник льодового походу Лавра Корнилова, Микола Миколайович Вербицький…


Слова тієї присяги дійшли до нас від Кирило-Мефодіївського братства. Але текст нашої присяги мало чим відрізнявся від присяги молодого будівника комунізму. Хіба тим, що ми присягалися служити не владі, а людям. Бути вірними не Державі, а Батьківщині… І той, у чиєї могили ми приносили цю присягу півсторіччя тому, був одним з авторів її слів…


Я розповім Вам про Опанаса Марковича, про те, як він став Марком Вовчком і як потім Марко Вовчком стала інша людина... Опанас Маркович був столбовим дворянином і походив із стародавнього, прославленого Роду Марковичів-Маркевичів, що дав країні знаменитих полководців, державних мужів, письменників. Так ось якщо придивитися уважніше до тих знаменитих українських дворянських родів, то серед їх засновників знайдуться українці хіба в родах Розумовських, Галаганів, Киселів, Березовських та Забіл. Серед більшості засновників знаменитих українських династій, українцями і не пахло. Були серед них литовці, поляки, татари, а то і євреї. Ось саме євреєм і був засновник роду Марковичів.

 Першим увійшов до історії його батько - Абрам. От як це було…

У 1656/57 їхав з Швеції до Богдана Хмельницького посол Готгард Веллінг. Про цю подорож видав з часом свої записки член цього посольства К.Я. Гильдербрандт (1629-1679). Він пише: «Нехорошая история произошла с послом из-за мошенничества какого-то жида Абрахама. Он упросил захватить его с собой еще в Сороках, на что посол согласился, так как жид говорил на немецком и русском и в дороге мог быль переводчиком. Этот жиж, стоя все время в санях посла, долго и горестно рассказывал ему о большом погроме его народа гебраев на Украине, который допустили казаки. Так жид доехал с послом до самого Чигирина, где устроил послу такой фокус. Он предложил продать синезеленую ткань из Молдавии, принадлежащую послу, а вместо нее купить послу прекрасных соболей. Но вместо обещанных прекрасных, принес послу такую дрянь, что тот прогнал его вон. На другой день он вернул послу его ткани назад. Когда ее перемерили, оказалось, что жид отрезал себе половину. За этот фокус посол хорошенько его отругал и прогнал вон”.

Це ж треба, примудритись обікрасти самого шведського посла. Скільки ж нахабства треба було мати для цього! Гроші, виручені від продажу цих тканин, Абрам використовував для лихварства, притому нещадно дер з нещасних такі відсотки, що його прозвали Вовком. До його дітей – Якову, Абраму і Марку, прилипло прізвисько „Вовчки».Не відомо, що трапилося з тими Яковом і Абрамом, а ось Марко, завдяки дочці, став шляхтичем, родоначальником дворянського роду. Було у нього п'ятеро синів і сім дочок від дружини, дочки прилуцького старости Григорія Корнієнко, до речі, теж єврея, який став засновником славетного Роду Огановичів(після зміни простонародного прізвища).


Красунею була у Марка дружина. Дочки вдалися в неї красою. Пошлюбили їх козацькі сотники. Але шаблі є не тільки у сотників, а і у їх ворогів. Позлітали незабаром голови у всіх зятів. Але не довго горювали Маркові дочки вдовами. І року не проплакала за своїм генеральним бунчужним Костею Голубому дочка Марка Настя. Втратив через неї голову сам гетьман Іван Скоропадський. Впав під її каблучок, та так до кінця життя і не піднявся. Не Іван Скоропадський правив відчайдушними козаками, а його дружина. Ми, українці, тільки-но дістанемося до корита, зразу ж забуваємо бідних друзів і родичів. У євреїв все інакше. Витягнула Настя до багатства всіх своїх п'ятеро братів, та і про сестер не забула, влаштувавши і їх чоловікам хороші синекури. Батькові ж, від імені гетьмана, подарувала два прекрасні прилуцькі села – Великі і Малі Дівичі. Ставши родичами гетьмана, ні Марко, ні його сини часу дарма не втрачали. Настя призначила брата Андрія похідним гетьманом в той час, коли козаків погнали будувати Петербург і воювати з шведами. Летіли під шведськими палашами козацькі голови, тонули козаки в петербурзькому болоті, а в Андрієві скрині летіли і тонули в них талери і коштовності, одержані за козачі життя…


Коли "світлійший" http://i023.radikal.ru/0801/77/694af904bda7.jp

 HYPERLINK "http://i023.radikal.ru/0801/77/694af904bda7.jpg" 
g  Меншиков став тіснити гетьмана Мазепуhttp://i050.radikal.ru/0801/7c/f062ce31e56d.jpg та так, що той втік до Карла Х11, першим хто примчав доповісти Меншикову про це, був Андрій, син Марка. Меншиков крав по крупному, і своїм наближеним давав красти, а улюбленцям, серед яких був і Андрій, влаштовував такі пости, що вони могли золото гребти лопатою.


У Андрія теж були удосталь синів і дочок. Самий молодший син Яків рвався в науку, був улюбленцем самого Феофанаhttp://i032.radikal.ru/0801/2c/50227a9ed8f4.jpg Прокоповича. На жаль, не захотіла тітка, щоб племінник став ченцем. Молоденьким одружувала його на дочці самого Полуботка. Так ось тільки той Полуботко http://i018.radikal.ru/0801/ed/53290fcc6054.jpg ненавидів і Настю, і її племінника. Коли став гетьманом, взагалі і близько не допускав зятя до себе. А ось Меншикову Яків подобався і, коли Петро 1 уморив опального гетьмана, все його багатство дісталося не синам, а Якову. Але помилилася Настя в племіннику. Якщо всім її родичам гроші були потрібні для того, щоб робити з них нові гроші, то Яків використовував спадок для того, щоб мати свободу займатися наукою і писати книги. Увійшов він до Історії України, як один з щонайперших її письменників, і найдосвідченіша людина своєї епохи. Він писав вірші і прозу, перекладав з латині і грецької. Вже дядько Опанаса Марковича – Микола Маркевич зміг опублікувати “Дія-руш”(щоденник) Якова за 1717-1767 рр. Дванадцатитомний Дія-руш містив тисячі сторінок унікального матеріалу про історію, економіку, етнографії і народознання України того часу...


Письменницька кар'єра готувалася і Опанасу Васильовичу. Найстарший його брат Александер вже дослужився до генерала, але був більш відомий, як письменник-історик. Другий його брат, Іван, також прославився своїми “Нарисами з історії України”. Долю Опанаса напророкувала бабця, що приймала пологи. Коли новонароджений подав голос тільки після одинадцятого ляпанцю, бабця сказала, що бути йому письменником і померти від нещасної Любові. Що ж, повісті Опанаса читала і дотепер читає вся Україна, тільки хто знає, що він автор тих "українських оповідань". Помер він від туберкульозу, яким нагородила його дружина. Отже дійсно, нещасна любов обкрала його долю і принесла смерть і забуття…


Народження шостого сина, названого на честь святого Опанаса, 27 січня 1822 р. начальник канцелярії військового міністра Василь Маркович відзначив грандіозним банкетом. Та ось недовго залишалося йому володарювати в канцелярії. Раптово закінчилося царювання Олександра 1, а імператор Микола 1, що одержав небажану владу, став підбирати власну команду. Змінилися міністри, змінилися і канцеляристи. У 46 років виперли Василя Марковича на пенсію. Образився він на російського імператора і повернувшись в рідні Калюжниці на Полтаві, заборонив вживати в своєму маєтку російську мову. Частим гостем його бував приятель по Міністерству Іван Котляревській. Соковитою мовою»Енеїди»незабаром заговорило все населення маєтку. Побут, в якому виховувався Опанас описав його племінник, відомий російський письменник - криміналіст Дмитро Маркович: "Дід жив, як справжній поміщик, на всю губу: величезний одноповерховий домище мав масу кімнат, прислуги трималося незліченно, одних кухарів було десяток, а біля них хлопців і учнів близько тридцяти, дівчаток і жінок на кухні була страшна сила. І не диво, адже у діда завжди гостили цілі орди знайомих і незнайомих панів, підпанків, проїжджих. Щодня за обідній стіл сідало не менше 40 душ…".

Василь Іванович приймав всіх по українській приказці»Гість в домі - Бог в домі!». Від гостей він вимагав тільки одного, щоб кожен розповів про що-небудь цікаве, в крайньому випадку, поділився казкою, прислів'ям, піснею. Та тільки тікав маленький Опанас з тих банкетів-обідів до ровесників кріпаків. Не забороняв цього Василь Іванович. Замість панських горілок-медів, Опанас пив-вбирав народні казки, легенди, приказки-прислів'я. Мати заохочувала ці втечі на вечорниці до кріпаків, вважала, що там, а не на панських п'яних банкетах навчать сина Правді і Добру. Взагалі-то ми мало знаємо про матір Опанаса Олену Леонт'ївну Керстен. Не знайшов я її імені ні в Чернігівських ні в Львівських бібліотеках, ні в Інтернеті. Отже розповім сімейні перекази, тим паче, що сестру мою назвали на честь її Оленою (до речі, мене назвали Володею зовсім не на честь Леніна, бабуся так назвати зажадала на честь її найзнаменитіших залицяльників – Маяковського і Винниченко)…


Роди Марковичів і Керстенів поріднилися ще в 1797 році, коли батько Василя Івановича – Іван Іванович Маркович помер. На молодій його вдові одружився предводитель Золотоношського дворянства Керстен. Василю було тоді 17 років і він смертельно закохався у племінницю вітчима, п'ятнадцятирічну Олену. Через два роки він, подолавши опір вітчима і матері, які сватали йому багату наречену, одружився на Олені. Міцна у них любов. Мало не через рік народжувала йому кохана дружина синів – Александера, Івана, Аполлона, Модеста. Василя. Та от під Аустерліцем Франція дала ляпас Росії. Цар почав термінове перевлаштування армії. Як дворянин і патріот, Василь Іванович добровільно поступив на армійську службу. До 1815 року він перебував у військових частинах діючої армії, потім став робити кар'єру в Міністерстві, дійшовши до 1821 до начальника канцелярії Військового Міністра. Тільки тоді він зміг зняти будинок в Санкт-Петербурзі і привести в нього свою кохану дружину. Тоді і був зачатий Опанас. Вже в Калюжинцях народився молодший братик Венедикт, який і став улюбленцем батьків і весь час був біля них, а Опанасу дозволяли йти куди хоче і робити, що хоче. Але це зовсім не означає, що дитина була без нагляду. Його вихованням займалася орава гувернерів. Були серед них французи, поляки, німці. Не було тільки росіян. Треба сказати, що в ті часи російських гувернерів не тримали не тільки у опозиційного до нової влади Марковича. Тоді взагалі в Малоросії (Київська, Чернігівська і Полтавська губернії) російське було не в моді. Навіть росіяни, столбові дворяни не знали російської мови і цвірінькали по французькі.


Домашнє виховання Опанас одержав прекрасне. Вже в дитинстві була помічена його тяга до музики. Мати, сама прекрасна музикантка і прихильниця народних пісень, заохочувала його записувати почуті на вечорницях пісні. Потім вона придумувала до них музичний супровід і вони з сином під акомпанемент старовинного фортепіано виконували ті пісні перед гостями. Незабаром старший брат Василь, одружувався на дочці іспанського аристократа Франца де Олива. Сімейство де Олив було закинуто наполеонівськими війнами до Відня, де він став викладати в університеті. А потім, переможець французів імператор Олександр 1 вирішив почати відродження Освіти в Росії з найуславленішого ліцею в Царському Селі. Туди були запрошені кращі викладачі європейських вузів. Серед цих зірок був запрошений викладачем іноземних мов а також англійської, французької і німецької літератур – Франц де Олива. У те ж Царське село, в показовий полк, в якому навчали кращих солдатів і офіцерів був направлений і ад'ютант Кавказького головнокомандуючого, Василь Васильович Маркович. Він закохався в старшу дочку де Олива – Антуанетту. Та так, що кинув службу, оженився на ній і відвіз в батьківські Калюжинці. Старшому Марковичу так сподобалася іспанська невістка, що він запросив в маєток все сімейство – і професора Франца де Олива, і його дружину-німку Єлизавету фон Бер і їх меншу дочку, красуню Елізабет. Після Відня і Царського Села Францу де Олива було жахливо нудно в Калюжинцях, він хапався за будь-яку справу. Був у Василя Івановича кріпосний оркестр на 60 інструментів. Де Олива узявся за кріпосних музикантів і незабаром цей оркестр став найвідомішим на Полтавщині, та й у Малоросії…


Коли Опанасу виповнилося 11 років, у золотоношського предводителя дворянства Керстена раптово померла дружина, залишивши два немовляти - сина і восьмирічну донечку Катеньку. Синів забрала до себе рідна сестра Керстена, а Катеньку поселила в себе Олена Леонтіївна. Незабаром вона стала душі не бачити в прийомній дочці. Стала Катенька улюбленкою і Франца де Олива, який узявся її, а заразом і Опанаса, навчати мовам, історії, музиці. Йшли роки, Опанас дуже прив'язався до Катеньки, вони стали кращими друзями, ділилися самими потаєними думками. Опанас відчув себе справжнім старшим братом…


А потім в життя хлопчика увірвалася перша Любов. На заняттях музики завжди була присутня Лізонька де Олива. Була вона схожа на яскраву південну квітку, на прекрасну Кармен, обпалюючи, чекаючи невідомої Любові. І Опанас, якому не виповнилося і 15 років, спалахнув. Він рано змужнів, був високим, кряжистим. Виглядав старше за свій вік. І Лізонька не утрималася, теж закохалася в нього, хоч і розуміла згубність любові до хлопчика, молодшого її на цілих три роки. Але хіба ж Любов дослухається до кого-небудь і чого-небудь? Вони перестали бачити всіх окрім один одного. Незабаром вони стали коханцями. Василю Івановичу донесли про грішників. Він наказав Опанасу викинути з голови Лізоньку, тим паче, що вона старша за нього. Опанас заявив, що він любить її і їх любов ця - їх особиста справа…


Чого-чого, а неслухняності Василь Іванович не терпів. Та і не міг пробачити сину-підлітку Любов до дорослої жінки. Він тут же випер сімейство де Олив з маєтку, а Опанаса відправив до 2-ої Київської гімназії, при Київському університету св. Володимира, де ректорував їх близький родич Михайло Максимович. Викладали в гімназії університетські професори. Сам Максимович читав історію і словесність. Хлопчина став улюбленцем професора російської літератури Івана Даниловича Краськовського, пристрасного любителя українського фольклору. Він годинами міг слухати Опанасові перекази історій, почутих хлопчиною у кріпосних друзів в Калюжинцях. За його дорученням Опанас став записувати всі народні перекази, казки, прислів'я і приказки, а також пісні, що чув від селян. Але якнайбільше Опанас обожнював батька Феофана, ієромонаха Богоявленського братського монастиря, якого запросили викладати історію православ'я. Відбулося це в 1839/40 роках, коли було розгромлено таємне Краківське товариство „Союз польського народу»і розкриті його філіали в Дерпті, Варшаві і Києві. Мало того, в Києві розкрили ще декілька таємних гуртків - „Віра, Надія, Любов», „Полонія», „Ойчизна»і інші. Всі ці гуртки готували нове повстання і відродження Великої Польщі у межах Речі Посполитої.


Микола 11 жахливо розгнівався. Керівників „Союзу польського народу” наказав повісити, а київських студентів – гуртківців наказав відправити кого до божевільні, кого в солдати. Професорів, переважно поляків, переведених до Києва з Кременця, розігнали. Кого відправили до Казанського університету, кого просто виперли на пенсію. Замість них запросили професорів з Московського, Петербурзького і Харківського університетів. А щоб остаточно поховати польський націоналізм, у всіх учбових закладах ввели предмет»історія православ'я», вести який доручили найталановитішим православним священикам. Саме таким і був отець Феофан, у миру Петро Семенович Авсентьев, що колись з блиском закінчив Києво-Могилянську і Санкт-Петербурзьку духовні академії. Він знав більше 20 іноземних мов, чудово володів грецьким, арамійським і староєврейським, так що духовні книги міг читати в оригіналі. Ні у Київському, ні в інших російських університетах не було професорів, які могли б зрівнятися з ним в ерудиції. Мало того, він проводив уроки в манері, яку у наш час тільки освоюють самі передові педагоги. У нього не було нудних лекцій і іспитів-допитів. Урок перетворювався на бесіду, в яку непомітно включалися всі учні класу. Він так умів налагодити бесіду, що не залишалося жодного байдужого. Хлоп'ята, як про сучасників, говорили про життя і діяльність Андрія Первозванного, Княгині Ольги, Володимира Великого і інших святих російської церкви. У цих бесідах оживала сама історія і в клас входили святі Кирило і Мефодій і на основі старослов’янських літописів створювали свою кирилицю і потім, вже на цій слов'янській мові, створювали святі книги. Перед очима учнів йшов добровільно на смерть в Сарай Олександр Невський, щоб дати Великому Новгороду передих і відвести від нього татарську орду. Уроки отця Феофана захоплювали хлоп'ят, вони вже самі себе відчували учасниками тих подій…


Улюбленою темою отця Феофана були братства. Адже це саме Київське братство побудувало Богоявленську церкву і школу при ній – передвісника Києво-Могилянської колегії, що стала згодом академією. І ось вже всі хлоп'ята в класі стали братчиками. Членами перших православних "Братин", котрі дивилися за храмами, опікали і ховали бідних, створювали і опікали братські школи і госпіталі. Хлоп'ята поголовно закохувалися в красуню Гальшу Гульовичівну, яка подарувала свій величезний маєток на Подолі для будівництва там монастиря з школою, госпіталем і странопріємним будинком з богодільнею. І ось тепер вони збираються в цьому странопріємному будинку при Богоявленськом монастирі і слухають історії отця Феофана. І знов, як сарана лізуть на Україну орди татарви і шляхти. Відбирають у людей волю, віру, життя. Стіною встають перед цими ордами мирні братчики-просвітителі. Всіма силами прагнуть протистояти цьому нашестю, вирвати душі з липкої павутини унії. А коли одних слів мало, влітають на правобережжя козаки-запорожці Петра Сагайдачного, ті, що брали на крис Москву, працювали шаблею і на Боспорі і у французьких землях…

І бачили себе хлопчики вільними козаками-запорожцями, які, пробач їм це господи, знімали шаблею погану ляську голову, що забажала окатоличити Україну, гнали назад в Крим татарву, відбивали християнські душі, полонені турецькими яничарами. А коли отець Феофан став розказувати про устрій братств, ставропігійський статут, про те як і яку давали обітницю при вступі до братства, хлоп'ята не витримали і одностайно вирішили відродити те стародавнє Киево-Богоявленське братство імені святих Кирила і Мефодія. І ось, як і в минулому сторіччі, в Богоявленському храмі, при свічках, вони дають обітницю відродженому Кирило-Мефодіївському братству: "Присягаю чесно і старанно виконувати всі обов'язки братства, боротися з його супротивниками, а якщо відступлю або погуджу, або стану опиратися цим законам братства, то хай спіткає мене церковне прокляття…»

А незабаром, вслід за улюбленим учнем, приніс присягу і Іван Краськовський, за ним потягнулися викладачі спочатку з 2-ї, а потім і з першої Київської, гімназисти-старшокласники обох гімназій. А потім прийшла черга колишнього кращого учня Краськовського, тепер ад'юнкта університету св. Владимира, Миколи Костиря. За ним прийшли А.Новицький, Г.Скворцов, А.Козлов. Не встояв навіть кращий юрист університету професор М.Іванішев. Професуру привертали в братстві не романтичні релігійні аксесуари, а несення в народ ідей просвіти, можливість відчути себе в ролях Кирила і Мефодія…


Завдяки цьому Братству, останні два роки в гімназії пролетіли, як один день. Навіть прекрасна Лізонька випурхнула з серця. Після закінчення гімназії Опанас з поради Краськівського і отця Феофана, який тепер став викладачем на кафедрі психології університету св. Володимира, записався на історико-філологічний факультет цього університету. Тут він відразу здружився з такими ж колишніми гімназистами-братчиками Сашею Тулубом, Ванею Посядою, Сашею Навроцьким. Так і трималися разом, як чотири мушкетери – братчика.


Коли Опанас став студентом, батько найняв для нього затишний будиночок з садком і прислугою на перетині Хрещатику і Бессарабки. Як і нині, тодішні студенти не терпіли самотності. Опанас ділив той будиночок з ким-небудь з студентів. Одним з перших співмешканців став далекий родич Вася Бєлозерський, хоча і молодший на два роки, але вже старшокурсник, оскільки не нагулювався, як Опанас, до 15 років перед гімназією…


Вася познайомив Опанаса з http://i022.radikal.ru/0801/05/e8959c427c7f.jpg Пантелеймоном Кулішем, якого Маркович не раз зустрічав у Михайла Максимовича http://i031.radikal.ru/0801/f7/56b62c86e1fa.jpg(батьки завжди передавали для ректора-родича що-небудь смачненьке). Незабаром Опанас познайомив Куліша з отцем Феофаном і Куліш теж зачастив в Богоявленській храм…


Хоча Куліш був всього на 4 роки старше за Опанаса, але він вже був відомий, як знавець українського фольклору, автор історичного роману і поеми „Україна». Опанас прагнув бути схожим на нього. Навіть під його впливом і сам надрукував декілька цікавих статей в „Київських губернських відомостях». Коли до Києва з Рівного приїхав Костомаров, то по пораді Куліша зупинився у Марковича. У Марковича були дуже глибокі знання фольклору, історії рідного краю. Але все таки він був тільки студентом, тільки входив в науку, а Костомаров вже мав досвід викладання в Рівному, зараз викладав в 1-й Київській гімназії, готувався викладати в університеті. Отже в їх дружбі він виконував менторську роль. Опанас ввів його в Кирило-Мефодіївське братство, де незабаром Костомаров став грати одну з керівних ролей. А незабаром до Києва приїхав сам Тарас Шевченко. Він теж став брати участь в цих братських вечорах. Але не брехатиму. Це було вже не те Братство і не ті вечори. Не було вже на них чародія отця Феофана. Тон задавали професори, що привнесли в братство дух масонських лож. Коли ж в братство вступив двоюрідний брат Саши Навроцького, кандидат юриспруденції Микола Гулак, що приїхав з Дерпту, де був одним з лідерів масонської ложі, воно взагалі стало таємним товариством. Замість вечорів з розповідями про народний побут і мріями про українські книги і підручники, почалися дискусії про плани створення слов'янської конфедерації республік в якій „не залишиться ні царя, ні царевича, ні царівни, ні князя, ні графа, ні герцога, ні ясновельможності, ні превосходительства, ні пана, ні боярина, ні кріпака, ні холопа – ні в Московії, ні в Польщі, ні в Україні. Ні у Чехії, ні у словен, ні у сербів, ні у болгар». З братства мрійників гурток перетворився на таємне товариство повстанців-змовників. Вслід за отцем Феофаном покинули товариство і основні професори. Шевченко побував - понудьгував на декількох вечорах. Полихословив над зарозумілими висловами, і основним правилом»Встановлюємо суспільство з метою розповсюдження вищевикладених ідей переважно за допомогою виховання юнацтва, літератури і множення числа членів суспільства». На одному з таких вечорів після того, як Тарас прочитав декілька своїх віршів, вискочив з своїми віршами і Опанас. Взагалі-то Тарас писав не тільки українською. Перші свої вірші для коханої Ядзі він писав польською. По проханню Петербурзьких друзів і Варвари Репніної написав декілька драм і поем російською. Посперечавшись з Ельканом написав вірш французькою. Але якщо українські вірші земляків він ще терпів, то до російських їх віршів відносився з великим критицизмом. Смикнуло ж Опанаса, що писав прекрасні українські вірші, прочитати свій російський опус, який кінчався так: 

Так не проси „На память вечера
Вчерашнего”,- прошел он.
Проси на будущее дни,
И годы все, и вечность.”

Можливо, сьогодні в цих віршах і знайшли б і потаємне значення і новаторство. Але у Тараса того вечора був паршивий настрій. Якраз перед засіданням товариства він побачив, як перед церквою б'ються жебраки за краще місце на паперті. Гірко стало від того, що навіть серед зрівняних знедоленістю не було відчуття єдності, братства, рівності. І тут володарювали заздрість, нетерпимість, ненависть. Не зміг після цього Тарас винести зарозумілі вірші Опанаса і так їх розніс, що той на все життя зарікся виступати з віршами. Опанас засів за складання підручника по географії України. Для душі переводив Вергілія і Гомера. І ще одна робота з'явилася для душі. Ще в Дерпті один з лідерів "Польського союзу народового" Вещицький подарував Гулаку  "Книгу народу польського і пілігримства" геніального Адама Міцкевича. І ось Гулак, Костомаров, Куліш, Маркович, Бєлозерській, узявши за основу цю книгу Міцкевича стали створювати власну»Книгу буття українського народу». Писалася вона людьми різного таланту, різної експресивності, різного стилю. Тут і блискучий ерудит з сухим,»математичним»викладом матеріалу Гулак (в майбутньому один з відомих учених-математиків Росії), типовий учений-гуманітарій з літературними схильностями Микола Костомаров, полум'яний і експресивний письменник Микола Куліш, стриманий, пишучий прозоро-чіткою народною українською мовою Опанас Маркович… 


Читаєш цю тоненьку книжечку „Буття», і так і встають перед очима її автори. Але Опанаса не бачиш, а чуєш по пунктам книги:

«2. Два народи на світі були дотеперішні : євреї і греки...

20. І став римський імператор царем над народами і сам себе нарік богом.

52. І вимислили одщепенці нового бога, сильнішого над усіх дрібних бженят, а той бог називався по французькому егоїзм, або інтерес.

56. І французи короля свого забили, панів прогнали, а самі почали різатись і дорізались до того, що пішли в гіршу неволю.

 57. Бо на їх Господь хотів показать усім язикам, що нема свободи без Хрестової віри.

70. По многих літах стало в Слов’янщині три неподлеглих царства: Польща, Литва і Московщина.

74. А в Литві були литваки та ще до Литви належала Україна.

75. І поєдналась Україна з Польщею, як сестра з сестрою...як колись поєднаються усі народи слов’янські поміж собою.

76. І не любила Україна ні царя, ні пана, а закомпанувала собі козацтво, єсть то істеє братство...

77. І постановило козацтво: віру святую обороняти і визволяти ближніх своїх з неволі...

85. І козацтво стали мучить і нівечить, бо таке рівне братство християнське стало панам на перешкоді.

97. І пропала Україна, але так лише здається.

100. Лежить в могилі Україна, але не вмерла.

106. Бо голос України не затих. І встане Україна з своєї могили, в знову озветься до всіх братів своїх слов’ян...

     Хто знає і любить „Народні оповідання”Марка Вовчка, той легко вичленує з "Книги буття…" пункти з характерною звукописом, властивим цим повістям…


На жаль, це нове таємне Кирило-Мефодієвське братство проіснувало зовсім недовго. Бо з конспірацією у хлопців був абсолютний нуль. Найчастіше збори відбувалися на Подолі, де у священика Завадського знімав квартиру Гулак. А в кімнаті по сусідству жив сирота, студент Олексій Петров. Був він вічно в клопотах, вічно щось зубрячий і вічно голодний. Гулак, в полоні романтичних ідей про братство убогих і голодних, захотів залучити в гурток бідняка-сусіда. Він звірився йому, розповів про ідеї і цілі товариства, дав прочитати „Книгу буття” і програмні документи братства…


Прийшов час Олексію приймати обітницю братства. Обітниця, яка передбачала за зраду церковне прокляття. Батько, жандармський офіцер, виховав його в шануванні до влади, Закону, Держави. Він любив і свою Державу і Царя-батечка. І хай цій Державі і Царю до нього не було ніякої справи, але він свято зберігав вірність їм. Він, убогий і голодний різночинець - зберігав, а купка розбещених багатих дворянчиків, які навіть поняття не мають, що таке сирітська доля, убогість і голод, роблять замах на основи цієї влади, на самого Царя-батечка. Роблять замах на єдине, що залишилося в убогому житті Олексія – на Віру!


Пішов Петров з доносом до помічника Опікуна Київського учбового округу Михайла Юзефовича, у віданні якого знаходилися такі справи. Юзефович був приятелем-покровителем  Костомарова, і Куліша. А вони ж були серед активних змовників, що викривав Петров. Юзефович зажадав від Петрова написати заяву письмово, сподіваючись, що той побоїться залишити слід на папері. Петров не побоявся і повернувся через тиждень з докладним письмовим доносом. Михайло Володимирович, демонстративно не читаючи, гидливо відкинув списані дрібним почерком аркуші і порадив Петрову передати їх не йому, а самому Опікуну, генералу  Траскіну. Знаючи, як важко пробитися на прийом до генерала, Юзефович сподівався, що тепер, нарешті, Петров відстане зі своїм доносом. Але настирливий донощик таки пробився до Опікуна. Граф  Траскін прийняв Петрова, але розмовляти з погано одягненим, худим прохачем не захотів. Велично гаркнув, щоб подав йому все, про що хоче сказати, письмово, як і належить, через канцелярію. Петров передав в канцелярію папери. Через тиждень донос зі всіма візами ліг на стіл Траскіна. І тут бойовий генерал перелякався. У доносі йшлося не про зборище наївних романтиків, що бісяться від неробства, а про таємне товариство, яке готує замах на Державні засади! І цей донос він сам особисто додумався наказати оформити письмово і подати через канцелярію. Тобто сам дав справі офіційний хід і зам'яти його вже не вдасться! Довелося Опікуну, як і належить, послати доповідні начальнику 111 відділення графу Орловуhttp://i040.radikal.ru/0801/32/c7f5ef75509c.jpg і Київському генерал-губернатору князю Бібікову. http://i044.radikal.ru/0712/aa/0cbce32c24d1.jpg Орлов прислав до кн. Бібікова нарочного з проханням негайно, у присутності помічника Опікуна учбового округу зробити обшуки у вказаних в доносі осіб…


Глухою ніччю підняли Юзефовича з ліжка і відвезли в приймальню губернатора, де йому прочитали наказ про обшуки, які треба провести удосвіта. Прямо від губернатора Юзефович через все місто, що потопало в темряві, побіг до Костомарова. Поки добіг, поки розбудив Костомарова, поки Костомаров привів себе в порядок і вони стали палити і ховати небезпечні документи, почало світати. Юзефович читав папери і вказував, що треба спалити, а що заховати. Слуга кидав найнебезпечніше у вогонь, а Костомаров шукав місце, куди б заховати відкладене. Несподівано з гуркотом розлетілися замкнені двері і в кімнату увірвався жандармський полковник з двома жандармами. Юзефович якраз тримав в руках рукопис „Книги буття українського народу”. Костомаров схопився за серце і став поволі осідати. Юзефович не розгубився і протягнувши полковнику рукопис браво відрапортував: „Професор Костомаров тільки що признався у всіх своїх злочинах і на знак розкаяння добровільно віддав мені цей протиправний рукопис!». Жандарми перерили все, але окрім попелу в печі, нічого негожого не знайшли. Все одно, забрали всі папери, що були в квартирі і відвезли разом з Костомаровим до централу. Незабаром, після обшуків, узяли всіх, вказаних в доносі Петрова.


Для Опанаса арешт був не початком, а продовженням чорної смуги в житті. Заарештували його, коли він повертався до Києва після сорокаденної тризни по батькові, який раптово помер за трапезою, на 67 році життя,  так і не здолавши запеченого, фаршированого чорносливом і горіхами гусака…

Схопили Опанаса в Переяславі, куди він заїхав до брата Василя, і відвезли в Київський централ. У його будинку на Хрещатику зробили обшук і вилучили листи сестри Катерини, Куліша, Бєлозерського, Гулака а також рукопис Тарасових  „І мертвим і живим”…


Через смерть батька і через арешт, у Марковича нервова лихоманка перейшла в гостру діскензію кишковика. Довелося його госпіталізувати в лікарні Централу і, на відміну від інших арештованих братчиків, до Петербургу на допити його не етапували. Допитували його тут, в Києві. На відміну від Андрузського, Костомарова і Куліша, які говорили все, що хотіли почути від них допитувачі, Опанас поводився гідно і нікого не обмовлював. Це по листах допитів говіркої трійці зробили висновок, що товариство було просочене Шевченковими ідеями про народну волю і повалення самодержавства. Але що характерне, їх розпитували і вони розказували тільки про таємне товариство, на яке перетворилося Кирило-Мефодіївське братство з приходом Гулака. Жодного запису немає про братство часів отця Феофана. Мабуть, тому мовчали братчики, що пам'ятали про церковне прокляття за порушення обету мовчання... Та й допитувачі не дуже-то старалися – адже те, чисто просвітницьке братство, не представляло небезпеки для Російської імперії, хоча саме воно підготувало підґрунтя для зростання самосвідомості українців…


Що стосується Опанаса, те слідство мало неспростовні докази його участі в таємному товаристві і те, що він був в ньому скарбником. При обшуку у Пантелеймона Куліша знайшли листок із записом: 

«Узято у Марковича:
для себе 25.08.45- 300 руб сріблом.
Тоді ж для Красковського - 400 
18.10. для себе -150
1.03.46 для Красковського - 300
16.10. для його ж - 100
20.11. для його ж - 100
9.12. для його ж -100
Всього 1450 рублів сріблом.
З цього запису Леонтій Дубельт зробив висновок, що Маркович був скарбником братства. Сам же Маркович письмово показав:

«Вот моя полная искренняя исповедь! Повторяю, что как к этому, так и ни к какому другому тайному обществу я не принадлежал и принадлежать не буду. Кольца для себя не делал, и если виновен в хранении непозволительных стихов и иногда в разговорах, неприличных ни моему званию, ни положению, то умоляю о Всемилостивейшем прощении, твердо надеюсь на милосердие Великого Государя и Богу и ему поверяю мою участь…»


Допитати Марковича з пристрастю, щоб довести його причетність до товариства Дубельту http://i022.radikal.ru/0712/c4/2348da9c7c94.jpg не дав… сам цар. Граф Орлов передав Миколі 1, листи до Марковича його сестри Катечки Керстен, що знаходились у відібраних при обшуку паперах. Вони були просочені такою Любов'ю до Великої Батьківщини, до Російської Держави, що вражений імператор порекомендував вищим сановникам вчитися патріотизму у 16 річньої дівчинки. Він наказав її малолітніх братів-сиріт влаштувати в Петербурзький кадетський корпус на повному пансіоні, а їй видати 1000рублів сріблом за патріотизм.


Нам торочили про те, що Микола 1 заохочував доносительство. А він затвердив пропозицію графа Орлова , що недоцільно щедро винагороджувати донощика Петрова, щоб не заохочувати доносительство. Сироті Петрову було видано 500 крб. асигнаціями та ще на 100 рублів збільшили пенсію його матінці, вдові жандармського офіцера. Надали йому за той донос посаду молодшого писаря в 111 відділенні, а через рік посадили за якусь дрібницю і заслали в Олонецьку губернію. Помер він в Стародубі на Чернігівщині таким же убогим сіромахою, яким був до доносу...


Опанаса судили не за посаду скарбника в Кирило-Мефодієвському братстві, а всього лише за не донесення про таємне товариство. Тим паче, що ніхто з друзів, і навіть Куліш, його не видали.Куліш запевняв, що гроші давав для Красковського, який будував собі хату. Всі говорили, що окрім досліджень народного фольклору Опанас  нічим не захоплювався і політики цурався. Вася Білозерській показав на допиті: : «Кроме необыкновенной любви к своей Родине, он не имел никаких замыслов, заботясь только о том, чтобы в других поддерживать чувство, его занимавшее». Сам Опанас про друзів говорив тільки добре. На питання, що пов'язувало його з Кулішем відповідав : „« Я более других привязан был к Кулишу, а общий предмет занятий его с моим была народная южнорусская поэзия и южнорусский язык…»


Заслали його секретарем губернської управи в Орел. До речі, у Марковичів були землі і конезавод в Орловській губернії, так що він фактично був відправлений додому. Орловський губернатор князь Трубецькой настільки був схожий на Василя Івановича Марковича, і зовні, і характером крикуна-хулігана, добряка в душі, що Опанас незабаром став до нього відноситися, як до батька, та і той відповідав йому взаємністю. Князь витребував з Київського університету документи Марковича і вже через декілька місяців він: « произведен в коллежские секретари пол диплому на степень кандидата императорского университета св.Владимира».  Наступного року Трубецькой підвищує його до старшого помічника керівника канцелярією, а ще через півроку затверджує його в титулярні радники. 


Тобто кар'єрне зростання Опанаса відбувається так, як ніби і не було ніякого суду і ніякого заслання. Мало того, чутки про участь його в якомусь таємному товаристві, створили над ним німб романтизму, що притягував, як метеликів на вогонь, молодь. Навколо нього дуже скоро сформувався гурток відданих друзів. Першими були молоді колеги по канцелярії – Іван Якушкін http://i018.radikal.ru/0801/24/0abb94c6d1ea.jpg, Михайло Стахович, Іван Павлов. Іван Якушкін  познайомили його зі знаменитим  багатієм - слов'янофілом Петром Кирєєвським,  http://i033.radikal.ru/0801/c0/37ffb2fdfa29.jpg котрий  став його кращим другом. А юний гімназист-недоучка, молодший писар канцелярії Колюня Лєсков, ходив за Опанасом, як хвостик. Але краще я представлю слово великому російському письменнику, автору  „Лівші» http://i008.radikal.ru/0801/de/0bb82bfcc860.jpg :

«  В Орел был прислан под надзор губернатора князя П.И.Трубецкого, студент Киевского университета Афанасий Васильевич Маркович, известный украинский патриот и народолюбец. Находясь под надзором, Маркович служил помощником правителя  канцелярии Орловск4ого губернатора, при правителе Порохонцове. Маркович был коротко принят в доме Мордовцевых, где у всех тогда жили сильные малороссийские симпатиии, доставлявшие в свое время повод беспокоиться местному жандармскому полковнику из поляков г.N. Афанасий Васильевич попал в Орел в ссылку по так называемой «Костомаровской истории» и был очень интересным лицом, - особенно для любителей малороссийского быта и малороссийской речи. Кроме своего интересного политического положения Афанасий Васильевич сосредотачивал в себе много превосходных душевных качеств, которые влекли к нему сердца чутких к добру людей, приобретали ему любовь и уважение всех, кто узнавал его благороднейшую душу. Литературное образование его было очень обширно и он обладал умением заинтересовать людей литературою. В общем отношении он принес в Орле пользу многим»…

            Опанас допоміг Колі Лєскову закінчити гімназію екстерном. Одержавши атестат, Коля зміг переїхати до Києва, про який мріяв, наслухавшись розповідей Марковича. Виїхали з Орла брати Якушкіни, в свій маєток віддалився Кирєєвський. До Опанаса стала підкрадатися самотність. Якнайбільше він скучав по Миколі Лєскову, до якого прикипів душею. Але незабаром Коліно місце зайняла така ж недоучка Марійка Вілинська, яку виставили з Харківського пансіону благородних дівчат Мортеллі не то „ з-за безгрішшя», не то „За поведінку».
            П'ятнадцятирічна дівчинка була представлена Опанасу на одній із званих вечірок у тітки - хрещеника Катерини Мордвінової. Спочатку Опанас не виділяв її з кружка щебечучих самозакоханих дівчат, що хваляться своїми нарядами і перемогами над прихильниками. Але дівчинка,(правда, важко називати Марію дівчинкою, адже тому пансіоні вона не тільки встигла позбутися невинності, але і спіткала мистецтво зваблювання) знайшла все ж таки спосіб виділитися. Тітка не жаліла грошей на наряди, прагнула, щоб племінниця виглядала вишуканіше і багатше за інших. Марійка ж відмовилася від пишних нарядів і стала одягатися підкреслено скромно. Але ці скромні плаття, пошиті у кращих кравців, так спокусливо підкреслювали її, не по віку розвинені, форми, що Опанас, дивлячись на неї, мимовільно згадував свою першу Жінку, свою першу Любов – Лізоньку де Олива.

            Марійка теж поклала на нього око. У неї вже ходив в женихах товстун Єргольцев, з яким вона танцювала на всіх балах. Батько Єргольцева мав великий маєток з розкішним будинком з колонами, прекрасним парком, багатими землями з 2 тисячами кріпосних. Все це міг успадковувати син. Але хто його знає, скільки проживе ще батько і скільки чекати того спадку. Тому з Єргольцевим вона тільки танцювала на всіх балах (злі язики говорили, що він був її коханцем). А ось з Опанасом вона обговорювала літературу, історію рідного краю, Росії і України. Їй все, мовлене ним, було так цікаво! Вона була в такому захопленні від його розповідей, так захопилася народним фольклором, що навіть стала супроводжувати його в поїздках до Петра Кирєєвського. Вона з показною цікавістю вслухувалася в їх слов’янофільські баталії і старанно кивала головою, схвалюючи то одного, то іншого. Вона дуже рано засвоїла істину - хочеш показатись розумною - мовчи! А Опанас так описує поїздки в “Спогадах про П.В.Кирєєвського” :”В 1849 г., служа в Орле, я познакомился у одного из товарищей по службе с Петром Васильевичем , приезжавшим к брату его, собирателю народних песен П.И.Якушкину... Я чувствовал,  что какой-то чудотворной струей приливает мне к мозгу мисль за мыслью, а к серджу чувство за чувством. В то время я был болен телом и душой. Простодушно я обратися к нему с пробужденными мислями и чувствами. Признаюсь, очень обрадовался такому необыкновенному, такому доброму и світлому слушателю! Нечемо и говорить, что я уезжал к нему в Слободку ( в 7 верстах от Орла) и по целым дням упивался его возвышенной беседой.- Бог мой! Какой греющей и возвышенной беседой!”.

            Розімлівши від цих бесід, Опанас перестав дивитися на Марійку, як на ученицю-підлітка, тим більше, що і форми у неї були вже зріло-жіночі. http://i039.radikal.ru/0801/17/8ec91349a113.jpg  І ось якось осіннім днем, коли замрячив злий, холодний дощ, Кирєєвський запропонував їм не повертатися в Орел, а погостювати у нього декілька днів. Марія, подумала, „повагалась”і згодилась. Афанасій, якому зовсім не хотілось їхати під дощем, з радістю прийняв пропозицію. Кирєєвський був багатієм, в будинку його була безліч кімнат, так що знайшлися затишні спальні і гостям. У першу ж ніч Марійка прокралася в спальню до Опанаса. Вони стали коханцями. Опанаса до сліз розчулила її історія про те, як  п'яний вітчим, відставний унтер-офіцер Дмитро Дмитрієв, зґвалтував її, коли їй ще не було і 12 років. Як її мати Парасковія Петрівна не чоловіка, а її відправила світ за очі в Харківський пансіонат. Вітчим приїжджав і туди. Саме через нього її вигнали з пансіонату. Саме через нього матінка і на поріг її не пустила, а віддала тітці Мордовцевій. У помсту вітчим, забравши все, що було у Парасковії, зник невідомо - куди...


Звичайно, Опанас повірив сповіді. Але він давно вже був чоловіком. Як було заведено серед київських студентів, не цурався і борделів. Те, як Марія ненаситно поводилася в ліжку, вказувало на те, що не тільки вітчим був повинний в тому гріхопадінні. Дивився на неї Опанас тільки як на юну і спокусливу коханку. Але ця роль абсолютно не влаштовувала Марію. Їй хотілося бути не попелюшкою - безприданницею, а першою пані в будь-якому суспільстві. І Опанас ідеально підходив на роль чоловіка. І багатий, і улюбленець вищого світу. Та ось тільки щось не поспішає робити пропозицію. При черговій поїздці до Кирєєвського Марійка постаралася, щоб вони займалися любов'ю у відведеній їй спальні і так розмочалила Опанаса, що він проспав час зав сніданку і здивований Петро Васильович застав його в спальні “безневинної дівчинки”. Погляди у Кирєєвського були консервативні, домостроївські. Опанасу не залишалося нічого, як заявити другові, що він вирішив засватати Марію. Про те, що відбувся він написав, нічого не приховуючи, сестричці Катрін. Зведеній сестричці зовсім не сподобався такий оборот справ. 22.01.1850 вона звертається до графа Орлову з проханням про хоча б короткочасну відпустку Опанаса на Батьківщину. 14.05.1850 сам цар написав резолюцію на цьому проханні, але не про короткочасну відпустку, а про те, що Опанасу “жить  в Малороссии дозволено с тем, что он отдается под личный надзор своей сестры  „    

      Після того казусу у Кирєєвського Маркович не зустрічався з Марійкою. Одержавши в травні лист від сестрички з радісною звісточкою про майбутню свободу, Опанас пішов з візитом до Мордовцевої, щоб якось налагодити відносини з Марійкою. Мордовцева заявила, що знає про гріхопадіння племінниці і саме тому відмовила їй в будинку. Знайти її Опанас може у іншої тітки – Варвари Писаревої. Наніс візит Опанас і Писаревим. Тут його чекав грандіозний скандал. Тітка заявила, що весь Орел знає про те, що він збезчестив її племінницю і він, як чесна людина, як дворянин, врешті-решт, повинен негайно покрити цей гріх одруженням. Опанас був людиною м'якою, чутливою. Він представив, як повинна відчувати себе молоденька дівчинка, про яку пересуджує все місто. Та і про його роль в тому безчесті теж пересуджують. У червні Опанас заручився з Марійкою, щоб вже через декілька днів утекти від неї на Чернігівщину. Виїхав він 1 липня, узявши короткочасний відпуск в канцелярії. За нашим уявленням, короткочасна відпустка - це пара тижнів, в крайньому випадку місяць. Опанас же виїхав 1.07, а повернувся 17.10.50. Так, він спочатку майже щодня слав листи Марії, а та справно йому відповідала. Тільки щось в тих листах і не пахне Любов’ю. Він постійно скаржиться на здоров'я, звітує про те, де був, що робив, повчає її, як жити. Читаєш її листи у відповідь і розумієш, що вона навіть не вчитувалась в ті Опанасові послання. Повністю ігноруються його скарги на здоров'я і всі ті повчання...

            При підготовці і редагуванні листування, ретельно перероблялися його листи, вилучалися ті, що руйнували образ люблячого чоловіка великої української письменниці. Так, він цілий день провів на хуторі Михайлова Гора, спілкуючись з великим Гоголем ttp://i040.radikal.ru/0712/02/ebd96f82f0e9.jpg, про що збереглися спогади Максимовича.http://i031.radikal.ru/0801/f7/56b62c86e1fa.jpg А в опублікованих листах Марковича до Марії залишився тільки рядок : “вчора я пробув цілий день з Миколою Васильовичем Гоголем. Він поїхав зимувати до Греції.» І все. Невже ж коханій він нічого не написав про письменника, якого обожнював? Виходить, або любові у них не було, або лист покремсаний видавцями.

            У вересні він гостить у Катрін на Гайворонщині. Завдяки тій царській премії вона змогла повернути до життя свій родовий маєток. Їй він пише вірш :

“ Біліє навколо сніг чистій і ясний,
Ходімо з тобою, мій друже прекрасній,
Обійдемо далі ту ковбань гнилу
І зійдем на гору, лісами густу.
            Хай зостається село позаду,
            Де сиплять людям пташину принаду,
            Вже одбігли млини за нами,
            З їх перемолами – магаричами.
Годі вже йти нам, тут поруч станьмо
У небо блакитнеє рядом погляньмо.
Боже Превічний! Пане небесний!
Даруй обом нам розум нелесний,
            Щоб ми одразу бачили правду,
            Кого цураться й мать на пораду.
            Бо потемніло на білім світі-
 Доброго й злого не розрізнити...”
Хай вірш і слабкий і не зовсім зрозумілий, але в ньому відчувається співучість і звукопис майбутніх “українських оповідань»Марко Вовчок... 

            У жовтні, нарешті. Маркович повернувся в Орел. Тільки щось він не поспішає з весіллям. Марія все ще живе у Писаревих в їх Тульському маєтку, а Опанас шле їй нудні листи, переповнені скаргами на свій вбогий матеріальний стан, на відсутність в Орлі для нього нормальних вакансій, на хвороби. Явно хоче відкрутитися від весілля. Родичі Марії в паніці, як же, вислизає такий завидний жених! Марія терміново повертається до Катерини Мордвінової, що “вигнала” її за безчестя. (Якби дійсно вигнала, навряд би дозволила повернутись). Де б не з'явився Опанас, скрізь поряд опинялись друзі Мордвінових, які починали дорікати його за безчестя юної дівчини. Під тиском громадської думки йому довелося подати губернатору прохання про дозвіл на шлюб. Миттєво(от що значать зв’язки Мордвінових) одержавши цей дозвіл, 26.12.1850 в церкві, що знаходиться в маєтку Кирєєвського, вони уклали брак і через тиждень поїхали у весільну подорож на батьківщину Опанаса. Зиму вони гостили в Сорочинцях на Остерщині у брата Василя. Його син, відомий свого часу письменник Дмитро Васильович Маркович в своїх спогадах про той час не дуже те дарує Марію. Не знайшов він в її відношенні до чоловіка і слідів любові, або хоча б пошани...

 
У травні вони гостили на Гайворонщині у Керстінів. Звідси Опанас послав губернатору прохання про звільнення із служби і 26.06.51 він був звільнений.

        Марія так і не стала багатою поміщицею. Спадок старого Марковича розвіявся, як дим. Річ у тому, що коли настав час ділити спадок, на Полтаві залишилося тільки два брати – Василь і Модест, які  з дитинства ворогували один з одним. Старші - Александер і Іван, займали крупні пости в Петербурзі і ним не захотілось утрудняти себе клопотами по спадку. Середній - Аполлон, опинився в божевільні, самий молодший – Венедикт дав в морду своєму начальнику і за це опинився в буцегарні. Опанас знаходився в засланні. По батьковій волі Василь повинен був розібратися з боргами і доходами і, підбивши баланс, не допускати роздроблення маєтку. Модест прилюдно виразив йому недовіру і Василь психанув і гонорове кинувши всі справи на нього, покотив до себе до Сорочинців. Модест швиденько розпродав все по дешевці і коли брати схаменулися, виявилося що у них вже ні батьківського маєтку, ні батьківських земель немає, а є тільки по 12000 сріблом на кожного. Все, що залишилося від батькових мільйонів і батьківського будинку. Правда, молодший Венедикт зміг таки за свої і Опанасові гроші викупити батьківський будинок, але все інше розійшлося по чужих руках...

            Ще півроку раз’їзжав Опанас з дружиною по родичах і знайомих, поки поліцейські чини не нагадали йому про необхідність продовжувати державну службу. Подав він клопотання губернатору з проханням надати місце викладача в якій-небудь гімназії. Але подав він цю заяву в жовтні, в середині учбового року. Одержав він від губернатора відповідь, що всі вакансії в гімназіях давно укомплектовані і він може претендувати тільки на посаду коректора в губернській газеті. Та і те тільки з грудня місяця, коли коректор вийде на пенсію. Хоч коректорський оклад і був чисто символічним, Опанаса ще не дуже то й турбувався про гроші. Як-не-як Венедикт був йому винен 12000 сріблом(близько 2400000 нинішніх гривен). До того ж робота коректора, це постійне спілкування з друкарським словом, про що він мріяв в юності! Опанас згодився.

            Перед тим, як влаштуватися в Чернігові, вони з’їздили в Єлець до Маріїної матері, яка дала її придане – дворову дівку Марусю та братика Дмитра на виховання.

            У Черніговіhttp://i025.radikal.ru/0801/c9/f1af17d9166e.jpg Марковичі пробули менше року. Не дуже то і радісним для них був той час, хоч Опанас Васильович і встиг завоювати шалену популярність у молоді. Гімназисти- старшокласники, наслідуючи Марковичу, одягнули українські свити і cорочки-вишиванки (добре, хоч він не ввів моду на запорізькі шаровари). Стали розмовляти, як він, на співучій українській мові (Чернігівщина ще в 1506 році добровільно увійшла до Російської імперії і тут говорили - дворяни французькою, міщани російською та єврейською, селяни - українською). 
 Опанас Васильович наказом №256 від 25.12.1851 г був призначений всього-на-всього коректором газети. Призначений на найнижчу посаду. Але шеф-редактором і одночасно цензором газети був його друг ще по старому Кирило-Мефодіївському братству Олександр Тулуб, тепер старший викладач місцевої гімназії. Його теж заарештовували і допитували але потім випустили за не доведенням вини. Газета у той час складалася з двох частин. Офіційної, в якій публікувалися розпорядження губернатора і документи управи, дані про приїжджих і вибулих і інша офіційна нудота. Відав цією частиною безпосередньо головний редактор кн. Ростовцев (він, до речі брав участь у підготовці документів реформи Олександра 2 ). А ось редактором неофіційної частини був чудовий поет, етнограф, і взагалі душка вісімнадцятирічний Сашенька Шишацкий-Ілліч. Не дивлячись на такий юний вік, на Чернігівщині саме Шишацкий-Ілліч був першопроходцем-зачинателем літературної української мови. Микола Маркевич або Пантелеймон Куліш, що десятиліттями трудилися на цій ниві, як чорнороби, так і не зробили більше, ніж цей такий рано(у 26 років) вмерлий геній. Шишацкий – Ілліч зразу ж прив'язався до Опанаса. Точно так, як і колись прив'язався Миколка Лєсков. Тільки попереду у того Миколки була всесвітня слава, а у Сашка тільки туберкульоз і швидка смерть...


 Він знав стільки обрядових пісень, оповідок, що Опанас готовий був слухати його хоч до ранку, зовсім забуваючи про те, що удома його чекає юна вагітна дружина. Опанас, як і всі Кирило-Мефодієвці був позбавлений права писати і публікувати що-небудь. Шишацкий-Ілліч винайшов, як обійти цю царський заборону. У кожному номері газети стали з'являтися маленькі розповіді, статті по питанням фольклору і етнографії, народні легенди і пісні, підписані різними іменами-псевдонімами. Опанас і Олександр організували при газеті література-етнографічний кружок в який залучили знаменитих Миколу Маркевича, історика Олександра Лазаревського, фольклориста-етнографа з Ніжина Матвія Симонова (Номіса), лікаря - етнографа Степана Носа, вчителя Іллю Дорошенко. Опанас Васильович не тільки переказував легенди і оповідки. Він сідав за піаніно і, володіючи чаруючим голосом, доводив слухачів до сліз своїм виконанням народних пісень. Його все зростаюча популярність, що супроводжувалась модою молоді на національний український одяг, не подобалися не тільки старому, консервативному губернатору Гессе, але і редактору кн. Ростовцеву. Якось, нагрянувши в редакцію під час літературної вечірки, він влаштував публічний рознос Марковичу. Ось що про це пише Маркович в листі до Кирєєвського від 9.09.1852: “В награду за свою безупречную службу я таки дождался награды- публичногоразноса и мого бесчестья. Я рад, что не болезнь жены будет главной причиной мого отьезда отселе, а они сами – мои озверелые земляки и нене нечего кивать на нее!”

            Річ у тому, що у вищому світі перемивали кісточки його дружині і пліткували, що вона вимагає від чоловіка кинути негостинний для неї Чернігів. Дійсно, в Чернігові їй жилося дуже важко. Чоловік до ночі стирчав те в своїй редакції, то на літературних вечірках. Племінник Дмитро вічно вередував, служниця Маруся діяла на нерви. У лютому 1852 Марія народила дочку. Хрещеним батьком був секретар управи Андрій Вербицький, хресної матір’ю - дружина Федора Рашевського. Але донечка прожила зовсім недовго. Лише зазеленіла трава, як виріс на Валу горбик її могилки...

            Чернігів став для Марії кладовищем її дитини і вона прагнула звідси куди-завгодно. Вона просила Федора Рашевського, що мав масу знайомих і в Петербурзі і в Києві, допомогти її чоловіку знайти посаду в Києві. Але сам Маркович не поспішав до Києва. Не поспішав, навіть і після  того скандалу з кн. Ростовцевим. Він ще витерпів цілих три місяці. Але от остаточно зліг Шишацкий-Ілліч. Опанас розраховував, що на це місце призначать його. Все ж таки не годилося столбовому дворянину ходити в коректорах. На жаль, губернатор  Павло Іванович Гессе заявив, що редактором неофіційної частини “губернських відомостей” буде Микола Бєлозерський, а не Маркович. Ображений Опанас Васильович узяв тримісячний відпуск і поїхав з дружиною до брата у Сорочинці, а потім на Орловщину до Кирєєвського. Федір Рашевський твердо пообіцяв йому, що за час відпустки знайде відповідне місце в Києві. Обіцянки свої він завжди свято виконував, так що повернувся Опанас з Орловщини вже до Києва. 29 березня 1853 він призначений бухгалтером по продовольчій частині Київської палати Держмайна (Як-не-як в Кирило-Мефодієвському братстві він теж був бухгалтером-касиром). У вересні його підвищили до стряпчого. А 27 жовтня вони відсвяткували народження сина Богдана. Його хресною матір'ю стала сама Варвара Репніна, названа сестра Тараса Шевченко... 

            Перебування Опанаса в палаті Держмайна було недовгим. Бездарні дипломати і фактична відсутність надійної зовнішньої розвідки, штовхнули Миколу 1 на війну за протоки в Середземному морі. 22 червня 1853 він оголосив про вторгнення до Молдавії і Валахії. 22 жовтня Туреччина оголосила війну Росії. Англія і Франція, з якими Микола 1 думав домовитися про розділ Турецької імперії, виступили на стороні Туреччини. Проти Туреччини було послано 125 тисячну армію під командуванням князя Горчакова, що розгубив всі свої військові таланти за 22 роки безініціативної служби у фельдмаршала трьох європейських війн кн. Паскевича-Єріванського. Паскевич не вірив в успіх війни, але, будучи єдиною людиною, на думку якої зважав цар, нічого не зробив, щоб попередити її. Мало того, він, чудово знаючи дійсний стан справ в армії, нічого не зробив, щоб цар дізнався про це. А стан був, гірше нікуди. Армія, що вважалася найсильнішою в Європі, на ділі була вже не армією, а натовпом. 

            Алабін, що пройшов і Угорську, і Дунайську, і Кримську кампанії, пише: ““Наш солдат не только дурно вооружен и дурно обучен военному ремеслу, но он дурно одет; его головной убор (каска) крайне неудобен; его обувь не выдержит больших походов... он дурно накормлен; его только ленивый не обкрадывает; он навьючен так, что надо иметь нечеловеческие силы и здоровье, чтобы таскать обязательную для него ношу... Ни к чему непригодный мундир... [268] вовсе не греющий, а между тем решительно отнимающий у солдата всякую свободу движения и исключающий всякую возможность фехтования, быстрой и цельной стрельбы и вообще всякого проявления ловкости, столь необходимой солдату, особенно в бою... шинель, не закрывающая ни ушей, ни лица... мешающая ходить... а от недоброкачественности сукна... в продолжение похода делающаяся ажурною, не защищая ни от сырости, ни от холода”{34}. Вообще вся амуниция — “верх безобразия и как бы нарочито сделанное изобретение, чтобы стеснить и затруднить все движения человека. Грудь солдата сжата, его тянет назад сухарный запас, ранец, скатанная шинель, патроны; в безобразнейшей суме, по икрам его бьет ненужный тесак, ему обломило затекшую руку держание „под приклад“ ружья!”{35}. Солдат живет впроголодь, потому что из его “и без того скудной съестной дачи норовят украсть и каптенармус, и фельдфебель, и почти каждый из высших военных и гражданских чинов, через чьи руки предварительно проходит эта дача! Солдату полагается чуть не 5 фунтов соломы в месяц, да и той едва ли половина достигнет назначения, и вот он целые месяцы спит на голой земле, по горькому выражению солдат, на брюхе, покрывшись спиной.”

            І ось, серед тих, хто грів руки на солдатській крові, і повинен служити Опанас. Він був вихований на принципах строгої християнської моралі з її заповідями, серед яких була і не»вкради». Його вже призначили урядовцем за особливими дорученнями і доручили підготувати обоз для доставки провіанту в діючу армію. З дорученням він блискуче справився, за що одержав подяку від царя. Але робота йому все більше і більше не подобалася, хоч жалування він вже одержував пристойне, таке ж як і в останні дні перебування при Орловському губернаторі - 1000 руб сріблом, що дозволило йому розрахуватися зі всіма боргами. Але колеги набивали кишені на шахрайствах з поставками і вимагали від нього того ж. Ті, хто сьогодні живе в Україні, чудово знають, що в таких випадках потрібно або просто піти, або тебе підуть з ганьбою. Он на початку 90-х на Львівській „Галці», молода робітниця відмовилася красти, так колеги спочатку її побили, а потім начальство звільнило її „за крадіжку». Так само було і за часів Кримської війни. Щоб не ганьбити своє ім'я казнокрадством, Опанас звернувся до друзів з проханням знайти йому чесну роботу. Знов допоміг Федір Рашевський. У 1853 році помер старий Григорій Тарновський. Його маєток перейшов до племінника - Василя Тарновського. Ще Шевченко описував самодурство Григорія Тарновського, його відношення до кріпаків. Головним обов'язком його управителів була поставка симпатичних молодих дівчат в поміщицький бордель, знаменитий на всю Малоросію. Пліткують, що великий Глінкаhttp://i017.radikal.ru/0801/d0/8086f9d0332b.jpg надовго застряг в Качанівці саме через малолітніх кріпосних дівчаток з цього борделя. Василь Васильович http://i037.radikal.ru/0801/b0/957357a7bcd4.jpg теж був ласий до жінок. Але продажної і кріпосної любові не визнавав. Він відразу ліквідовував бордель, а дівчатам дав волю. До кріпосних він відносився, як до людей. Недаремно ж Олександр 11 привернув його до складання земельної реформи, що покінчила з кріпацтвом. При такому стані справ Василю Васильовичу вже не підходили вуйкові керівники. Але самому займатися господарством йому, блискучому юристу не хотілося. Потрібно було шукати нових керівників. Він став шукати людей, які були б Людьми, проникали долею кріпосних і при цьому були фахівцями в своїй справі. У пошуках таких людей Тарновський і звернувся до приятеля - управителя Чернігівської палати держмайна Федора Рашевського, близького друга Марковича. Саме Рашевський і порекомендував Тарновському взяти Марковича головним управителем. По-перше, Маркович любив селян і вони його любили. По-друге він був бездоганно чесний. А в третіх він чудово розбирався в бухгалтерії. В кінці жовтня Тарновський запропонував Марковичу посаду управителя. Той спочатку категорично відмовився, мовляв, при військовому стані кинути доручену йому справу- формування кінного обозу для діючої армії, це дезертирство. Домовилися повернутися до цього питання, коли Маркович виконає царське доручення. У січні Тарновський прислав сина, уточнити, коли ж Маркович планує виконати царське доручення, після чого може подати у відставку. Опанас Васильович в цей час був у відрядженні в Черкасах. Сина прийняла Марія. Вони швидко порозумілися і Марія пообіцяла зробити все, щоб вже цього літа чоловік переїхав в Качанівку. Вже до кінця березня Опанас Васильович сформував в Київській губернії кінно-підводну напівбригаду і кінну роту з пересувною крамницею для діючої армії, за що йому було оголошено „височайше благовоління”. Щоб розрахуватись з численними боргами, які наробила марнотратка Марійка,  Опанасу довелося ще ціле літо пробути на цій службі. Але вже в кінці серпня Опанас Васильович упрохав Чалого узяти до себе Маріїного брата Дмитра, а самі з Марією поїхали до Тарновських. Інвентаризацію Опанас провів за лічені дні. Після цього зайнявся статистичними дослідженнями для розробки, кажучи сучасною мовою, бізнес-плану. Вечорами він пропадав з селянами, записуючи їх пісні і перекази. Іноді до нього приєднувалася Марія, але більшою частиною скучала удома. Але незабаром ці нудні її вечори перетворилися на веселі вечірки то із старшим, то з молодшим (Тарновський син був молодше її на 4 роки, йому тоді було всього 17 років) господарем. Я, звичайно, благоговію перед українським Третьяковим - Василем Васильовичем Тарновським. Але про Тарновських говорили, що люблять вони тільки три речі – свою Качанівку, картини і жінок. Найбільшим бабієм був молодший Тарновський. Ось цього 17-річного хлопчину і застав Опанас в ліжку своєї дружини. Великого скандалу він не піднімав, але наказав їй зібрати речі. Збентежений Тарновський - старший, взнавши від Марії про причини від'їзду, намагався спочатку відрадити Опанаса, а потім запропонував йому близько 10000 рублів відступного. Маркович від цих грошей відмовився, так що повернулися вони до Києва без копійки.


 Щоб зупинитися на перші дні в готелі, Опанас вимушений був закласти годинник. Насилу вони зняли на окраїні, в самій   Куренівці http://i036.radikal.ru/0801/6b/77a9a14e0796.jpg халупку.  Майбутній знаменитий художник Іван Федорович Рашевський, якого батько в цей час привозив до Києва і разом з ним відвідував Марковичів, пише, що в цій халупі підлога була земляна, а замість дверей висіло дране рядно. І в цій убогій обстановці Марковичі прожили з вересня 1854 по серпень 1855. Опанас Васильович підробляв репетитором. Марія сама ходила на базар за продовольством і записувала всі плітки, що вона там чула. Адже вона з дитинства мріяла стати письменницею. Але на жаль, Бог таланту не дав. Тільки починала писати оповідання, повісті, романи, але далі за першу сторінку вони не просувалися. Ці етнографічні записи допомагали їй підтримувати хоч видимість відносин з чоловіком. А Опанас Васильович описав те своє  репетиторство в оповіданні „Пригоди домашнього вчителя”…


Вони мовчали про те, що трапилося в Качанівці. На розпитування відповідали, що Опанас Васильович не захотів одержувати не зароблені гроші. Та і Тарновський - молодший писав: „Опанас Васильович займався в Качанівці переважно збиранням народних пісень і приказок, а не статистикою, проводячи цілі дні з помольцями біля млина». (Цікаво, а як, не просиджуючи днями у млина, міг би Маркович визначити виходи і продуктивність того млина?). Звичайно, Рашевський при чергових відвідинах Качанівки розповів Василю Васильовичу старшому про тяжке положення Марковичів. Після цієї розмови Тарновський-старший терміново виїхав в Київ до сестри, яка була дружиною самого Михайла Юзефовича. Вдень, коли Маркович був на заняттях у якогось урядовця, Василь Васильович заїхав в їх убогу халупку. Те, як живе Марія з малолітнім сином, привело його в жах. Повернувшись до Юзефовича він зажадав, щоб той негайно відвідав старого знайомого і зробив що завгодно, але щоб Марія з цієї біди вибралася. На другий же день Юзефович поїхав на Куренівку, дочекався Марковича і примусив таки Опанаса Васильовича підписати прохання до губернатора кн. Васильчикова,http://i024.radikal.ru/0801/3f/ec809dfc3576.jpg який тоді виконував обов'язки опікуна Київського учбового округу, про призначення вчителем словесності або історії в гімназію округу. Добувши у Опанаса Васильовича заяву, Михайло Юзефович з ранку пробився до губернатора і переконав його дати Марковичу місце викладача у Немирівській гімназії.http://i014.radikal.ru/0801/61/f13be25f63ff.jpg

Весною цього року, на вимогу громадськості і патрона цієї гімназії графа Потоцького був звільнений директор гімназії Зимовський і більшість вчителів, що мордували гімназистів до такого ступеня, що в гімназію просто перестали поступати. На місце директора Юзефович запропонував свого старого знайомого по Археологічному товариству, професора історії літератури Ніжинського ліцею, недавнього цензора „Чернігівських губернських відомостей» Михайла Тулова. Тулов на початку 1854 року дав дозвіл на друк у газеті „малоросійських приказок та прислів’їв” зібраних Марковичем. Губернатор, генерал-майор Гессе страшенно розлютився і відправив його у відставку. Михайло Андрійович переїхав до Києва і, знаходячись у резерві Міністерства Освіти, став працювати над дисертацією. „Руководство к познанию родов, видов и форм поэзии” Ясно, що його кандидатура без заперечень була затверджена Васильчиковим, ще й з правом самому набирати викладачів. Ось і запропонував йому Юзефович кандидатуру загального їх приятеля Опанаса Марковича.


 Тулов прийняв Марковича з розпростертими обіймами. На жаль, посади вчителів словесності і історії вже були зайняті. Довелося задовольнитися посадою молодшого вчителя географії. Але на більше Опанас Васильович і не мав права претендувати. У нього не тільки не було педагогічного стажу, але і послужний список був досить зіпсований – засланням до Воронежу, сваркою з головним редактором, звільненням із служби в палаті Держмайна в розпал військової кампанії, втечею від Тарновських і роком ухиляння від державної служби. Отже Опанас Васильович був радий такому обороту справ. Він не витрачав багато часу на збори. Адже і збирати було нічого. 24 серпня він одержав призначення, 26 взяв підйомні і дав розписку відпрацювати за них в гімназії не менше двох років (ми відпрацьовували не менше 3 років), а 28 вони вже виїхали в Немирів, забравши від Чалого Дмитра Вілинського. Почався найкращий період в житті Марковича.


. Опанас Васильович був природженим педагогом. Тепер йому трапилася нагода зайнятися улюбленою роботою і улюбленою справою – адже ще за часів Кирило-Мефодіївського братства він мріяв зайнятися створенням підручника географії України. Зараз йому доручили предмет „Географія». Краще всього працюється в оточенні друзів-однодумців. Саме таке оточення було у Марковича в Немирові. Математику викладав його старий Чернігівський приятель Ілля Дорошенко. Історик Макар Теодорович бачив в Опанасі одного з близьких до тієї великої трійки – Шевченко-Костомарова-Куліша, яка воскресила для України часи Козаччини. Вчитель словесності Петро Барщевський дивився на Опанаса, як на божество, адже ніхто не знав стільки, скільки Опанас, народних прислів'їв і приказок, казок, билин, легенд і пісень… 


Приїхавши в Немирів, Марковичі зняли квартиру у великому будинку лікаря гімназії В.Ф.Оппермана. Там же зняли кімнати і друзі-чернігівці. Окрім Марковича одруженим був тільки історик Теодорович. Ілля Дорошенко згадує: „Всі об'єдналися в товариську корпорацію і, будучи парубками, улаштували спільний стіл і спільне помешкання, що прибрало назву»Вчительської колонії».На головного розпорядника, щоб наймати і улаштовувати приміщення, обрали учителя історії Теодоровича. Наш славний Макар, одружений з дуже досвідченою куховаркою, одержував з кожного по 8 крб на місяць і давав чудові обіди з тістечками та десертами” Достатньо Опанасу Васильовичу було двічі спробувати цю розкіш, як він запросився в корпорацію. Друзі із задоволенням прийняли його разом з сім’єю - Марією і Дмитром з Богданчиком. Марія, в компенсацію додаткових витрат, віддала в розпорядження корпорації свою кріпачку  Марусю, єдину особисту власність. 


Так вже вийшло, що Маркович виявився найстаршим в команді Тулова, хоч по рангу і виявився найнижчим - всі вони були старшими викладачами і викладачами, а він тільки молодшим. І ставка у нього, відповідно, була найнижча - всього 300 руб. Але доля посміхнулася Опанасу Васильовичу. З ізгоя він став найулюбленішим і авторитетнішим вчителем гімназії. А справа була от в чому. Немирів був маленьким польським містечком графа Потоцького з населенням всього п'ять з половиною тисяч чоловік. У гімназії на 388 поляків було всього 76 українців, 10 німців і 1 єврей. І при такій абсолютній більшості поляків, гімназія була російською і не тільки викладання, але і спілкування між гімназистами повинне було вестися виключно на російській мові. У  „Описі Немирова”Т.М.Прістюк констатує: „Чиновники гимназии, как представители российского начала, пребывали в постоянной моральной борьбе с родителями учеников – поляками. Из-за этого жизнь учителей гимназии была здесь незавидной: они не пользовались тем уважением и тем доверием, на которые должны были рассчитывать по своему положению”

Поляки традиційно не любили російських „окупантів”. Поруйнувати цю стіну ненависті вдалося саме Опанасу Васильовичу. Інспектор гімназії, поляк  Олександер Дельсаль щотижня влаштовував у себе платні любительські концерти, виручка від яких йшла на справу відродження Речі Посполитої. Стали ходити на ці концерти і Марковичі. Опанас Васильович не довго залишався простим слухачем. Скоро він і сам став виступати разом з самодіяльними артистами. Він мав чудові голос і слух, дуже добре відчував музику. Ніхто не міг порівнятися з ним в знанні народних пісень, і не тільки російських і українських, але і польських, зібраних ним за часи „ходіння в народ”  членів Кирило-Мефодіївського братства. Він знав майже всі пісні на слова Міцкевича, знав мазурку Домбровського, заборонений гімн Польщі. Коли він виходив на сцену з гітарою в руках і м'яким баритоном починав співати пісні Міцкевича, завершуючи виступ мазуркою Домбровського, всі присутні аплодували із сльозами на очах. За короткий час Маркович став улюбленцем не тільки гімназистів, але і їх батьків, що перестали бачити в ньому „російського загарбника”. Друзі чернігівці навіть стали ревнувати його до гуртка Дельсаля. Побоювалися, що він взагалі відійде від корпорації. Щоб утримати його, вирішили влаштувати щось таке, що перевершить Дельсаля. Вирішили поставити в гімназії п’єсу  „Наталка Полтавка”. Режисером був Ілля Дорошенко, автором лібретто – Опанас Маркович, музичну партитуру написав капельмейстер графа Потоцького Йоган Лагнер. Постановка мала шалений успіх. Згодом, Маркович з Дорошенком повторять її в Чернігові, в присутності молодого Миколи Лисенко. Може не будь цієї постановки, не було б і опери Лисенко „Наталка Полтавка”....


Дім Марковичів завжди був повний гостей. Син Богдан згадує: „Опанас Васильович постійно влаштовував вечори з співами та музикою, які згодом розрослися в концерти та аматорські вистави.” Спочатку ці вечори були  без запрошених гостей, адже не можна вважати гостями четверо польських гімназистів, що знімають житло в цьому ж будинку. На цих вечорах співали українські народні пісні, читали українські вірші забороненого Шевченка і незаборонених Віктора Забіли і Євгенія Гребінки. Читали вголос українські повісті і оповідання з нових випусків журналів і газет. Але дуже мало тоді видавалося українською мовою, тому просто вимагали щоб кожний з присутніх розказував що-небудь цікаве на українській мові. Опанас спочатку розказував про цікаві випадки з свого життя, а потім, непомітно навіть для самого себе, перейшов до переказів історій, зібраних ним при  „ходіннях в народ”. Взагалі-то він не просто переказував, а обробляв-переробляв ці нехитрі історії. Візьмемо, наприклад повість „Викуп”. У народному варіанті батько згоден видати дочку тільки за вільного, а вона, на своє горе, закохалась у кріпака. Хлопець їде до Києва, заробити 300 рублів, за які пан згоден дати йому волю. Але поки заробив ті гроші на викуп, пройшли десятиліття. Давно помер старий батько його дівчини, та і вона вже була старою, зморщеною бабою. Прийшов до неї старий, сивий, дряхлий дід. Старий, але вільний! Вони повінчалися і такою була сила їх любові, що повернулася до них молодість. Народили вони багато дітей. Вільних дітей. Так ця повість записана моїм прадідом Миколою Вербицьким.   На жаль, Опанас не так закінчив цю повість. Не омолодила у нього Любов жениха і наречену. Жених ухитрився заробити 300 рублів за якийсь рік (стандартний заробіток кріпосного парубка був 10 руб/рік), викупився на волю і повінчався з судженою. Сюжет прозаїчно спростився. Залишилася тільки соковита мова і спокійна відчуженість, характерна для розповіді-джерела. Саме ця мова, ця співчутлива відчуженість і полонили слухачів розповіді. А потім була розповідь про хлопця, який повинен був викрасти власну наречену, щоб економ її не збезчестив. Ховає її у священика, який їх і вінчає. Слабенька ідеалістична замальовка, що поступається нашим чернігівським першоджерелам, опублікованим згодом Вербицьким-Антіохом.http://i001.radikal.ru/0801/10/8ecedd2a4181.jpg Але  ті розповіді Вербицького, не дивлячись на трагічний і захоплююче динамічний сюжет, менше зачіпали серця читача. Дуже вже штучними і книжковими вони здавались…

            Опанас весь час міняв щось в розповідях. Адже кожен вечір не повторюватимеш одне і теж. Саме ці читання і шліфували розповіді, перетворювали їх з алмазу в діамант.  На жаль, була у Опанаса одна вада. Не вмів він тримати папери в порядку. Валялися його записи в найнеймовірніших місцях, від коробок з капелюхами дружини до…пічної духовки. Ось і тримав він їх в голові. І розказував не з листа, а як би вів бесіду-розповідь. Навіть сьогодні, якщо Ви станете читати ті „Українські оповідання”, ви їх сприйматимете не очима. У вас у вухах як би зазвучить тихий, неспішний голос старого мудрого оповідача. Ніхто ні в ті часи, ні після, не умів досягти такого ефекту. Хіба що, читаючи роман Квітки – Основ’яненко http://i042.radikal.ru/0801/56/9f314ccc8457.jpg про Конотопську відьму, раптом знаходиш, що кудись зникли літери, слова, рядки, сторінки тексту, а ти чуєш чийсь голос, який затягує тебе туди, у вир відьмацьких ігрищ. Недаремно ж говорять, що Квітка був чаклуном-чародієм!..

            Ці вечори, з читанням Опанасом його оповідань, стали надзвичайно популярними серед Немирівчан. Вони стали вимагати від Опанаса ці оповідання у письмовому вигляді, щоб насолоджуватись ними вдома. Але вимагати від Опанаса щось впорядковано записувати було нереально. Хитруган Дорошенко підкотився до Марії і умовив її стенографувати розповіді чоловіка, а потім давати списки обраним. Незабаром набралося декілька дрібно списаних зошитів, за якими вишикувалася майже річна черга. Друзі чернігівці вирішили, що настав час надрукувати ці оповідання. Вони згадали про земляка, старовинного друга Опанаса - Пантелеймона Куліша, який в Петербурзі на гроші Галагана і Тарновського заснував українську друкарню. Хлопці вважали, що Куліш http://i043.radikal.ru/0801/15/f636e63779d5.jpgбув і залишався кращим другом Опанаса. Ось і примусили вони Опанаса вислати ті зошити Кулішу. Так, Пантелеймон колись був одним з кращих друзів Марковича, що навіть зафіксовано в слідчих матеріалах 111 відділення. На жаль, однією з характерних наших рис є заздрість. Куліш був абсолютним ізгоєм в Тулі. Його не любило начальство, не приймала Тульська спільнота. Єдиним другом був жандарм Гусєв. Пантелеймон чудово знав, про ту популярність, якою користувався в Орлі Опанас, про те, що сам цар звернув на нього свою дбайливу увагу. Йому, великому трудівнику і самоучці дістаються одні тільки знегоди, а його колишньому обожнювачу-послідовнику, все саме собою пливе…


Пантелеймон, як він напише згодом у „Руському вестнику” „... хтось, що назвав себе Марком Вовчком, прислав один зошит. Поглянув я на нього бійцем і взяв написане в ньому за стенографію з народних оповідань за моїми зразками, та й відкладав собі до іншого разу. Зошит лежить у мене тиждень і другий. Нарешті я знайшов часину і почав його читати. Читаю і очам не вірю: у мене в руках чистий, непорочний, повний свіжості художній твір!” На одному диханні Куліш прочитав-проковтнув зошит і написав Опанасу лист з вимогою негайно вислати нові оповідання. Присягався, що негайно все опублікує. Опанас розгубився. Він зовсім не збирався негайно виносити свої, не оброблені до кінця оповідання, на суд громадськості. Він тільки хотів дізнатися про них думку свого колишнього наставника. Розраховував почати публікуватися тільки тоді, коли досягне рівня Квітки-Основ’яненки чи Гоголя (Шевченко тоді був відомий виключно як поет і художник). Він хотів обробляти і обробляти ці оповідання, поки вони не досягнуть належного рівня. А Куліш все настирніше вимагав нових оповідань. Друзі також не відступали. Опанас здався. Він повитаскував свої замітки на листках паперу, на серветках, в недописаних зошитах. Заглядаючи в них для пам'яті, він створював-розповідав одне оповідання за іншим. Розчервоніла від захоплення, Марійка ледве встигала записувати під його розмірене диктування. Весною і літом 1857 Куліш одержав "Одарку", "Максим Грімач", "Сон", "Чари", "Сестра", "Данило Гурч", "Козачка" і "Горпина". Незвичайні, вражаючі новизною повісті. Правда, жіночі образи в них були якісь одновимірні, спрощені. Було видно, що автор абсолютно не розбирається в жіночому характері. Що поробити, про Опанаса не скажеш, що він був знавцем жіночої душі…


Куліш, пам'ятаючи себе старшим другом - наставником Опанаса, не вважав потрібним сповістити його про правки і познайомив Опанаса вже з набраною книгою. Перед виданням книги він викликав до себе Опанаса для узгодження питань співпраці. Опанасу було не до поїздок – заїла виробнича текучка. Марійка збиралась їхати в Орел до рідних, ось і доручив їй Опанас по дорозі заїхати до Куліша на хутір і утрясти всі питання співпраці. Марія і Куліш відразу сподобалися один одному. Так, у Куліша була красуня-дружина Олександра. http://i023.radikal.ru/0801/ed/60c766ebf0ca.jpg  
Але хоч вона і була столбовою дворянкою, та поряд з Марією здавалася неотесаною селянкою-простачкою. До того ж в їх відносинах з чоловіком настав важкий період, що межував з повним розривом. Колись при арешті Куліша, у вагітної Саші трапився викидень і тепер вона не могла мати дітей. А Пантелеймон так мріяв про сина – продовжувача Роду! А тут ще спроби зажити хутірським життям показали, що і як господиня-поміщиця, вона не на висоті - не може справитися з кріпосними. Став Пантелеймон задивлятися на молоденьких дворянок. Першою була Маня де Бальмен, яка зачарувала Пантелеймона безпосередністю. Місячні вечори з нею в знаменитому Ліновицькому парку зовсім вже налаштували його на романтичний лад. У кожному листі до дружини він описував це чарівне створіння. Як було Олександрі читати ті листи! Вона відчувала себе зайвою. У неї почалися нервові зриви, з-за яких Куліш тільки і думав, як би втекти з дому. Після Мані були і Ганна фон Рентель, і Олеся Милорадович. Всі столбові дворянки і всіх він кидав лише досягав мети. То ж і Марію, теоретично, повинна була чекати така ж доля – довге уламування, нарешті ліжко і швидкий розрив...


 Чим–чим, а наукою зваблювання Марія сама володіла чудово. Як не як, у тому ж Немирові звабила всіх друзів Опанаса та ще й гімназистів з випускного класу. Зачарувала вона Куліша зразу. А на прощання при від’їзді встигла шепнути, що не проти провести з ним час тет-а-тет, де-небудь на станції, коли повертатиметься з Орла. Два місяці пролетіли у Куліша, як в чаді. Він до пізньої ночі правив повісті із заповітних зошитів, з нетерпінням чекаючи звісточки від Марії. Марія ж не поспішала. Вона гостила то у братового Василя в Глухові, то у своєї рідні в Єльці. Лише в жовтні  сповістила Куліша, що повертається на Україну і вказала маршрут. Куліш терміново виїжджає на Москву через Орел. На одній з поштових станцій вони зустрічаються і проводять разом декілька бурхливих ночей. Саме ці ночі любові і вкрали у Опанаса Марковича його родовий псевдонім „Марко Вовчок”. Саме цим псевдонімом були підписані „народні оповідання”.  Куліш „по секрету всьому світу” твердив, що „Марко Вовчок” це жінка, що вперше взялася за перо. Опанас же мовчав. Йому було досить, що його повісті публікуються. А кого вважатимуть Марком Вовчком його не чіпало. Адже під власним ім'ям він все одно не мав права публікуватися під своїм прізвищем  за рішенням царя по справі про Кирило-Мефодіївське братство.

            Не мовчали друзі – Михайло Чалий, Ілля Дорошенко, Микола Лєсков. Але читачі не чули їх голосу. Адже те, що автором вважають росіянку, котра раніше не тільки української мови не знала, але й письменництвом ніколи не займалась,  було так романтично і ново! То ж і не звертали уваги українці, вірніше малороси,  на їхні голоси...

            Повернулась в Немирів Марія вже не розпутною дружиною улюбленого викладача географії, а знаменитою письменницею. Щоправда, весь Немирів знав, хто справді писав, а хто лише записував. Та Марійка і не ховалась, що автором є Опанас, а не вона. Але ж Опанасу заборонено публікуватись, то ж якщо Немирівчани розкриють псевдонім, оповідання більше друкуватись не будуть! До того ж вона вже сама активно включилась в творчий процес. Вибирала із Опанасової валізи матеріал, який їй подобався і вже разом вони його обробляли – він диктував перший, другий, третій варіант, доки їй не сподобається. Потім вже виносили написане на суд громади, знову вносили зміни по зауваженням і побажанням колег. Після цього Марія переписувала твір начисто і слала Кулішу для друку. Так, поступово і вона залучалась до творчого процесу. Він все більше і більше захоплював її. Адже в провінційному Немирові їй абсолютно нічого було робити. Чоловік був постійно зайнятий підготовкою до уроків, перевіркою зошитів з домашніми завданнями, то постановкою опери „Наталка Полтавка”, для якої писав лібрето. А чім було зайнятись їй? Адже куховарити, як дружина Теодоровича, вона не вміла, у неї навіть чай підгорав. От з нудьги і зваблювала його друзів-парубків та старшокласників. Та з-за тих походеньок про неї пліткував весь Немирів. Навіть до матусі в Єлець дійшли ті плітки. Коли Петро Барщевський перебрався в Київ і Опанас Васильович зайняв його місце старшого викладача російської мови, з Орловщини прикотила Параска Вілинська http://i050.radikal.ru/0801/c4/152d308b9096.jpg з 16 річною дочкою Вірою, щоб "допомагати" Марії по господарці. 


Щоправда, невідомо як. Робити вона нічого не вміла і не хотіла. Єдиним її наміром було видати молодшу дочку заміж. То ж стала неодмінною учасницею всіх вечірок, приглядаючись до Опанасових колег-вчителів, доки не знайшла підходящого - Іллю Дорошенка, якого і примудрилась таки одружити з Вірою. Слава Богу, незабаром, коли він переїде до Чернігова, вона поїде з ним, ще й Марійчиного брата Дмитра забере з собою...


Наприкінці 1857 Куліш таки надрукував першу книжку Марко Вовчок „Народні оповідання” Весь тираж книжки розійшовся за лічені дні. В лютому книжку прочитав Шевченко і прислав зворушливий лист. Про перше знайомство з творами Марка Вовчка він так говорив їх загальному другові Федору Лободі: „ Сижу я, бачите, в Нижньому та виглядаю того розрішенія(їхати до Москви.авт.), як стара баба літа.Коли це присилає Пантелеймон оті оповідання і так уже їх захваляє та просить, щоб я їх прочитав і сказав своє слово. Я,звичайно, починаю спершу з передмови. І двох страничок не перечитав, згорнув та й за лаву. Тьфу, кажу: хіба не видно Кулішевої роботи. Лежали вони там кілька неділь. Коли знов пише до мене Куліш, нагадує та просить, щоб скоріше прочитав або хоч так завернув. Тоді я розкрив посередині і читаю. Е, кажу собі, це вже не кулішевва мова! Перечитавши до остатку, благословив обома руками” Розчулений Опанас Васильович пише видавцю Куліша Каменецькому „...Тарасу дякую за милу його пам’ять, навіки дякую...Коли нам доведеться що ще переслати вам у друк, показуйте теє п.Тарасові, нехай він провірить своїми очима, справить своєю рукою...”

Літом в „С-Петербургських відомостях” надрукували оповідання „Викуп” у перекладі Стороженко. Ще через місяць в „ Русcком вестнике” надрукували в авторському перекладі „Сон” та „Свекровь”. Це вже був загальноросійський успіх. На початку вересня Шевченко організував складчину у Петербурзькій громаді і на зібрані грошу купив золотий браслет, якій і послав Марковичі. Опанас пише у відповідь: „закохались ви в простому та щирому писанню дружини моєї, та вже таку їй ласку показуєте, що не треба й батька рідного. Да хто його й знає – який лучше, цікавіш подарок – дару: чи золотий наручник – громадська за приводом вашим даровизна, велика честь, немає більшої! – чи ваш власний „Сон”, що й громаді не треба кращого, - коли б бог дав, справдився!» Хіба ж можна порівняти ці рядки, сповнені музикою „народних оповідань” з тими нудними рядками листів, які він писав і ще буде писати Марії.


Осінню 1858, Тулова перевели інспектором Київських гімназій. Його підшефні вчителі-чернігівці почали роз’їжджатись. Новий директор Пристюк був схожим на того директора Зимовського, якого вигнали за самодурство, по вимозі Потоцького. Він взявся залізною рукою наводити дисципліну, завів сексотів серед вчителів та гімназистів. Скоро знав все про Маріїні походеньки з вчителями та гімназистами та про Опанасові українські вечорниці. Він наказав йому припинити самодіяльність, а всію увагу приділяти підготовці уроків. Опанасу стало незатишно в Немирові без друзів. Він звернувся до старого друга Куліша з проханням знайти йому роботу в столиці. Куліш просить графа Толстого влаштувати Опанаса інспектором синодальної друкарні, бо ж „ він одружений з особою, що пише морально-релігійні повісті під ім’ям Марка Вовчка”. Треба сказати, що це Опанас Васильович був глибоко релігійним, Марія ж була атеїсткою. Через кілька тижнів Опанас отримав листа від Куліша, що робота в друкарні чекає його, а якщо вона не сподобається, то й роботу в Петербурзі завжди можна знайти, та й гонорари Марка Вовчка найвищі в Росії і на них можна прожити...

            Десь 15 грудня 1858, Опанас взяв місячну відпустку „у зв’язку з хворобою” і поїхав з сім’єю до столиці. По дорозі заїхав на тиждень до брата Василя, потім завезли Параску в Орел і поїхали в Москву. Познайомились там з Аксаковими та Катковим, передали для друку в „Русском вестнике” кілька оповідань. Та от місце в друкарні було вже зайняте. Адже з пропозиції пройшло більше місяця, а Опанас так і не написав, що згоден. То ж взявши гонорар з видань за опубліковані і не опубліковані оповідання, вже 22 січня були в Петербурзі. Куліш влаштував урочисту зустріч з Петербурзькою „Громадою”. Шевченко не було, він сидів вдома з застудою. 23 січня Марія пішла до нього сама без чоловіка. Що там було, то вже їх справа. Василь Бєлозерський пише: „23 января 1859 г.Шевченко познакомился с М.А.М(аркови)ч. Шевченко от автора „Народних оповідань» был в неописуемом восторге.”
            З цього часу життя Марко Вовчок полетіло в шаленому темпі. Марія з ранку до пізньої ночі ходила по званим сніданкам, обідам та вечерям. Завжди їй пропонували почитати щось з „Народних оповідань»і вона, не ламаючись читала і читала. Це був кращій піар творам.  Опанасу Васильовичу на тих вечірках місця не було. Він ходив по видавництвам, пробиваючи нові оповідання, правлячи прийняті до друку. Сказати по правді, це було оптимальне розподілення обов’язків. Хто як не автор повинен правити твір. І хто краще Марії міг пропаганду вати ті твори. Її земляк Тургенєв в „Спогадах про Шевченко” пише про Марковичку, що вона „...служила украшением и средоточием небольшой группы малороссов, съютившейся тогда в Петербурге и восторгавшейся её произведениями: они приветствовали в них – так же, как и в стихотворениях Шевченка – литературное возрождение своего края… Тарас Григорьевич…,прежде чем кого-либо из нас, приветствовал г-жу Маркович: он уже встречался с нею, был искренне к ней привязан и высоко ценил ее талант…При всём своём самолюбии в нём была неподдельная скромность. Однажды на мой вопрос: какого автора мне следует читать, чтобы поскорее выучиться малороссийскому языку? Он с живостью отвечал: „Марко Вовчка! Он один владеет нашей речью!”
            Звичайно, Тургенєв і без Тараса був захоплений Марією. Вона була його партнеркою в танцях на всіх балах. Він переконав Марію, що вона може стати письменником зі світовим ім’ям. От тільки і цій Богом забутій Росії це не зробиш. Треба побувати за кордоном. І світ подивитись, і себе показати. Він весною поїде до своїх дочок, що живуть в маєтку Віардо під Парижем.(Дивні колись були відносини. Чоловік Поліни Віардо, відомий музикант і композитор Віардо не тільки виховував дочок коханця жінки, а й приймав його в своєму маєтку.) Може захопити до Дрездена Марковичів. Там вони зможуть зупинитись у його друзів Рейхелів, а далі вже мандрувати по Європі... Марковичам сподобалась його пропозиція. До того ж у гнилому Петербурзі Марія часто хворіла. Опанас Васильович написав у Немирів заяву про звільнення. Директор гімназії Пристук у відповідь написав, що не звільняє по листу. Маркович повинен прибути особисто і на місці вирішити всі справи. Опанас добре знав, чим може обернутись самостійне звільнення, тому поїхав до Немирова. Майже місяць улагоджував і передавав всі справи. Потім ще майже місяць гостював у Чернігівських родичів та друзів. Приїхав у Петербург лише 2 травня. У найнятій ними квартирі застав лише голі стіни. Марія разом з сином у супроводі Тургенєва увечері 29 квітня поштовим диліжансом до Берліна, виїхала за кордон...

            Опанас не кинувся наздоганяти дружину. Занадто багато справ вона залишила йому у Петербурзі. Треба було улагоджувати справи з видавництвами, правити здані у друк оповідання, а головне вибивати гонорари для того, щоб Марія там в зарубіжжі не почувала себе Попелюшкою. Вдогінку за Марією кинувся Пантелеймон Куліш. Щоправда, важко це назвати навздогін. Куліш в цей час знаходився в Німеччині. Він, чи не найбільше від усіх, вважав, що Марії треба і відпочинок, і творчій зріст на Заході. Та й сам він хотів побачити світ, показати себе. Йому, з його західним мисленням, тісно було в хутірській Росії. Отож захопивши в дорогу кілька барилець цілющих настоянок друзяки Забіли він поїхав мандрувати Європою.


 Та от одна біда. Віктор Забіла все життя кохав єдину жінку - Любу Білозерську, сестру Пантелеймонової дружини. Коли та пожалілась на невірність чоловіка, Віктор пообіцяв їй відвадити того від жінок. Він приготував йому таку настоянку, яка повністю позбавляла чоловічої сили, ще й видав її за знамениту „коханівку”.  Куліш, тільки приїхавши в Кенігсберг, шле Марії телеграму з пропозиціями, як і куди їй їхати. Пройшов тиждень – ніякої відповіді. Він шле депешу вже своєму видавцю Каменецькому: „С Кенигсберга послал на Ваше имя телеграфную депешу – нет ответа! Допустим, М.О. была больная или досадно поражена,  или как бы то ни было у нее на душе, но Вы должны были немедленно передать ее слова... Вы считаете, что все то шутки, что делается в моем сердце...”

           Отримавши від Кременецького відомості про те, що Марія виїхала разом з красенем Тургенєвим в Берлін, він страшенно розлютився і сам приїхав в Берлін. Не дивлячись на скупість, зняв розкішний двомісний номер у кращому готелі і став дожидатись Марковичку. Приїхала вона 7 травня. Він таки уламав її залишити Богданчика Тургенєву, а ніч провести з ним. Бідний Пантелеймон! Він видудлив майже пів літру Забіліної „ фальш-коханівки”, що бути на висоті. Забіла ніколи не кидав слів на вітер. Обіцяв Саші, що відвадить чоловіка від жінок. І – відвадив. Даремно провела Марія ніч у його номері. Нічого в нього не вийшло. Розгнівана Марія ранком разом з Тургенєвим поїхала до Дрездена, де зупинилась у друзів Тургенєва Райхелів, а Тургенєв поїхав до своєї коханки Поліни Віардо. Куліш примчав і до Дрездена. Знову вони провели ніч разом і знову у нього нічого не вийшло. Марія неймовірно образилась і розірвала з ним всі стосунки. Куліш від незрозумілої чоловічої слабкості ледь не звар’ював і повернувся до Петербургу..

            Опанас в цей час добився в Міністерстві народної освіти 8-місячної закордонної відпустки і улагодивши всі справи з редакціями, виїхав до Дрездену, куди і приїхав у кінці травня. Отже майже місяць Марія була сама в Дрездені. Вона пише Шевченку „ Жити у Дрездені добре, тихо. Робота йде дуже швидко. Більш тут зробиш за місяць, як де-небудь у два роки...Роботою я не хапаюся і не спішуся, а „Ледащицю» тому послала, що була вже написана, то нехай не лежить...»
            Треба сказати, що поза всі ці хвастощі, за весь травень, поки не приїхав Опанас, Марія не написала ні рядка і ніхто з російської громади до неї не заглядав. З приїздом Опанаса повернувся звичний режим. Він займається оповіданнями та листуванням з редакціями, вона ж рекламує твори в місцевому суспільстві. Один за одним до них потягнулись росіяни. Першим прийшов з візитом брат поета Аполлона Майкова, Володимир - журналіст, редактор журналу „Подснежник”, потім були професори Костянтин Кавелін і Олександр Станкевич, тоді ще не знаменитий письменник Іван Гончаров і вже знаменитий юрист Дмитро Стасов. В „Празьких новинах” надруковано переклад оповідання Марко Вовчка „Одарка”. Отже піар-кампанія проходить успішно. З Лондона пише Герцен, що прочитав оповідання Марко Вовчок доньці і вони  дуже сподобались. Просить приїхати. Як раз в цей час її особистий лікар Ріхтер рекомендує їхати на води а потім на морські купання. Отже, по його рекомендаціям, вони відправляються на лікування до Швальбаха, по дорозі відвідуючи Ротен, Бастей, Тарант... Тим часом з Батьківщини пишуть, що Шевченко поїхав на Україну, Куліш  повернувся до дружини і повіз її на вакації по Волзі...

            Полікувавшись, помандрувавши Швейцарською Саксонією (Це тільки назва велика, а так ця Швейцарська Саксонія як наш Турківський чи Старо-Самбірський райони), виїхали таки до Герцена і гостювали у нього з 12 по 15 серпня. От що пише неофіційна дружина Герцена, вона ж офіційна дружина його друга Огарьова: „госпожа Маркович не замешкалась появиться в Лондон с мужем и малым сыном. Господин Маркович казался нежным, даже сентиментальным, чувствительным малороссом; она же, напротив, была умна, решительная, строга, на вид холодная...


Она рассказывала Герцену, что вышла замуж  в 16 лет не любя, а лишь желая независимости. Действительно, Тургенев прав, она была некрасива, но ее серые большие глаза были неплохи, в них светился ум и малорусский юмор, к тому же она была стройна и умела одеваться с вкусом. Марковичи пробыли лишь несколько дней в Лондоне и отправились на континент, где я их впоследствии встретила в Гейдельберге”.

           І сама Марія, і твори Марко Вовчок сподобались Герцену. І не тільки йому. Проспер Меріме пише Жанні Дакен, що „Малоросійські оповідання” в перекладі Тургенєва – шедевр і перевершують роман Бічер-Стоу „Хижина дяди Тома”.

            Марковичі  подорожують Європою. Вона читає і розважається, Опанас Васильович обробляє оповідання та повісті. Гонорари з Росії йдуть все рідше, а ні він, ні Марія гроші рахувати не звикли. Вирішили в жовтні повернутись до Петербурга. Та в середині жовтня, в Дрездені, вони познайомились з двоюрідною сестрою Герцена Тетяною Пассек і її синами 23 річним Олександром та 12 річним Володимиром. Треба сказати, що Тетяна Парсек вже давно була заочно знайома через Герцена з Марією. Вона стільки про неї розповідала синам, що ті вважали Марію чародійкою і давно вже обожнювали її. З першої же зустрічі Сашко шалено закохався в Марію. І тут сталось диво. Марія, яка звикла закохувати в себе чоловіків і крутити ними, як хоче, сама закохалась по вуха в хлопця, майже на десятиріччя молодшого за неї. Вона вже й розмовляти не хоче про від’їзд до Петербурга. Для неї вже не існує нікого, крім її коханого Сашка.http://i002.radikal.ru/0801/b9/8e8b6a2003b3.jpg Тургенєв, який хотів взяти її з собою до Петербурга, виїжджає сам. 27 жовтня Сашко запрошує її до Гейдельберга і вже 13 листопаду О.П.Бородін пише матері з Гейдельберга: „ Россиян здесь много, между ними даже две литераторши – Марко Вовчок и еще какая-то пани, что будет пописывать статейки...Чаще всего...собираются у Татьяны Петровны Паcсек...”...”
 
Пассеки були і знатні, і багаті. У них збирався весь цвіт російського зарубіжжя. Знаменитий фізіолог Іван Сєченов http://i001.radikal.ru/0801/7d/482df7fbe808.jpg пише у своїх спогадах: „Т.П.Пассек нередко приглашала Дмитрия Ивановича Менделеева и меня к себе то на чай, то на российский пирог или российские щи, и в ее семье мы всегда встречали Мароко Вовчок, уже писательницу, которую и отрекомендувано как такую в глаза, а за глаза как бедную женщину,  страдающую от сурового нрава мужа”.

            Хоч Опанас Васильович ніколи не був суворим до жінки, та й до будь кого, вона його виставляла таким, готуючи розрив та виправдовуючи зв’язок з Сашком Пассеком. Разом з Пассеками в Гейдельберзі вони прожили до березня 1860, доки Тетяна Павлівна не  застала Марію в ліжку з сином і не наказала  вимітатись геть з міста. Довелось Марковичам переїжджати  спочатку до Невшателя, а потім до Лозанни. Все б нічого, та гонорари за оповідання  затримувались. В Гейдельберзі вони були фактично на утриманні Пассеків, а тепер треба було терміново шукати гроші. Опанас Васильович пише з Лозанни І.С.Аксакову „ Чи ця обставина безгрошів’я, чи гірське повітря, а чи те й друге вплинуло дуже кепсько на Машине здоров’я.Прошу вас ще більше, ніж грошей, напишіть їй дружнього, доброго листа: таким заходом Ви проженете і хворобу її, і нудьгу, навіяну 8-денним спілкуванням зі Станкевичами...» Хіба ж суворий чоловік так напише про дружину? 

            Гонорари все не приходять, доводиться займати грошу у знайомих. Щоб скоротити витрати, 29 квітня Опанас Васильович виїжджає до Аксакова http://i010.radikal.ru/0801/ae/7a0c289dd0af.jpg в Мюнхен, а через місяць Марія з сином їдуть в Париж. Тургенєв шле їй на дорожні витрати 300 франків. Знаменитий французький письменник Проспер Меріме прочитав її народні оповідання в оригіналі і для душі взявся за переклад „Козачки”. Лише 7 червня Марія повернулась до Гейдельберга, де вже чекав її чоловік. Та через 10 днів, залишивши Богдана чоловіку, сама їде до Швальбаха, а потім мандрує по Швейцарії. Маршрути цих мандрів збігаються з поїздками Сашка Пассека. Та його маман суворо контролює витрати сина, то ж в липні доводиться проїхатись по Рейну з Тургенєвим, щоб отримати від нього чергове грошове вливання. Грошей вистачило до кінця серпня, після чого Марія знову їде до Парижа, де можна чимось розжитись у видавництвах, та й Тургенєв живе поряд в маєтку Віардо.

Опанас Васильович в цей час сидять з сином затворником в пансіонаті Гофмана в Гейдельберзі. Пише і шле повісті в Росію, та звідти гонорари все забувають вислати. Йому вже набридло таке життя, набридли плітки про походеньки дружини, він рветься на Батьківщину. Марії він вже не потрібен. Український Марко Вовчок закінчився, а російським Опанас бути не хоче. Сашко Пассек, хоч і юрист за фахом, але теж має хист краснописьменства і цілком може замінити Опанаса. До того ж Марія його кохає, а кохання і нудну прозу може перетворити на прекрасну поезію. Марія бере гроші у Тургенєва і Макарова, розраховується з Гофманом за пансіон і відправляє Опанаса Васильовича до Петербурга. Його це цілком влаштовує. У Петербурзі повертається до звичного життя. Знімає кімнатку у старого приятеля архітектора Штакеншнейдера, поряд з Академією Художеств, де живе Шевченко. В будинку Штакеншнейдера живе Яків Полянський, живуть його земляки - студенти Павло Чубинський, Іван Рашевський, його знайомець Микола Вербицький. Днями бігає по видавництвам, пробиваючи друк оповідань. Про Марію пишуть  знайомі, що вона” напружено працює” і вже підготувала 5 малоросійських оповідань. То ж поки Опанас в Петербурзі  від її імені бігає по видавництвам, вона в Парижі „напружено працює”. Як саме, пише Герцен Тургенєву: мать(Пассек) в отчаянии, вроде бы все мы не виновные перед царем и не грешные перед богом. Он поехал за ней в Париж”.  Щоправда, її   коханець Тургенєв відповідає Герцену: „Ты знаешь, я находжусь относительно М.М. на положении дяди или наставника и говорю с ней очень откровенно. Я вполне  уверен, что между ней и П. нет ничегошеньки! И эта  уверенность основывается именно на тех психологических данных, о которых ты вспоминаешь... У нее днями сын чуть  не умер от крупа и она очень испугалась.”

Та невже б жінка одному коханцеві розповідала про іншого, молодшого. Та й Сашка Паcсека в той час не можна назвати єдиним її справжнім коханням. Вона вже познайомилась з молодшими за нього медиком Карлом Бенні і петербурзьким студентом Володею Чуйко. Бенні висунув теорію, що для здоров’я жінки найліпше - молодий коханець і вона з задоволенням втілювала цю теорію в життя. Завдяки Опанасовим зусиллям, гонорари їй шли регулярно. Та в чому, чому, а в економіці вона не була сильною. Тургенєв пише Анненкову: „ Мария Алекс. И до сих пор здесь живет, и мила, как и раньше, но сколько тратит эта женщина, сидя на сухом хлебе, в одном платье, без туфлей- это диковина. Это даже превосходит Бакунина! За полтора года профукала 30000 франков совсем неизвестно на что!» Сам Анненков http://i034.radikal.ru/0801/33/6388a574d3a2.jpg дуже влучно характеризує Марію в своїх „Літературних спогадах”: ”: „ Это была удивительная натура, без нужных средств для поддержки своих привычек, но с прекрасным мастерством изобретать средства для добывания денег, что, в сочетании с почтенностью, которую предоставляют человеку труд, умение и горький опыт жизни, добавляло особенного колорита лицу п-ни Маркович и удерживало возле нее множество умных и талантливых почитателей достаточно длительное время”...
Опанас Васильович в цей час доводить до блиску останні з українських оповідань, що обробляв за кордоном. Редактор „Русского вестника” Катков http://i025.radikal.ru/0801/a7/730a1ebc630c.jpgвідмовляється їх друкувати українською мово. Зате все більшу популярність став завойовувати український часопис „Основа» під редакцією Василя Бєлозерського спільно з Кулішем. Про нього згодом напише друг-ментор Куліша, україно ненависник Михайло Юзефович : „Первый приступ политического украинофилства к формальной пропаганде начался в 1861 г., в журнале „Основа”, основанному в Петербурге Билозерским совместно с Кулишем. Белозерский http://i044.radikal.ru/0801/ac/c5d2ea044db7.jpg стал тогда не чуть ли не самым главным двигателем интриги украинофильства, первым заданием которой было тогда введение в преподавание народных школ малорусского говора”...  

Звичайно, Опанас став одним з найактивніших членів „Основи”, був на всіх вечірках, які влаштовували в редакції, що навіть відмітив в своїх спогадах Логвин Пантелєєв: „ С января 1861 г. начал выходить в Петербурге новый журнал „Основа” за редакцией В.М.Билозерского при достаточно деятельном участии Костомарова и Кулиша...На вечерах бывало немало выдающихся нотаблив малороссов, напр.., Афанасьев-Чужбинский, О.Стороженко, Трутовский(художник) и другие. Вспоминаю, заметив  одного достаточно грузного мужчины, я спросил, кто это. „Мужчина Марка Вовчка” – услышал я ответ таким тоном, как будто больше сказать о нем ничего. А самого Марка Вовчка, в то время чрезвычайно популярного, я ни разу не встречал.” 


Та частіше Опанас зустрічав Шевченко у себе вдома. Тарас давно вже перестав на нього дутись за те надлегке покарання за участь у Кирило-Мефодіївському братстві, коли одному дісталось десять років приниження солдатчиною і диких степах Кос-Аралу, а другому – кар’єрний ріст на землях предків -в Орлі. Жили вони майже поряд, то ж Тарас зачащав до нього вечорами на „чарку чаю”. Приходили земляки-студенти, співали пісень, ділились новинами. Іноді заходив прекрасний лірик Яков Полонський http://i026.radikal.ru/0801/2f/f5cc3aad892b.jpgі тоді кожен з них занурювався в спомини про втрачене кохання. Та про Марію не згадував ні один, ні другий, хоч для Опанаса вона була законною дружиною, а для Тараса  названою донькою...


Свою останню в житті чарку Тарас, мабуть, теж випив з Опанасом. Опанас так і не сказав ні слова на його похоронах. За нього виступив земляк-студент Павлусь Чубинський. Зате наприкінці квітня Маркович бере найактивнішу участь в організації концерту української музики, весь збір від якого пішов на придбання землі для родичів Шевченко. Адже Тарас, викупивши їх з неволі незадовго перед Указом про земельну реформу, залишив їх таким чином без землі. От Петербурзька Громада і виправила цю несправедливість. Щоправда, Куліш, який все ще був ображений на Марко Вовчок, а особливо на Віктора Забілу, пісні якого лунали на концерті, накинувся  з критикою в своїй „Основі”. Назвав той концерт завиванням псевдонародних пісень. Опанас пішов до редактора Василя Бєлозерського і в цій же „Основі” була надрукована його відповідь „Справедливо помічено...що концерт був далекий від досконалості; але чи можна вимагати досконалості від чого б то не було, а тим більше від концерту, що утворився нашвидку, до того ж на півночі, де так мало знання і розуміння нашої народної музики. Треба було спробувати можливе і воно показалося суспільству не чужим, не страшним, не безплідним. Можливе сьогодні подає надії до кращого в майбутньому. Хто чує нашу пісню не одним вухом, але і серцем, той повинен розуміти, що вона для артистичного свого виконання вимагає свободи натхнення, що створило її в народі, тобто такого глибокого проникнення словами і звуками пісні, неначе вони народилися в хвилину самого співу. Так іноді співає знайомий багатьом українцям Честоховський, але його голос не для концертної зали… Так іноді співав Шевченко. І горлом і віршами…але чи легко на одну ноту стати Шевченком...”

А потім було перевезення праху Шевченко на Україну. Разом з найближчими друзями покійного поїхав і Опанас. Доїхав лише до Борзни, де його змінив побратим Тараса Віктор Забіла. Опанас поїхав до Чернігова, зустрівся там зі старими друзями Федором Рашевським та Іллею Дорошенко. Федір Рашевський примусив його піти з візитом до нового губернатора кн. Голіцина. Губернатор запропонував йому зайняти посаду представника уряду при мирових з’їздах посередників Чернігівської губернії. З’їзди ці вирішували спірні питання між поміщиками і селянами, а оскільки мировими посередниками люди частіше всього обирали поміщиків, то саме для того, щоб врівноважити їх вплив і призначались представники від уряду. Вони повинні були відстоювати саме те, за що боролись Кирило-Мефодієвьскі братчики. То ж Опанас з радістю погодився і вже 20 червня був зачислений постійним членом мирових з’їздів посередників. Він намагався примусити поміщиків суворо дотримуватись „Загального положення про селян, що вийшли з кріпацтва”,( надруковано українською мовою Кулішем) а саме: 


п.6. Наділ селян землею і іншими угіддями, а рівно наступні за це повинності на користь поміщика, визначаються переважно за добровільною між поміщиками і селянами угодою, з дотриманням лише наступних умов:
1) щоб наділ, що представляється селянам в постійне користування, для забезпечення їх побуту і справного відправлення ними державних повинностей, не був менш того розміру, який визначений…у Положеннях;
2)щоб повинності селян на користь поміщика, які відправляються роботою, визначалися не інакше, як тимчасовими договорами, на терміни не більш три роки(причому не забороняється проте відновлювати такі договори у разі бажання обох сторон ще не довше як на трирічний термін;
3)щоб угоди, що взагалі укладаються між поміщиками і селянами, не були осоружні загальним цивільним законам і не обмежували прав особистих майнових і по стану, що представляються селянам цим Положенням.
            Князь Голіцин, який брав участь в розробці цього документа і дозволив Кулішу опублікувати його українською, був зацікавлений в тому, щоб його представниками на мирових з’їздах були чесні люди, які не гребують простими людьми, а люблять їх. То ж і запросив він друзів Шевченка - Марковича, Лазаревського, Борчука, Лузанова ...

            Голіцин був абсолютно правий у тому, що поміщики будуть намагатись обдурити селян з передачею їм земельних наділів та визначенням порядку відробітку. (Між іншим, точнісінько так само роблять з розпаюванням земель місцеві можновладці і нині). Тому й повинні були його представники захищати інтереси селян. Суди відбувались раз-два на тиждень, то ж Опанас Васильович поселився в  Чернігові у мальовничому місці на П’яти кутах.

            Нажаль, Опанас Васильович, прямо скажемо, не виправдав сподівань. Він повинен би був мотатись по повітам, спілкуватись з селянами, вивчати стан справ на місці і вже тоді, на мирових судах, як компетентний представник уряду, агресивно протистояти місцевим панам. Та щоб так робити, треба було мати гроші, а не те жалування в 175 рублів асигнаціями, яке він мав у суді. До того ж з тої мізерії він 100 карбованців висилав Марійці. То ж не мав змоги їздити по  повітам і виїжджав тільки на суди. Йому ні разу не довелось здолати основного опонента – маршалка дворянства Глухівського повіту В.Туманського, який сприяв тому, що селян примушували виходити з кріпацтва без ріллі, без лісу, лише з клаптиками неродючої землі, що милостиво виділяв їм пан. 


З-за цього між ним і Марковичем на судах виникали запеклі суперечки, які ледь не переходили в бійки. Та мировий суд Глухівського повіту вирішував ці питання на користь свого маршалка, а не приїжджого зайди, який навіть з власною жінкою не може навести ладу. То ж і відходили тут селяни від панів майже без нічого. З-за цього найбільше селянських заворушень в Чернігівській губернії було саме в Глухівському повіті. А Опанас Васильович, замість того, щоб їхати в повіти, влаштовує разом з Іллею Дорошенко постановку „Наталки Полтавки”. Постановка мала шалений успіх і повторювалась кілька разів. Потім довго ще місто згадувало ті постановки і партію Наталки Полтавки, яку виконувала Меланія Ходот, срібний голос України, яку  Опанас знайшов  в глухому селі на Глухівщині. У місті, та й в губернії, увійшло в моду ходити в національному одязі. Опанас разом з Глібовими, Вербицькими та братами Бєлозерськими заснував гурток „Шановців рідної народності”, які влаштовували вечірки та народні гуляння зі співом українських народних пісень. В цей гурток входили всі члени Громади з куреня Степана Носа, а також їх близькі та знайомі. На цьому фото нема ні Марковича ні Глібова. Перший в цей час був у Глухові, а другий хворів і не схотів сфотографуватись у такому непрезентабельному вигляді. http://i004.radikal.ru/0801/44/b007df171f2a.jpg Зате ми бачимо братів Бєлозерських, сімейство Ходотів та Миколу і Марію Вербицьких. На фото над батьком стоїть Меланія Андріївна Ходот-Загорська, яку Микола Лисенко звав „останнім українським соловейком” та „срібним голосом України”. Зверніть увагу на № 19 – це поручик Герасимовський, по доносу якого згодом будуть знищені і Чернігівський курінь Громади, і сам гурток „Шановців своєї народності”. 

 
Для Марії ж в цей час теж почалась чорна смуга. Микола Добролюбов http://i030.radikal.ru/0801/4a/d428dbc476b2.jpg, який останнім часом заміняв їй Опанаса, в літературних справах виїхав до Петербургу. Виїхав в Росію Тургенєв. Збирається в Петербург Тетяна Парсек з синами. Ні з ким було створювати нові оповідання, адже вона не звикла працювати одна-однісінька. Тож Марія пише Опанасу Васильовичу, що думає їхати до Петербурга, а звідти до нього в Чернігів, заглянувши по дорозі до Орла. Опанас напозичав у знайомих грошей і терміново купив хатку поряд з величезним яблуневим садом біля Красного мосту http://i049.radikal.ru/0801/6a/cd98f62b6e60.jpgі умеблював її для приїзду дружини з сином. Через Глібова познайомився з підполковником Красовським, який викладає в Київському кадетському корпусі, куди Опанас Васильович намірився віддати на навчання Богдана. Та вони так і не приїхали. Опанасу стало відомо, що замість Петербургу  Сашко Пассек повіз Марію в Париж. У відмістку Опанас став крутити любов з Меланією Ходот. Вона завагітніла. Але ж Опанас з Марією були повінчані, а в православній Росії церковні шлюби були на все життя. То ж щоб не знеславлювали дочку, старий Ходот швиденько її віддав за дрібного поміщика Загорського, п’яничку, до того ж горбаня. Опанас віддав їм ту хату, яка тепер йому була непотрібна, адже дружина залишалась там за кордоном з юним коханцем...

 У Сашка Пассека неждано прорізався талант краснописьменства і Марія творить вже разом з ним. Наприкінці березня 1862 Тургенєв пише з Парижа                 В. Карташевській: ”Вы спрашиваете о г-же Маркович. Она еще до сих пор здесь, и, кажется, не бедствует. За труды ее платят очень хорошо...”

            Маркович хоче створити в Чернігові українську газету „Десна”. Та нажаль, з 25 квітня 1861 міністром внутрішніх справ керував Петро Валуєв. Він мав мовну глухоту і через абсолютну нездатність до вивчення іноземних мов, ледь-ледь закінчив гімназію. З-за цієї мовної глухоти він вважав, що на території Російської імперії повинні досконало знати тільки російську мову, всі ж інші мови тільки заважають цьому. То ж прискіпувався до найменшої дрібниці. Знайшов, що у Опанаса Васильовича не відмінена заборона публікуватись і відмовив йому у виданні. Так і не вийшла „Десна”. Чернігівська громада змоглась через старшого викладача гімназії Леоніда Глібова, проштовхнути двомовну газету „Черниговский листок”...

            У 1862 році почали здійснювати акцизну реформу. Акцизним начальником в Чернігівську губернію було призначено старого друга Опанаса Федора Рашевського. От що пише біограф Шевченко Олександр Лазаревський:” Акцизним начальником губернії був призначений Федір Павлович Рашевський, який почав вміло підбирати до нової установи урядовців. Пішов, спокушений високим жалуванням і Маркович, якому потрібно було часто висилати гроші сім'ї. Перейшовши на службу в акциз Маркович поселився в Новгород Сіверському. Там, крім всього іншого він займався і музикою пісень. Пісенну музику Опанас Васильович блискуче показав любителям при постановці в Чернігові оперет, виконаних любителями»Наталки Полтавки»в 1862 та»Чар»(по К.Толстому) в 1866. Знавці говорили, що виконання музичної частини в цих оперетах представлялося верхом досконалості. Але потрібно ж було бачити Опанаса Васильовича на репетиціях цих оперет…До втоми бився він, сварився : голосив поки та або інша партія не була нарешті розучена. Особливо багато праці поклав Опанас Васильович при постановці „Чари” ніколи перед тим не граної. У цій опереті головну партію співала чудова співачка Меланія Андріївна Загорська (Ходот), яку Опанас Васильович зустрів в одному глухому хуторі. Дружні відносини Меланії Андріївни скрасили останні дні Опанаса Васильовича, що так і не дочекався своєї сім'ї…»
            Опанас Васильович написав про все Марії і повідомив, що зняв тепер для неї затишну хатинку в Новгород-Сіверську і нетерпляче чекає їх з Богданом. У відповідь Марія обурено пише „ Я копієчки щербатої не візьму з тих акцизних грошей, хоч би мені було голодно і холодно”. Та вже наприкінці вересня знову просить у нього грошей на поїздку в Петербург, які і отримує на початку жовтня.

            Поїздка в Петербург їй дійсно була конче потрібна. В Росії вступили в дію нові цензурні правила, згідно з якими було закрито журнали „Современник” та „Русское слово”, на чиї гонорари жила Марія в Парижі (не рахуючи Сашкових грошей). „Основа» з-за сварок між Кулішем і Бєлозерським припинила виплати. То ж треба було налагоджувати нові зв’язки, шукати нові журнали. Довелось на деякий час кинути коханого Сашка і виїхати до Петербургу. В Петербурзі вона таки добилась, щоб Василь Бєлозерський виплатив їй 500 карбованців сріблом за надруковані матеріали. Домовилась з редакторами газет „Северная пчела” та „Очерки” про публікацію її матеріалів. Вона причарувала молодого, але вже відомого письменника Василя Слєпцова http://i048.radikal.ru/0801/d3/ccabeb2513a5.jpg і він взявся вести її видавничі справи. Після цього повернулась до Сашка в Париж, так і не провідавши чоловіка...


Про ті часи перебування Марковича в Н-Сіверському розповів відомий український письменник Дмитро Маркович(племінник Опанаса): Приїзд дядька до Новгород-Сіверського зробив цілу революцію в суспільстві та гімназії. Спів мужицьких пісень увійшов у моду: ідеалізація селянства в малоросійських п’єсах примушувала звернути увагу на нього, глянути, як на Людину, раніш – по звичці, тепер свідомо співались українські пісні і записувались; слухали спів селян, від них не мимоволі, як раніш, а свідомо заучувались ці пісні;народна вбрання увійшло в моду, навіть альбоми у баришень заповнювались не „Чорною шаллю”, а віршами Шевченко, віршами народних пісень. Мужикофільство, як казали поміщики, зразу внесло живий струмінь в суспільство. 
            Під час прогулянок дядька Опанаса він завжди був оточений кількома гімназистами старших класів...йому, вважаю, багато хто з них зобов’язаний першими проявами національної самосвідомості... Безумовно знаю, що в класах у вільний від уроків час, читались Шевченко і інші поети навіть Міцкевич по польські; співались пісні – українські, російські, сербські. Знаю, що директор гімназії Кулжинський суворо заборонив бувати у дядька і підтримувати з ним знайомство”...
            Як бачимо, Опанас Васильович ніколи не був тим забитим і дріб’язковим чоловіком, яким його виставляє в своїх описах черговий  коханець Марії Іван Тургенєв. Та й свою літературну мовчанку  Опанас Васильович таки прорвав у цей час. Через Іллю Дорошенко він передав у Ніжин Матвію Симонову(Номису) зібрання з 30000 народних приказок та прислів’їв( Ілля Дорошенко,  Матвій Симонов і Микола Вербицький були одружені на доньках Федора Рашевського). Їх Номис видає на грошу Г.П.Галагана. На жаль, в книжці було всього 15 000 приказок, прислів’їв та пісень. 15 000 не пропустила цензура, в тому числі і всі срамні пісні.

            Літом в Чернігові вийшов страшенний скандал. У буцигерню ледь не потрапив сам Федір Павлович Рашевський. До Чернігова приїхав емісар „Землі і волі” красень-землемір Андрущенко, коханець Параски Глібової. На квартирі братів Білозерських, яку вони знімали разом з поручиком Герасимчуком, він влаштував таємну зустріч, на якій крім братів Білозерських, були - курінний Степан Нос, Глібова, землемір Іван Маслоковець, студенти Гаврило Коваленко та Федор Ретечко. Як завжди на Русі, ця зустріч була не без оковитої. Розгарячені горілкою вони вже не шепотілись між собою, а горлали. А в сусідній кімнаті відпочивав після ранкової пиятки поручик Герасименко. Ті крики розбудили його. Він став прислухатись, щоб розпізнати гостей. Навіть спробував висунути пику в двері, щоб приєднатись до гурту, та Ніс запустив у нього чоботом. То ж поручик ображено застив на своїй постілі, прислухаючись до подальших подій. Та їх вже не було. Громадівці одностайно відмовились організовувати у себе таємний підрозділ  „Землі і волі”. З них достатньо було „Громади”. Всі розішлись. Ранком Бєлозерські виїхали у відрядження. Отож коли Герасименко після сніданку зайшов у кімнату, він вже нікого не застав. Зате на столі лежав надірваний грубий пакет. Герасименко заглянув до нього і побачив купу листівок і відозв „Землі і волі”. Головну біль, як рукою зняло. Він схопив декілька листівок й відозв і побіг з ними до жандармського полковника Шульговського, який мешкав неподалік. Полковник як раз підносив до вус кухоль розсолу, яким лікувався від похмілля, коли у кімнату увірвався поручик Герасименко. Нехтуючи всякою субординацією, поручик вихопив у полковника кухоль і видудливши його, гарячково став розповідати про вчорашню вечірку, після чого тицьнув під самого носа полковника ті листівки. Полковник терміново викликав жандармів і всі вони побігли до квартири Бєлозерських, де і знайшли той пакет, а в ньому110 примірників брошури Огарьова  „Что нужно народу”, 5 примірників відозви „Свобода №1” друку „Землі і волі”, 30 примірників відозви до селян, що починалась словами „Довго утискали Вас браття”, 214 примірників „Колокола”, 31 примірник відозви „Під суд!”і книга Герцена „З того берега” , а також рукописні відозви „До молодого покоління” і окремі номери революційного "Великоросса”. Шульговський про все тут же повідомив губернатора та 111 відділення, звідки відрядили для припинення „малоросійської пропаганди” жандармського полковника Мезенцева. Всі, хто був на тій вечірці, були заарештовані і відправлені до Петербургу. Опанаса не зачепили, бо він увесь цей час був у Н-Сіверському і до Чернігова не виїжджав. А от Федора Рашевського навіть було арештували, та через кілька днів, по клопотанню губернатора, відпустили. На вечірці він не був присутнім, просто був у тісних відносинах з Глібовими і Бєлозерськими...

            Друзів з Чернігова вичистили. Опанас Васильович тепер туди майже не виїжджав. Повністю поринув у роботу. Напруга і стрес від втрати друзів відбились на здоров’ї. Марія, ще в Швейцарії підчепила від когось з коханців туберкульоз і нагороджувала ним всіх своїх партнерів, у тому числі і чоловіка. Вже помирав від туберкульозу Добролюбов, захворів Сашко Парсек. Загострився туберкульоз і у Опанаса Васильовича. З-за цього Федір Рашевський на початку 1865 року перевів його з Новгород-Сіверська до Сосниці, де і зараз один з найкращих на Чернігівщині туберкульозних диспансерів. Розповісти про це життя його в Сосниці знову дозволяю його племіннику Дмитру Марковичу:”
Дядька я застав в убогій обстановці: у його розпорядженні біли дві комнати, в інших містилося акцизне управління. Ці дві комнати заповнені були столами, а на них – маса книг, зошитів і списаних листів, все це у безладі. Тут лежала купа листків з народими прислів'ями, там ноти, між ними рукописи і знову клаптики із записаною де-небудь піснею, віршем, стакани недопитого чаю – обстановка така знайома студентам. Опанас...розповідав про Марію Олександрівну і Богдася, що вони бідують в Парижі, що, не дивлячись на посилки грошей, вони ніяк не можуть переїхати і він жахливо сумує... Яка його обстановка, таке і все його життя було. Безсрібник вражаючий, він жодного моменту не задумувався, чи дати йому грошей першому стрічному, що заявив про свою потребу; він ніколи не мав ні шеляга, бо в день отримання жалування все роздасть і розішле...”
            То ж маючи шалену по тим часам зарплату у 1000 рублів в місяць Опанас Васильович жив, як бідак. Зате Марія зняла маєток в Нельї під Парижем. І чоловік гроші слав справно, і гонорари йшли, і у паризькому „журналі виховання і розваг” вона була штатним співробітником, і у Сашка ще залишались гроші. У всякому разі, коли у родині її друзів Якобі сталось лихо, вона змогла заставити три золотих браслети, щоб допомогти їм грошима. Не були скаредами ні Марія, ні Опанас...

            Опанас, будучи акцизним начальником, для підлеглих був батьком наставником. От як він влаштував акцизний нагляд на винокурнях. Старшими наглядачами там стали юнаки, яких по виключали з гімназій та семінарій з-за нестачі коштів на навчання. Всі вони під керівництвом Опанаса Васильовича готувались до університету. Він привозив їм книжки, щорічно підтримував наградними по 100-200 рублів сріблом. Всі ці його підопічні поступили таки до університетів. Хто в Києві, хто в Петербурзі. Стали заможними. Та от видатними діячами, чи письменниками так і не стали. Не залишили спогадів ні про своє життя, ні про Опанаса Васильовича.

            Після розгону „Гуртка шавноців своєї народності” Опанас Васильович майже нічого не пише і не шле Марії нічого, крім грошей. Він вже відчуває, що жити йому залишилось недовго і благає Марію приїхати з Богданом попрощатись з ним. Вона тільки обіцяє. Ще й єхидно відповідає не в Сосницю, де він мешкає, а на адресу тієї Чернігівської квартири, яку він колись купив для неї, а потім подарував Меланії Ходот, і де тепер мешкає та з чоловіком. Листи читає Загорський. Як йому було читати привіти від Марії до Меланії і до малого Опанасового сина, батьком якого він вважав себе...

            На початку червня 1867 Опанас по справам приїхав до Чернігова і зупинився в будинку, який колись подарував Загорським. Загорський в черговий раз напився і, посилаючись на той Марійкин лист, став лупцювати жінку. Опанас Васильович втрутився. Загорський поряд з ним був, як кіт поряд з ведмедем. Та тут з-за нервів у Опанаса Васильовича почався приступ. Він зліг і не міг вже ходити. До Сосниці він вже не повернувся. Лікарі знайшли у нього останню стадію туберкульозу кішківника. Жити у Загорських було нестерпно з-за щоденних пияток і скандалів Загорського. Хоч у Чернігові у Марковича було десятки близьких друзів, та він нікого не хотів наражати на небезпеку зараження туберкульозом. То ж він пристав на пропозицію смотрителя місцевої лікарні, письменника, біографа Шевченко, Олександра Конисського і був госпіталізований до лікарні. Щоб наглядати за ним в лікарні до Чернігова приїхали племінник Дмитро, та племінниця(дочка Аполлона) Манефа, дружина відомого письменника Писемського...Настали останні дні його життя. Дорошенко, Лазаревський, навіть рідна тітка-хрещениця Данилова, слізно прохають Марію привезти до нього попрощатись перед смертю Богдана. Та їй не до цього. Недавно поховала Сашка, який так само помер від туберкульоз і тепер лікувала горе в обіймах брата у других Дмитра Писарєва. http://i014.radikal.ru/0801/78/8501b08186c7.jpg
            Опанас Васильович помер ранком 1 вересня 1867. До останньої хвилини він чекав дружину з сином, щоб попрощатись. Та вона так і не приїхала. Лише запросила у Федора Павловича Рашевського матеріальної допомоги, у зв’язку зі смертю чоловіка… 

            За цю жорстокість її покарали і Бог, і люди. Втопився на мілині у Балтійському морі Дмитро Писарєв. У неї було ще сотні коханців, постійними з яких були ті, з ким разом вона могла писати. Та з 70-х років вона перестала бути письменницею. Так її покарала за брата Катруся Керстін. От як це було. Марія мала здібності до мов. Росіянка, вона добре розмовляла українською, польською, французькою. Її коханець Етцель запропонував їй перекладати твори Жюля Вєрна.http://i039.radikal.ru/0801/c0/ed11a54edcbc.jpg    В 70-ті роки Марійці вже було далеко за 40. Бальзаківський вік вже минув. Тепер важко стало вибирати коханців. Та й невідомих талановитих письменників навколо не було. А вона ж сама-одна  ніколи нічого не могла створити. То ж  Маріїя вирішила зайнятись перекладацтвом, та не тільки Жюля Верна перекладати, а наймодніші західних письменників. 24 травня 1870 вона підписала угоду з видавцем Звонарьовим на видання місячника „Переклади кращих іноземних письменників”, http://i046.radikal.ru/0801/dd/b6cead43bfb5.jpg по якій Звонарьов повинен був платити їй по 2000 рублів сріблом на рік, та по 25 рублів сріблом за друкований аркуш. Вона ж за це передавала йому право власності на опубліковані в цьому місячнику переклади. До перекладів Марія залучила відомих і невідомих письменниць, які добре володіли французькою, англійською, іспанською і німецькою мовами. В коло цих перекладачок потрапила і сестра Опанаса Васильовича – Катруся Керстін. Першими її перекладами були переклади П’єра Жюля де Сталя(псевдонім Етцеля). Переклади так сподобались Марії, що вона доручила Катрусі переклад казок Андерсена.  Маючи таку надійну перекладачку, вона уклала договір на переклад повного зібрання творів Андерсена. Звичайно, з Катрусею, як і з іншими своїми наймичками-перекладачками, вона ніяких письмових договорів не укладала, та й гроші поза часто „забувала” платити.
Катруся вирішила скористатись випадком і відомстити Марії за скалічене життя брата, за вкрадене у нього ім’я. Вона взяла опублікований у 1868 році переклад Казок Андерсена, зроблений М.В.Трубніковою та сестрою знаменитого критика Володимира Стасова, і майже дослівно списала його. Марія, навіть не прочитавши, поставила свій підпис і віддала для друку Звонарьову. Коли переклад 1 тому був надрукований, Катруся інкогніто переслала по примірнику Трубніковій і Стасовій. Надія Василівна читає перший том Казок Андерсена у перекладі Марко Вовчок і не може очам своїм повірити. Текст повністю її. Марія в цей час була знаменитою революційно-демократичною письменницею і Надія Василівна вирішила не паплюжити однодумицю. Промовчала. Та от 3 грудня виходить другий том казок Андерсена у перекладі Марко Вовчок. І знову текст ідентичний. Катруся знала, що робила. Сім’я Стасових у ті часи володіла думками інтелігенції всієї Російської імперії, та й Європи. Володимир Васильович – відомий публіцист, критик, письменник, натхненник передвижництва. Дмитро Васильович – відомий юрист, який уславився вдалим захистом революціонерів. Надія Василівна – відома письменниця, перекладачка. І от це тріо встало проти Марії. 11 грудня Стасов публікує в газеті „ Санкт-Петербурзькі відомості»статтю „ Щось дуже негарне”, в якій звинувачує Марію в плагіаті. Марія ще намагається відбитись, пише, що її переклад має вищий художній рівень, вимагає третейського суду. Та куди їй було тягатись з блискучим юристом Дмитром Васильовичем. До того ж вона і правди про те, що була не автором, а редактором, сказати не могла. Адже вона „забула” заплатити Катрусі за переклад, то ж навіть морального права перевести стрілки на неї не мала ! Третейський суд, що складався з 19 письменників та юристів підтвердив твердження Стасова, що переклад Марко Вовчок є плагіатом перекладу Стасової-Трубнікової. Внаслідок цього рішення Марія втратила і журнал, і лице. Її твори знімались з друку. В бібліотеках ставились подалі. Її перестали приймати в світі. Від такої ганьби Марія втекла в глухомань, переїхавши  в 1872 році  до маєтку Львових біля Торжка Тверської губернії.
 Літом в гості до неї приїхав син Богдан, який вчився на фізико-механічному факультеті Петербурзького університету. Разом з ним приїхала компанія його найближчих друзів – студенти-медикі Анатолій Ген та Павло Нілов, випускники Морського училища Ваня Лебедєв та Мишко Лобач-Жученко. Гостювали довго. Якось Мишкоhttp://i025.radikal.ru/0801/ca/0b43f57ed4e0.jpg показав Марії свій переклад „Історії неба”,  П.Ж.Сталя. Марія запропонувала йому перекласти  „Історію осла” того ж автора. Він, за власною ініціативою, переклав ще й „Бесіди з хімії” Качура й Ріша. Марія зрозуміла, що перед нею талановитий початківець-письменник. Доля Мишка була вирішена. Друг –одноліток її сина стає її другим чоловіком!  Вони були разом до останнього дня життя. Та от писати разом вони так і не стали. Бо ті переклад йому зробили друзі...На довгих 20 років Марія щезла з літератури. Лише коли у сина Богдана проявився яскравий письменницький дар і вони стали жити разом, наприкінці 90-х знову виплив з мороку письменник Марко Вовчок. Та і стиль оповідань був вже зовсім інший, і мова не та, та й часи не ті.Тихло померла вона в Нальчику 28.07.1907. На її похоронах не було навіть синів, які в липні приїжджали прощатись з матір’ю – Богдан виїхав до Петербургу 23 липня, Борис – 25 ...На могилі стоїть пам’ятник, біля могили музей, споруджений по наказу Сталіна. Він її підняв з праху.Щоб демонструвала єдність народів СРСР...http://i015.radikal.ru/0801/80/2c532b968152.jpg

  Хто такий Марко Вовчок? Скажу словами прапрадіда Пантелеймона Куліша :” Коли вмер Маркович (1867), то й Марія вмерла для літератури української, - перестала писати свої повістки в мові, котру полюбила заради свого мужа. Опісля писала вона романи й деякі педагогічні письма по-російськи, однак Сіми творами не з’єднала собі славного імені в літературі російській. Ба, можна сказати, що й ті оповідання українські, котрі она описувала від того часу, коли Опанас став нездужати, не мають уже великої стойкості літературної: ослаб животворний дух колишнього гарячого патріота, що дотоле здвигав Московку в гору, спонукаючи її рисувати картинки з суспільного побуту на Українє, котрі ачей сам Опанас прикрашува барвами чудовими…»

ЧАСТИНА 6 


ТАРАС ТА МАР’Я

http://i004.radikal.ru/0801/ee/858e6cb41217.jpg;

http://i035.radikal.ru/0801/bb/e2093d88b6e7.jpg
        Навіть в молодості Тарас не був красенем, хоч, судячи з автопортретів тих часів, був симпатичним. В сорокові роки не було на Україні красуні, яка б не мріяла  похизуватись серед знайомих своїм романом з самим Шевченком. Але все те було в молодості, яка  раптово  закінчилася   засланням. Суворий, радіоактивний Кос-Арал кинув Тарасову молодість в болото старості. За якісь десять років молодий, міцний симпатяга http://i040.radikal.ru/0801/fa/a046b88b889a.jpg перетворився  на старого діда з відвислими щоками http://i033.radikal.ru/0801/40/2d57a7041f6e.jpg і лискучою плямистою лисиною.

       Мало того, майже десять років він вимушений був спілкуватися  тільки  російською мовою. Мовою його  заслання. Відмовлялася душа співати цією мовою, а батьківську треба було ще пригадати, повернути в своє серце. Ось і писав поки російською щоденник, спогади і повісті. Хоча сюжети тих  повістей  пишно квітнули романтизмом, та їх  жива, звукописна мова - примушувала перечитувати все від корки до корки,  не звертаючи уваги на досить  штучні сюжети і  романтичний  серпанок, успадковані від його вчителів Василя Жуковського і Нестора Кукольника...

       У засланні Тарас важко затужив за сім’єю, що так і не відбулася, за власними дітьми. Все частіше приходили думки про Смерть.  Про Вічність. Жахливо було піти на той світ, не залишивши рідної кровинки на цьому. Серце роз'їдала туга  за Батьківщиною, по  загнаній в могилу злим чоловіком коханій Ганні  Закревській, за їх сонечком - донечкою Софією, на яку    і глянути зміг тільки раз...

        Нарешті, після настирних клопотань графа Толстого,  Олександр 11 пробачив  Тарасу  ту давню образу  матері-імператриці, за яку фактично і був кинутий він в це заслання . Пам'ятайте :”Як опеньок засушений, бліда, тонконога”. За ту “бліду, тонконогу” ображений  Микола 1 і заборонив йому писати, а за те, що за його викуп заплатили грошима, вирученими від  продажу в лотереї портрета Жуковського, який підписав Брюллов, а намалював переважно сам Тарас,(що і в ті часи вважалося фальсифікацією), та за порнографію, яку малював за дорученням Брюллова для Цесаревича, йому і малювати було заборонено. Майже на 10 років. Десятиріччя, що забрало всі його честолюбні  надії і мрії, вкрало молодість...

       І ось все закінчилося. Він вже може підписуватися не “рядовий Шевченко”, а “вільний художник Шевченко”. Він вже може їхати, щоправда не куди захоче, а куди дозволить начальство. Та в ті часи так всі їздили. Епоха жорсткої миколаївської дисципліни ще не закінчилась. Поки дозволили їхати до Нижнього Новгорода і там чекати подальших розпоряджень. Поїхав через Астрахань. У Астрахані, його, немов Першосвятителя, зустріла Астраханська „Громада». Тарас пише в своєму щоденнику:

       « « С 15 по 22 августа был у меня в грязной и пыльной Астрахани такой светлый, прекрасный праздник, какого еще не было в моей жизни. Земляки мои, большею частью киевляне, так искренне, радостно, братски приветствовали мою свободу...Благодарю Вас, благородные, бескорыстные друзья мои! Вы одарили меня такой радостью, таким полным счастьем, которое едва вмещаю в моем благодарном сердце "

       І не тільки цією благодатною зустріччю порадувала Тараса Астрахань.15 серпня він зустрівся з Сашком Сапожніковим, великим шанувальником його таланту ще з 40-х років. Тільки тепер це вже був  не жартівник-гімназист в коротенькій кацавейці, а  знаменитий на всю Волгу купець-мільйонер. Він теж  збирався їхати до Нижнього Новгорода. Запропонував Тарасу каюту в орендованому  на цю поїздку пароплаві “Князь Пожарський”. Тарас з радістю прийняв пропозицію, повернув куплений раніше квиток капітану, попросивши  віддати його бідняку, у якого немає грошей на оплату. Капітан Василь Кошкін  теж  проявив благородство і на той квиток узяв безкоштовно аж п'ять бідолах.

         З заслання Тарас вибирався в тій одежі, в якій служив. У зношеному до дір  солдатському однострої. Коли при подорожі по Волзі на Північ  стало зовсім холодно, Сапожніков примусив таки Тараса переодягнутися в свій запасний одяг. Про Сапожнікова можна сказати словами Пушкіна: ”Как денди лондонский одет”. Так от і Тарас, неждано для себе, став стилягою. У ньому тепер всі зустрічні вбачали не бідолаху засланця, а  багатія-інкогніто, старшого побратима самого уславленого мільйонера Сапожнікова.

         У Нижньому Новгороді Тарасу представили  трупу місцевого театру. Подивився декілька постановок. Серед  провінційних акторів яскраво  виділялася Катенька Піунова. http://i022.radikal.ru/0801/6a/aab633ee3c63.jpgІ талантом, і красою. Тарас, який як і  належить поету, був дуже влюбливим, відразу закохався. Завдяки шлейфу звання побратима мільйонера Сапожнікова йому виявилося зовсім неважко потрапити до неї за куліси, а незабаром і в  ліжко. Юна  коханка повертала втрачену молодість. Завдяки їй згадалися часи, коли  за місце в його ліжку змагалися перші красуні  Малоросії. Але Тарасу мало було ходити з нею на звані обіди, виїжджати на заміські пікніки. Він мріяв про сім'ю. Свою сім'ю! Щоб сильніше прив'язати Катрю, він навіть викликав з Петербургу свого побратима, знаменитого  актора Михайла Щепкіна, http://i037.radikal.ru/0801/2d/bcd7881c8d53.jpg щоб той допоміг їй оволодіти акторською майстерністю. Допоміг, хоча і говорив приятелю, що Катерина не дуже-то і потребує наставника – своє розуміння має!..


Чомусь  Тарас вирішив, що якщо він влаштовує Катрю, як коханець, то від пропозиції  вийти за нього заміж,  вона буде взагалі  в захопленні. Він нещодавно отримав аж 450 карбованців  від Куліша,http://i027.radikal.ru/0801/14/7898d5d56011.jpg Гроші він так і не навчився рахувати, то ж зразу ж купив модний одяг, наняв розкішний екіпаж і поперся свататися.  Піунови були в розгубленості. З одного боку Тарас був, як не як, знаменитість і відмовити йому було  страшно. З іншої -  про його нездатність дружити з грошима і викидати їх на будь що та про його пиятки ходили легенди. І до того ж він вважав  шлюб священною річчю  і не збирався ні сам стрибати в гречку, ні, тим більше, дозволяти це дружині. А в тодішньому акторському середовищі прийнято було, що актриси виходять заміж за колег-акторів чисто формально, саме для того, щоб  мати нагоду відкрито жити за рахунок багатих  і сановитих  коханців.  Таким формальним  шлюбом для їх дочечки тут і не пахло...

          Так і  не сказали вони ні „так”, ні „ні”. Послали його вирішувати питання безпосередньо з донькою. Тарас же чомусь вирішив, що батьки  вражені і задоволені такою блискучою шлюбною перспективою. Окрилений,  помчав до Каті і  радісно об’явив, що  засватав її у батьків і  вже не бачить перешкод для створення сім’ї.

          Катерина  не на жарт розізлилася. Одна справа фланірувати  по центру Нижнього Новгороду під ручку з самим Шевченком, викликаючи заздрість всіх знайомих і незнайомих, і зовсім інша річ пов'язати з ним своє життя! Вона  підвела його до великого театрального дзеркала і вказала на досить об'ємне, відвисле пузо, лиснючу лисину, мішки під очима. Вона заявила, що він  ще може бути її сьогоднішнім коханцем, але  чоловіком на все життя - ніколи!

         Тарас все ще не втрачає надії. Знов і знов благає подумати. Вона якось заявляє йому, що хоче перевестися в Харківську трупу. Він зразу ж пише Щепкіну і дирекції Харківського театру листа, щоб влаштувати їй переведення. Звичайно, побратим допоміг і з Харкова прислали запрошення. Тарас вважає, що це запрошення  поверне йому серце Катрі. Настрій його миттєво поліпшується. З самого серця на волю, на папір  ллються – рвуться вірші.

        Це саме тоді,9 лютого 1858 він написав ці пронизливі рядки:

               “ Ми не лукавили з тобою,

                   Ми просто йшли й нема у нас

                   Зерна неправди за собою...”

       Того ж  дня – 9 лютого 1858  він пише ще два вірші .У вірші“ Муза” він  благає музу:

„Витай зо мною і учи
Учи неложними устами

Сказати правду! Поможи

Молитву діяти до краю!”
       Та  дуже короткочасним виявилось те відчуття щастя. Не дочекавшись  остаточного рішення з Харкова,  Піунова неждано підписала контракт   з директором місцевого театру. Залишила в дурнях і самого Тараса, і його друзів, які стільки сил витратили, щоб організувати те запрошення до Харкова...

 Тарас так образився за друзів, що миттєво забув про всяке кохання. Він пише в щоденнику:

         «Случайно встретил я Пиунову, у меня не хватило духа поклониться ей. А давно ли видел в ней будущую судьбу свою, ангела-хранителя своего, за которого готов был положить душу свою? Отвратительный  контраст. Удивительное лекарство от любви- несамостоятельность. У меня все как рукой сняло. Я скорее простил бы ей самое бойкое кокетство, нежели эту мелкую несамостоятельность, которая меня, а главное, моего старого знаменитого Друга поставила в самое неприличное положение. Дрянь госпожа Пиунова! От ноготка до волоска дрянь
          У відмістку Тарас на останні  гроші влаштовує прогулянку на орендованому пароплаві з красунею Сашенькою Очеретніковою, театральною суперницею Піунової...Поміняв шило на мило. Сам записав в щоденнику:

       « Поездка наша была   веселая и не совсем пустая. Саша Очеретникова была отвратительна, она немилосердно изменяла, не разбирая  потребителей. Жалкое, безвозратно потерянное, а прекрасное создание. Ужасная драма!»

          Слава Богу, тій драмі,  прийшов час завершитися. Від міністра внутрішніх справ прийшов дозвіл на проживання в Петербурзі. 10 березня Тарас виїхав  з Нижнього...

Та гулянка з Сашею Очеретніковою забрала в нього всі гроші, навіть модний одяг довелось закласти і їхати в старому. В замін вона нагородила його герпесом, чиряками на лобі і запухлим оком. Приїхав до Москви і зустрічався із старими друзями, як  справжній пірат – з  пов'язкою на оці. Зміг зняти її тільки через тиждень і то, завдяки знаменитим лікарям Ван-Путерену і Міну. Викликаним їх побратим Щепкін, у якого зупинився. Одужавши, помчався по гостях. Зустрічався з благодійниками юні - моралісткою Варварою Рєпніною, товаришем по академії Аполлоном Мокрицьким, багатієм-меценатом Грицьком Галаганом, гуртком Аксакових...

18 березня заїхав до старого приятеля Максимовича. Тут і зустрів він вперше Марію. От як він записав про це в щоденнику:

    “В первом  часу поехали мы с Михаилом Семеновичем в город. Заехали к Максимовичу . Застали его в хлопотах около “Русской беседы”. Хозяйки его не застал дома. Она была у церкви.Говеет.Вскоре явилась она.и мрачная обитель ученого просветлела.Какое милое,прекрасное создание.Но что в неи очаровательней всего – это чистый,нетронутый тип землячки.Она прпоиграла для нас на фортепиано несколько наших песен.Так чисто,безманерно,как ни одна великая артистка играть не умеет.И где он,старый антикварий,выкопал такое свежее,чистое добро?И грустно и обидно...”
       Після цього Тарас зачастив до Максимовичів. Ось через день він знову пише в щоденнику:

      “Вечер провел у милой землячки М.В.Максимович.И насмотря на страстную пятницу,она,милая,весь вечер пела для меня наши родные задушевные песни.И пела так сердечно,прекрасно,что я вообразил себя на берегах широкого Днепра.Восхитительные песни! Очаровательная певица!”...





        Він ще не встиг прикипіти до неї серцем, як Максимовичи повернулись на Україну. Йому туди їхати було ще заборонено. В Москві стало якось тоскно і незатишно, то ж виїхав до Петербургу. Їхав залізницею. На пероні  урочисто зустріла вся петербурзька „Громада”. Зупинився у старого друга Михайла Лазаревського. Почав відновлювати старі зв'язки. Одними з перших відвідав своїх добродійників Толстих,http://i016.radikal.ru/0801/8e/79f7cc32ee15.jpg що витягнули його з неволі. Толсті, як і в старі часи тримали літературно-художній салон, так що  познайомився тут зі всіма новими мистецькими знаменитостями . Графиня Толстая влаштувала йому житло при Академії мистецтв, піклуючись про те, щоб Тарасу було і де творити, і де жити. http://i008.radikal.ru/0801/57/5d73c50260e6.jpgПравда, для нас з Вами це було б не дуже комфортне приміщення. От як його описує  Микола Лєсков, що частенько там бував :”...складалося  з однієї дуже вузької кімнати, з одним вікном, перед яким Шевченко–маляр звичайно працював за мольбертом. Крім стола з книжками та невеличкої канапи, обтягнутої звичайною цератою з строкатим малюнком, двох дуже простих стільців та скромного паравану, що відгороджував вхідні двері від майстерні митця, в кімнаті цій не було жодних меблів. За параваном були ще одні вузенькі двері, що провадили по теж вузьких сходах на антресолі – такої самої, як внизу, кімнати, але з одним квадратним вікном аж до підлоги: тут були спальня і літературний кабінет Шевченка-поета. Меблі цієї кімнати були ще убогіші. Направо, в кутку, стояв невеликий стіл, на якому звичайно писав Шевченко; ліжко з дуже невибагливою постіллю, а в ногах ліжка – другий простенький столик, на якому звичайно стояла карафа з водою, умивальня чи чайний сервіз.” Та для Тараса це було перше своє, особисто своє житло! Та й я, коли їздив по аспірантським справам  до Петербургу, частенько зупинявся в ще гірших кімнатах... 


У Тараса з'явилося нове захоплення – гравіювання. Хоч сучасники і писали, що весь свій час він проводив на званих обідах, вечерях і балах, але за 2 роки він зміг так освоїти і удосконалити тогочасне  гравіювання, що Академія мистецтв привласнила йому звання академіка. Та і за ті, мало не щоденні частування у старих і нових друзів, чи варто нарікати Тарасу? Він сам  пише про ці дні І.Лазаревській „.После долгого и тяжкого испытания(нехай воно і ворогам нашим не сниться)я не освоился ещё с радостью свободы...” Та це „освоєння” закінчилось тим, що святкуючи Різдво 1859 року і трохи перебравши, Тарас повертався додому, не вибираючи дороги. Погода в Петербурзі взимку прегидотніша – мокрий сніг, ледь-ледь затягнені льодом калюжі. Тарас жахливо промок і промерз. Ще з того страшного етапу з Варшави до Петербургу, він страждав хронічною пневмонією. Ось і зараз звалився у важкій простуді. Забрався до себе на антресолі, укутався у все тепле, що було, пив тільки гарячий чай з ромом, нічого не читав, нікого не приймав, нікого не хотів бачити...

         І ось неждано, без запрошення і попередження, прийшла в гості дружина його старого знайомого Опанаса Марковича  -Марія. Її теж ніхто не міг назвати красунею.http://i043.radikal.ru/0801/c7/ef1834188843.jpg „Проста російська баба з  вигорілими бровами і ніби білястими очима. Та і фігура така, що талію не знайдеш.” (Так її описала дочка Толстих Катерина Юнге, улюблениця Тараса). Єдине, що в ній  привертало, це розкішні українські груди, котрі ніяким ліфом не охопиш. Тарас хрипів і Марія, щоб    не утрудняти його, сіла на  ліжко. Тарас вже  читав  “ Українські народні оповідання”, єдиним автором яких Куліш зробив її. Ось вони і стали обговорювати  героїв тих оповідань. Марії доводилося обґрунтовувати несподівані виверти їх доль. Розмова  поступово перейшла в  жартівливу суперечку. Марія зовсім розпашіла.  Порозстібала геть ґудзика на платті і її неосяжні груди так і виривалися на волю. Тарас вже не міг нікуди більше дивитися. До того ж ця багатогодинна  розмова зовсім  знесилила його. Стало важко говорити. Голова хилилася...


Марія, неначе  на  подушку, поклала його голову собі на груди і стала заколисувати - пестити, немов дитину. Тарас відчував себе не в своїй тарілці. І приємними були ті материнські ласки, і смішно було, як ця бісова дочка, років на п'ятнадцять молодша за нього, уявляє з себе його матусю. Нічого собі матуся - молодиця в соку, а він, як старий дід! Тарас аж засміявся -“  не мамкою, а коханкою хотів би бачити таку кралю!” - тихенько пробурмотів у відповідь на її запитальний погляд...

       Марія розреготалася і стала його жартівливо цілувати. Поступово поцілунки з материнських стали пристрасними і Тарас сам не помітив, як опинився під її могутнім, нетерплячим тілом... 


 До глибокої ночі вона так лікувала його. Тарас немов в легенькому човнику гойдався в бурхливому морі, яке кидало його з хвилі на хвилю. Було до непритомності добре. Це якийсь дурень придумав, що коханки забирають здоров'я! Забрала і поділа кудись  Марковичка не здоров'я, а всі Тарасові болячки! Забрала і покотила з ними далеко-далеко за кордон з красенем Тургенєвим...


Вранці він прокинувся здоровим і сильним...І як молодий  знову став бігати з друзями з одних  вечірок на інші. Петербург вже встиг забути своїх Богів 40-х років. Померли Кольцов, Гоголь, Лєрмонтов, Брюллов і Глінка. Десь в Таганрозі животів забутий всіма дійсний статський радник Нестор Кукольник. Ще не з’явились нові, яскраві особистості, які б могли конкурувати з Тарасом. То ж Тарас знов входить в моду. З ранку до ночі його тягнуть на чергові сніданки, обіди, вечері, бали. Скрізь ром, джин, жінки... Як і колись у Брюллова, йому ці суцільні пиячки без роздиху  скоро остобісіли.  Зовсім засумував Тарас. У нього почалася така модна нині депресія. І от тоді, як рятувальний  дзвін, як порив  легенького прохолодного вітерцю задушливою липневою ніччю, увійшла в його життя Марія  Максимович. Дружина його старовинного приятеля - колишнього ректора Київського університету,   знаменитого ботаніка.

     Дивним був той шлюб Максимовичів. Одружився  Михайло Олександрович аж в 53 роки. Одружувався на сусідці. Теж старій діві, адже в ті часи  старими дівами ставали в 21 рік. Марії ж вже було цілих  26. До того ж, поки вона не вийде заміж, не мали права одружитись її молодші сестри Наталка і Софія... І у Михайла, і у Марії  за спиною були трагічні Любові. Майже тридцять років тому закохався молодий Мишко Максимович у юну сусідку  Лізаньку Товбич. Покохав на все життя. Але померла вона  чудово-юною у нього на руках...Так і не зміг він більше зустріти кохання. А час йшов. Треба вже було думати про сім'ю, про дітей. А тут ще з кожним роком все більше і болячіше обступають хвороби. Став глухнути, став сліпнути. Довелось кинути університет і поселитись на прабатьківській Михайловій Горі. Тут вже не про любов і  дружину-коханку доводилося мріяти, а про  дружину-доглядальницю, яка  б витягала його зі всіх тих хвороб, а може ще б і сина-спадкоємця народила, хоча від того тридцятирічного   целібату одержав хронічний  простатит, який робив сумнівною  всяку надію на дітей. Доглядали його батьки та сестра-берегиня Олена. Та от в 1850 помер батько. Брати навіть на похорон не встигли. Володимир вчителював в Московській гімназії, Василь та Федір служили в війську. То ж панахиду по батьку справляли лише вдвох з сестрою. В кінці 1852 сестра вийшла заміж і переїхала до чоловіка...

     Залишився, як перст, один. Треба терміново було знайти дружину. Та хіба ж за таких умов її знайдеш! Кому потрібен  немічний дід, обтяжений хворобами, а не грошима. Адже, хоча і був Михайло Максимович і ректором, і професором, і письменником, але гроші не трималися кишені. Нічого не накопичив за своє  життя. Все пускав на книги і дослідження...

      Напевно так би і помер незайманим. Але по сусідству, у  відставного майора Василя Товбича, непомітно підростали три дочки: Марійка, Наталка та Софія. Був Михайло на  їх хрестинах. Колись, буваючи у сусідів, любив гойдати дітей на колінах, підкидати на руках  під саму крону сусідської липи...


 Давно виросла  Марія з тієї незграбної дівчинки. Стала хай не красунею, але такої симпатично-привабливою, що так і хочеться погладити.  Було кому її гладити. Був у неї  наречений  офіцер. Була у них така палка любов, що вона завагітніла. Але так і не встигла народити  йому дитини. Неждано перевели його частину на Дністер.  І в перші ж дні тієї, Східній (Кримської) кампанії загинув її  коханий. Хоч в ополонку кидайся. Ось -  ось округлиться живіт і  громада дивитиметься на неї, як на покритку-повію.

      Ось саме тоді  і відвідав їх сусід  Михайло Максимович. З давніх-давен привчив він Марійку ділитися з ним бідами. Нікому не говорила вона про свою вагітність. Йому розповіла. Спочатку тільки поспівчував Михайло Олександрович, сказавши, що подумає, як їй допомогти. Не бачила вона його ні завтра, ні післязавтра. А потім до нього заїхав рідний вуйко Тимківський. Розповів йому Михайло про Марійкину біду. Не називаючи її імені. Питав поради, чим би їй допомогти. тимківськмй і сказав йому, що кращого приводу одружитись у нього не буде. Адже жінка за цей шляхетний вчинок буде йому вдячна все життя. Буде холити й доглядати. А що йому ще треба!


То ж через тиждень прислав Максимович  сватів. Розгубилися старі Товбичі. Ні до чого  був їм зять-ровесник, та ще і без копійки в кишені. Але ж знали вони про загибель  Марійчиного коханого, здогадувалися про її вагітність. І хай грошей у  Максимовича http://i010.radikal.ru/0801/b4/72d4fc1f4308.jpg не було, але все таки було звання професора і ім'я, яке знала вся Російська імперія. Не піднесли  Товбичі сватам гарбуза. Не дали і ствердної відповіді. Сказали, хай „ молоді” спочатку домовляться між собою. 

        Марія таки спочатку поламалася. Ну не могла вона уявити чоловіком сусіда, в якому ніколи не бачила мужчину, у якого завжди могла поплакатися на плечі, виговоритися про всі свої біди. Вона його безмежно поважала, любила як рідного дядька. А займатися з ним любов'ю... Навіть уявити це собі не могла...Але куди було тепер дітися...Довго не ламатимешся, коли ось-ось вилізе живіт і дитина владно застукає ніжками, пробиваючись з нього на волю...

Та і лис - Михайло пропонував тільки дружбу, а на рахунок ліжка -  це вже як вона сама  схоче. Говорив, що через смерть коханої, він так і залишається незайманим. Ні з ким з того часу так і не кохався...

 Почали вони жаліти один одного. Утіха принесла згоду. Справили вони весілля, як і належить, пишно. А  скоро з'явилося на світ і дитинча. І повезло-не повезло Марії. Мертвим народилося дитинча. Напевно, горе убило його в материнському лоні. Всі ж  навколо були упевнені, що померло  дитя через передчасні пологи...

       Настав час Михайлу Олександровичу виконувати свої подружні обов'язки. На жаль, Марія, якій доводилося вже  рахувати дні своєї  відлітаючої молодості, марно чекала його в шлюбне ложе. Боявся професор  зганьбитися і все не йшов.  Довелося самій лізти до нього на  вузеньку тахту в кабінеті. Провівши в таких некомфортних умовах ніч, Максимович   вирішив за краще повернутися в їх спальню . 

 
Він все ж таки  був великим ботаніком, так що пригадав все, що знав про афрозіаки  і з горем навпіл став  виконувати роль чоловіка - коханця. Це в ті часи він написав: «Бався, радій, душе людська, для того людина тяжко працює, щоб жити, а це значить — веселитися, радіти світом, а не страждати в горі...» Писав то він добре і темпераментно, але ніякої насолоди не мала Марія від тих сеансів любові. Хоча і жили вони душа в душу, але  серце  Марії   сумувало по любові. Справжньої великої Любові, яка  б дала можливість назавжди забути загиблого  коханого.

      І ось настав  1858 рік. Тарас повернувся з заслання. Зустрілися вони  в Москві, де тоді  тимчасово жили  Максимовичі і де проїздом зупинився Тарас. Вони відразу накинули оком один на одного. Марія знала напам'ять весь   “Кобзар” Тараса, любила його картини. Самій хотілося бути на місці цих Закревської, Маєвської, Хекбулатової, Трощинської, Абази і ще з десятка невідомих красунь, які усміхалися вічності з його полотен. Комусь Тарас здавався  дідом. Старим,  пузатим, непривабливим. Для неї, з вічно-хворим чоловікомhttp://i004.radikal.ru/0801/8a/b2382b924314.jpg, старшим Тараса на десятиріччя, цілу епоху, Тарас бачився повним сил  леґенем. І, до того ж,  стирав вік  обов'язковий стаканчик його “Забіловки” яка  спломеняла  погляд, зігрівала рум'янцем щоки, розкріпачувала мову.  Та і без цього він в будь-якому суспільстві  був душею компанії. Такий вже у нього був козацький характер. Під час тієї зустрічі у всій  багатолюдності Марія бачила тільки його - Тараса. Всі інші, в тому числі і власний чоловік, були тільки фоном.

      Тарас тоді радісно привітав Михайла Максимовича і жартівливо накинувся  на старого приятеля – де це  він відітнув таку дівчину-красу, за що йому старому таке щастя! Але незабаром кинув приятеля і немов приліпився до Марії. Погано себе відчував старий професор. Явно  він був зайвим на цьому святі життя! Всі бачили і чули одного Тараса, а він залишився наодинці зі всіма своїми болячками, кинутий всіма, навіть рідною дружиною.

     Закінчилася та вечірка. Були ще, та і вони  промайнули так швидко, що Марія навіть не встигла схаменутися. Тарас взагалі Максимовичів став сприймати, як одну тільки Марію. Але повернулися вони до себе на Україну, а Тарас покотив до Петербургу і став відновлювати старі зв'язки, розшукувати, а іноді, відбиватися  від старих приятелів. Життя його понеслося від вечірки до вечірки. У ті часи ніхто і не думав, що колись Україна народить Михайла Міченого з його безглуздим сухим законом. Не бувало вечірок без горілок. На жаль, не тільки  цілющим українським перваками - забілівками пригощали, а і  модною іноземною отрутою - лікерами, бренді, ромами, віскі...Нікому з друзів не міг відмовити Тарас. Ось і пив-труївся тією іноземною гидотою. Врешті-решт не витримав, вирішив вирватися від тих  великосвітських пияків на волю. На Батьківщину. На Україну. Він пише лист Марії(про її чоловіка,  він якось забув). Пише, що хоче жити і померти на рідній землі. Завести  сім'ю, наробити дітей. Просить знайти йому наречену. Небагату, недурну і симпатичну. Щоб була і берегинею і дружиною-коханкою, і на її, Марію,  схожою...

           Сміючись, відповідала йому Марія, що не знає такої, ну не може знайти, хоч сама замінюй...Листи листами, а влітку приїхав Тарас до них в гості. Марія відчувала себе на сьомому небі. Старий Максимович теж ніби ожив. Адже для нього Тарас був небожителем, батьком України, її  Апостолом. Він  вдавав, що не помічає взаємного ваблення Тараса і Марії. Ну не виставляти ж  себе старим дурнем, який  строїть з  себе собаку на сіні. Та все ж те, що вони ніби не помічали його, ображало, тому довго з ними не затримувався і говорив дружині, що йому треба працювати  і щоб слала йому в кабінеті. Влітала палаюча Марійка  до нього в кабінет, швидко слала ліжко і бігом поверталася до Тараса. Вони говорили і не могли наговоритися. Для них час летів непомітно, одним стрімким водоспадом. Вони самі не помітили, як стали коханцями. Так тривало  декілька днів.  


 Пан професор і пані не могли займатися домашніми справами. Отже мали прислугу з своїх нечисленних кріпаків. Це тільки собаки  бувають вірними своєму господарю.  А от кріпаки  рідко бувають вірними своїм господарям. Марійка відносилася до своїх кріпаків, як до людей.  Михайло Максимович взагалі відносився до них, як до рівних. Напевно тому, кріпосні поважали пана, а пані обожнювали. Але приїхав Тарас. Максимович відразу розповів слугам,  що це найбільший Поет України. Та що тим людям було до цього. Вони навіть не знали, що таке поет і з чим його їдять. А після того, як Максимович розповів, що Тарас колись сам був кріпосним, прислуга  стала взагалі дивитися на нього, як на перевертня. Адже був таким самим, як вони, а треба ж – вибився в пани. Нашою ж основною  рисою завжди була заздрість. Жахливо заздрили вони Тарасу. Шукали будь-який привід, щоб довести, що він таке ж бидло, як і вони самі. Взагалі - то, Тарас любив спілкуватися з селянами. Любив показати, що він такий же, як і вони. Миттєво знаходив з ними спільну мову і ставав їх  улюбленцем. Так було усюди і завжди. Тільки не тут. Тут він нікого і нічого не бачив, окрім  Марії. Ні її ображеного чоловіка, ні ворожої челяді. А  ті все бачили, все помічали, все обговорювали між собою, перекручуючи і накручуючи один одного. Це для Марії і Тараса  весь всесвіт  зосередився в них  двох. Це  тільки для нього  :    

” Марія на нього зирнула

І стрепенулась. Пригорнулась

Неначе злякане дитя

До  Йосипа свого старого

А потім  гостя молодого

Просила, ніби повела

Очима в кущу. Принесла

Води погожої з криниці,

І молоко і  сир козиці

Їм на вечерю подала.

Сама ж  не їла, й  не пила.

В куточку мовчки прихилилась

Та дивувалася, дивилась,

І слухала, як молодий

Дивочний гость той говорив.

І словеса його святиє

На серце падали Марії,

І серце мерзнуло і пеклось!”

Центром всесвіту челяді був їх старий добрий господар, на власність якого спокусився якийсь  прийшлий перевертень. Вони стали нашіптувати пану про те, що бачили, як Тарас  гвалтував його Марію в альтанці на кручі над Дніпром...

        Дивиться на Марію Михайло Олександрович - ніяких синців, ніякого смутку... Вирішив, що це звичайні бабські  плітки. Нісенітниця, не варта уваги... Спокійно спав в своєму кабінеті, залишаючи Тараса в вітальні з Марією.


А Тарас і Марія все більше і більше закохувалися один в одного. І не треба дивитися на них з погляду вчорашньої радянської моралі. Не Любов'ю тримався Маріїн брак, а пошаною і вдячністю до Михайла Олександровича за те, що врятував колись її від ганьби. Так давно вже це було. Вони вже були  більше п'яти років одружені, вона була, як говорять, жінкою в соку, а він, хоча і не такий вже і  старий, але немічний, і до того ж, замучений простатитом, що позбавив його чоловічої сили. Наукою він займався, а не виконанням подружніх обов'язків. І от з'явився Тарас, ким вона марила  з юних років. То й немає нічого      дивного у тому, що Марія не змогла встояти перед бажанням. І, дійсно, перший раз це було не в будинку:

“...уже зірниця

На небі ясно зайнялась.

Марія встала   та й пішла

По воду з глеком до криниці,

І гость за нею, і в ярочку

Догнав Марію...”

        Не безслідною залишилась любов Марії і Тараса. Через 9 місяців у Максимовичів народився син Олексій. Був він настільки схожий на Тараса, що Михайло  Олександрович навіть бачити його не міг. Лише хлопчику виповнилося 8 років, віддав в пансіонат Київської гімназії, подалі від себе. Коли писався заповіт, пригадав дочку Ольгу, а ось сина “забув”. 
Олексій своїми силами, при мінімальній грошовій допомозі матері і друзів родини,  закінчив Московський університет, одержав призначення мировим суддею в Ревель. Потім більше 20 років прослужив  в суддівській колегії Вітебська.  Вважався дуже знаючим юристом. Зразу ж після революції повернувся в рідний хутір . Помер у 1922 і похований на Михайловій горі, поряд з батьками. Мав  5 дітей. Старший син Борис став генералом, батьком відомого  архієпископа Західно-американського і Сан-Франциського Іоанна. Не можу не зацитувати  Тетяну Соколову, яка в книжці „ Да обновится русская земля”http://i005.radikal.ru/0801/1d/45677a97e20a.jpg  написала цей нарис:

АРХИЕПИСКОП ИОАНН (МАКСИМОВИЧ)

http://i005.radikal.ru/0801/f5/50b1cb75a273.jpg
Будущий святитель родился 4 июня 1896 года в местечке Адамовке Харьковской губернии в имении своих родителей — Бориса Ивановича и Глафиры Михайловны Максимовичей. В святом крещении младенец был наречен в честь Архистратига Божия Михаила.

Древний дворянский род Максимовичей дал миру святителя Иоанна, митрополита Тобольского, замечательного духовного писателя и подвижника-миссионера ХVIІI столетия. Он был канонизирован Русской Православной Церковью в 1916 году — последним в царствование государя-страстотерпца Николая Александровича.

Загородное имение Бориса Ивановича находилось совсем недалеко от славившегося строгостью иноческого устава Святогорского монастыря, что на Северском Донце, — того самого, о котором столь поэтично поведал А. П. Чехов в своем рассказе, посвященном Святым Горам. Максимовичи поддерживали обитель материально, делая щедрые вклады, по многу дней жили в монастыре. Вместе с родителями совершал паломничества в Святые Горы и совсем еще маленький Михаил. «С самых первых дней, как я стал осознавать себя, я захотел служить праведности и истине, — вспоминал впоследствии святитель. — Мои родители возжгли во мне усердие непоколебимо стоять за правду, и душа моя была пленена примером тех, кто предал за нее жизнь». О крепости веры Михаила свидетельствует такой факт: когда ему было всего пятнадцать лет, приняла Православие его бывшая гувернантка, француженка-католичка; влияние на нее юного воспитанника было несомненным.

Михаил Максимович получил прекрасное образование: он окончил Полтавский кадетский корпус и юридический факультет Харьковского университета.

 С началом революционного лихолетья семья Максимовичей перебралась на родину предков — в Югославию. Здесь в 1921 году Михаил поступил на богословский факультет Университета имени святого Саввы Сербского. Максимовичам тогда пришлось сполна изведать лишений. Стремясь хоть немного облегчить участь самых дорогих своих людей, Михаил устроился на работу — стал продавцом газет. С начала 1920-х годов в Сербии находился Синод и Высшее русское церковное управление за границей. Глава Русской Зарубежной Церкви митрополит Антоний (Храповицкий) хорошо знал Михаила Максимовича еще по Харькову, будучи правящим архиереем Харьковской и Ахтырской епархии, а теперь вот и по университетскому семинару (сами студенты называли его Братством преподобного Серафима). В 1924 году владыка Антоний посвятил Михаила в чтецы, а в 1926-м в небольшом монастыре в Милькове митрополит Антоний совершил монашеский постриг своего воспитанника с наречением имени в честь его дальнего предка — святителя Иоанна, митрополита Тобольского, и рукоположил во иеродиакона. В том же году епископ Челябинский Гавриил (Чепур) рукоположил его во иеромонаха.


Некоторое время иеромонах Иоанн (Максимович) преподавал Закон Божий в гимназии, а затем был воспитателем в семинарии имени святого апостола Иоанна Богослова в Битоле. Многим поражал семинаристов отец Иоанн. Так, они обнаружили, что их заботливый наставник, осенив всех крестным знамением после молитв на сон грядущим, сам вовсе не ложился спать, лишь изредка позволяя себе отдохнуть под святыми образaми. И еще одно отличало иеромонаха Иоанна: подобно столь чтимому им святому праведному Иоанну Кронштадтскому, он с самого начала своего служения взял за правило: каждый день совершать Божественную литургию, каждый день причащаться Святых Христовых Таин. «Этот маленький, слабый человек, почти ребенок с виду, является каким-то чудом аскетической стойкости и строгости в наше время всеобщего духовного расслабления», — писал об иеромонахе Иоанне (Максимовиче) первоиерарх Русской Церкви Заграницей митрополит Антоний (Храповицкий).


28 мая 1934 года митрополит Антоний хиротонисал иеромонаха Иоанна во епископа Шанхайского. «Какую бoльшую пользу можно принести ближнему, чем подготовить его к вечной жизни?» — эти слова новонареченного епископа стали определяющими в его пастырском служении.Сразу после наречения епископ Иоанн отправился в Шанхай, став главой Русской Православной Церкви в Китае.Владыка воистину жил жизнью вверенной ему паствы. Несмотря на огромную занятость, он находил время на общение с духовными своими чадами и вне стен храма. В ненастье, в ночную пору он приходил к тем, кто особо нуждался в его поддержке — болящим, обездоленным, впавшим в уныние. Какое бы расстояние при этом ни пришлось преодолеть, шел пешком, замечая коротко: «Да здесь совсем недалеко…»

Однажды владыку Иоанна пригласили к умирающей в муках женщине, госпоже Меньшиковой. Ее укусила бешеная собака, уколы не помогли, оставалась одна надежда — на Господа. Владыка Иоанн приобщил страдалицу, и с женщиной тут же случился припадок: она начала испускать слюну; вместе со слюной вышли и Святые Дары. Владыка немедля собрал и потребил их. Все находившиеся в комнате воскликнули: «Владыка! Что вы делаете? Бешенство заразно!» — «Ничего не случится. Ведь это же Святые Дары». И верно — с владыкой не случилось ничего. Ну а женщина выздоровела.«Заботясь о спасении душ человеческих, — говорил святитель, — нужно помнить, что люди имеют и телесные потребности, громко заявляющие о себе. Нельзя проповедовать Евангелие, не проявляя любовь в делах». Примером такой евангельской любви стало попечение о сиротах — создание для маленьких обездоленных шанхайцев приюта во имя святителя Тихона Задонского. Владыка мог поиграть с детьми после богослужения, посмеяться вместе с ними. И дети были преданы ему всей душой.


В быту владыка был неприхотлив: облачения носил из самой дешевой ткани, обувался в сандалии на босу ногу, а зачастую и вовсе ходил босой, какая б ни была погода, отдавая обувку нищим. Он был истинный нестяжатель, последователь другого великого русского святого — преподобного Нила Сорского. Он был человек Божий.Поразительное свидетельство очевидицы, Лидии Лью, о духовной высоте владыки Иоанна приводится в книге «Блаженный Иоанн чудотворец», составленной иеромонахом Серафимом (Роузом) и игуменом Германом (Подмошенским):«Владыка дважды приезжал в Гонконг. Это кажется странным, но я, не зная владыку, написала ему письмо с просьбой о помощи одной вдове с детьми, а также спрашивала его о некоторых личных духовных проблемах, но ответа я не получила. Прошел год. Владыка приехал в Гонконг, и я была в толпе, которая встречала его в храме. Владыка обернулся ко мне и сказал: “Вы та, кто написал мне письмо!” Я была поражена, так как владыка никогда до этого меня не видел. Когда пропели молебен, владыка, стоя у аналоя, стал читать проповедь. Я стояла рядом с матерью, и мы обе видели свет, окружавший владыку и идущий вниз к аналою, — сияние это было толщиной в фут. Длилось оно достаточно продолжительное время. Когда проповедь закончилась, я, пораженная необычайным явлением, рассказала о виденном Р.В.С., он же ответил нам: “Да, многие верующие видели это”. Мой муж, стоявший чуть поодаль, тоже видел этот свет».


В 1949 году к власти в Китае пришли коммунисты. Вынужденные покинуть страну, пять тысяч русских православных мирян поселились на острове Тубабао в Тихом океане во главе с архиепископом Иоанном (в этот сан владыка был возведен в 1946 году). В просторном бараке владыка Иоанн устроил временный «собор», в котором сам и служил. Каждый вечер он обходил с молитвой и благословлял все палатки беженцев. Два с лишним года жили они в условиях постоянной угрозы — на остров не раз надвигался страшный тайфун. И всякий раз по молитвам святителя Иоанна тайфун менял свое направление. Наконец, после долгих месяцев борений, стараниями владыки весь лагерь смог переселиться сначала на Филиппины, а затем в Америку.


В 1951—1962 годах владыка возглавлял Парижско-Брюссельскую кафедру. Именно в это время в Западной Европе было восстановлено почитание Православной Церковью древних западных святых — угодников Божиих, которые подвизались и почитались до разделения Церквей, но не были включены в позднейшие православные месяцесловы: среди этих подвижников — просветитель Дании и Швеции святой Ансгарий (†865), покровительница Парижа святая Женевьева (†512), святой Патрикий, принесший свет Христовой веры в Ирландию (†461). Восстанавливая почитание древних святых, владыка Иоанн тем самым укреплял Православие на Западе. В 1954 году он как архиепископ Западноевропейский принял под свою юрисдикцию Французскую и Голландскую Православные Церкви. И не просто взял их под свой омофор, но содействовал подготовке местных священнослужителей, изданию богослужебной литературы на французском и голландском языках. (Отметим: именно в Нидерландах в год преставления владыки вышло первое его житие, а затем и первые воспоминания о нем.)Всегда, где б ни нес он свое подвижническое служение, пребывал владыка в постоянной молитве: в храме, в келье и даже в пути — в самолете или автомобиле. Пищу, как правило, принимал лишь раз в день. Постели не имел, ее ему заменяло кресло.Некоторые поступки блаженного святителя, сама его непритязательность шокировали людей «мира сего».


Как-то, будучи в Марселе, святитель Иоанн решил отслужить панихиду на месте гибели сербского короля Александра Карагеоргиевича. Никто из клира из ложного стыда не захотел служить с владыкой на улице. Он сам взял метлу, на выметенном участке тротуара постелил епископские орлецы, возжег кадильницу и начал служить панихиду. И вот что замечательно: русский архиерей провел всю службу на французском языке. (Для него было законом: служить на языке той страны, в которой он находился: в Китае — по-китайски, в Греции — по-гречески, в Америке — по-английски…) Десятки марсельцев стали участниками этого удивительного богослужения...Люди истинно духовные знали, кем был владыка Иоанн, сколь высока была его земная миссия. Удивительно точно сказал о нем священник одной из парижских католических церквей. Обращаясь к молодой своей пастве, пребывающей в состоянии духовной немощи, он проговорил вдохновенно: «Вы требуете доказательств, вы говорите, что сейчас нет ни чудес, ни святых. Зачем же мне давать теоретические доказательства, когда сегодня по улицам Парижа ходит святой — святой Иоанн Босой».В 1963—1966 годах владыка являлся архиепископом Сан-Францисским. Трудами святителя Иоанна в Сан-Франциско были открыты богословские курсы. По его инициативе в приюте во имя святителя Тихона Задонского устраивались вечера для детей и внуков эмигрантов из России: здесь звучали русские народные песни — владыка знал их немало и с удовольствием пел вместе с молодежью. Но бывал владыка Иоанн и суров, непримирим. Так, он разгневался, узнав, что часть прихожан храма в Сан-Франциско накануне воскресной всенощной, вскоре после канонизации святого праведного Иоанна Кронштадтского, развлекалась в Русском центре на балу по случаю американского праздника Halloween (в этот день принято рядиться в костюмы ведьм, колдунов и прочей нечисти).Владыка отправился в Русский центр, молча обошел зал с притихшими ряжеными и так же молча, ничего не сказав, вышел. А наутро появился его указ «О недопустимости участия в развеселениях в канун воскресных и праздничных служб»: «Священные правила повествуют, чтобы кануны праздничных дней проводились христианами в молитве и благоговении, подготовляясь к участию или присутствию на Божественной литургии...Участие их в развлечениях в кануны праздников особенно греховно. Ввиду сего бывшие в канун воскресенья или праздника на балу или подобных развлечениях и увеселениях не могут на следующий день участвовать в хоре, прислуживать, входить в алтарь и становиться на клирос»... За время архиерейского служения святителя Иоанна, при его непосредственном участии, воздвигнуто несколько храмов — памятников церковного зодчества. Это и храм во имя святого праведного Иова Многострадального в Брюсселе в память царя-мученика Николая Александровича. И кафедральный собор в честь иконы Божией Матери «Всех скорбящих Радость» в Сан-Франциско. Крипта этого собора стала усыпальницей блаженного владыки Иоанна: он мирно почил о Господе 2 июля 1966 года во время архиерейского посещения Сиэтла с чудотворной иконой Божией Матери Курской-Коренной — Одигитрией русского зарубежья. Усыпальница владыки с первых дней его упокоения превратилась в место поклонения многочисленных верующих. Здесь служатся молебны, читается Псалтирь. У нетленных мощей святителя обильно подаются исцеления недугующим телесно и духовно.2 июля 1994 года архиепископ Иоанн (Максимович) был прославлен Русской Зарубежной Церковью в лике святителей...http://i029.radikal.ru/0801/5e/18d90895299a.jpg
Про середнього сина Олексія Максимовича - Михайла є тільки згадка в спогадах Євгенії Жігальович «Поклон идущему» .Нічого не знайшов я  і про інших дітей. А от син молодшого сина Максимовича, Олексія, Георгій Олексійович Максимович,http://i011.radikal.ru/0801/47/8e95c4988e8f.jpg всесвітньо відомий учений, засновник радянської кристалографії і карстознавства, був завідуючим кафедрою мінералогії Пермського держуніверситету, де кафедрою загальної історії завідував мій батько. Приведу коротеньку цитату з „Календаря на 29.05.1904 Державного  громадсько-політичного архіву Пермської області”:   Георгій Олексійович Максимович народився в 1904 році у Варшаві, з початком Першої світової війни переїхав з сім'єю в Катеринослав, в 1926 році закінчив Катеринославській (Дніпропетровський) гірничий інститут із званням гірничого інженера. У 1926–1934 роках працював в тресті «Грознафта»: спочатку в бюро розвідувальних промислів, потім в геологічному бюро, і після нетривалої роботи в Москві переїхав на Урал, де з 1934 року протягом 45 років був завідувачем заснованою їм кафедрою динамічної геології гідрогеології Пермського державного університету...

Георгій Олексійович Максимович, доктор геолого-мінералогічних наук, професор ПГУ, почесний член Географічного суспільства СРСР, фахівець у області спелеології і карстознавства. Його вчення про гідродинамічну зональну карстового масиву і гідрохимічних фаціях широко використовується гідрогеологами у всьому світі, а дані ним наукові визначення увійшли до довідкової і учбової літератури. 18 листопаду 1964 р. за його ініціативою був створений Інститут карстознавства і спелеології,  завдяки якому Перм стала загальновизнаним центром карстознавства в країні. Максимович є всесвітньо відомим ученим, основоположником вітчизняного карстознавства, творцем Пермської школи гідрогеологів та карстознавців, що мають високий міжнародний рейтинг. Помер в 1979 г 

.За дивним збігом обставин їх з прадідом розділяло  рівно сто років.  От перед Вами фотографія професора Георгія Олексійовича Максимовича, http://i011.radikal.ru/0801/47/8e95c4988e8f.jpg зроблена в 1959 році і портрет Михайла Олександровича Максимовича, намальований в 1859 році. http://i049.radikal.ru/0801/be/20a8440c96e8.jpgТобто вони тут ровесники. Але скажіть чесно, хіба є між ними хоч якась схожість?

Максимовича запроторили на Урал в 1934, мого батька через  20 років. Для обох це було заслання. Посади в низ були однакові – обидва завідували чи не найбільшими кафедрами. Хоч мій батько і був молодшим на 10 років, та в такому віці це вже не різниця. Тож вони  дружили сім'ями. Мій молодший брат Дмитро навіть залицявся до  молодшої дочки Георгія Олексійовича. Навіть заради неї поступив не на історичний, а на геологічний факультет. Правда, далі  залицянь справа не пішла. Мені так і не довелось породичатись з нащадками Тараса...

По розповідях батька, Максимовичі завжди пишались тим, що їх прадідом був великий російський вчений, засновник російської мінералогії Михайло Максимович. Розмови про те, що їх справжнім предком був Тарас Шевченко, вони називали «бабськими плітками». Та ось порівняєте фото 46 річного Миколи Георгійовича Максимовича і фото Тараса в тому ж віці. Вам не здається, що ті «бабські плітки» не так вже і безгрунтовні і з обличчям Тараса  Григоровича Шевченка  у Миколи Георгієвича http://i049.radikal.ru/0801/be/20a8440c96e8.jpg  набагато більше схожості, ніж з обличчям засушеного Михайла Олександровича  Максимовича http://i016.radikal.ru/0801/f5/fa23f17dc47b.jpg ?


От і все, що ми знаємо про останні спроби Шевченка знайти наречену на Україні. Про його останню грішну  Любов…

 Остання згадка про Марію була в “Київській старизні” в 1873 році, у зв'язку із смертю Максимовича. Вона цікавила всіх, поки була поряд з  Шевченком і Максимовичем. Після їх  смерті  вона розчинилася в безвісті. Навіть для власних нащадків. Мало того, нет знайшов  я ні пам’ятника, ні могили Марії на Михайловій горі. Кажуть, нема її там. Похована десь в іншому місці. То ж переглядаютья через віки Тарас Шевченко  з Михайлом Максимовичем. І нема більше Марії між ними.Зате є рядки Максимовича, які їх поєднують у любові до однієї, єдиної: „ Не покину, поки згину, мою Україну”. От і лежать, майже поряд, два великих сини України. А замість Марії розділяє їх нині могутній Дніпро. Та до Тараса щорічно приходять тисячі людей, починаючи від злиденного студента і закінчуючи черговим Президентом. До Михайла Олександровича іноді завітають письменники та літературознавці. А от де похована Марія, не знає нині ніхто. То ж ніхто і не приходить на її могилку. Не знайшлось для Марії  своєї Тарахан –Берези...
ЧАСТИНА 7

ТАРАСОВА ГАЛАТЕЯ

http://i026.radikal.ru/0801/5b/7d6b45868bec.jpg
Я давно хотів переказати історію останньої Любові Тараса Шевченка. Заважала невизначеність. З одного боку, мої бабусі-мами в один голос твердили, що хвороба і смерть Шевченка пов'язані саме з розчаруванням в любові з-за зради коханій, з іншого боку, чомусь ніхто її злим словом не поминав.

Бабуся Віра Вербицька-Ворона| любила цитувати спогади своєї тіточки-письменниці Наталки Полтавки (у дівоцтві Надія Забила), а моя бабуся Євгенія Кулішова-Вербіцька переказувала плітки своєї бабусі-письменниці Ганни Барвінок (у дівоцтві Олександра Білозерська). Плітки зводилися до того, що Тарас закохався в безрідну вертихвістку, яка ні в гріш його не ставила і була з ним тільки ради грошей та базікання челяді про те, що цей пан царського роду|. Та вони погоджувалися, що, хоча в молодості вона і була великою грішницею, та в старості спокутувала всі гріхи у Тарасової могили.

Перегортаючи старі світлини бабусь, я натрапив на фото, де вона в українському національному одязі разом з так само одягненою подругою сидить на сцені біля декорацій панських хором. На обороті  світлини написано: «Тарасова Галатея» Николя Вороного. 1916».http://i033.radikal.ru/0711/58/fe16a41de07d.jpg
Бабуся ніколи не була артисткою. Як і інші мої бабусі з сімейства Вербицьких. Як же вона опинилася на сцені? Згадалися розповіді бабусі, як в 1916 році Микола Вороний, тоді режисер Київського театру Садовського, приїхав на літо до Чернігова і разом з тоді ще численною сім'єю Вербицьких і залишками Глібовського гуртка «Шановців народних звичаїв», створив постановку «Тарасова Галатея». http://www.interlit2001.com/images/sirot-11.jpg У тій виставі бабусі дісталася роль останньої грішної коханої Тараса... Микола Вороний, який зустрічався з Глікерією в 1910/11 і навіть мав фото її 25-річною, вважав, що бабуся — її копія, і фігурою, і особою. У доказ він дав їй фото Глікерії Полусмак, яке вона подарувала Надії Забілі в 1866. http://i042.radikal.ru/0711/46/ba91eadac1af.jpg  Зображена на нім молода, самовпевнена Глікерія  біля веранди власного будинку-перукарні через рік після одруження. Дійсно, порівняєте з фото моєї бабусі на сцені. Схожі, як сестри!Бабуся  завжди робила так, як вважала потрібним. Якщо вона вирішила зіграти Гликеру Полусмак, то Гликера була не хвойдою, а особистістю.

Минулого року, їдучи до Чернігова, я по дорозі  заїхав на Тарасову могилу в Канів. Мріяв про це давно. Та коли працював – не до особистих намірів було. Потім воював з пенсійним фондом з-за злиденної 94 гривневої „наукової” пенсії. Лише коли Європейський суд примусив цю зондеркоманду  таки дати пенсію  на порядок вище, зміг поїхати на Чернігівщину до Кулішів, завернувши по дорозі до Чернечої гори. Їхав не сам, а з приятелем Шевченкознавцем Богданом Біляком. Він у свою кожну відпустку їздив по Шевченківським місцям. На Могилі Тараса він бував не раз. Знав всіх в музеї. То ж він і познайомив мене з Зінаїдою Тарахан-Березою, яка знала все, чи майже все, про Тараса та про останні дні його нареченої. http://i025.radikal.ru/0801/c5/2ea20388bd08.jpg
Тарахан-Береза розшукала  Гликерину могилку, витратила чимало сил та здоров’я, але  добилась таки , щоб владоможці  поставили Гликері дорогий. мармуровий надгробок. http://i030.radikal.ru/0801/1a/8eda3839ad81.jpgОт біля того надгробка ми і бесідували. http://i023.radikal.ru/0801/c2/4be01c669fcd.jpg. Мені соромно, але навіть ті ромашки принесла Зінаїда, а не я. Я все сподівався нарвати польових квітів, які колись Гликері дарував Тарас. Коллега ж знала, що тих квітів давно вже не залишилось на Чернечій горі. Повиривали відвідувачі...Тарахан-Береза знала багато про останні роки життя Гликери, я ж згадував бабусині розповіді про молоду Гликеру, та переповідки Миколи Вороного про зустрічі з нею у 1910/11. От тими розповідями і поділюсь з вами...

Травневе повітря було ще напоєне солодким ароматом Весни. Село Липів Ріг на Ніжинщині,http://i047.radikal.ru/0801/79/1745c081f7c1.jpg де мешкав поміщик Макаров, тієї весни 1840 потопало в заметінні вишневого цвіту. До крила маєтку Макарових, де жила прислуга, бричкою привезли бабку-повитуху. Було це недільної ночі 12/13(25) травня 1840 року. Та то не прислуга запросила повитуху Запросив  сам пан. Бо ж улюблена солоденька покоївка Макарових збиралась розродитись. Це їй пан колись доручив відповідальну місію – зробити з його сина Миколи чоловіка. http://i037.radikal.ru/0801/05/59b465cd0c41.jpg Щоб не довелось хлопцю позбавлятись цноти в якомусь ніжинському борделі. Блискуче справилась покоївка зі своїм завданням. Та не без наслідків. Коли ж доповіла пану, що завагітніла від його сина, той щедро нагородив її і тут же видав за кухарчука Івана Полусмака. Що ж, такі тоді були звичаї. Пани плодили, кріпаки – ростили...

 За якусь часинку повитуха винесла новонароджену дівчинку. Через кілька днів її охрестили. Священик, як водиться, погортав святки на 3 дні в обидві сторони і, щоб угодити багатому пану, вибрав ім’я «Гликера» - «Солодка». Кухарчук, призначений паном у батьки, піклування за дитиною полишив на матір, весь свій вільний час віддаючи смакуванню горілок, якими пана постачав чародій з Борзенщини поет Віктор Забіла. Вважав їх ліками від всіх хвороб. Та от нещасного 1848, коли по  Європі прокотилась революційна Чума, до Росії заглянула звичайнісінька холера. Мор забрав з собою майже мільйон людей. Забрав і Гликериних батьків.

Макаров, як поміщик, відповідав за своїх кріпаків та їх дітей. Хоч діти повинні були починати служити лише після 14 років, він призначив малу служницею до своєї молодшої дочки Варвари, не набагато старшої за Лукер’ю. Поки Варя була мала, Ликера була біля неї в панських хоромах. Коли Варю бонни почали навчати грамоті, Ликера теж з гріхом пополам навчилась читати. Незаміжня Варварина бонна полюбила її, як власну дочку. Та жила Ликера на «чорній» половині маєтку, де мешкали слуги. То ж виховувалась разом з  дітьми прислуги. Росла вона прудкою та метикуватою. Була улюбленицею двірні. Лакеї їй таскали з панського столу ласі шматочи та солодощі, жінки навчали рукоділлю. Ликера навіть навчилась вишивати білим по білому – вище досягнення для вишивальниць. Освоїла вона і майстерність білошвейки. Пам’ятаєте, Першою у Тараса була білошвейка Ядзя Гусиківська...

Та от помер старий пан. Всі думали, що в заповіті він дасть Гликері вільну. Та нічого про неї не згадав він в заповіті. Мабуть тому, що її „солоденька” мати була не кріпачкою, а збіднілою козачкою, яка добровільно пішла у служниці. Та для його дітей Ликера залишилась кріпачкою Макарових. Коли Варвара вийшла заміж і переїхала до чоловіка в Петербург, разом з посагом від матері отримала Гликеру і лакея Миколу. Її матір таким чином  хотіла позбавитись від хворої служниці. Після смерті чоловіка вони переїхали до Ніжина. Ніжин тоді був розташований в болотистій низині і Гликера, як колись Іван Сошенко, з того болота захворіла на сухоти. Люди казали, як не змінить клімат, то помре. От стара Макарова і відправила її до доньки в Петербург. Там пан-батько Микола забрав її від сестри і відвіз до лікарні, де вона провела цілих 6 неділь. Та їй пощастило. Сухоти тоді косили і бідних, і багатих. А вона після лікарні тільки розквітла...

Будинок Карташевських у Петербурзі наприкінці 50-х став мистецьким салуном, у якому збирались літератори і художники – Анненков, Жемчужникови, Тургенєв. Бував там і Шевченко. Познайомився він з Вірою Карташевською незадовго після повернення в Петербург після заслання. На вечірці у Василя Білозерського її представив  близький приятель Василя, її брат Микола Макаров, відомий петербурзький публіцист. З того часу між Карташевськими і Тарасом зав’язались дружні стосунки. Його привозили до них майже на кожну літературну вечірку. У 1859, перед самою поїздкою на Україну, він вперше зустрів там Гликеру. Всі думки його були зайняті майбутньою поїздкою, купівлею землі для першого в житті особистого будинку. Про те, яку наречену приготує йому Марія Максимовичка... Та як не був заклопотаний, не зміг не помітити симпатягу у українському вбранні з такими звабливими формами. Он,  красень Тургенєв, за яким мліли всі світські дами, і той весь час весь час намагався доторкнутись до неї і взяти собі частку її тепла. Вона зразу сподобалась Тарасу. Чимось нагадувала його першу – Ядзю Гусаківську. І формами, і незалежністю, і тим, що теж була білошвейкою.

В 50-60 роки в Петербурзі увійшли в моду малоросійські (українські) наряди. То ж Карташевські завжди одягали її в національну українську одежу з намистами на шиї і стрічками в косах. До того ж і розмовляла вона співучою українською мовою. Це було так до серця - зустріти в чужому Петербурзі свою україночку. Коли вона прислуговувала йому за столом, подавала одежу чи приносила листа від пані, він завжди давав їй „на чай” золотого карбованця і нагороджував компліментами. Та от тільки не до залицянь йому було того літа. В гуртку Карташевських за нього сватали столбову дворянку Віру Ракович( на ній згодом одружиться Павло Анненков), яка до шаленства була захоплена його віршами. Та всіма думками він вже був на Україні. У думках складав плани будинку, садиби, яку хотів купити там, над Дніпром. Не до Віри йому було, та й не до Ликери...

Фатальною виявилась та подорож до України. Знайшов місце для садиби, побував у родичів, та так і не знайшла йому нареченої Максимовичка. Сама впала до нього замість тієї нареченої. Він написав про той гріх поему „Марія”. За читання тієї (соромницької для тих часів) поеми і вислали його назавжди з України. Повернувся в осоруглий Петербург і запив по чорному. Пив з початку до кінця вересня. Що поробиш, навіть імператор Олександр 111 майже в його віці ( 49 років)помер від нефриту, викликаного зловживанням горілкою. А в нього ж не було таких приводів пити, як у Тараса...

Осінь, зима й весна пролетіли непомітно в роботі та щоденних гостюваннях з неодмінним чаркуванням. Він регулярно бував і у Карташевських. Так само регулярно давав Гликері „на чай”, але бачив в ній лише симпатичну дівку-декорацію, з якою його нічого не могло пов’язувати…

 Та от літом він поїхав на дачу до Надії Забіли, сестри Олександри Куліш. І знову зустрів там Гликеру. Та зовсім іншу Гликеру. Карташевські поїхали за кордон і залишили її з лакеєм Миколою Кулішам. Пантелеймон Куліш, та й Ганна Барвінок( Олександра Куліш) так багато писали про любов до простого народу, що Гликері повинно було бути у них, як у Христа за пазухою. Та писати про любов до бідноти і любити її, зовсім не одне й те ж. Куліши вже пробували жити сільським життям на хуторі. Олександра взяла на той хутір у матері з десяток кріпаків. Та крім взаємної ненависті і ворожнечі між кріпаками і ними, нічого вони з того хутірського життя не винесли.

Гликера з самого першого погляду не сподобалась Олександрі. В ній вона побачила загрозу до себе. Адже не могла мати дітей. Пантелеймон же в цей час ганявся за кожною спідницею. Спочатку його спокусила Машенька де Бальмен, потім красуня Милорадовичка, а тепер він вар’ював від Марії Марковички. Дружину ж просто ігнорував і навіть на дачу з нею не поїхав. Вона була не против, бо ж тут така спокуса під самим писком! 

У Макарових і Карташевських Гликера була, як член сім’ї. Її навіть звали на «Ви». А тут пани захотіли вказати їй на її місце. Примушували і воду таскати, і підлогу мити. Її захоплення вишиванням вважали дурною примхою і ухилянням від справжньої роботи. Олександрина сестра Надія Забіла так само зневажала Гликеру. Лише Миколі, з яким дружила з дитинства, а потім кохалась, могла пожалітись.Та чим міг їй допомогти кріпосний лакей, ще більш безправний, ніж вона сама…

І от до Кулішів приїхав Шевченко. Коли у Карташевських Гликерія зустрічала його охайно вдягненою, причепуреною, Тарас бачив в ній просто красиву декорацію. А тут побачив обірваною, непричесаною, в дірявих, мокрих черевиках. І так защемило на серці, такою близькою вона йому здалась, що подумав - це ж саме Україна, знедолена і скривджена. Він пожалів її. Жаль і співчуття переросли в кохання…

Що з того, що вона молода і ще нічого путнього не бачила і не знає. Він навчить її дивитись на світ і бачити те, що бачить він. Він виліпить з неї ідеальну українку майбутнього. Як колись Пігмаліон виліпив свою Галатею.

Про ці його зустрічі з Гликерою в Стрельні писала дочка Надії Забіли, письменниця Наталка Полтавка: « Вернувшись у Петербург із своєї зсилки Тарас часто бував у нас. Весною 1860 пані Карташевська, від’їжджаючи за границю і не будучи лічно знайома з нашою сім’єю, дуже просила через свого брата п. Макарова мою матір і п. Куліш, що тоді гостювала у нас, прийняти до себе на сю пору її дівчину, кріпачку Ликеру, котру вона привезла з України і тепер боялась саму покинути в Петербурзі…
Ликері тоді було років з двадцять(19 авт.), але красивою у строгому смислі її не можна було назвати. Так собі, приємна українського типу дівчина. Росту вона була середнього, кругловида, трохи веснянкувата, кароока, рот маленький, уста пишні, коси густі, темно-русі… Постать у неї тонка у стані і пишна у плечах була дуже гарна і Ликера те добре знала…Одягалась вона завжди по малоросійські і добре знала майстерність білошвейки. Мати додавала, що для простої дівчини вона була надзвичайно розумна, хитра та спритна…
На літо, як завжди ми вибирались жити в Стрельну, Ликера також поїхала з нами.
Стрельна лежала двадцять одна верста від Петербургу; тут було чимало дач і «Цвєточний сад» Великога князя Константина, де вечорами грала музика і збиралась публіка на гуляння.
Шевченко приїздив до нас з Петербургу ранком, пішки йшов від станції чотири версти і увечері повертався додому. На музику він ніколи не ходив, а більше гуляв з нами, дітьми, у садочку, що був біля дому, або йшли ми куди далі – на леваду. Потім же, як полюбився він з Ликерою, то запевно, проводив весь час зі своєю милою у « тихих розмовах»
Мати нічого такого не примітила між Шевченком і Ликерою, щоб їй прийшли на думку які догадки. Здається він був до неї, як би й був до кожної дівчини-землячки й сироти: сердечно, привітно та й годі. Як же вона образилась, коли одного дня Тарас, вернувшись з садочка, де він довгенько щось говорив з Ликерою, признався їй, що він любить сю дівчину і має одружитись з нею. Як моя мати почула сю звістку, їй здавалось, що стеля звалилась на її голову і придавила її …
-Боже мій,- скрикнула вона не тямлячи себе від горя і здивування,- що ви задумали Тарасе Григоровичу, хиба ж ви не знаєте, що то таке Гликера?!
І тут відразу, не роздумуючи, вона розказала йому про Ликеру, що знала недоброго, і стала його намовляти, щоби покинув свій чудний намір. Проте, як і треба було дожидати, Тарас не тільки не послухав цієї дружньої ради, сказаної необережно, а ще й дуже розгнівався на матір, що вона обиджує своїми словами дорогу йому людину і палко відповів їй:
- хоч би й батько мій рідний встав з домовини та сказав мені, то я б його не послухав! -
З тим він і поїхав, дуже лютий на матір…
Постійне супротивство моєї матері за Ликеру зовсім знеохотило проти неї Шевченка і їх відносини з сердечних, щирих, приятельських – стали зимні, натягнені, трохи що не ворожі.
Одного разу написав він матері письмо, прохаючи її, щоб вона пустила з ним Ликеру поїхати у город, купити дещо їй на придане. Мати, звичайно, не пустила, побоючись одвічальності, що спочивала на ній, за молоду дівчину. Тоді Шевченко приїхав і став лично просити матір. Мати йому й тут категорично відказала, що вона по совісті не може згодитись на його просьбу. Тарас страшно розлютований зі злою іронією спитав: - А якби ми повінчані були то пустили б?- Запевняю, що пустила б – спокійно сказала мати, - яке б я право мала задержувати її?!»
Не тямлячись від гніву , Тарас тут же присів до столу і написав звісні вірші, направлені просто проти моєї матері:
«Моя ти любо! мій ти друже
Нема нам віри без хреста!
Нема нам віри без попа,
Раби, невільники недужі»…
Як би там не було, а 27 липня Тарас освідчився Ликері і попросив її руки та серця. Ликера довго не ламалась. Зразу ж дала згоду. В той же день вона, під диктовку Тараса, написала лист до Макарова з проханням дозволити їй шлюб з Тарасом і дати їй вільну. Вона, як не як, вважалась кріпосною Макарових. І Макаров, і Карташевські були за кордоном. То ж і треба від них було отримати дозвіл на  шлюб і, головне, звільнення з кріпацтва. Та Тарас її запевнив, що вони ж кращі його друзі. Все що треба зроблять швидко і як треба. В листі до Варфоломія Шевченко 22.08.2860 він пише: «… Я оце заходився жениться…Будущеє подружія моє зоветься Ликера- крепачка, сирота, така сама наймичка , як і Харита, тільки розумніша од неї, письменна і по-московському не говорить. Вона землячка наша з під Ніжина. Тутешні земляки наші( а надто панночки) як почули, що мені Бог таке добро посилає, то ще трошки подурнішали. Гвалтом голосять: - не до пари, не до пари! Нехай їм здається, що не до пари, а я добре знаю, що до пари!..
Поберемося ми після Покрови…
В Пекарях якась вдовиця-попадя продає хату : купить би та к осені перевезти на грунт і поставить. А навесні нехай би сестра Ярина з меншим сином перевезлась у ту хату та й хазяйнувала, а тим часом я з жінкою прибуду, то вона б і нам пораду дала. Бо я і жінка моя, хоч і в неволі і в роботі зросли, а в простому сільському ділі нічого не тямим – то порада сестри Ярини дуже б до ладу була і мені і Ликері.
Отаке-то скоїлось! Несподівано я до тебе приїду в гості з жінкою – сиротою і наймичкою! Сказано, коли чоловік чогось добре шукає, то й найде. Так і зі мною тепер трапилось…» 
Осінь у 1860 випала ранньою. Наприкінці серпня Куліши повернулись до Петербургу. Наталка Полтавка згадує : « Восені ми повернулись у Петербург. Ликері тут була виділена окрема кімната і Шевченко щовечора ходив до неї( до нас же він власне забігав тільки у день, та й то на хвилинку). Случалось, приходив він дуже пізно, о б одинадцятій-дванадцятій годині ночі, як ми вже спали, посилав за пивом і просиджували вони так удвох зі своєю милою аж геть за північ. Тим часом, хоч відносини Тараса до нашої сім’ї стали зовсім не такі щиросердні, як були попереду, він все-таки просив завсігда мою матір їздити з ним по магазинах і купувати та замовляти Ликері придане, що він хотів справить сам, за свої гроші…
Одного разу Тарас, приїхавши до нас, сказав матері, що графиня Толстая, давня його приятелька, хоче взяти до себе на життя Ликеру. Мати повірила йому, але поза як Макарова тоді не було у Петербурзі, вона порадилась з його братом Марковичем і вони вирішили, що Ликеру можна пустити, тільки щоб Маркович сам лічно відвіз Ликеру і, так сказати, передав її з рук на руки графині. У призначений день Тарас приїхав у кареті за Ликерою. Вона розпрощалась з матір’ю, потім вони сіли і поїхали. З ними поїхав теж і Маркович. „Заручену” Шевченка графиня прийняла дуже приязно, посадила її на дивані(соф),угостила шоколадом і заговорила з нею про літературу. Ликера так хитро виляла, що дуже тяжко було здогадатись що вона в цьому нічого не тямить.»
Тарас помолодів на очах. Он гляньте на його автопортрет того часу з вусами,.http://i014.radikal.ru/0801/e5/af4f8197dec4.jpg що раптом з сивих стали чорними і чимось переляканими очами з величезними зіницями

Всі його думки поглинула Гликера. http://i029.radikal.ru/0801/be/ce5458da0c7d.jpgВін вже вирішив, що доля нарешті посміхнулась йому. Кінчається його самотність, він одружиться, поїде на рідну Україну, поставить там хату і буде жити, як добрий селянин, а жінка буде дивитись за господою і народжувати йому дітей. Він навіть писати вірші перестав, хоч ще продовжував малювати для заробітку. Цілими днями він їздив з Ликерою по крамницям. Найчастіше бували у французькому салоні мод, де він купив їй просте, але вишукане, в малоросійському стилі, біле вбрання. Вони фланували по Невському проспекту і всі зустрічні вклонялись до них, як до поважних панів. У Ликери аж голова паморочилась від задоволення.

Та то їм тільки здавалось, що графіня Толстая не зрозуміла невігластва Ликери в літературі. Вона все прекрасно зрозуміла, тому й порадила Тарасу знайти для нареченої репетитора, якій би навчив її писати і добрим манерам. Тарас так і зробив. На свою голову зробив.

Справа в тому, що Ликера тільки переночувала у Толстої. На другий же день Тарас зняв для неї ошатну квартирку неподалік від Академії. Щоб ближче було до неї ходити. Йому подобались її успіхи в освоєнні письма з репетитором. Та все одно, лише Тарас приходив до неї, як репетитор, красень-семінарист, випирався, щоб не заважати їхньому коханню. Та от увечері не то 9, не то 10 вересня, Тарас не вигнав репетитора, бо повинен був іти на зустріч з дузями-академіками і розраховував, що прийде вже пізно вночі. ТО ж сказав, що хай вони ще трохи позаймаються, а сам пішов...

 Прийшов він не так вже й пізно. Двері були зачинені, значить, Ликера вже лягла. Він тихесенько, своїм ключем відкрив двері, роздягнувся в передпокої і зайшов до спальні. І  побачив там Ликеру в обіймах репетитора.

Повторилась історія, яка була чверть сторіччя тому, коли його самого, так само застав з своєю нареченою Іван Сошенко. Тарас зшаленів. Він став трощити все, що було під рукою. Переляканий репетитор голяка вискочив з хати і побіг задвірками до дому. Тарас наказав Ликері вимітатись.     Ликера зухвало відповіла, що нічого йому було міняти її на дружню пиятку. Раз він проміняв її на горілку, то й вона проміняла його на молодого коханця. Їй взагалі такого чоловіка не треба – старого та поганого!

Тарас розтрощив все, що було на столі, і пішов до себе на квартиру в Академію. Ликера ранком кинулась до Надії Забіли і, цілуючи їй руки, стала плакати, що вона пішла від Тараса, бо він  до всього чіпляється і за все її лає… 

Надія Михайлівна, втішена тим, що Тарас не одружиться з цією дурепою, дозволила їй залишитись. Гликера ж, щоб скрити справжню причину розриву, стала брехати, що це не Тарас кинув її, а вона відмовилась від шлюбу, бо він такий старий і поганий, та ще й злий. Вона, мовляв, ніколи його не кохала , а на шлюб погодилась, бо казали, що він багатий. Та ще й хотіла , щоб її зліші подруги, покоївки Карташевських, зварювали від заздрощів!

Перебравшись назад до Надії Забіли, свої речі, вірніше речі подаровані їй Тарасом, вона перенесла до Карташевських і залишила їх лакею Миколі на зберігання.

Звісно, слова про те, що вона згодилась вийти за нього лише через гроші, дійшли й до Тараса. Він заїхав до Забіли і попрохав викликати до вітальні Ликеру .От що пише Наталка Полтавка( дочка Надії Забіли): « Мати, бажаючи взнати істину, відносно розриву Шевченко з нареченою, написала йому, запрошуючи до себе об’яснитись лічно. Шевченко призначив 2 годину по обіді і зажадав, об при розмові була присутня і Ликера. Рівно о 2 годині приїхав Шевченко. Мовчки поздоровкався зі всіма і мовчки став ходити в зад і вперед по кімнаті. Нарешті зупинився і коротко сказав:
- Нехай увійде!
Мати зрозуміла і пішла покликати Ликеру.
Та змінилась в обличчі і боязко пішла за матір’ю, але зупинилась біля порогу, не відважуючись переступити.
- Ходи сюди Ликеро!- позвав її Шевченко.
Вона вся бліда, з опущеними очима підійшла до нього.
Він важко поклав їй руку на плечі і глухим, здавленим голосом запитав:
- Ликеро, Скажи правду, чи я коли вільно обходився з тобою?
- Ні! - тихо відповіла Ликера.
-А може, я сказав тобі коли яке незвичайне слово?
-Ні…
Шевченко підняв руки вгору, затупотів ногами і не своїм голосом закричав:
- так геть від мене, а то я тебе задушу. Усе верни! До нитки верни! І старих порваних черевиків тобі не подарую.
Після цього він пройшовся кілька разів по кімнаті, мовчки потиснув нам руки і так само мовчки поїхав. Після цього він бував у нас ледь не кожного дня, але завжди похмурий, мовчазний, небалакучий…»
Від нервової напруги в нього схопило серце і майже весь вересень, аж до 6 жовтня прохворів. 6 жовтня до нього завітав громадівець Федір Черненко. Він побачив на мольберті портрет Ликери,http://i003.radikal.ru/0801/5d/e0fd3ae85774.jpg який Тарас перед тим оглядав. Тобто він все ще кохав Ликеру. Він вже готовий був її простити. Він же взяв Ликеру не дівчиною. Та й чого було чекати від панської покоївки. До того ж він вважав цей випадок Божою карою за той далекий вечір 1840, коли він відбив Марію-Амалію Європеус у Сошенко. То ж Тарас вже згоден помиритись. Він шле їй записку з проханням зустрітись. Та тут вже Гликеру гедзь в те місце вкусив. Вона відповідає на його записку своєю, навмисно безграмотною: «Послушай Тара твоеими записками издесь неихто не нужаеца...”та добавила ще кілька слів про його потенцію. Слузі Тараса Федору, що прийшов з запискою, сказала, що згодилась на шлюб з Шевченком тільки з-за грошей...

От тут вже Тарасова любов вивітрилась, як дим. Він написав листа Надії Забілі з вибаченням за те, що не повірив її розповідям про Ликеру і попрохав її спалити перед очима Ликери всі речі, що він їй подарував і купив у придане. Надія Михайлівна відповіла, що майже всі речі, по словам Ликери, та повернула Тарасу. Тут вже Тарас пише колишньому пану Ликери Миколі Макарову 9 листопаду: « Друже мій єдиний! Коли бить, то треба бить так, щоб боліло. А то не поможеш, а тільки нашкодиш.(Чернеча аксіома, та вона і тепер нам до ладу). Ликеря збрехала перед вами, передо мною і перед К.І. За це вона повинна хоч украсти, а послать (от имени неизвестного) в Чернигов на цель известную. Кроме вещей, которые я вас просив спалить при її очах, треба, щоб вона заплатила за квартиру 14 руб., за ключ, ею потерянный , 1 руб. Ще раз прошу вас, яко искреннейшего моего друга, зробыть, як умієте, і швидче. Амінь.»
Ликера залишилась у розбитого корита. Всі її речі у лакея Миколи відібрали, а його швиденько оженили на злійшій подрузі Ликери, покоївці Карташевських( як не як, пани мали право одружувати своїх кріпаків так, як хотіли). Вона попрохала Карташевських взяти її назад служницею, але вони відмовились. Надія Забіла теж з величезним задоволенням наказала їй вимітатись.
На Ликерине щастя, Тарасів друг, Опанас Маркович був глибоко віруючою людиною. Він не міг кинути дівчину напризволяще лише за те, що вона наставила роги його побратиму, котрий ще не так давно наставив роги йому самому. Він влаштував Ликеру білошвейкою у той салон жіночої моди, в який її колись возив Шевченко вибирати наряди. Там же при салоні вона й жила. Робота їй дуже подобалась, а клієнткам подобались і пошита нею білизна, і її вишивки білим по білому. Мало того, вона так красиво прибирала їм зачіски, що в неї закохався перукар при салоні, красень Яковлев. Два роки він упадав за нею. Вона ж поставила умову – вийде за нього заміж тільки тоді, коли вони назбирають вдосталь коштів, щоб відкрити власну перукарню...

 Ликера була таки талановитою білошвейкою. Раз, коли офіцер, чоловік клієнтки, став її лапати, вона дала йому гучного ляпасу. Дружина офіцера підняла скандал, у всьому звинувачуючи Ликеру. Прибіг хазяїн-француз. Коли він став виговорювати Ликері за таку непоступливість, вона фиркнула, що наймалась на роботу білошвейкою, а не повією і якщо господар так не вважає, то може звільнитись. Вона навіть не подумала, що їй , сироті, нікуди і ні до кого йти. Та Господар не захотів втрачати таку прекрасну робітницю і вибачився. То ж Ликера обшивала модниць і далі. А через 2 роки вони таки назбирали вдосталь коштів, щоб купити перукарню з будинком у «Царському селі», яку задешево продавали після смерті господаря. Нарешті Ликера відчула себе панею. Вона набрала учениць і її перукарня перетворилась у модний салон, де чоловік робив жінкам зачіски, а вона пропонувала їм модну, пошиту нею білизну, вишивки та вишукані французькі парфуми, які вона купляла у колишнього господаря-француза. Вона навіть потратила немалі кошти на те, щоб сфотографуватись на сходинках свого будинку і роздати ті фото покоївкам Карташевських.http://i039.radikal.ru/0801/dc/e1977feef0d7.jpg Життя у неї наладжувалось. Чоловік кохав. Майже через рік вона народжувала йому дітей. Та так було, поки йому не виповнилось 50 років.

Офіцерів з Царського села послали на війну з Туреччиною на Балкани. Їх дружинам було не до зачісок. З неробства Яковлєв запив. Пиятка ще більше відлякала клієнтів. Діло стало терпіти крах. Ликера то виганяла його і налагоджувала справу, то знову приймала його і все поверталось на круги своя.Він пив все більше і більше. Порубав на дрова піаніно, яке вона купила. Спалив її портрет, написаний Шевченком і рушники, які вона колись вишила для Шевченка. Нарешті на хрещенські морози 1904 він п’яний замерз біля корчми. Поховала Ликера чоловіка і залишилась самотньою, як Шевченко в 1860. Діти виросли і поодружувались. Учениці розбіглись ще при чоловікові. Клієнти нашли інших перукарів і білошвеєк. Колишній господар-француз давно помер.

Їй ночами став снитись Тарас Шевченко. Як він упадав за нею, дарував хрестик, шкатулку, білі одежі. Як вона гуляла з ним по Невському проспекту і всі стрічні пани вітали їх. Тією ж весною 1904 Ликера вперше поїхала до Каніва на Тарасову могилу. Провела там все літо і осінь. Повернулась додому лише в листопаді. На слідуючий рік поїхала знову. Тепер вона їздила до Тараса щорічно. З півдесятка квартир змінила за цей час у Каневі і селах, поряд з Тарсовою могилою.

 Приходила на могилу Тараса зранку, упорядковувала її, а потім сідала на камінь перед його хрестом і молилась, чи сиділа глибоко замислившись. Не відчувала ні спеки, ні холоду. Коли поверталась до Петербургу, думками залишалась там, в Каневі.

В 1910 році її розшукав шанувальник Шевченка Кость Широцький. Він найняв фотографа, який сфотографував цю, вже 70 річну жінку у пенсне і у накидці, зробленій власними руками. http://i040.radikal.ru/0801/ea/f898d95acf4d.jpgВін записав її спомини.

От про що згадувала 70 річна Гликерія:

«Була я кріпосна у панів Макарових. А дочка Макарова Карташевська взяла мене в Петербург. Там на Большой Московськой Карташевські мали свій дім. Карташевські мене одягали в малоросійську одежу і все бувало я прислужувала за столом. Одних стрічок було на мені яких півсотні аршин та з десять низок намиста.
Я гарна була. Ото гості як наберуться до нас, то лакеї аж мруть. Грають в лакейській на гармонії, - а я вибіжу та накручу їм голови і йду прислужувати.
У Карташевських були літературні вечори. Пани там збиралися два рази на тиждень і Шевченко приходив. Там бував Тургенєв, Жемчужников, Костомаров – багато бувало, а Куліша ніколи не було. Анненков бував ще. Він женився на тій, що сватали за Шевченко. Тут я з ним (Тарасом) познайомилась.
Шевченка я боялася, бо знала, що він важний пан, бо за ним завше посилали карету, як його нема. Він ходив постоянно в кожусі і в шапці і, бувало, завше мені гроші дає, як його одівати. Або ходить по хаті, як я за столом прислужую і дивиться на мене. Я почала встидатися, лише він прийде, а я вже боюсь показатися.
Я ж ні с ким з тих панів не балакала, бо не мала права.
А після Тарас Григорович мені розказував : як козачком був, як люльку заладжував, як втікав , по бур’янам ховався та картинки писав, - як дяка бив з хлопцями. Все було –веселий, як балакає, а ходив смутний.
Був він середнього росту - такий мужественний, здоровий чоловік; чорні вуса. Ходив до Карташовських у піджаку.
Я подавала йому одежу, то не хотів щоб помагала. Каже : «Сам одінуся!»
 Тургенєв питався мене: «Нравится вам Тарас Григорьевич?»
На літо Шевченко їздив в Канів. Одну зиму ходив до Карташевських, а на літо поїхав. Мої пани були на дачі в Лісному Корпусі, а зимою він(Шевченко)приїхав.
Мене посилали з листами то Тургенєв бувало нічого не дасть – був такий понура, а Тарас по карбованцю давав. «Ти, каже, пішки прийшла?»-«Пішки» «А такав гарна дівчина та й ходить пішки! На ж тобі на підводу!»
Пані моя бувало спитає:»А що, вам нравится Шевченко?»
Я ж не знала, чому вона питає.
На весні Карташевські виїхали за границю, а мене віддали Кулішам. Вони жили в Стрельні на дачі.
Погано мені було, бо заставляли воду носити і поли(підлоги) мити. Я ходила в дірявих черевиках і обірвана.
Тарас Григорович приїздив сюди на параході щодня. Здалеку видко, як йде.
Я раз сиджу на крилечку та співаю пісню: «Де мій милий чорнобривий коня напуває»… А він підкрався та й каже:» А де ж твій милий?» Я нічого не сказала.
Я тоді жила в Стрельні з Кулішихою, і було мені дуже погано, а він прийде і пожаліє…
Тарас Григорович їздив до моєї знакомої. Вона в нас жила – бонна. Я до неї було ходила в гості. То він ходив до неї і переказував що, щоб вона передала мені.
Якось ранком він приїхав в Стрільну й довго ходив в саду з Кулішихою, а я в цей час чистила доріжки. Каже Кулішиха: «Принеси води Тарасу Григоровичу» - а сама пішла.
Він випив воду й каже:»Сідай коло мене»,-«не сяду», завередувала я.
Він нахмурився, я й сіла. Каже:»Підеш за мене?» я й відповіла, що піду.
Він написав Макарову за дозволом, а через неділю був отвіт.
Тарас Григорович мені нравився.
Тоді я була ще зовсім дурна і не знала, який він великий чоловік. А Кулішиха каже: « Ти не знаєш його. Він Сибіряка й п’яниця”. А я його ніколи не бачила п’яним.
Один Маркович все знав про Тараса.
Брешуть, що він пив дуже горілку. Так мені аж досадно, що брешуть і ніщо так не досадно.
Він мені подарунки дарував.
Ото мені привіз з Федором перший подарунок – шість пар кізлових черевиків на шнурках, бо мої були діряві, і плед привіз, а після книжечку і дерев’яний хрестик гарної роботи.
Питав вперед:”чи підеш за мене”. Кажу:”Піду”. Він каблучки привіз. А на другу неділю привіз Євангеліє в білих палітурках і з золотими замками. За тим привіз мені три низки коралів і серьожки з медальйонами. В одному медальйоні хрест з жемчужними віточками, а в другому – жемчужне серце і Мати Божа, жемчугом всипана. І останній раз привіз скриньку малахітову й 500 карбованців п’ятаками в ній. Тоді я йому гроші ті відіслала, а шкатулку з ключиком залишила. А попереду, ще раніше, подарував іконочку Божої Матері, а з другої сторони написано:” Спаси и сохрани её”. Пожежа в мене як була, то все погоріло.
До Шлюбу справив мені одежу.
На корсетці золоті гудзики. Спідницю шовкову голубу і білі черевики, - і візитну одежу: шовковий білий козакин з голубою підкладкою і широкими рукавами з прорізами – золоті гудзики і білу шляпу.
Тільки я йому все потім відіслала. Каблучку послала - боялася Карташевських- і корсетки. А придане він купував все і давав в дім Andrie на Морській вулиці шити: пальто сріблясте і пальто біле, а корсетку підвінечну – бархатну, блакитну, з Червоною і срібною стрічками. Ящичок був прислав – там пудра і всяка всячина, хоч то і не було мені потрібне.
Він все казав: „Давай повінчаємось”, а з-за границі писали – почекати.
Як об’явили мені, що я вільна, він поцілував мене і каже:”Тепер Ликеро, ти така як всі люде”.
Після перевіз мене від Кулішихи до своячениці Толстої. та Толстая питала мене:”Чи любите Шевченка”. Я казала, що не знаю.
Як приїхала сестра до Толстої, то Тарас Григорович наняв кімнату на Васильєвськом острові, й квартиру найняв там, щоб переїхати, як одружимось, і дров накупив багато...
При мені Тарас мало писав.
Бувало прийду до нього в Академію, чаю нап’юся й він каже:”Йди до дому”.
Обід мені хтось приносив, а я й не знаю звідки. Знаю лиш, що був добрий обід: все було, що хтіла.
Потім по обіді Тарас прийде до мене. Ландо візьмем та й їдемо кататися.
Йому графиню сватали, яку пошлюбив потім Анненков. З-за неї не пускав його до мене Макаров, чиєю кріпосною я була. Хоч я і не була кріпосною, бо я була козачка і тоді дізналася про те, як визволилася.
Я прихожу, бувало, до Шевченка в Академію на Васильєвський острів, а він малює. Що він малює – глянути боюся. Знаєте, художник Крюков є в Смоленську – той знав усе.
В академії жив Тарас Григорович на втором етаже, а потім на горі, тільки я не бачила; ту ж(першу кімнату) бачила. Там світло було. Тут він і вмер.
Хата завалена. Господи! Вся хата завалена бумагами та картинами. Скрізь бумаги – і на столі, і на стільцях.
Де він спав, одягався, тої хати я не бачила, бо тут все сидів. Мій портрет на стіні повішав.
Він мене написав в довгих сережках і стрічка була на голові. Той портрет я тримала, я як віддалася, то чоловік спалив його.
Як робив Тарас Григорович, то сидів в одній сорочці, рукави розірвані. Але то він зробив для діла. За неохайність брешуть і що горілку пив – брешуть...
Великих картин не було в Шевченка.
Такі в нього були штучки; то він сидить та там малює пензликом, а мене посадить напроти. Я дивлюся.
Очі він мав сиві, а вуса чорні, нос тупий був, широкий.
Тарас був добрий до мене. Як прийшла перший раз, то дуже зрадів: „Федоре – каже-моя молода прийшла. Давай нам хоть чаю”. Сам він пив чай завше з ромом, а мені кофе: "Чого хоч?”. Я не знала, чого хотіла. Федір наніс всього. То його лакей був.
Говорив Тарас все по українські. Каже: „Як я розумію вас – ви славянин – то розумійте мене”. Українців тоді любили в Петербурзі. Були так в славі, що й кімнати прибирали по українському звичаю...
Знаєте Клейнміхель був міністр. А він йому(Шевченкові) заказав портрета за 500 р.Тарасові треба грошей, а він не йде. А Тарас взяв та й продав портрет модному перукарю, зробивши і з Клейнміхеля перукаря. Раз цар іде повз перукарню та й каже до Клейнміхеля: „Що це таке?”. А він :” Винуват Ваша Величність”. Потім він хотів Тараса на Сибір запровадити...
Як він мене любив! Він був перший після батька і матері.
А після, як відіслала подарунки, то розсердився і каже:
Я думав, що з овчара овчата, а то задрипані дівчата.
Так віршом і сказав і почав сердитись. Дивуюся – як він знав, що зі мною буде:
„Я, каже, в могилі, а ти вдовою, будеш наглядати до смерті за мною”...
Я втікла зі своєї кімнати до Маркевичів і сказала, що не піду за нього. Через Маркевичів Шевченко вговорював мене...
Як він вмер, то Карташевська питає : „ Чи хотіла б бачити Тараса Григоровича?”. „Хочу” кажу.”То царство йому небесне!”...
Я побігла через Неву і провалилася, а москаль йшов, то поспів мене витягнути. Я в Обухівській вольниці лежала і не попрощалася з Тарасом Григоровичом і не бачила.
Казали мені пани:”Ти хочеш бути панею, а сама не знаєш, що ідеш за Сибіряку”.
Я не пішла, а все була таки панею.
Я молода була. В модному магазині служила у Француза. Зачісувала дам, краяла сорочки. До мене офіцери приставали. Я дала одному пощочину. Хазяїн-француз зробив виговор. Я думала піди з магазину, але француз попросив мене не йти, бо я добре робила.
Я молода була і гарна. Чоловіка мала. Ми мали в Царському Селі парикмахерську. Дітей було багацько. Я учениць тримала. А прийде хто до чоловіка прибиратися, то я вийду й якусь роботу свою панам продам та флакон духів. За свою роботу раз купила фортепіано. В двір принесла, а до хати чоловік не пускає. Каже:”Навіщо купила шарманку?”. Діти йому надоїли, мої учениці надоїли, робота надоїла.
Було горе, й тепер горе.
Вийду тепер в Каневі на Могилу, а всі так і шепчуть: „Шевченчиха пішла, Шевченчиха пішла!” І Чого вони в’язнуть до мене!...”
Після того, як Кость Широцький опублікував спогади Ликери, до неї в Петербург , а влітку в Канєв, зачастили артисти труп Саксаганського, Кропивницького, Садовського... Балакав з нею і мій дід Микола Вороний. Всі вони знали історію останнього кохання Тараса. Очікували зустріти хитру і жадібну стару каргу, яка тільки про гроші і думає, а в Канів їздить, мабуть для того, щоб обирати Тарасових шанувальників. Та зовсім іншою виявилась Ликера. От як її згадує Ядвіга Бірюкова, у батьків якої жила в Каневі Ликера:

„Вона шила всім білизну. Білизна була пошита виключно добре...Пам’ятаю, як вона шила своїм клієнтам дарунки. Шила такий зелений круг з бархату на тарілку, а на ньому робила ялинки з сукна та ягоди і зайчиків сильно вухастих. Розставляла їх за кущами на тій тарілці. Це було так красиво і нарядно. Мені здавалося, що вона цілу казку їм дарує, і так я заздрила на цю аплікацію. А ще вона шила півні на чайники. Пам'ятаю такого рябенького півника, яким я завжди милувалась. Він був зроблений з баєчки в чорний горошок і з червоним гребінцем...”
У 1911 році в Москві відбувались ушанування в честь 50 річчя з дня смерті Кобзаря. Запросили на ушанування і Гликеру Яковлеву-Полусмак. Там вона зустрічалась з шанувальниками Шевченко, згадувала  спільні дн з Тарасомі, жалкувала за своїми вчинками. Каялась, каялась і каялась. Після тієї зустрічі з шанувальниками, вона розпродала за безцінь все майно, щоб швидше переїхати до Канева. Тих коштів, що виручила від продажу, не вистачало, щоб купити будиночок в селі, чи квартиру в місті. То ж знімала куток. Скільки тих кутків вона змінила за те своє життя біла Тараса! Заробляла, обшиваючи вечорами Канівчан, а зранку і до вечора була біля Тараса. От що згадує Тетяна Майданик: „Ходила вона на могилу і літом, і зимою кожен день. Було, зранку приходить – і цілий день там...Прибіжимо вечором.-Тьотю, тьотю, вище додому не йшли? – Попрощаюся та й піду. Не займайте тут нічого, діточки. Обніме пам’ятник, нахилиться до могили низько, щось каже, ми ледь чуємо: - Прощай, Тарасе, голубчику Григоровичу. Я вже пішла. Завтра прийду, голубе мій. Нащо ти мене оставив? І так кожен день...”( з книги Тарахан-Берези).
Осінню 1914 спалахнула перша світова війна. Інфляція з’їла все відкладене Ликерією Іванівною. Стало туго з замовленнями. Майже голодувала. В цей час запровадили суворий облік населення. Її сфотографували для паспорта. От ця її остання в житті фотографія...
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http://i016.radikal.ru/0801/3a/97fb4830e088.jpg
Вже не було чім платити за квартиру. Довелось їй на старості років перебиратись в богодільню. В ті часи, як і нині, богодільні були для смерті, а не для життя. Збирались в них знедолені люди, у яких вже нічого не було попереду. Черкаська вчителька Віра Бубликівська писала : „Боже мій! Яке жалюгідне, ганебне для великої Росії видовище – це Канівська богодільня для безпритульної самотньої старості... І тут чекала одного – смерті, наречена Шевченко – Ликера. Розум жінки, як і її здоров’я поволі згасав. Все згадувала Шевченка, скромний невеликий портрет якого висів над убогим ліжком. Улітку й взимку відчиняла двері – чекала його. Усіх запевняла: „ Він прийде! Правда, прийде! Скажіть йому – я його чекаю, - і заплакала тяжкими старечими сльозами”( з книги Тарахан-Берези).
І він прийшов. Не дочекавшись три тижні до свого дня народження і смерті. Прийшов 4(17) лютого 1917 року. І забрав її до себе...Вона пережила свого Тараса на цілих 56 років. Не тільки Тараса вона пережила. Пережила аж чотирьох царів. Та нічого від них і про них не зберіглось в її пам’яті. А от Тарас Григорович всі ці 56 років залишався в її серці...
Зустрів Тарас колись корисливе, завидюще сільське дівча. Покохав його, як омріяну рідну кріпацьку дівочу душу.  Та не була вона тією рідною кріпацькою душою. Адже у кожного кріпака, як і у дворянина, своя душа, свої ідеали. ЇЇ ідеалами було багатство та людська пошана. Голвною рисою характера - заздрощі. Та хіба ж можна засуджувати дівча за те, що присутнє у характері більшості наших співгромадян?

Вона не розуміла Тараса, тому й не любила його. Тому й зраджувала і своєю зрадою вкоротила його життя. Хотів він зі звичайної самозакоханої селючки зробити Людину, яка живе для людей і України. Захворів, коли побачив, що це не вдалось. Не вийшов з нього тоді Пігмаліон, а з неї його нова Галатея. Та пройшов час і вона стала саме такою, про яку він мріяв. Всім своїм життям вона спокутовувала ту провину далекої дурної юні...

Вона хотіла, щоб її поховали біля підніжжя Тарасової могили. Навіть останні гроші віддала Канівській міщанці, щоб та виконала її останню волю. Та що тій міщанці було до її останньої волі. Такі ж і в церкву ходять лише для того, щоб люди це бачили. Міщанка  використала ті гроші на власні справи.  Поховали Гликеру на кладовищі „Сельце” тієї богодільні . Поховали безрідну, бездомну, одиноку. Залишився по ній тільки вишитий рушник з півнями. http://i003.radikal.ru/0801/87/88a74a2f52a8.jpg Той самий, який так хотів мати на весілля Тарас.Біля її  могили чутно, як там внизу по дорозі, нескінченим потоком йшли і йдуть до Тараса його шанувальники. Та не видно з її могилки ні тих людей, ні Чернечої гори, ні велетня Тараса на ній...
ЧАСТИНА 8.
ШЕВЧЕНКОВА „ЩЕ НЕ ВМЕРЛА УКРАЇНА” 
http://i029.radikal.ru/0711/2c/552f7ee96fe1.jpg
(У Чернігівському музеї Тарновського біля листа Вербицького
про його рядки в„Ще| не вмерли| України”) 

Це зовсім недавно до нас повернувся гімн „Ще не вмерла Україна” і ми почули що слова до нього написав Павло Чубинський. Та стади ці слова гімном, і співала його Україна, бо вважали автором  Тараса Шевченко.

А автором слів Шевченка  зробив Пантелеймон Куліш, випадково передавши львівському літератору Ксенофонту Клімковичу разом з обіцяними віршами Шевченко і вірш „Ще не вмерла”. Клімкович, який анонсував, що в його часопису „ Мета” будуть надруковані неопубліковані в Кулішевій  „Основі” вірші Шевченко, вирішив, що це вірш Тараса і саме ним відкрив публікацію шевченківських віршів в „Меті”.  Великий шанувальник Шевченко, композитор отець Вербицький, дав обітницю покласти на музику вірші Шевченко. Виконуючи ту обітницю він і поклав на музику вірші Тараса, опубліковані в Меті. Найкращим виявилась музика до слів „Ще не вмерли України”. Вона була настільки вдалою, що „Ще не вмерла Україна” стала Гімном, спочатку на Львівщині, потім в Галичині, потім в ЗУНР, тепер в Україні. 

Та от у 1880 львів’яни запланували випустити книжечку українських пісень під назвою „Кобзар”. Звернулись до Куліша з проханням розповісти подробиці про написання вірша „Ще не вмерли”. Куліш вже вибачився перед Клімковичем за те непорозуміння з віршами і заперечив авторство Шевченко. Тепер йому треба було назвати справжніх авторів віршу. Але саме тоді  у Пантелеймона Куліша починався дуже складний період життя. Він розсварився з владою. Та так, що незабаром він взагалі відречеться від російського громадянства. То ж російські дворяни виключались з авторів  пісні, яка стала українським гімном. НЕ могли бути і поляки. Єдиним справжнім українцем серед авторів віршу був нащадок запорізьких козаків Павлусь Чубинський. До того ж він був добрим знайомим і колегою Куліша. Обидва працювали у  К. Н. Посьета  – Міністра шляхів сполучень. От так і став Чубинський єдиним автором слів нашого гімну.

Справжніх авторів слів і історію створення Гімну я взнав в серпні 1961. На третьому курсі я з-за дурної впертості( доводив викладачеві, що спеціальна література вище підручника) запоров  іспит, і мені загрожувало позбавлення стипендії . Ось бабуся і приїхала зі мною за пару неділь перед заняттями. Проконтролювати, щоб я здав предмет точно по підручнику і отримав, якщо не „відмінно”, то при наймі „добре”. Поселилася вона неподалік від нашого  гуртожитку у наших далеких родичок-| сестер Голіциних. Жили вони в Назарьївському провулку в старій кам’яниці з середньовічною баштою. Цей будинок побудував колись їх дід Сергій Павлович Голіцин, в той час, коли губернаторствував в Чернігові...

 | Жили вони у маленькій кімнатці з височезною стелею, вигородженій з колишньої вітальні. Належала їм ще кімнатка-шпаківня на верхівці башти. Служила вона спальнею. Гостей приймали в тій вигородженій кімнатці, в якій і вміщалися тільки величезний стіл,  широкий диван з облупленою шкірою та рояль, замість однієї ніжки підпираний стосами| книг та журналів. Мені ці бабусі здались подібними на  квіти, засушені  між сторінок якоїсь древньої книжки. Бабуся мені розповіла історію цих висохлих пагонів  могутнього роду Голіциних. Старша з сестер, ще перед першою світовою, вийшла заміж за генштабіста. Жили в Петербурзі. Непогано жили. Та от німці сфінансували жовтневий переворот. Потім почалась громадянська війна. Лейба Троцький мобілізував її чоловіка в Червону армію. А щоб він не перебіг до білих, забрали її в заручники. Громадянська закінчилась. Він ще деякий час викладав в Академії, де навчали краскомів, а в 1932 його, разом з тими офіцерами, котрі допомогли червоним перемогти, знищили. Це звалось „Операція Весна”, або омолодження кадрів. Повернулась вона в батьківську домівку, де ще жила молодша сестра. Молодшу сестру пошлюбив краском, близький приятель самого Главкома України Юрка Коцюбинського. То ж кам’яниця була знову повністю їхня. Та  у 1937 Юрка Коцюбинського і всіх його друзів розстріляли. В Кам’яницю заселили пролетарів, а їм залишили частинку вітальні та кімнатку-шпаківню на горі вежі. Тут вони і жили з дітьми. У кожної росло по сину. Обидва загинули під час вітчизняної війни. Старший – на фронті, молодший - у рідній школі, яку підірвали чекісти під час відвідин її якимось німецьким  генералом (його, до речі, навіть не поранило)...

І ось сидимо ми в них в тій, пропахлій котами, цвіллю  та міллю кімнатці. Бабусі щебечуть про щось своє, прадавнє. Я гортаю дореволюційну підшивку „Мир приключений”, яку молодша бабуся дістала мені з того стосу під роялем. Час від часу журнальну блокаду проривають зойки-згадки невідомих і полу відомих прізвищ – Туган-Барановський, Винниченко, Булгаков, Рильський, Петлюра -  друзів їх тої далекої-далекої юні. А потім старша згадала про свою матусю, про те, якою вона була в юні, скільки зірок віщого світу валялось у її ніжок. Мало того, вона пообіцяла нас вбити дивовиною з матусиних записів. В знак доказу вона вихопила з того стусу вишуканий альбомчик у сап’яновій палітурці.|  Почали перегортати його чомусь так і не пожовклі сторінки,  з віньєтками і записами різних| там графів, генерал-аншефів, асесорів і інших абсолютно незрозумілих мені чинів. Поки не знайшли сторіночки з написаним різними почерками текстом  „Ще не вмерли| України”. Виявляється рівно сто років тому, саме в цій, тоді величезній кімнаті, саме за цим роялем, студенти, присутні на проводах мого прадіда Миколи Вербицького до Петербургу і написали разом з ним  слова цієї пісні. А потім у мене була робота, аспірантура, і були відрядження по всьому Союзу по впровадженню своїх розробок. І де б не був, від Калінінграда до Магадана і від Баку до Архангельська, скрізь в залах старожитностей центральних бібліотек розшукував джерела  з тих 40-90 років 19 сторіччя, шукав сліди цієї пісні і сліди цих студентів і мого Роду. 
    Так от по родових переказах, перевірених літературними пошуками в основних бібліотеках Союзу і опишу Вам історію створення Гімну.
   Починався наш Гімн, дійсно,  від Тараса Шевченка. Микола Вербицький-Антіох, син старшого секретаря Чернігівської губернської управи, в 16 років поступив до Київського університету св|. Володимира. За свої сатиричні вірші і створення студентської газети "Помийниця"http://i012.radikal.ru/0801/91/c818f81e9e68.jpg ( це не наша помийка, це ,скоріше, „Мийдодир”)по особистому проханню-вимозі опікуна учбового округа, він був переведений батьком до  Петербурзького університету "для охолоджування". Привіз його батько і поселив в будинку знаменитого архітектора Штакеншнейдера,http://i010.radikal.ru/0801/e6/ee3d09da103b.jpg свого колишнього однокурсника. Там вже жили  його далекі родичі, теж студенти - Іван Рашевський і Павло Чубинський. Незабаром там зупинився і Опанас Маркович, який щойно повернувся з-за кордону.

 Поряд, в будинку Академії http://i013.radikal.ru/0801/4f/6a4145cea4ca.jpg мистецтв жив Шевченко. Частенько вечорами він приходив до них на чарку чаю. Микола сідав за фортепіано, а Опанас Васильович заспівував своїм прекрасним баритоном народні українські пісні. Йому завжди підспівував Тарас Григорович, хоч і сміявся, що тепер з його голосом можна співати лише "Зайнято! " у туалеті.
    Опанас Маркович упрохав Шевченка взяти хлопців на вечори "Основи", які фактично були зборами Петербурзької «Громади». На жаль, ні Куліш, ні Костомаров не залишили письмових спогадів про ті вечори. Доводиться цитувати спогади Логвина Пантелєєва:      " В гостиной на диване за столом обыкновенно усаживался Шевченко, Костомаров и ни на шаг от их, не отходивший Кулиш... к тому же на вечерах бывало немало выдающихся писателей-малороссов, например, Афанасьев-Чужбинский, Стороженко, Гуртовский и другие. Помню, заметив одного довольно плотного господина, я спросил - «Кто это?»  - «Муж Марка Вовчка"- получил в ответ таким тоном, что больше сказать о нем нечего. Он, впрочем, был замешан в деле Кирилл Мефодиевского общества. Я тогда очень мало обращал внимания на физиономии, но лицо Шевченко положительно увлекло меня. На близком расстоянии он выглядел очень похожим, как изображен на литографическом портрете Мюллера: лицо коричневого оттенка, носило явные следы многого пережитого, в том числе и той болезни, которая в последние годы преждевременно ускорила его жизненный конец... "

   Але не довго продовжувалося те спілкування з Апостолом України. Зломлений тугою по Батьківщині, в яку йому вже назавжди була закрита дорога, і зрадою коханої, він важко захворів серцем і незабаром помер.
 Друзі брали участь і в похоронах Шевченка, і в доброчинних вечорах в його честь. Тільки відразу уточню. Ніхто не забороняв похоронів нашого Апостола. Ніхто не репресував студентів за участь в його похоронах. Безлад спричинило зовсім інше. Але щоб самому не перебріхувати події, краще зацитую| з книги спогадів Логвина Пантелєєва:
      "Они совпали во времени - панихида в католическом соборе по пяти убитым в Варшаве при подавлении манифестации 13 февраля 1861 и похороны Шевченко... когда для нас, русских, совершенно неожиданно раздалось пение польского гимна и все поляки в одно мгновение пали на колени и со слезами на глазах присоединились к пению гимна... Сразу вслед за панихидой состоялись похороны Шевченко... польская корпорация в полном составе проводила Шевченко на кладбище. Там Хорошевский от имени поляков сказал на польском языке очень умное и теплое слово, оно  потом было напечатано в "Основе"... 

    По поводу панихиды началось следствие, что предполагало привлечь к ответственности только польских студентов. Русские студенты постановили собрать в следственную комиссию подписные  листы  в доказательство, что и они были на панихиде. Попечитель И. Д. Делянов застал студента А. Штакеншнайдера с листками и потребовал отдать их или оставить университет. Собралась сходка, главную роль играли князь Нехлюдов и Чубинский, уладившие конфликт... "

    Згодом конфлікт все ж таки перейшов в студентські бунти і всі вищі учбові заклади Петербургу і Москви були закриті. Організатори бунтів були або поголені в москалі (солдати), або переведені в Казанський університет. 
   Миколу Вербицького, як і його земляків, відправили додому, до того ж в 111 відділенні вже лежав донос про те, що він наважився перевести "Єщє Польська нє гінела|"  українською мовою (Мати Польща не загине| доки ми живемо|)... 
    Лише через рік Миколу Вербицького викликали до Петербургу, щоб вирішити питання про відновлення в студентах. Ось у зв'язку з цим і зібралася вечірка. Не важливо, де вона була - в тісній кімнатці на Великій Васильківській, де при пансіонаті Ленц жив Чубинський, в будинку-гуртожитку громадівців| по Жилянській, або в тій просторій вітальні кам’яниці Голіциних, де мешкав тоді Вербицький. Головне, що студентська вечірка відбулася в серпні 1862. Головне, що на ній були  і Микола зі старшим побратимом Павлом Чубинським і його  найближчі друзі – брати Тадей та Йосип  Рильські, з їх приятелем Пауліном Свєнціцьким (відомий  український поет Павло Свій). Прийшли Олександр Стоянов і Леонід Білецький. Своїх побратимів сербів привели Павло Житецький та Іван Навроцький. Не було лише сусіда Голіциних – Миколи Лисенка. Він був у етнографічній експедиції по Слобожанщині. Збирав народні пісні... 
    Вечірка, як вечірка. Їли, пили, співали, згадували. Пригадав і Чубинський про похорони Шевченка, про ту Панахиду у польському костелі, коли прозвучала мазурка Домбровського  і всі присутні поляки впали на коліна і зі сльозами на очах підхопили її. Всі – від аристократів до злидарів...

 Дівчата, а були тут і сестри Голіцини, і красуні з пансіону сестер Лєнц, яких привів Чубинський, попросили поляків  виконати ту мазурку Домбровського, яка стала гімном повсталої Польщі. За фортепіано сів Вербицький, а брати Рильські і Свенціцький заспівали бунтівні рядки. Коли ж вони закінчили, Микола почав тихо наспівувати свій переклад: «Мати Польща не загине, поки ми живемо".  Павло Чубинський замість похвали, сказав Миколі, що чим перекладати чужу пісню, краще написати таку ж свою. Он, скільки вже часу Володимир Антонович просить громадівців| написати свою  "Марсельєзу". 
    Микола, який славився імпровізаціями, не почав комизитися і зараз же, під той же мотив, заспівав,  нову пісню:
    "Ще  не вмерлиУкраїни ні слава, ні воля 
     Ще нам брати молодії  усміхнеться доля 
     Ще розвіє чорні  хмари і біля віконця 
     | Ми в своїй вкраїнській хаті діждемося| сонця. 
Пригадаємо злі часи, лихую годину| 
Й тих, хто сміло захищав Мати Україну!

Наливайко і Павлюк і Тарас Трясило
Із могили нас зовуть на святеє діло!”

      Братам  Рильським і Пауліну Свєнціцькому, родичів, яких від немовлят до стариків вирізував Павло Бут (Павлюк), не сподобалася згадка про нього і Йосип Рильський, що так і не відійшов від фортепіано, заспівав свій варіант:
  Ще не вмерли України ні слава, ні доля,

Ще нам браття молодії усміхнеться доля!

Згинуть  наші вороги|, як роса на сонці 

Запануєм браття| й ми у своїй|  сторонці|
            Наливайко, Залізняк і Тарас Трясило
            Із могили нас звуть на  святеє діло|
Спогадаймо славну смерть лицарів козацтва

Щоб не стратить марне нам свойого юнацтва| 
                     Ой, Богдане - Зиновію, п'яний наш гетьмане| 
                     За що  продав Україну москалям поганим? 
    Щоб вернути їй честь, ляжем головами 
    Наречемся України вірними синами"... 
    Тут вже не витримав законник Чубинський, який побачив небезпеку виконання таких слів. Він відсунув поляків  і запропонував свій, менш небезпечний варіант:
   „ Ой, Богдану-Зиновію, недолугий   сине. 
    Нащо віддав на розправу мати-| Україну 
    Щоб   вернути її честь , станемо куренями 
    Наречемося України вірними синами! "
Тут втрутився болгарин Саша Стоянов. Показуючи на сербів, він запропонував додати:

„Наші братчики-слов’яни вже за зброю взялись

 Не діжде ніхто, щоб ми позаду зотались!

Поєднаймось разом всі братчики слов’яни-

Хай загинуть вороги, хай воля настане!
   Здається, пісня була закінчена. Правда, далеко нею було до  „Марсельєзи”, але зоряні миті так само  далекі, як і самі зірки... 
   Знову пішли спогади... Заспівали „Солов'я” та „Човен” Віктора Забіли, „Журбу”  Леоніда Глєбова. А в кінці серб Петро Ентіч-Каріч заспівав сербський Гімн, де приспівом були слова: " Серце біє| і крев| ліє| за нашу свободу"... 
   -"та це ж саме те, чого нам не хватало"-|, схопився Павло Чубінський і  тут же створив  безсмертні рядки:
    Душу, тіло ми положим за нашу свободу
    І покажем, що ми браття козацького роду! 
    Гей-о-гей| же браття милі, нумо, братися за діло!
    Гей-о-гей|, пора вставати, пора волю здобувати! "
Ось тепер пісня була вже закінчена. Всі записали собі її слова. Свій примірник Тадей Рильський віддав побратимові Володимиру Антоновичеві. Коли через декілька тижнів повернувся до Києва з етнографічної експедиції Микола Лисенко, Антонович доручив йому покласти на музику слова нової пісні. Вже через тиждень нова "Українська Марсельєза" полетіла по Лівобережжю. Полетіла, як гімн „Громади”...
   А ось Гімном України пісня стала на Правобережжі. Стала завдяки тому, що її там приписували Шевченку. А відбулося це так. Свій екземпляр чернігівчанин Вербицький віддав теж чернігівчанину  Пантелеймону Кулішу. Пантелеймон http://i031.radikal.ru/0711/23/ccefb7ff80d3.jpg  поклявся йому надрукувати пісню, але чого коштувала та клятва, якщо "Основа" (не без провини Куліша) припинила існування. Куліш поїхав лікувати нерви до Італії. По дорозі зупинився у Львові. Старовинне місто, місцеві панянки так сподобалися Кулішу, що він, скупердяй по натурі, пообіцяв літераторові Ксенофонту Клімковичу прислати ненадруковані вірші Шевченка з архіву Основи.  Він таки виконав свою обіцянку. Осінню 1863 у двері квартири  Клімковича постукав знаменитий у ті часи український поет Павло Свій. Та за національністю той знаменитий український поет був поляком. Брав участь у невдалому польському повстанні 1863 року. Він вирішив емігрувати з Росії.  Пантелеймон Кулиш в цей час,  по запрошенню кн.Чернишева та Мілютіна, прийняв  посаду помічника Опікуна Варшавського учбового округу ( пам’ятаєте, так посаду в Києві займав Юзефович). От Куліш і допоміг Павлу Своєму, який тепер перетворився на польського шляхтича Пауліна Свєнціцького, перебратись до Львова. То ж з ним він і передав Клімковичу неопубліковані в Основі три вірши Шевченка. Не зрозуміло, чи Куліш, чи сам Свєнціцький, зробили це, але разом з "Заповітом", "Мені однаково" і "Н. Костомарову" була передана і "Ще не вмерли| України". 
   У четвертому номері http://i025.radikal.ru/0711/3c/403e3e65ddf1.jpgжурналу "Мета" за 1863 рік  ці 4 вірші були надруковані. Відкривався журнал віршем http://i034.radikal.ru/0711/31/73b28da24c98.jpg"Ще не вмерла|", після якого йшли  вірші Шевченка і завершував їх  його підпис. 
   Це номер журналу катехит| Перемишльської семінарії отець Юстин Желеховський відвіз своєму побратимові, Млинівському| священикові Михайлу Вербицькому.http://i039.radikal.ru/0711/4e/314d555bb2bf.jpg
Галичани, що так галасують про свою елівтарність, чомусь зовсім забули про еліту своїх предків. А саме до еліти треба віднести і отця Вербицького, доля якого так подібна до долі його погодка- Тараса Шевченко.Народився Михайло Вербицький в сім'ї священика 4 березня 1815 року в селі Явірник- Російському біля Перемишля. У десять років втратив батьків, і долею хлопчика зайнявся вуйко - єпископ Іван Снігурський.Він забрав маленького Михайла в Перемишль, де знаходився другий після Львова центр духовного відродження Галичини. Іван Снігурський — Перемишльський| владика, був харизматичною особистістю. Він заснував в Перемишлі українську друкарню, сприяв публікації фольклорних збірок і посібників з української мови. А в 1818  ініціював відкриття у Перемишлі дьякононавчального| інституту, ще через 10 років — кафедрального хору і музичної школи. То ж для малого Михайлика переїзд до Перемишля став подарунком долі. Він відразу ж став учасником школи і хору, зіткнувся з високим мистецтвом. У 1833 він переїздить до Львова і вчиться в духовній семінарії. У 1846-му повертається в Перемишль і закінчує свою музичну і композиторську освіту, а завдяки своєму викладачу музики- чеському композитору Франтішку Лоренцю,  відкриває  таїнства і красу західноєвропейської музики. 
Вербицький вважається одним з перших українських композиторів-професіоналів в Галичині. Він писав хорові, вокальні (соло), інструментальні твори, музику до театральних п'єс для репертуару Перемишльського театру: «Верховінці», «Козак і мисливець», «Проциха», «Жовнір- чарівник|». Склав збірку п'єс для гітари. Є підстави вважати, що популярні сьогодні пісні «Верховіно, світку| ти| наш!» і «Гей, браття-| опришки|» написані саме ним! Музику і спів отець Михайло вважав молитвою, і навпаки молитву — музикою. І взагалі він був незвичайно оригінальною людиною. У 1850 році закінчує Перемишльськую семінарію і отримує сан священика. Спочатку працює парохом| в декількох селах, а потім остаточно залишається в |селі Млини на Яворівщині (нині це Польща), де служить священиком до кінця життя. Встигав він і брати активну участь в діяльності Львівського театру «Руська бесіда|». Створена їм побутова п'єса «Підгіряні» стала популярною не тільки на галицькій сцені, її виконували тогочасні польські, чеські, російські театри. Фахівці стверджують, що Вербицький майстерно переніс на нову церковну музику традиції великого Д. Бортнянського і є найбільшим після нього духовним хоровим композитором. 

 Отець Вербицький фанатично любив Шевченко, чия доля була так схожа на його власну. Він навіть дав обітницю покласти на музику всі його доступні  вірші. Отримавши журнал, він вже через тиждень поклав на музику всі чотири вірші. Вже в грудні, на зборах Громади Перемишльської семінарії, прозвучала вперше "Ще не вмерла|". Ректорові настільки сподобалася пісня, що він рекомендував семінаристам поширювати її серед паломників, а о. Вербицького попросив зробити з соло хорал. І ось на свято Івана Хрестиеля, перед багатотисячним натовпом перемишльців|  прозвучав могутній хорал у виконанні зведеного міського  хору. Присутньому на святі львівському Єпископові  Полянському, засновникові першого українського театру у Львові (тепер там "Народний будинок”) так сподобався хорал, що при відкритті цього  театру  25. 12. 1864 постановкою оперети Карла Гайнца "Запорожці",  він наказав режисерові вставити в постановку  виконання "Ще не вмерло| Запоріжжя". А от на афішках оперети, які роздавали  глядачам , був надрукований текст „Ще не вмерла Україна”. Ф вже на другий ранок "Ще не вмерла| Україна" співав весь Львів. Вся Галичина, як і Вербицький, вважала, що слова пісні написав Шевченко, Апостол  України. Тому і стала ця пісня Гімном, спочатку Галичини, а потім УНР. А "Українську Марсельєзу", написану студентами і великим композитором Лисенко, незабаром забули... 
   А як же склалася доля  авторів тексту «Ще не вмерла|"? 
  Я думаю, що про славетне життя Тадея Розеславовича Рильського напишуть літературознавці, дослідники нашого великого поета. Максима Рильського http://i018.radikal.ru/0711/68/87cb5d05ce02.jpg.. Скажу лише одне - ніколи він не був бідняком. Його батько був одним з найбагатших шляхтичів на Житомирщині. Не був він кріпосником. Був шанувальником Шевченко і навіть передав на захід його рукописний «Кобзар» , зроблений Яковом де Бальменом та Башиловим. У 1861 Тадей і його брат  Йосип відмовилися від всіх дворянських привілеїв. Молодший з братів - Йосип був чудовим поетом. Він був ровесником Миколи Вербицького, його побратимом. Але в 1861 році, після участі в перепохованні Шевченка, він сильно застудився , захворів і  помер від пропасниці ... 
    З-за цієї трагічної  смерті так і не перевели його брата Тадея до Казанського університету за заклики до бунту і за читання при похоронах Кобзаря в Каневі його "Заповіту".  Задовольнили прохання батька і заслали в родовий маєток на село. Після польського повстання в 1863 році, в якому батько теж приймав участь, маєток передали дітям. Тут Тадей показав себе досвідченим економістом-аграрієм. Маєток став давати відчутний прибуток, в той час, як сусідські закладувались і перезакладувались. За рахунок прибутків він організував школу для селян, запросив кращих вчителів з Києва, сам викладав. Але все це повинні писати і, ймовірно, напишуть дослідники Максима Тадейовича Рильського і його нащадки... 
   Зовсім іншою була доля Павла Чубинського. Але тільки припинимо http://i019.radikal.ru/0711/df/05dfedbb4054.jpg брехати про його бідняцьке походження. Батько його ніколи не був бідним. Так, він дійсно мав хутір під Борисполем, але окрім цього у нього були ще землі на Полтаві і Чернігівщині. А щодо родового маєтку, то його реконструкція в 80-х роках обійшлася Чубинському в 30 тисяч рублів сріблом, та і того було мало. Ремонт так і не закінчили... Павло Платонович помер 1(14) 01.1885 від апоплексичного удару так і не в'їхавши у відремонтований будинок... 
  Хочу розвінчати ще одну брехню. Ніхто Чубинського за вірш "Ще не вмерли|" не переслідував. За участь в тій вечірці  дівчаток - пансіонерок, у нього виник конфлікт з господинями пансіону, де він викладав. Щоб не витрачати часу на безглузді сварки, Павло організовує самодіяльну етнографічну експедицію по селах Київщини і Слобожанщини. Ось із-за цієї експедиції у нього і почалися неприємності. Спочатку Полтавський губернатор пише Київському: «Чубинский старался пробудить умы крестьян обманчивыми напутствиями относительно их прав на землю и, не имея в том успехе, стал доказывать им незаконность военного постоя и неправильность выплаты приварка для нижних чинов... "

   Знаходячись  в Остерському повіті, Павло переконав вдову-поміщика О. І. Ремерс подарувати своїм  колишнім кріпосним не менше ніж по десятині ріллі на душу. Якщо пригадати, що сім'ї тоді були по 12-18 чоловік, то отримали її селяни набагато більше, ніж сьогодні має власної землі  середній український  фермер. Після цього випадку Павло нажив собі могутнього ворога в особі майбутнього столичного градоначальника Трепова, який ініціював доноси на Павла сусідів-поміщиків. Вони писали, що під час безладів в Золотоношському повіті Павло поширював відозву "Всім добрим людям", яку сам і написав. Ось за цю відозву і заарештували Чубинського. На щастя, головою слідчої комісії був родич Миколи Вербицького, кн|. Олексій Голіцин, який надіслав тогочасному шефу жандармів кн|. Долгорукому вердикт, відносно Чубинського: „хотя фактически не доказано, чтобы Чубинский во время своих путешествий возбуждал крестьян к каким-либо противоправительственным стремлениям, но, тем не менее, дозволение продолжать подобные выходки, по мнению комиссии, может иметь вредное влияние на умы простолюдинов, посему имея ввиду, что составление упомянутого выше воззвания приписывается Чубинскому, комиссия предлагает выслать его на жилье в один из уездных городов Архангельской губернии под надзор полиции... "

   Якщо Ви думаєте, що це було суворим покаранням, то помиляєтеся - кн|. Голіцин не карав, а рятував Павла від Трепова і інших українських недоброзичливців. Я в Архангельській бібліотеці випадково натрапив на дуже цікавий матеріал. Зацитую  А. Н. Попова, стаття "Чубинский на Севере" надрукована в №3 „Известий Архангельского общества изучения русского Севера” за 1914 год: "... Прибыв в Архангельск 24 ноября 1862 г вон явился к тогдашнему Архангельскому губернатору Николаю Константиновичу Арандаренко, своему крестному отцу, и вскоре подал прошение о предоставлении ему должности Панежского судебного следователя, заявляя, что он, как окончивший юрфак со степенью кандидата, может справиться с обязанностями  судебного следователя... "

   Де ще ви бачили, щоб політичного засланця зробили слідчим!? 
   Але не довго Павло мерзнув в тій Пінезі. Через в жовтні місяці 1863 новий губернатор забрав його до себе порученцем по особливо важливих справах. Він викликає до себе в Архангельськ сестру з Борисполя. Як по Вашому, якби там погано жилось, виуликав би він рідну кровинку? Та те, що порученцем для особливих доручень новий  губернатор вибрав зсильного, не сподобалось місцевим чиновникам. Вони написали донос Міністру внутрішніх справ. Міністр пише 04.10.1864 губернатору М.М.Гартингу: «Лица, подобные Чубинскому, находящиеся под присмотром полиции, не допускаются не только в городскую и земскую полицию, но и в губернаторскую канцелярию. Но поскольку Вы уже назначили Чубинского чиновником по особым поручениям, то мне неудобно отменять Ваше распоряжение»

Одночасно Павло завідує публічною бібліотекою, виконує обов'язки секретаря губернського статистичного комітету, редагує " Губернські відомості". Але йому і цього мало. Він розробляє проект поліпшення економічного стану в губернії. За дорученням Російського географічного товариства вивчає хлібну справу, льонарство  та торгівлю на російській Півночі.Для цього він очолив експедицію до Запечорського краю и за  півроку об’їхав 36 повітів  семи губерній — Архангельскої, Вологодської, Олонецької, Новгородської, всю Карелію, шість повітів Костромської та Чердинський повіт Пермської губерній, звідки надходили до Біломор’я товари народного споживання. У своєму звіті Чубинський писав: «Сильное предубеждение относительно Севера! Еще недавно одна из влиятельных газет сообщала о Беломорье как о крае тундры и оленей. Пока Север будет представляться тундрой, трудно ждать развития его экономического потенциала. До тех пор пока не будет проложена железная дороги из Вятки до Двины, Север будет голодать. Недоимки будут увеличиваться, кулаки будут развиваться и 4 архангельские иностранные конторы будут хозяйничать на трети территории Европейской России». 

 Він пише в одному з листів:"Семь лет трудился на севере для российской науки и правительства. Не буду перечислять моих трудов, но они показали, насколько я интересовался населением великорусских и финских племен. Вне этнографии я коснулся всех отраслей экономического положения народа, и мои заметки по этим вопросам служили толчком для многих нововведений губернаторов”... 

На початку січня 1869  П.Чубинського відрядили до Петербургу доповісти про наслідки цієї роботи. Крім того,  новий губернатор князь С.П.Гагарін клопотав про нагородження Павла Чубинського орденом святого Станіслава  другого ступеню з імперською короною. Це вже було занадто, то ж Міністр внутрішніх справ замість ордену запропонував: „Ваша Светлость хлопотали о награждении секретаря Архангельского статистического комитета коллежского асессора Павла Чубинского орденом Св. Станислава 2-ой степени с императорской короной. Понимая, что награждение Чубинского как человека, находящегося под присмотром полиции, является неудобным, я признал более убедительным для поощрения за служебную деятельность и вместо награды попросил Милостивейшего позволения на освобождение Чубинского из-под надзора полиции и по согласию с шефом жандармов представил на Высочайшее рассмотрение. Государь- император Всемилостиво позволил освободить Чубинского из-под надзора полиции для того, чтобы Чубинский, находящийся в Петербурге, не возвращался на службу в Архангельскую губернию”.


Як бачите, в ті часи, не те, що нині - людей цінували не тільки за особисту відданість керівництву, а за вклад в справу. Керуйся таким підходом  влада Нової України, давно вона вже була б Великою державою... Саме те заслання зробило Чубинського прославленим Академіком. Весною 1869 року, по рекомендації голови Російського географічного товариства  графа Семенова-Тяньшанського, він очолює експедицію в Південно-Західний край, після якої залишається в Києві. Тут він створює передвісника нашої Академії наук - Південно-Західний відділ Російського географічного товариства. Щоб тільки перерахувати все, що він зробив під час перебування на посту секретаря того Відділу, не вистачить цілої книги... 

   Але і тепер він нажив в Києві могутніх ворогів. Стали ними Редактор газети "Киянин" професор Шульгін, і відомий у справі по "Кирило-Мефодіївському братству" Михайло Юзефович.  Останній послав до Петербургу доповідну записку, в якій відзначав те, що розбійницькі банди, які з'являються в краю, - - "ничто иное, как начало зарождающейся в умах гайдаматчины". Збори членів  південно-західного відділу  РГТ він взагалі  охарактеризував , як  жидівський кагал..

    Зупиняючись на історії Південно-західного відділу РГТ, він підкреслював, що завдяки Чубинському воно носить яскраво українофільський характер, а саме:
 1)Открыто новый книжный магазин фирмы М. Левченко и Л. Ильницкого, где продается литература на украинском языке. 

2)Переведены произведения М. Гоголя и других российских писателей на украинский язык. 

3)В одной из киевских типографий устроены технические средства для украинской печати. 

4)Проведена перепись населения с тенденциозной целью увеличить " количество украинского элемента за счет цифры иных российских племен". 

   Юзефович вимагає ліквідації Південно-західного відділу РГТ, лякаючи тим, що поки Драгоманів і Чубинський будуть тут, ніякі заходи влади не зупинять гайдамацького  руху, який виник і розвивається за їх ініціативою. 
   По цій доповідний  Юзефовича, за наказом царя в 1875 році була створена спеціальна комісія на чолі з обер-прокурором Синоду графом Д. А. Толстим, яка повинна була розробити ефективні методи боротьби з українофільством|. У цю комісію включили, звичайно, і Юзефовича. Саме наслідком діяльності цієї комісії і став знаменитий  Емський указ від 18. 05|. 76. яким було проголошено:
1. Не допускать ввоза в пределы империи, без особого на то разрешения Главного управления по делам печати, бы каких то ни было книг и брошюр, издаваемых за границей на малорусском наречии. 

2. Печатание и издание в империи оригинальных произведений и переводов на том же наречии воспретить, за исключением лишь -

а) исторических документов и памятников;

)произведений изящной словесности; но с тем, чтобы при печатании исторических памятников, безусловно, удерживалось правописание подлинников; а в произведениях изящной словесности не было допускаемо никаких отступлений вот общепринятого русского правописания, и чтобы разрешение на печатание произведений изящной словесности давалось не иначе, как по рассмотрению рукописей в Главном управлении по делам печати. 

3. Воспретить также различные сценические представления и чтения на малороссийском наречии, а равно и печатание на нем текстов к музыкальным нотам. "

  
 Виконуючи цей Указ, ліквідували Південно-західний відділ РГТ, закрили газету "Громади" - "Київський телеграф", звільнили з університету  Драгоманова. Чубинський з ліквідацією Південно-західного відділу РГТ залишився без державної служби. Добре, хоч старий приятель, адмірал Посьет забрав його до себе в Міністерство шляхів сполучень до Петербургу і доручив зайнятися справою організації залізничних училищ. (Чи знають наші зазізничники-ПТУшники|, що своїм існуванням вони зобов'язані Павлу Чубинському?) За цю свою діяльність він : "Высочайшим приказом по Министерству путей сообщения, за отличие по службе произведен в коллежские советники, а Указом Правительственного Сената от 6 марта 1878 г за № 997 произведен в действительные статские советники, со старшинством от 8. 12. 1877"

Якщо| пригадати, що цей титул дорівнював генеральському чину, то важко повірити що царизм пригноблював Павла Платоновича, як в радянські часи дисидентів.
 
І ще одне. Про його хворобу. У січні 1879 Чубинського оглянув сам великий Боткін і поставив діагноз: "гнездовое страдание черепного мозга с полупараличем правой половины тела, которое обостряется от умственных занятий, выражаясь почти потерею речи и ухудшением движений... Якщо ви не забули, цим же страждав і Володимир Ульянов-Ленін|... 
    По клопотанню адмірала Посьєта, Чубинського відправили у відставу по стану здоров’я і дали дозвіл проживати у всіх губерніях Малоросії, за винятком Києва. При цьому час роботи в експедиціях йому, по клопотанню Пос’єта, врахували як службовий час, завдяки чому він отримав пристойну пенсію. ( Мені наш новоукраїнський Пенсійний фонд викинув зі стажу роки роботи, коли я впроваджуваув у виробництво свої винаходи, ще й коефіцієнти використував такі, що моя наукова пенсія дорівнювалась третині мінімальної пенсії.)Ще стільки нервів довелося витратити друзям Чубинського, щоб отримати йому дозвіл на проживання і в Києві! На жаль, і тут йому було  незатишно - адже він був паралізований, прикований до ліжка і не дуже це приємно, коли в сусідній кімнаті збираються друззі-громадівці|, веселяться, а ти тільки спостерігаєш ті веселощі через напіввідчинені  двері... 
    Саме з-за цього Чубинські вирішили провести капітальний ремонт бітьківсього  будинку в родовому маєтку. Павло Платонович був прикований до ліжка, так що довелося всіма роботами керувати дружині. Про те, як  їй керувалося, вона пише родичу-громадівцю Кистяковському: „Вследствие начатой перестройки дома финансы наши до того запутаны, что мы на прожитие даже должны занимать и делать новые долги, не уплатив старых, то здесь и приходится очень и очень призадуматься, как и что предпринимать..." Що ж, тодішнє генеральське утримання, це не сьогодняшнє депутатьске чи суддівське. На ті гроші можна було безбідно жити, але не будуватись чи робити капітальний ремонт...

 Виручив друг-громадівець| Василь Семиренко, який дав Кистякивському для Чубинського 3000 рублів сріблом, ще 2500 дав тесть – цукрозаводчик Хрякін. В цілому ж ремонт обійшовся більше 30 000 сріблом. 

 Помер Павло Платоновіч на своєму хуторі під Борисполем 14. 01. 1885. Через його могилу в  роки війни проклали протитанковий рів, так що його сучасна могила чисто символічна... 
   Не залишилося могили і у його побратима, автора рядків "Ще не вмерлы| України ні слава, ні воля" http://i031.radikal.ru/0711/74/e90355839ba3.jpg Миколи Вербіцкого-Антіоха. Коли в 1922 році розстрілювали його сина, учасника льодового походу Лавра Корнілова, білого офіцера Миколу Миколайовича Вербіцкого, конфіскували не тільки майно, але і випатрали  могилу отця, у пошуках коштовностей.  А які могли бути у нього коштовності... 
   Так, він народився 13 лютого 1843 в далеко не бідній сім'ї старшого секретаря Чернігівської губернської управи Андрія Івановича Вербицького-Антіоха. Його хресною матір’ю була дальня родичка - княжна Софія Голіцина  сестра майбутнього Чернігівського губернатора кн. Сергія Павловича Голіцина. Власне кажучі, прізвище у нього повинно було б бути Антіох, та наприкінці правління Катерини Великої, підполковник Матвій Антіох не то за вірну службу отримав від цариці сільце Вербиця на Чернігівщині, не то пошлюбивши дочку свого бригадира кн.Бориса Голіцина, отримав з приданим  Ірини Голіциної це сільце з півсотнею кріпаків, та з того часу Антіохи стали, як і належить столбовим дворянам, Антіохами-Вербицькими. Батько, син героя визвольної війни з Наполеоном, успадкував від свого отця войовничий і досить жорсткий характер. За словами Миколи Вербицького він "тщательно заботился о воспитании сына, при помощи ременной треххвостки внушал эму правила нравственности".  Історія учить, що у жорстких лідерів діти вже не здатні бути лідерами. Так вийшло і з Миколою. Незважаючи всі свої таланти і здібності, він завжди ховався в чиїйсь тіні, ніколи не був першим. Першими завжди були його побратими - Павло Чубинський, Іван Рашевський, Микола Лисенко, Тадей Рильський... 
    Переломним в житті Миколи став 1851 рік. З Орловського заслання до Чернігова приїхав http://i042.radikal.ru/0711/05/39355fc3e29c.jpg Опанас Маркович. У Орлі він працював старшим секретарем губернської управи, тому першими, кому нанесли візит Марковичи, були Вербицькі. Вони відразу сподобалися один одному - величезний, схожий на ведмедя Опанас і стрункий, худорлявий як ласка - Андрій Вербицький. Вони стали друзями з тієї першої зустрічі. Дружина Андрія, Марія  стала хресною матір’ю| їх первістка-дочки. А через декілька місяців вони брали участь в її похоронах... Для Колі Вербицького Опанас Васильович був якимсь легінем-велетнем з казок. До того ж Маркович стільки тих казок знав, що всі не переслухаєш...  
    Кожну вільною хвилину біг Коля в редакцію Чернігівських губернських відомостей, де священнодіяв  Маркович. Саме там, в редакції, читаючи рукописи матеріалів, надісланих в газету, Микола зрозумів, що і сам може писати не гірше. Сам почав збирати народні пісні і оповідки,  почав писати  вірші. Але ті його перші твори опублікував вже не Опанас Маркович, а  родич Вербицьких, Микола Белозерський. 
    Відкрийте книжечку Дорошенко: « Покажчик нової української літератури Росії за 1797-1897 рік". На 3 сторінці під № 94(109): "Н. Вербіцкий-антіохов. Поезії. Чернігівські губернські відомості "
1. 1853 р. №15 "Міщанин"
2. 1853 №27 "Могила" 
3. 1853 № 27 "Пісня майданчиків|"
4. 1853 №42 "Іванова пісня"
 А Колі ж тоді було всього лише 10 років.Та з-за тих пулікацій у нього почались розборки в гімназії.Як не як, заздрощі основна риса нашого характеру. По знанням Микола був першим в класі, за що його і призначили старшиною. Він отримав право носити мундир з погонами. В обов’язки водило дивитись за порядком в класі, заносити на дошку і в класний журнал прізвища порушників, тримати у себе той журнал і надавати по вимозі начальства.Та от після тих публікації  його не просто полишили звання старшини класу, а ще й випороли. Щоправда, це не зовсім було пов’язано з публікаціями. Краще зацитую спогади Івана Рашевського: „ Звания єтого он лишился во втором классе за то, что по дружбе к товарищу, переделал в классном журнале единицу на четвёрку. За это его пребольно высекли, соравали офицерские погоны и засадили на последнюю скамейку”. То ж батькові довелося перевести його до  Полтавської гімназію. Тут Микола подружився з Михайлом Старицьким. Ось що пише в своїх спогадах знаменитий письменник« У нас в гимназии учитель словесности Сосновский, излагая правила стихосложения, требовал от учеников и произведений в стихотворениях. И мы - писали. Среди учеников выпускных классов (5, 6, 7) лучше всех удавались стихотворения мне и Вербицкому, также пансионеру; начальство даже заказывало нам торжественные приветствия и оды в честь посещений нашего пансиона сановниками, а товарищи прозвали нас "поэтами", при одобрении надзирателей. Часто, бывало, при передаче пансиона переменному надзирателю, слышится вопрос: "А где же это наши поэты? " - на что почти постоянно был ответ - " В карцере"... 
    Тут, в Полтаві, Микола познайомився і подружився на все життя і з братом Старицького - Миколою Лисенко. Та скоро їм довелось розлучитись. Після гімназії брати поступили в Харківський університет. Микола повернувся до Чернігова, щоб поступити в Київський.  От як переказує його спогади побратим Іван Рашевський (знаменитий художник, чиї картини вивези  до Німеччини за особистим розпорядженням Гітлера):
    "В университет св. Владимира он поступил шестнадцати лет отроду  и с благовонием смотрел на жрецов науки, излагающих, как то делал профессор Деллен, римскую литературу и древности на латинском языке, то восторгался до обожания громкими и красивыми фразами профессора Силина, то с недоумением, доходящим до головной боли, старался вникнуть в непроглядную тьму философии проф. Гогоцкого. Но скоро юноша убедился, что профессора только пугают своей ученостью. Когда он слушал лекции профессора Ставровского о великом переселении народов, где изъяснялось, что - «гунны были, так сказать, народ Северный и ели, изволите видеть, сырое мясо. Они клали его на спину лошади, сажались, так сказать, на него верхом и мясо, сдавленное, так сказать, сжатое, изволите видеть, стиснутое под ляжками, под бедрами, так сказать, под гуннскими, получало особый вкус". Или же сразу уразумевал, как профессор Гогоцкий приставив перст ко лбу, изъяснял: "Ничто есть ничто, но оный перестает быть таковым, потому мы будем подниматься к высотам явления... " то решал - нет брат, шалишь, не надуешь ... "http://i032.radikal.ru/0801/e4/0574fab30267.jpg
 
У Університеті разом з друзями - Йосипом Рильським, Житецьким і Стояновим та іншими він створює газету „Помойниця” , в якій нещадно висміює всіх і вся. http://i012.radikal.ru/0801/91/c818f81e9e68.jpg. Та більше всього від Миколки чомусь дістається хлопоманам, на яких він колись покладав такі великі надії:

„Кто он, сей муж со взором ясным,

С видом, словно день, прекрасным,

Одевший в свиту гибки стан?

То хлопоман,то хлопоман!



Как он могуч и храбр, и пылок



За батареею бутылок,



Как в нём кипит избыток сил,-



О! Это он украйнофил!

Пить, есть – его святое дело –

И он его свершает смело!
На мир глядит он с состраданьем,

Пока, допив с самозознаньем

Последний водочный стакан,

Под стол не ляжет хлопоман!»
 За цю «Помийницу” украънофіл, опікун учбового округу, Пірогов особисто попросив Андрія Вербицького забрати чадо і перевести до Петербургу "для охолоджування". Андрій Миколайович сам колись вчився в Петербурзькому університеті, там тепер викладали  його колишні однокурсники. Відвіз в 1860| році старший Вербіцкий своє чадо до Петербургу. Поселив у приятеля тієї бунтівної юності – знаменитого тепер архітектора Штакеншнейдера, який володів великим будинком якраз поряд з Академією Художеств, де тоді жив Шевченоа. У квартирі, яку виділили Миколі у Штакеншнейдеров, вже жили студенти. Це були його земляки  Іван Рашевський і Павло Чубінський. В кінці літа у Штакеншнейдеров зупинився знаменитий  російський поет Яків Полонський. Він любив слухати, як хлоп'ята співають мелодійні українські пісні, цікавився Колінимі віршами. А в кінці осені повернувся до Росії і поселився в тому ж будинку Опанас Маркович. Часто до Опанаса приходив на "чарку сподіваючись" сам Тарас Шевченко. Любив слухати їх спів, сам брав участь, хоча вже втратив голос... Співали разом, а потім потішалися знаменитими настоянками  Віктора Забіли...
 На Новий Рік і Різдвяні канікули хлоп'ята поїхали  на Боріспільщину, де був  хутір Чубінських. Павло запросив до себе в гості і старого приятеля - Миколи Лисенко. Хлоп'ята допомагали йому збирати  народні пісні. Після тих канікул Микола Лисенко  випустив велику  збірку народних пісень... 
    А потім було повернення до Петербургу. Свято проголошення царського Указу про відміну кріпосного права затьмарила смерть Шевченка. Була участь в похоронах і студентських безладах. Був переклад польського гімну "Мати-Батьківщина не загине, поки ми живі"... Було закриття університету і персональне виключення із студентів. Повернувся в Київський університет вільним слухачем. Почав знову видавати  свою "Помойніцу"... Ось один з  віршів в ній:
    "ДУМА СОВРЕМЕННОГО ГРОМАДЯНИНА

Так бывает - размышляешь,

Размышляешь целый час,

И никак не понимаешь,

Что творится здесь у нас –

Вдруг тебя средь размышленья

Этак холодом проймёт,-

Что как вдруг тебя Стоянов
На Третейский позовёт.

А над ухом Давиденко

«Протестуюсь!» закричит,

Иль тебя в деяньях подлых 

Юзефович обличит.

Иль с тобой Иван Новицкий

Все сношения прервёт,

Иль Курлюк перед тобою

Умилительно рыгнёт.

Или…или……или-

Да взгляните лишь кругом,

Господа, от этих или

Голова пойдёт вверх дном,

И в душе своей смятенной

Ты покоя не найдешь

И родителей покойных

Крепким словом помянёшь…» 

  
 На час навчання в Київському університеті племінника у третіх поселили сестри Голіцини. На вакації| виїжджав до батьківського Чернігова. Про тих його регулярних відвідинах Чернігова збереглися спогади відомого громадського діяча, члена Державної Думи, Іллі Людвіговича Шрага: «Найбільше з вплив на мене під час гімназії мав Микола Андрійович Вербицький. Він у той час знаходився в Києві, де вчився в університеті св|. Володимира, але дуже часто приїжджав в Чернігів до своїх батьків. Він розповідав нам про свої зустрічі з Шевченком в Санкт-Петербурзі, де він також вчився в університеті і жив недалеко від Шевченка. Розповідав про похорони Тараса і студентські заворушення, з-за яких був звільнений з Санкт-Петербурзького університету. Розповідав про Громаду, давав книги, читали ми його "Помийницю"; під його впливом склався гурток, який збирав і записував слова для "Словника", читали "Основу", "Записки о Южной Руси". У Вербицького в Чернігові я вперше побачив Павла Ігнатовича Житецького і Івана Петровича Новицького, які приїжджали гостювати до Чернігова... "
    Але Микола Вербицький так і не створив в Чернігові Громади, заснував лише культурно-просвітницький гурток. А «Громаду» створив восени 1861 учасник Кримської війни і приятель самого Пірогова, лікар Степан Дмитрович Ніс, який отримав призначення до Чернігова. Чернігівська «Громада» називала себе «куренем». В цей курінь входили: Леонід Глебов і його дружина, Опанас Маркович і його побратим з Неміровських часів, вчитель гімназії  Ілля Дорошенко; завідувач повітової школи Карвасовський, історик Олександр Лазаревський, ст. вчитель гімназії Олександр Тищинський, студент університету Микола Вербицький, член земської управи Микола Костянтинович, брати Бєлозерські, гімназист Федір Вовк та інші... 
    Незадоволені тим, що Петербурзька "Основа" не поспішає друкувати їх матеріали, Чернігівські громадівці| в тому ж 1861 року вирішили видавати власну газету " Чернігівський листок". Спочатку за цю справу взявся Опанас Маркович. На жаль, дуже скандальним було ім'я його дружини. Відмовили йому у виданні. Тоді за справу узявся улюбленець губернаторських дітей, ст. викладач гімназії Леонід Глебов. Він і отримав дозвіл на видання "Чернігівського листка". З жовтня 1862 по серпень 1863 листок був єдиним україномовним друкованим періодичним органом у всій Російській імперії (В кінці 1862 року "Основа» припинила існування), якщо не рахувати сатиричної "Помойниці", яка з осені і до самого кінця 1863 друкувалася в друкарні університету св|. Володимира. 
     Величезний успіх в Чернігові мав гурток "Цінителі своєї народності", активними членами якого були  Микола Вербицький з сестрою Марією. Гурток поставив в Чернігові "Наталку Полтавку", лібретто і музику до якої написав Опанас Маркович. Він же разом з Іллею Дорошенко був режисером постановки... 
http://i025.radikal.ru/0711/01/8b83266690c6.jpg

Восени 1862 Микола  повернувся до Києва, щоб звідти, захопивши в університеті всі потрібні документи, відновитися в петербурзькому університеті. Після тієї прощальної вечірки він виїхав до Петербургу і з’явився перед опукуном петербурзького учбового округу генералом Деляновим. Делянов, пригадавши йому переклад „Єщє польська нє згунєла”| передаввысочайшее повеление: возвращаться туда, откуда приехал". Що ж, повернувся до Києва, зупинився у Голіциних і з їх допомогою отримав квиток на відвідування лекцій у університеті...

 Потім була висилка Чубінського в Архангельську губернію. Микола друкує в останньому, грудневому числі " Основи" вірш-звернення до побратима:

           НА СПОМИН ПАВЛУ ЧУБИНСЬКОМУ

Пригадай же милий брате на чужій чужині, 

як ми жили, працювали на рідній Вкраїні

Як збиралася біднота до твоєї хати, 

Щоб спочити після праці, пісню заспівати, 

Щоб забути на хвилину лихо те тяжкеє, 

Що так сушить-в"ялить серце, серце молодеє... 

   Веселий час-стояло літо і зеленів той гай густий, 

   І красувалось рясно жито на рідній ниві золотій. 

   Прийшла пора -на ріднім полі зелене жито одцвіло, 

   Одкрасувалось і додолу колоссям повним полягло, 

   І гай осипався- у гаю пожовкле листя шелестить, 

   А в твоїй хаті, в тому раю, мов у могилі- все мовчить... 

Там збиралася бідота, гуляла-співала

З журби й лиха, доки доля лихая спіткала

Тебе друже незабутній, названий мій брате! 

Ой, не приде вже бідота до твоєї хати, 

Не зійдеться, не збереться і не заспіває

Тиху пісню, що нам серце бідне розриває... 

Що робити, вірний друже, будем правди ждати, 

Поки знову завітає до нашої хати... 

Сумно... Темно! Тільки ж гляне колись з неба сонце

В нашу хату убогую, в розбите віконце... "

В 1863 на Миколу і на всю Чернігівську Громаду звалилося нещастя. Відбулося це так.  В Чернігові з 1861 року працював землеміром Іван Андрущенко. Був він членом Московського відділення герценівської| "Землі і волі". У Лютому 1863 він отримав завдання заснувати по всій  Україні гуртки "Землі і Волі", які були поки тільки на Полтаві. 6 липня 1863 Андрущенко приїхав до Чернігова, щоб заснувати тут агентуру.| Зупинився  у Степана Носа. Першими відвідав Параску Глебову, з якою крутив любов, і Олександра Бєлозерського. Бєлозерський запропонував провести зустріч-вечірку у нього на квартирі. На цю зустріч-вечірку, окрім Степана Носа запросили  Олександра Тищинського і Леоніда Глєбова з дружиною. Глєбов не прийшов, та і свою красуню-дружину не пустив. Отже це була чисто чоловіча вечірка, як завжди, не без горілки. Розмова ставала все більш гучною, оскільки Тищинський, що відсидів в Петропавловський фортеці у справі Кирило-Мефодієвського братства, не хотів сісти знову і слав Андрущенко під три чорти. Бєлозерський і Ніс теж скептично дивилися на цю "Землю і Волю". Марно намагаючись їх переконати, Андрущенко перейшов на крик. У сусідній кімнаті відсиплявся після обідньої пиятики сусід Бєлозерського поручик Герасимовський. Ті крики і чорта могли розбудити. Він мимоволі почув кінець розмови. Коли крики зовсім допекли, Герасимовський висунув запухлу фізіономію в напіввідкриті двері і попросив всіх забратися геть. Замість відповіді хтось кинув в діері чобіт. Заспокоєний таким чином Герасимовський повернувся до своєї кімнати, а гості пішли на оселю Носа. Білозерський пішов разом з ними, а вранці, не заходивши до себе, виїхав у відрядження по району. 
     Прокидається на другий день Герасимовський, йде в кімнату Бєлозерського, щоб з'ясувати причину тих криків і хто кинув в нього чоботом. Господаря немає, зате на столі лежить надірваний пакет з паперами. Герасимовський почав читати ці  відкриті папери, і що ж бачить - відозва: «Свобода №1"  друкому "Землі і Волі", ще  десяток прокламацій і брошур із закликами до повалення влади. Герасимовський схопив пару аркушів  цих паперів і побіг до жандармського полковника,  що жив поряд. У того теж розколювалася голова після надмірної дози рому. Прихопив  джбани з огірковим розсолом і так, попиваючи розсольчик|, почали розбиратися в агітках "Землі і Волі". Полковник відразу протверезів| і побіг до губернатора з доповіддю про ЧП. Губернатор наказав заарештувати Андрущенко, Бєлозерського і всіх, хто був у нього в гостях. Жандарми, свою справу знали. Швидко з'ясували, що ні Белозерський, ні Тищинський ніякого відношення до "Землі і Волі» не мають. А ось що стосується  Носа, то він, коли прийшли за ним, сп'яну заїхав в ніс жандармові, а це вже тероризм! За це він і був висланий на Північ Росії. Надалі вся робота жандармів звелася до допитів Андрущенко. Але він затято мовчав. Тоді підсадили до нього в  камеру  18-річного семінариста Григорія Альфонського, що відбував термін за дрібну крадіжку. Він скоро повинен був вийти на волю. Ось з цим Альфонським і передав Андрущенко прямо в руки жандармам лист до Глебова. В листі андрущенко молив  про арешт повідомити московських знайомих і передати їм секретний лист. Ці листи повністю викривали діяльність Андрущенко, ставили під удар майже всіх землевольців| з  московського гуртка. До того ж вони показали  Леоніда Глєбова в ролі співучасника. Негайно провели обшук  у Глєбова і у всіх учасників гуртка "Шанувальників своєї народності". Запізнилися. Глєбов і інші  давно спалили все компрометуюче. 
    Провели обшук і у сестер Голіциних в Києві, де тоді жив Микола Вербицький. Хоч його і визнали невинним, але після того обшуку, тітки відмовили йому в помешканні. Довелося перебратися в напівпідвал в Назарьевськом провулку по сусідству. Батько відмовив в  грошовому утриманні. Жив тепер Микола виключно на гонорари, які в ті часи були такі ж, як і нині в Україні... Доводилося обмежуватися сніданками, обідами і вечерями  трикопійчаною булочкою-„жуликом|" і напівкопійчаним стаканом молока... (знаєте, у мене і зараз| страшна ностальгія по тих київських  трикутних житніх "жуликам", наповнених родзинками, цукатами і медовим присмаком і за тим  молоком з автоматів в  Пасажі на Києвському Хрещатику... http://i035.radikal.ru/0801/00/c59278cdcdd1.jpg
    Не дивлячись на ті важкі умови життя, а може саме через те, що хотілося забутися, Коля знову почав видавати "Помийницю", а Павло Житецкий забезпечив її друк в університетській друкарні. А як же знаменитий Валуєвський Указ , що заборонив все українське? Хочете вірте, хочте ні, а такого Указу взагалі не існувало. Був лист від Міністра внутрішніх справ Валуєва до Міністра народної освіти.  Цитую цей лист  від 18. 07. 1863 за № 364 повністю:
    "Давно уже идут споры в нашей печати о возможности существования самостоятельной малороссийской литературы. Поводом к этим спорам служили произведения некоторых писателей, отличающихся более или менее замечательным талантом или своей оригинальностью. В последнее время вопрос о малороссийской литературе получил иной характер, впоследствии обстоятельств чисто политических, не имеющих никакого интересам собственно литературным. Прежние произведения на малороссийском языке имели ввиду лишь образованные классы южной России, ныне же приверженцы малороссийской народности обратили свои виды на массу непросвещенную, и то из их, которые стремятся к осуществлению своих политических замыслов, принялись, под предлогом распространения грамотности и просвещения, при издание книгах для первоначального чтения, букварей, грамматик, географий и т.п. В числе подобных деятелей находило множество лиц, о преступных действиях которых производилось следственное дело в особой комиссии. 

     В Санкт-Петербурге даже собираются пожертвования для издания дешевых книг на южнорусском наречии. Многие из этих книг поступили уже на рассмотрение в с. - Петербургский цензурный комитет. Немалое число таких же книг представляется и в Киевский цензурный комитет. Сей последний в особенности затрудняется пропуском упомянутых изданий, имея в виду следующие обстоятельства: обучение во всех без изъятия училищах производится на общерусском языке и употребление в училищах малороссийского языка нигде не допущено; самый вопрос о пользе и возможности употребления в школах этого наречия не только не решен, но даже возбуждение этого вопроса принято большинством малороссиян с негодованием, часто высказывающемся в печати. Они весьма основательно доказывают, что никакого особенного малороссийского языка не было, нет и быть не может и что наречие их, употребляемое простонародьем, есть тот же русский язык, только испорченный влиянием на него Польши; что общерусский язык так же понятен для малороссов, как и для великороссиян, и даже гораздо понятнее, чем теперь сочиняемый для них некоторыми малороссами,  в особенности поляками, так называемый, украинский язык. Лиц того кружка, который усиливается доказывать противное, большинство самих малороссов упрекает в сепаратистских замыслах, враждебных России и гибельных для Малороссии. 

    Явление это тем более прискорбно и заслуживает внимания, что оный совпадает с политическими замыслами поляков и едва ли не им обязано своим происхождением, судя по рукописям, поступившим в цензуру, и по тому, что большая часть малороссийских сочинений действительно поступает вот поляков. Наконец, киевский генерал-губернатор находит опасным и вредным выпуск в свет рассматриваемого ныне духовной цензурой перевода на малороссийский язык Нового Завета. 

    Принимая во внимание, с одной стороны, настоящее тревожное положение общества, волнуемого политическими событиями, а с другой стороны, имея ввиду, что вопрос обучения грамотности на местных наречиях не получил еще окончательного разрешения в законодательном порядке, Министр внутренних дел признал необходимым, впредь к соглашения с Министром народного просвещения, обер. прокурором св. Синода и шефом жандармов относительно печатания книг на малороссийском языке, создать по цензурному ведомству распоряжение, чтобы к печати позволялись только такие произвендения на этом языке, которые принадлежат к области изящной литературы; пропуском же книг на малороссийском языке как духовного содержания, так учебных и вообще, предназначенных для первоначального чтения народа приостановиться. О распоряжении этом было повергаемо на высочайшее Государя Императора воззрение, и его Величеству благоугодно было удостоить оное монаршего одобрения. 

    Сообщая Вашему превосходительству о вышеизложенном, имею честь покорнейше просит Вас, г. г., почтить меня заключением о пользе и необходимости дозволения к печатанию книг на малороссийском наречии для обучения простонародья. 

    К сему неизлишним считаю присовокупить, что по вопросу этому, подлежащему обсуждению в установленном порядке, я ныне же вошел в сношение с генерал-адъютантом кн. Долгоруковым и обер-прокурором св. Синода,  с представлением 

   Не лишним считаю присовокупить, что киевский цензурный комитет вошел ко мне с представлением, в котором указывает на необходимость принятия мер против систематического наплыва изданий на малороссийском наречии".

    Як бачите, та "справа Андрущенко" і  примусило графа Валуєва зайнятися українською мовою і заборонити нові видання. А як же Миколина "Помойниця"?  Адже друкували її вже після того Валуєвського листа?  Вся річ у тому, що "Помойниця" друкувалася в університетській друкарні, друкувалася як студентська газета. Університет в першу чергу підлягав Міністрові Освіти Головіну, а той вважав: « Сущность сочинения - мысли изложенные в оном и вообще учение, которое оный распространяет, а отнюдь не язык или наречие, на котором оный написано, составляют основание к запрещению или дозволению тот или другой книги, и старание литераторов обработать грамматически каждый язык или наречие и для сего писать на нем и печатать - весьма полезны в видах народного просвещения и заслуживают полного уважения. Посему Министерство народного просвещения обязано поощрять и содействовать народному старанию. "


От і виходить, що Валуєвський указ - це лист Валуєва до Міністра Освіти, який від нього попросту відмахнувся!
     Знову став Микола друкувати свою "Помойницю" і вміщати в ній свої українські вірші. http://i048.radikal.ru/0712/d4/8fcff11ce8a1.jpg Найсмішніше, що членом редколегії був син того найбільшого гонителя українофілів Михайла Юзефовича - Володимир. Ось склад  редакції 1863 року: Павло Житецький, Микола Вербицький-Антіох, Олександр Лоначевський-Петруняка, Іван Косенко, Петро Косач, Василь Семиренко, Семен Полетіка, Олександр Стоянов, Володимир Юзефович, Микола Костянтинович, Тадей Рильський, Іван Новицький... http://i017.radikal.ru/0801/53/2b6fece1450c.jpg
 І ця весела українська студентська газета виходила "раз на тиждень (якщо редактори тверезі)» Аж до кінця 1863 року.Ось  його вірш в останньому номері:
"Великиї дива бувають порою,
Як та оковита очиці заллє

     Часинку здрімнеш -і от перед тобою
    Живая картина встає:

     І снится, що любо та мило в Громаді. 

     Над працею люд наш громадський не спить, 

     І гарнії речі говорять на Раді, 

     І спільнеє діло кипить. 

 Що доля зіходить на рідному полі, 

 що думка є спільна у всіх в голові, 

 Що ходять до одного вчителі в школі, 

 що ходять усі чергові... 


 Що всі побратались, що всюду порада, 

 що всім нам за матір Украйна свята, 

 Що школа жіноча й Жіноча Громада, 

 як мак на горі процвіта... "     

 Миколі, з оглядкою на родича-губернатора, дозволили екстерно| скласти всі необхідні іспити і розподілили викладачем в Полтавську гімназію, де його ще не забули, як постійного постояльця карцеру. Саме, завдяки цьому, він відразу ж завоював симпатії гімназистів і гімназисток. Він, за його словами: «Блаженствовал наподобие птицы, весело ходившей по тропинкам бедствий". Не довго тривало це блаженство. Незабаром він втрутився в конфлікт гімназисток з директрисою. Відбулося це так - гімназистка випускного класу запізнилася на урок, а директриса наказала швейцарові виштовхати її на вулицю і закрити двері. Подруги ображеної дівчинки  всі разом "подали у відставку". До них приєдналися всі гімназистки випускних класів під гаслом: «Коли нас багато, нас не подолати!» Питання винесли на педагогічну Раду, яка ухвалила, щоб директриса вибачилася перед гімназисткою, а всіх дівчаток відновили в гімназії. Таке рішення педрада ухвалила саме  під впливом Вербицького. Але директриса, а вона вважалася світською левицею в Полтавському бомонді, відмовилася вибачатися і  подала у відставку. Цим справа і закінчилася, але у Миколи Вербицького з'явився впливовий ворог. А потім відбувся інший випадок. Було вирішено ліквідовувати пансіон при гімназії. Як повелося, призначили ревізію  майна. При цьому виявили недостачу срібних ложок. У їх зникненні звинуватили переведеного з Варшави інспектора-поляка. Після такого вдалого для нового директора гімназії завершення ревізії, він влаштував звану вечерю. О на тій вечері Микола і  виявив на поданих до столу срібних ложках штемпель ПБП, про що і заявив на повний голос. Наступного ж дня його звинуватили в зловмисності, і в розкладаючому впливі на учнів. Губернське начальство порішило перевести його назад, додому  до Чернігова.Далеко за місто його  проводжала вся молодь Полтави... 
    Чернігівський період був піком педагогічної діяльності Миколи Андрійовича. У 1875 він був у Києві і сфотографувався з Київськими громадівцями|  http://i035.radikal.ru/0711/e9/4c6e58e93e60.jpg 
( У сімейному альбомі Вербицьких під цим фото вірш Миколи:”Собирались Малороссы в просветительском кружке, но решали все вопросы лишь на русском языке!)...
Саме тут, в Чернігові, він став Першим вчителем-наставником Машеньки Адасовської. Ось що пише в" Біографії Марії Заньковецкой" Н. Р. Лазурська:
"Заметив как-то одаренную девочку, Вербицкий уже не спускал с нее глаз никогда: дружба Мари с Николаем Андреевичем продолжалась и в старших классах... Н. А. Вербицкий за личным признанием Г. Заньковецкой, оказал решающее влияние на ее духовное развитие. Место Вербицкого в ее биографии тем более почетно, что этот учитель словесности не только верно почувствовал общую одаренность своей ученицы, ее любовь к поэзии, тягу к книге, но и чутко увидел ее настоящее призвание: сам актер-любитель, он указал своей ученицы ее настоящий путь - в искусство..."

      Педагогіка була основним покликанням Миколи Андрійовича, але вона не заважала його суспільної діяльності. Адже це саме Вербицькому довелося відроджувати Чернігівську Громаду після заслання курінного Носа і Бєлозерського, після від'їзду до Ніжина Глєбових... Взагалі то це йому було зовсім неважко, адже разом з ним в Чернігівській гімназії викладали його побратими по "Жіляндії" і "Помийниці" Костянтинович і Хижняков. До того ж він був улюбленцем Чернігівських гімназистів, які і склали кістяк нової чернігівської Громади. Його учні і друзі Ілля Петрункевич і Ілля Шраг вивели Чернігівську Громаду на новий, всеросійський рівень. Згодом  Петрункевич разом з орловським учнем Вербицкого - Миколою Мілюковим створить Констуционно-демократичну| партію Російської імперії. Щонайпотужнішу її передреволюційну партію... 
   Закінчувала гімназію Машенька Адасовська вже без свого улюбленого вчителя. Зацитірую спогаду  Івана Рашевського:
      " В 1875 г в Мглынском и Сурожском уездах случился голод, а затем и волнения, потребовавшие административных мероприятий. Было в это время перехвачено письмо какой-то дамы, в котором говорилось об участии Вербицкого в организации возмущения крестьян в с. Любещаны. Возникло целое дело и на Вербицкого посыпались обвинения в украинофильстве, в подговоре крестьян к бунту... Результат - бумага из Министерства просвещения о переводе Николая Андреевича для пользы службы в Рязань, но в этой же бумаге было объявлено, что " если он не пожелает воспользоваться предложением, то будет отправлен в Рязань вообще этапом"

    Та адміністративна висилка розтягнулася на цілих 25 років. (10 в Рязані і 15 в Орлові. Майже нічого не знаємо про те його животіння в Росії. Хіба те, що був улюбленим вчителем майбутнього письменника  Леоніда Андрєєва і майбутнього громадського діяча,  економіста Миколи Мілюкова. 
      Повернувся він http://i015.radikal.ru/0711/54/4a8ab941fb05.jpg до України в 1901.Большість друзів відійшли в кращий  світ. Молодь забула і про нього, і про Громаду. Дружив з Михайлом Коцюбинським. Привів до нього полохливого семінариста Павлика Тичину. Але не шукайте згадок про нього в спогадах знаменитого поета. Могли  ж нашкодити... 
   Навіть друг Коцюбинський на похоронах Миколи Андрійовича в грудні 1909 пригадав його, як "видатного російського народного вчителя". Нічого не пригадав ні про „Ще не виерли”, ні про його інші вірші, хоч і сам посилав їх  не в одну збірку. Він вважав, що головним в житті Миколи Андрійовича Вериіцького була його подвижницька педагогічна діяльність... 
Ніколи не були надруковані ні збірки віршів Вербицького, ні його спогади про  дружбу з Шевченком, Забілою, Марковичем, Глєбовим. Обіцяв йому, вже напівсліпому, розібратися з паперами і опублікувати, що можна, його зять Микола Вороний. http://i004.radikal.ru/0711/75/220ec05209cf.jpg Але не розрахував часу і не врахував  обставин. Побачивши, що роблять більшовики з викоханою в його мріях  революцією, емігрував на Захід. Але довго не зміг жити без Батьківщини. Повернувся на Україну. За ті папери засів лише в 30-х, коли жив в Києві. Але незабаром прийшли  чекісти і забрали зі всім, що було. Спочатку заслання в село Вороне, а потім розстріл і загальна могила. Де вона, ніхто не знає, як ніхто не знає, де його величезний архів з матеріалами Забили, Кукольника, Марковича, Рашевського, Вербицького...

Не залишилося навіть могили Миколи Андрійовича. Поховали його поряд з могилою Опанаса Марковича на Болдіній горі. Ще через три роки, поряд поховали і його молодшого побратима Михайла Коцюбинського. А потім спалахнули революція і  громадянська війна. У людей з'явилися зовсім інші цінності. Стало не до поховань предків. А в 1922 році  за вбивство студентом євреєм-есером| якогось великогоо жида з ВЧК, схопили і розстріляли 10 найвидніших представників Чернігівського вищого світу. Серед них був і син  Вербицького, колишній учасник Льодового Походу- Микола Миколайович.  Виконуючи наказ Леніна про реквізицію церковних цінностей, розкрили у пошуках коштовностей  поховання Вербицького . Не знайшовши, розрили все вщент, викинувши прах. З часом дощі розмили розриту могилу і проклали на її місці яр-доріжечку з Болдіной гори в урочище  «Святе». 


 Сьогодні в Україні щодня починається і кінчається виконання «Ще не вмерли| України». І продовжуються в звуках Гімну життя Шевченка. Його юних друзів Миколи Вербицького і Павла Чубинського. Їх побратимів Рильского і Стоянова, Млинівського священика Михайла Вербицького, бентежного| Пантелеймона Куліша і українсько-польського поета Пауліна Свєнціцького, катехита  Ксенофонта Клімковіча і Львівського єпископа Полянського, Вони продовжили справу Шевченко і зробили Україну Україною. Вічна їм пам'ять!

 Шевченко жив  у епоху великих перемін. Геніальний Наполеон Бонапарт знищив дворянські монархії. Він став першим народним імператором. В інших країнах на зміну дворянським королям та царам теж стали приходити народні царі та королі яки в своїх діях піклувались вже не інтересами купки дворян, а інтересами всього народу...

 Останнім дворянським царем  в  Росії був Олександр 1. Микола 1 вже  ніс відповідальність за імперію не перед  Вищим Світом, а перед всім народом. Чесно ніс. Коли побачив, що його дії спричинили поразку в кримській війні, сам пішов з життя. Сина, чиї дії перестали влаштовувати народ, просто, вбили. Правнука, зі всією царською сім’єю взагалі розстріляли. То ж тяжко, дуже тяжко бути народним царем. Тільки австрійського імпрератора Франца-Йосипа до цього часу люди згадують незлим, тихим словом. Та може ще англійських королев, які преставляли владу, а не правили...

Епоха неоренессанса не тільки народних імператорів породила, а й народних поетів, які увійшли у віка. 

Першим таким народним поетом був саме Тарас Шевченко. Адже Пушкін став народним поетом  майже через десятиріччя після своєї смерті. Став , завдяки Миколі 1 ! Тарас же став народним поетом зразу ж після виходу Кобзаря. А створити той Кобзарь йому допомогли друзі-аристократи. То ж вшановуючи Тараса згадаймо незлим тихим словом і всіх його друзів, незалежно від того, ким вони були – кріпаками, міщанами, різночинцями, чи столбовими дворянами...
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